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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ E'

Σάββατο 17 Οκτωβρίου 2009



Αθήνα, σήµερα στις 17 Οκτωβρίου 2009, ηµέρα Σάββατο και
ώρα 18.24’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΥ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΥ.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το από 13 Οκτωβρίου

2009 έγγραφο του Πρωθυπουργού µε το οποίο γνωστοποιεί στον
Πρόεδρο της Βουλής τις από 6.10.2009 και 7.10.2009 κυβερνη-
τικές µεταβολές. Το έγγραφο θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της
σηµερινής συνεδρίασης.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Φίλιππος Πε-
τσάλνικος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Ε’

Σάββατο 17 Οκτωβρίου 2009
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Επίσης, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα τα εξής:

Πρώτον, ο Πρόεδρος της Κυβερνήσεως και Πρωθυπουργός κ.
Γεώργιος Παπανδρέου ορίζει ως αναπληρωτές εκπροσώπους
της Κοινοβουλευτικής Οµάδος του κόµµατός του τους Βουλευ-
τές κ. Χρήστο Παπουτσή και Πέτρο Ευθυµίου.

∆εύτερον, ο Γενικός Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας ∆ηµοκρατίας ορίζει ως αναπληρωτή εκπρόσωπο
το Βουλευτή κ. Πάνο Παναγιωτόπουλο.

Τρίτον, ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γε-
ώργιος Καρατζαφέρης ορίζει ως αναπληρωτές εκπροσώπους
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του κόµµατός του τους Βουλευ-
τές κ. Αστέριο Ροντούλη και Σπυρίδωνα Άδωνι Γεωργιάδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµεθα στην

ΕΙ∆ΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ∆ΙΑΤΑΞΗ

αντικείµενο της οποίας είναι η συζήτηση επί των Προγραµµα-
τικών ∆ηλώσεων της Κυβερνήσεως.

Κατά τη σηµερινή συνεδρίαση πρώτος θα λάβει το λόγο ο Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Κώστας Καραµανλής.
Θυµίζω ότι η συζήτηση θα διεξαχθεί σύµφωνα µε τις διατάξεις
του άρθρου 141 του Κανονισµού της Βουλής, σε συνδυασµό και
µε ανάλογη εφαρµογή των άρθρων 96, παράγραφοι 2 και 97 του
Κανονισµού.

Υπενθυµίζω, επίσης, τη χθεσινή µου πρόταση µε την οποία το
Σώµα συµφώνησε οµοφώνως. Πέραν των αγορεύσεων των Αρ-
χηγών των κοµµάτων και των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων,
θα υπάρξει ένας πρώτος κύκλος κατά προτεραιότητα οµιλητών
ενός Βουλευτή από κάθε κόµµα. Τα κόµµατα, εάν το επιθυµούν,
µπορούν να προτείνουν τους οµιλητές του κόµµατός τους µε τη
σειρά που εκείνα θεωρούν. Σ’ αυτήν την περίπτωση, όσοι συνά-
δελφοι δεν αναφέρονται στους καταλόγους που έχουν δοθεί από
το κόµµα τους και επιθυµούν να µιλήσουν, θα εγγραφούν µε το
ηλεκτρονικό σύστηµα κατά τη διάρκεια των αγορεύσεων των
τριών πρώτων αγορητών.

Στη συνέχεια, το Προεδρείο θα καταρτίσει ενιαίο κατάλογο
οµιλητών µε εναλλαγή ενός της Πλειοψηφίας και ενός της Μειο-
ψηφίας ως εξής: Αφού υπάρξει ο πρώτος κύκλος των κατά προ-
τεραιότητα οµιλητών που θα εξασφαλίσει τη συµµετοχή ενός
τουλάχιστον Βουλευτή από τα τρία κόµµατα της Ελάσσονος Αντι-
πολιτεύσεως, θα οµιλούν πέντε συνάδελφοι από το ΠΑΣΟΚ, τέσ-
σερις από τη Νέα ∆ηµοκρατία και ένας από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδος. Αυτός θα είναι ο δεύτερος κύκλος οµιλητών.

Ο τρίτος κύκλος θα αποτελείται από πέντε Βουλευτές από το
ΠΑΣΟΚ, τέσσερις από τη Νέα ∆ηµοκρατία και έναν από το Λαϊκό
Ορθόδοξο Συναγερµό.

Ο τέταρτος κύκλος θα αποτελείται από πέντε Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ, τέσσερις από τη Νέα ∆ηµοκρατία και έναν από το Συ-
νασπισµό Ριζοσπαστικής Αριστεράς.

Οι Υπουργοί κατά το Σύνταγµα και τον Κανονισµό λαµβάνουν
το λόγο όποτε το επιθυµούν. Εάν, όµως, ακολουθεί Βουλευτής
της Συµπολιτεύσεως, θα αφήνει τη θέση του στον επόµενο Βου-
λευτή άλλου κόµµατος για να µιλήσει. Επαναλαµβάνω ότι οι
Υπουργοί µπορούν να µιλήσουν µέχρι δεκαπέντε λεπτά της
ώρας.

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι έχουν δώδεκα λεπτά της
ώρας στη διάθεσή τους, µε τους περιορισµούς του άρθρου 167,
παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής και οι εγγεγραµµέ-
νοι οµιλητές συνάδελφοι Βουλευτές επτά επτά λεπτά της ώρας.

Επίσης, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι πληροφορίες για τον
κατάλογο των οµιλητών δεν θα δίνει η Υπηρεσία, παρά µόνο
αφού ολοκληρωθούν οι εγγραφές και καταρτιστεί ο ενιαίος κα-
τάλογος. Γι’ αυτόν το λόγο, παρακαλώ πολύ όλους τους συνα-
δέλφους να µη µετακινούνται από τη θέση τους για να
ενηµερώνονται για τον κατάλογο, προκειµένου να µην παρου-
σιάζεται αυτό το φαινόµενο του συνωστισµού εδώ µπροστά, εφό-
σον δεν θα µπορούν κιόλας να σας ενηµερώσουν αφού δεν θα
έχει ολοκληρωθεί ο κατάλογος.

Όσον αφορά την εγγραφή των οµιλητών µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, θα ήθελα να επιστήσω την προσοχή ότι οι εγγραφές θα

γίνουν, όπως είπα, στη διάρκεια των αγορεύσεων των τριών πρώ-
των αγορητών. Όµως, θα σας παρακαλέσω, για να µην υπάρξει
εµπλοκή στο σύστηµα, να µην τοποθετήσει κανείς από τους επι-
θυµούντες να εγγραφούν την κάρτα τους στην υποδοχή που
υπάρχει στα έδρανα, πριν σας ανακοινώσω ότι µπορείτε να κά-
νετε χρήση της κάρτας σας.

Ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Κωνσταντίνος
Καραµανλής έχει το λόγο.

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας ∆ηµοκρατίας)

Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη. Πριν ξεκινήσετε, θα ήθελα να πω
κάτι.

Απ’ αυτή τη στιγµή, κύριοι συνάδελφοι, µπορείτε να κάνετε
χρήση της κάρτας σας για την εγγραφή σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆η-
µοκρατίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 4 Οκτωβρίου ο
λαός αποφάσισε και η νέα Κυβέρνηση έχει ισχυρή εντολή. Έχει
όλες τις δυνατότητες να παίρνει απρόσκοπτα τις κρίσιµες εκείνες
αποφάσεις, που απαιτεί η δύσκολη οικονοµική συγκυρία.

Ευχόµαστε –και ειλικρινά εύχοµαι και εγώ προσωπικά- να προ-
χωρήσει µε κάθε επιτυχία στο έργο που έχει ανάγκη ο τόπος. Ξέ-
ρουµε πολύ καλά, ότι οι προκλήσεις είναι πολλές και µεγάλες, η
παγκόσµια οικονοµική κρίση έπληξε και συνεχίζει να πλήττει τα
οικονοµικά του κράτους, των επιχειρήσεων, τα οικονοµικά των
νοικοκυριών και διόγκωσε τα µεγάλα κοινωνικά προβλήµατα και
πάνω από όλα την ανεργία.

Οι συνέπειες της κρίσης είναι ήδη σοβαρές. Και οι συνέπειες
αυτές καθιστούν αναγκαίες, τολµηρές και όχι ευχάριστες απο-
φάσεις.

Την ίδια στιγµή, τα εθνικά µας ζητήµατα µπαίνουν σε περίοδο
σοβαρών προκλήσεων. Οι διαβουλεύσεις µε τα Σκόπια, περνούν
σ’ ένα νέο κύκλο, οι ενδοκυπριακές συνοµιλίες εισέρχονται σε
καθοριστική φάση, η επικείµενη αξιολόγηση της ευρωπαϊκής
προοπτικής της Τουρκίας, φέρνει σε άµεση προτεραιότητα τις
ελληνοτουρκικές σχέσεις.

Βασική προϋπόθεση για την επίτευξη των κοινών στόχων είναι
η ενότητα και η οµοψυχία των Ελλήνων. Είναι η δύναµη των ηγε-
σιών να προτάσσουν το εθνικό συµφέρον. Και αυτό ισχύει για
όλους. Για την Κυβέρνηση πρώτα απ’ όλα, αλλά και για όλες τις
πολιτικές δυνάµεις, για όλους τους κοινωνικούς εταίρους. Όλοι
µας οφείλουµε να βάζουµε πάνω απ’ όλα το εθνικό, το συλλο-
γικό, το κοινωνικό συµφέρον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σταθώ σε δύο κρίσιµα
ζητήµατα. Το πρώτο από αυτά αφορά τις οικονοµικές προκλή-
σεις που αντιµετωπίζει η χώρα. Αυτές τις δυσκολίες τις περιέ-
γραψα ξεκάθαρα στην πρόσφατη προεκλογική περίοδο. Είπα
αλήθειες που συνήθως δεν λέγονται προεκλογικά. Έγινα δυσά-
ρεστος. ∆εν µε απασχόλησε το πολιτικό κόστος. Και τούτο, γιατί
έβαλα πάνω απ’ όλα το συµφέρον του τόπου. Οφείλουν οι πολί-
τες να γνωρίζουν την πραγµατικότητα. Όφειλαν να ενηµερωθούν
για τα όχι ευχάριστα µέτρα που θα χρειαστούν. Το τι έκαναν
άλλοι, δεν έχει πλέον ιδιαίτερο νόηµα να το συζητήσουµε τώρα.

Εκείνο που έχει σηµασία είναι ότι η Νέα ∆ηµοκρατία θα τηρή-
σει υπεύθυνη στάση στα οικονοµικά και από τη νέα της θέση ως
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. ∆εν θα αντιταχθεί ακόµα και σε δυ-
σάρεστα µέτρα, αρκεί αυτά να είναι στη σωστή κατεύθυνση.
Όπως υπηρετήσαµε το εθνικό συµφέρον από τη θέση της κυ-
βέρνησης, το ίδιο θα κάνουµε από το νέο ρόλο που µας ανέθε-
σαν οι πολίτες. ∆εν είναι ώρα για την αναζήτηση κοµµατικού
οφέλους. Είναι ώρα να στηριχθεί κάθε πολιτική που ωφελεί τον
τόπο.

Το δεύτερο ζήτηµα που συνδέεται µε το παραπάνω είναι γενι-
κότερο. Αφορά την ανάγκη κυρίως και τα δύο µεγάλα κόµµατα,
ειδικά σε δύσκολες συγκυρίες για τη χώρα, να λειτουργούν εποι-
κοδοµητικά στο πλαίσιο, βεβαίως, του αναπόφευκτου ανταγωνι-
σµού τους και όχι µηδενιστικά.

Στο σηµείο αυτό όλοι µας έχουµε κάνει λάθη όταν βρεθήκαµε
στη θέση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Παρασυρθήκαµε
ενίοτε από τη δίνη του κοµµατικού ανταγωνισµού, αλλά και από
το κλίµα που καλλιεργείτο στον κοµµατικό µας χώρο.

Είναι καιρός, λοιπόν, να αντισταθούµε σε πολυετή ανακλα-
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στικά που µας οδήγησαν σε µετωπικές συγκρούσεις και ολο-
κληρωτική άρνηση εκείνων που επέλεγαν οι πολιτικοί µας αντα-
γωνιστές. Ίσως µάλιστα η δύσκολη παρούσα συγκυρία, αλλά και
τα διδάγµατα του χρόνου, να µας κάνουν όλους πιο ανοιχτούς
στο να αναγνωρίζουµε τα σωστά βήµατα, ανεξάρτητα από το
ποιος τα πραγµατοποιεί.

Ένα είναι βέβαιο. Ο φαύλος κύκλος τού να ανακυκλώνουµε
διαφωνίες σε όλα πρέπει να «σπάσει» και είναι ευκαιρία αυτό να
γίνει τώρα. Τώρα που το ζητούµενο είναι η στάση ευθύνης απ’
όλους µας, οφείλουµε να επιδείξουµε την ευθύνη αυτή.

Εµείς, ως παράταξη, να αναγνωρίσουµε τα σωστά βήµατα που
θα κάνει η νέα Κυβέρνηση. Και η νέα Κυβέρνηση να αναγνωρίσει
όσα σωστά κάναµε εµείς στα έξι τελευταία χρόνια και να χτίσει
πάνω σε αυτά. Μόνο µία παρόµοια εξέλιξη αποτελεί πραγµατική
επένδυση για την πρόοδο του τόπου. Μόνο αυτό το µεγάλο βήµα
θα µας δώσει τα αναγκαία εφόδια για να ξεπεράσουµε τις ση-
µαντικές δυσκολίες.

Μόνο, έτσι, το κοµµατικό µας σύστηµα θα γυρίσει πραγµατικά
σελίδα και µαζί του θα γυρίσει σελίδα και ο τόπος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Προγραµµατικές ∆ηλώσεις
της Κυβέρνησης, περιέχουν σ’ ένα µεγάλο και σηµαντικό µέρος
τους κοινά αποδεκτές αρχές. Σε κάποια σηµεία είναι και ταυτι-
σµένες µε βάσεις που βρίσκονται σε πλήρη εξέλιξη, σε πολλές
περιπτώσεις ενστερνίζονται ιδέες και στόχους που, εµείς, εισα-
γάγαµε στο δηµόσιο βίο. Με όλα αυτά, εν πάση περιπτώσει, κα-
νένας δεν θα µπορούσε να διαφωνήσει και κανένας, προπάντων,
δεν θα µπορούσε να διαφωνήσει µε διακηρύξεις, που αφορούν
συγκεκριµένες γενικές αρχές, τη διαφάνεια, την αξιοκρατία, τη
λογοδοσία, το σεβασµό στον πολίτη.

Επιβάλλεται να γίνουν νέα βήµατα αξιοκρατίας, βήµατα µπρο-
στά και όχι επιστροφή σε ρεβανσισµούς, διαχωρισµούς και δια-
κρίσεις. Η Κυβέρνηση έχει την άµεση υποχρέωση να προλάβει
τους όποιους φανατικούς που θα επιχειρήσουν να αιχµαλωτί-
σουν ακόµη και την ίδια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήδη θα καταλάβατε ότι επιδίωξή
µου, µια εβδοµάδα µετά τη συγκρότηση της νέας Κυβέρνησης,
δεν είναι να ασκήσω κριτική. Ήρθα, να πω αυτό που θεωρώ ανα-
γκαίο, για να πάει µπροστά η πατρίδα. Οι απόψεις µου είναι γνω-
στές και οι απόψεις αυτές είναι σταθερές. ∆εν µπορώ, όµως, να
αγνοήσω το γεγονός, ότι καταβλήθηκε µια προσπάθεια απαξίω-
σης όλων όσων έγιναν τα προηγούµενα χρόνια.

Έγινε λόγος για απαξίωση των θεσµών, των υπηρεσιών, των
επιχειρήσεων, του κύρους της χώρας. Υπήρξε σιωπή, για την πα-
γκόσµια οικονοµική κρίση και τις συνέπειές της. Σαν να µην είναι
ξεκάθαρες οι επιπτώσεις της στον τόπο µας. Σαν να µην αντιµε-
τωπίζει όλος ο κόσµος έξαρση των ίδιων ακριβώς προβληµάτων:
υποχώρηση της ανάπτυξης, αύξηση των ελλειµµάτων, διόγκωση
της ανεργίας. Μια νέα Κυβέρνηση –και το λέω ως γενική αρχή
αυτό- δεν ξεκινά καλά την πορεία της, καταφεύγοντας σε από-
λυτη απαξίωση και µικρόψυχη ισοπέδωση. Όλα αυτά, δεν βοη-
θούν την αντιµετώπιση της κρίσης. Κάθε άλλο. Γιατί δεν µπορεί
να υπάρξει ουσιαστική αντιµετώπιση των προβληµάτων, εάν δεν
αναγνωρίζετε τα πραγµατικά τους αίτια. ∆εν εντοπίζονται έτσι,
ούτε οι σοβαρές εξωγενείς επιπτώσεις, ούτε οι χρονίζουσες εσω-
τερικές αδυναµίες. Αγνοώντας την πραγµατικότητα και µάλιστα
διαστρέφοντάς την δεν µπορούµε να την αντιµετωπίσουµε.

Η αλήθεια είναι ότι στα προηγούµενα χρόνια ακολουθήσαµε
συνειδητά πολιτική ήπιας προσαρµογής. Η αλήθεια είναι, ότι τα
αποτελέσµατα ήταν θετικά και η βελτίωση απεικονιζόταν ξεκά-
θαρα, σε όλους τους οικονοµικούς και κοινωνικούς δείκτες. Συ-
νέπεια της πολιτικής αυτής, υπήρξε ανάµεσα στα άλλα η
σταθερή υποχώρηση της ανεργίας.

Είναι, επίσης, αλήθεια ότι η παγκόσµια οικονοµική κρίση ανέ-
κοψε, όπως σε ολόκληρο τον κόσµο, τα θετικά βήµατα που πραγ-
µατοποιούντο στην οικονοµία. Επιδείνωσε τις αδυναµίες που
προϋπήρχαν, έπληξε τους ρυθµούς της ανάπτυξης, διόγκωσε τα
ελλείµµατα. Επέβαλε, τελικά, δύσκολες αποφάσεις και επιβάλ-
λει –το τονίζω αυτό- τη συνέχισή τους µε τόλµη, µε διορατικό-
τητα. Πάνω απ’ όλα επιβάλλει την επίλυση των προβληµάτων στη
ρίζα τους, µακριά από µικροκοµµατικές αντιλήψεις, µακριά από
ισοπεδωτικές τοποθετήσεις, µακριά από γενικολογίες, που δεν

υπηρετούν το γενικό και συλλογικό καλό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η ώρα υπεύθυνων, συ-

γκροτηµένων και σοβαρών αποφάσεων. Αυτή είναι η βασική προ-
ϋπόθεση για τη γρήγορη και ασφαλή έξοδο από την κρίση και
την προϋπόθεση αυτή είναι καιρός να την αντιληφθούµε όλοι
µας, αντί να την αγνοούµε.

Θέλω ακόµη να υπογραµµίσω, ότι από την πρώτη στιγµή επι-
διώξαµε την προώθηση αναγκαίων µεταρρυθµίσεων µέσα από
το διάλογο, τη συνεννόηση και τη σύνθεση απόψεων.

Πίστεψα και πιστεύω –το ξέρετε- ότι οι µεταρρυθµίσεις είναι ο
ασφαλέστερος, αλλά και ο µοναδικός µοχλός για την αντιµετώ-
πιση χρόνιων διαρθρωτικών αδυναµιών. Αποτελούν τον ασφαλέ-
στερο αλλά και το µόνο µοχλό αλλαγής προς το καλύτερο.

Κάναµε στο διάστηµα που πέρασε σηµαντικά και δύσκολα βή-
µατα. Πολλά από αυτά θεωρούνται σήµερα αυτονόητα. Τίποτα,
όµως, δεν ήταν εύκολο και τίποτα δεν προχώρησε χωρίς να συ-
ναντήσει ανεύθυνες συνδικαλιστικές και αντιπολιτευτικές αντι-
δράσεις.

Το τι έγινε στο παρελθόν έχει πια µικρή σηµασία. Εκείνο που
προέχει είναι τι θα γίνει τώρα. Και αυτά, τα θετικά βήµατα των
τελευταίων ετών, πρέπει να κρατηθούν, να ενισχυθούν και να
αξιοποιηθούν για το συµφέρον της χώρας. Περιθώρια αναβολών
στη σηµερινή δύσκολη συγκυρία, δεν υπάρχουν.

Αναγνωρίζοντας τα καλά που έγιναν και υπάρχουν Υπουργοί
που το τολµούν, µπορεί η νέα Κυβέρνηση να kτίσει σε αυτά και
να πάει ακόµα παραπέρα.

Η κοινωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρει, γνωρίζει τα
βασικά διακυβεύµατα για τη χώρα. Τα έθεσα κατ’ επανάληψη, τα
ανέπτυξα µε ευθύτητα ακόµη και στη διάρκεια της προεκλογικής
περιόδου. Κατέθεσα συγκροτηµένο σχέδιο δύσκολων αποφά-
σεων για την πλήρη εξυγίανση της οικονοµίας, σχέδιο που δια-
σφαλίζει µε τις λιγότερες συνέπειες την προοπτική που µπορεί να
έχει ο τόπος από την επόµενη της παγκόσµιας οικονοµικής κρί-
σης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλές φορές τα τελευταία
χρόνια χάθηκαν ευκαιρίες γιατί αυτονόητες αλλαγές συνάντη-
σαν αντιστάσεις και τη νοοτροπία του «όχι σε όλα». Χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα είναι τα όσα έγιναν στη µεταρρύθµιση του
ασφαλιστικού συστήµατος και την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση.

∆υστυχώς, η έκκλησή µου να συνεννοηθούµε τουλάχιστον στα
βασικά και τα αυτονόητα, απορρίφθηκε. Απορρίφθηκε η πρότασή
µου για τη συγκρότηση διακοµµατικής επιτροπής που θα ανα-
λάβει τη θέσπιση κοινά αποδεκτών ρυθµίσεων για τη διαφάνεια.
Απορρίφθηκε η πρότασή µου για στοιχειώδη συνεννόηση απέ-
ναντι στις συνέπειες της παγκόσµιας οικονοµικής θύελλας.

Εκείνο που θέλω να τονίσω είναι ότι εµείς δεν θα δυσφορή-
σουµε εάν δικές µας πρωτοβουλίες υιοθετηθούν από την Κυ-
βέρνηση, αρκεί να υλοποιηθούν. Μακάρι όσα απορρίπτονταν µε
πάθος, κριθούν τώρα σωστά και υιοθετηθούν. Εκείνο που προέ-
χει είναι να παρθούν οι σωστές αποφάσεις είτε ως συνέχεια
δικών µας πρωτοβουλιών είτε ως κυβερνητικές πρωτοβουλίες.

Οφείλω πάντως µε εποικοδοµητική διάθεση και ανησυχία να
σταθώ στις αµφίσηµες διατυπώσεις που εξακολουθούν να σκιά-
ζουν µια σειρά κρίσιµων ζητηµάτων. Οι υποθέσεις της Ολυµπια-
κής, του ΟΤΕ, του ΟΣΕ, των διεθνών ενεργειακών συµφωνιών
είναι µόνο µερικές από αυτές. Η αβεβαιότητα θέσεων και προ-
θέσεων πλήττει την επενδυτική ελκυστικότητα της χώρας.

Η αµφισβήτηση της στρατηγικής συµµαχίας για το λιµάνι του
Πειραιά έδειξε ήδη τις αρνητικές της συνέπειες. Η οικονοµία, η
αγορά, ένας ολόκληρος κόσµος υπέστησαν ζηµιές.

Επιτρέψτε µου να τονίσω κάτι πολύ. ∆εν είναι δυνατόν να υπο-
κύπτουµε σε συντεχνιακές µειοψηφίες και σε συνδικάτα που πε-
ριφρονούν το συλλογικό συµφέρον.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Το Υπουργείο Ναυτιλίας, ένα σύµβολο της παγκόσµιας ελλη-

νικής υπεροχής, καταργήθηκε. Φοβάµαι ότι αυτό έγινε χωρίς
επαρκή σχεδιασµό.

Το Υπουργείο Περιβάλλοντος που θα ήταν αυτόνοµο, φορτώ-
θηκε ένα ακόµη µεγαλύτερο βάρος από εκείνο που είχε µέχρι
τώρα. Αποσπάστηκαν τα δηµόσια έργα µεν, αλλά προστέθηκε η
ενέργεια.
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Στο Υπουργείο Μακεδονίας δόθηκαν ειδικές αρµοδιότητες,
αλλά αφαιρέθηκε το όνοµα, γεγονός που παρερµηνεύτηκε και
έγινε αιτία πανηγυρισµών στα Σκόπια.

Επισηµαίνω όλα τα παραπάνω ως ανησυχητικά ζητήµατα. Μα-
κάρι οι ανησυχίες αυτές να διασκεδαστούν στο επόµενο διά-
στηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην επόµενη περίοδο η πα-
τρίδα µας έχει να αντιµετωπίσει κρίσιµες εθνικές προκλήσεις. Οι
Έλληνες θέλουµε την εµπέδωση της ειρήνης, της σταθερότη-
τας, της ασφάλειας στην ευρύτερη περιοχή µας. θέλουµε σχέ-
σεις φιλίας, σχέσεις συνεργασίας µε όλους τους γείτονες. Και
αυτό ισχύει, χωρίς εξαιρέσεις σε κάθε κατεύθυνση.

Σε ό,τι αφορά τα Σκόπια, θέλουµε στα βόρεια σύνορά µας ένα
σταθερό κράτος, ενταγµένο στους ευρωατλαντικούς θεσµούς.
Για να γίνει αυτό, είναι ανάγκη να εγκαταλείψουν οι γείτονες τις
ανιστόρητες εθνικιστικές εµµονές τους. Είναι ανάγκη κοινά απο-
δεκτή λύση στην εκκρεµότητα της ονοµασίας τους. Το διαβατή-
ριο που ζητούν για τους ευρωατλαντικούς θεσµούς, δεν µπορεί,
παρά να γράφει ένα και µόνο όνοµα: όνοµα κοινά αποδεκτό που
ισχύει έναντι όλων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Είναι ανάγκη να υπάρξει από την πλευρά των Σκοπίων βού-

ληση για σχέσεις καλής γειτονίας. Αυτή είναι η εθνική θέση. Και
η θέση αυτή, µε την αποφασιστικότητα που επιδείξαµε στο Βου-
κουρέστι, έγινε συµµαχική θέση. Είναι ένα ισχυρό όπλο που κα-
τακτήσαµε µε αγώνα, µε τόλµη, µε αποφασιστικότητα. Και το
όπλο αυτό το εµπιστευόµαστε στη νέα Κυβέρνηση, έχοντας εσείς
πάντα την απόλυτη βεβαιότητα ότι στον αγώνα αυτό θα είµαστε
σε κάθε βήµα στο πλευρό σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Σχέσεις καλής γειτονίας και συνεργασίας επιδιώκουµε και µε

τη γειτονική Τουρκία. Υποστηρίζουµε –και το ξέρετε, είναι η
πάγια θέση µου αυτή- ανυπόκριτα τον ευρωπαϊκό της προσανα-
τολισµό. ∆εν µπορεί, όµως, να προχωρά το δρόµο για την Ευ-
ρώπη, χωρίς να συµµορφώνεται στο ευρωπαϊκό κεκτηµένο.
Οφείλει να σεβαστεί τη συµφωνία για τη λαθροµετανάστευση
που υπέγραψε το 2001 µε το σηµερινό Πρόεδρο της Κυβέρνη-
σης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Οφείλει να σεβαστεί τα ανθρώπινα δικαιώµατα, τις θρησκευτι-

κές ελευθερίες, τις υποχρεώσεις της, σε ό,τι αφορά το Οικου-
µενικό Πατριαρχείο και τη Σχολή της Χάλκης. Οφείλει να
σεβαστεί το ∆ιεθνές ∆ίκαιο, συµπεριλαµβανοµένου και του ∆ι-
καίου της Θάλασσας. Οφείλει να αναγνωρίσει την Κυπριακή ∆η-
µοκρατία και να αποσύρει τα στρατεύµατα κατοχής, που
ορθώνουν το τελευταίο διχοτοµικό τείχος σε ευρωπαϊκό έδαφος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φαίνεται ξεκάθαρα ότι η επό-
µενη περίοδος, όπως είπα, επιφυλάσσει σοβαρές προκλήσεις
στα εθνικά µας ζητήµατα. Η κρισιµότητά της καταδεικνύεται και
από το γεγονός ότι ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης έσπευσε να επι-
σκεφθεί την Κωνσταντινούπολη και να συναντήσει πριν από οποι-
ονδήποτε άλλο ξένο ηγέτη τον Τούρκο οµόλογό του.
Καταδεικνύεται επίσης και από το γεγονός ότι, ενώ βεβαίωνε
ρητά και κατηγορηµατικά ότι δεν θα αναλάβει το Υπουργείο των
Εξωτερικών, τελικά το ανέλαβε. Θέλω, λοιπόν να το επαναλάβω
σε κάθε κατεύθυνση και σε όλους τους τόνους: υπερασπιζόµε-
νος ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης τις εθνικές µας θέσεις, υπε-
ρασπιζόµενη η Κυβέρνηση τα δίκαια και τα δικαιώµατα της
πατρίδας µας, θα έχει την υποστήριξη όλων. Και θέλω εδώ να
τονίσω επίσης ότι προσωπικά θα είµαι στην πρώτη γραµµή απέ-
ναντι σε κάθε δυσκολία που µπορεί να συναντήσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Θα είµαι απέναντι στις όποιες πιέσεις αποτολµηθούν σε βάρος

εθνικών συµφερόντων.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Όλοι οι Έλληνες θα είµαστε στο ίδιο µέτωπο, στην ίδια

γραµµή. Και σε όλα αυτά υπάρχουν ξεκάθαρες εθνικές γραµµές,
γραµµές από τις οποίες κανένας δεν µπορεί να κάνει πίσω, γραµ-
µές στις οποίες συµπαρατασσόµαστε όλοι οι Έλληνες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτακτικά αναγκαία σε αυτήν
τη δύσκολη συγκυρία είναι και η σύµπραξη όλων, Κυβέρνησης,

πολιτικών δυνάµεων, κοινωνών εταίρων, στην αντιµετώπιση των
συνεπειών της παγκόσµιας οικονοµικής κρίσης. Το υπογράµµιζα
σταθερά όλο το προηγούµενο διάστηµα, το υπογραµµίζω µε την
ίδια έµφαση και τώρα. Υπάρχει ανάγκη για δύσκολες αποφάσεις
-ας µην αυταπατάται κανένας- υπάρχει ανάγκη να προλάβουµε
το τρένο της ανάκαµψης. Χρειάζεται πριν απ’ όλα να αξιοποιη-
θούν για το σκοπό αυτό όλα όσα πετύχαµε τα προηγούµενα χρό-
νια.

Το έργο που έγινε µε θυσίες των Ελλήνων πολιτών, είναι η
βάση στην οποία µπορούν να κτιστούν πολλά άλλα. Μόνο έτσι
µπορεί να τραβήξει ο τόπος µπροστά. Μόνο έτσι µπορεί να προ-
χωρήσει η χώρα σταθερά, στέρεα, γρήγορα και αποτελεσµατικά.

Ξεκινήσαµε το µεγαλύτερο πρόγραµµα δηµοσίων έργων που
γνώρισε ο τόπος. Καταρτίσαµε εθνικό χωροταξικό σχέδιο. Ανοί-
ξαµε το δρόµο για την «πράσινη οικονοµία». Πετύχαµε διεθνείς
ενεργειακές συµφωνίες που εντάσσουν την Ελλάδα στον πα-
γκόσµιο ενεργειακό χάρτη. ∆ώσαµε λύσεις σε προβληµατικές
καταστάσεις, όπως η Ολυµπιακή, που στοίχισαν τεράστια ποσά
στους φορολογούµενους. Βάλαµε σε εφαρµογή το εθνικό στρα-
τηγικό πλαίσιο αναφοράς µεταφέροντας στην ελληνική περιφέ-
ρεια το 80% των πόρων του, που συνολικά φτάνουν τα
40.000.000 ευρώ. Υπογραµµίζω ακόµα ότι αναστηλώσαµε την Το-
πική Αυτοδιοίκηση και ενισχύσαµε τη δυνατότητά της να δηµι-
ουργεί αναπτυξιακές και κοινωνικές υποδοµές. Ενεργοποιήσαµε
την Ευρωπαϊκή Ένωση απέναντι στο µεγάλο πρόβληµα της λα-
θροµετανάστευσης και πρωταγωνιστήσαµε στη δηµιουργία της
FRONTEX, ένα ευρωπαϊκό βραχίονα στα σύνορά µας, που ανα-
γνωρίζονται ως σύνορα της Ευρώπης. Βάλαµε σε εφαρµογή
πρόγραµµα διοικητικής µεταρρύθµισης, καταθέσαµε συγκεκρι-
µένη πρόταση για τη διοικητική δοµή της χώρας. Να επισηµάνω
µάλιστα ότι είναι θετικό το γεγονός ότι πολλά από αυτά, εξαγ-
γέλλονται και τώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νέα Κυβέρνηση έχει σήµερα
στη διάθεσή της ένα σηµαντικό αναπτυξιακό υπόβαθρο και υλικό
από την προετοιµασία που έγινε. Είναι τα προγράµµατα που δρο-
µολογήσαµε για την ενίσχυση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων
και της απασχόλησης, που ξεπερνούν τα 6.000.000.000 ευρώ.
Είναι οι δράσεις που προετοιµάσαµε για τον περιορισµό της δη-
µόσιας σπατάλης, για τη δηµιουργία ενιαίας αρχής που να κα-
ταβάλλει τις αποδοχές όλων των δηµοσίων υπαλλήλων. Είναι
ακόµα η εγκαθίδρυση µηχανισµών για την εµπέδωση της διαφά-
νειας στα δηµόσια νοσοκοµεία, τα ασφαλιστικά ταµεία, τους Ορ-
γανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Αναφέροµαι ακόµα στην
προετοιµασία για την απελευθέρωση των κλειστών επαγγελµά-
των, την αυτονόµηση του λυκείου και την καθιέρωση νέου εξε-
ταστικού συστήµατος, τη συνέχιση της ασφαλιστικής
µεταρρύθµισης.

Όλα αυτά, η Κυβέρνηση, οφείλει να τα αξιοποιήσει. Όπου
υπάρξει θετική προσπάθεια, θα υποστηριχθεί. Όπου αναπτυ-
χθούν σωστά βήµατα, θα βρίσκουν έµπρακτη ενθάρρυνση. Αυτή
είναι η στάση που υπηρετεί το συµφέρον της πατρίδας µας.

Ένα είναι τώρα περισσότερο από βέβαιο. Σε όλο τον κόσµο η
οικονοµική κρίση λειτουργεί σαν καταλύτης διαρθρωτικών µε-
ταρρυθµίσεων, λειτουργεί σαν καταλύτης για τον περιορισµό,
τον παραµερισµό χρόνιων αγκυλώσεων και την προετοιµασία δυ-
ναµικής επίθεσης στο µέλλον.

Στη χώρα µας ο διάλογος για τις αναγκαίες µεταρρυθµίσεις
έχει ανοίξει προ πολλού. Η χώρα µας έχει τη δυνατότητα να µε-
τατρέψει την παγκόσµια κρίση σε εθνική ευκαιρία. Και η δυνα-
τότητα αυτή, η ευκαιρία αυτή δεν πρέπει να χαθεί, δεν µπορεί να
χαθεί.

Μία φράση, επειδή έγινε αναφορά στον Πρόεδρο της ∆ηµο-
κρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία δεν παίζει µε
τους θεσµούς. Έχουµε µία πάγια αρχή και την τηρούµε σταθερά.
Και αυτό, πέρα από το γεγονός ότι σεβόµαστε και τιµούµε τον
σηµερινό Πρόεδρο. Τον Κάρολο Παπούλια, τον προτείναµε, τον
ψηφίσαµε και θα τον προτείνουµε και πάλι για Πρόεδρο της Ελ-
ληνικής ∆ηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το είπα στην αρχή της οµιλίας
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µου, η Νέα ∆ηµοκρατία θα ασκήσει υπεύθυνη και εποικοδοµη-
τική αντιπολίτευση, θα στηρίξει ακόµα και αντιδηµοφιλείς απο-
φάσεις της Κυβέρνησης αρκεί να είναι στη σωστή κατεύθυνση.
Η υπευθυνότητα µιας αντιπολίτευσης αποδεικνύεται όχι όταν µία
κυβέρνηση παίρνει ευχάριστα µέτρα, αλλά όταν παίρνει δύ-
σκολα, δυσάρεστα µέτρα και αναγκαίες αποφάσεις. Και η πα-
ρούσα Κυβέρνηση που η επιλογή της ήταν –δεν την κρίνω τώρα-
να είναι ευχάριστη προεκλογικά, τώρα θα αναγκαστεί να γίνει δυ-
σάρεστη. Και θέλω να το πιστέψετε, δεν είναι αιχµή αυτό, απλώς
είναι αυτονόητη διαπίστωση.

Είναι όµως ευνοϊκό σε ό,τι αφορά την Κυβέρνηση ότι δεν θα
λειτουργήσουµε εµείς µηδενιστικά. Η αντίληψη «η αντιπολίτευση
για την αντιπολίτευση» δεν µας ταιριάζει και θα µου επιτρέψετε
να πω ότι δεν χωρά και στους σηµερινούς δύσκολους καιρούς.
Φυσικά η Κυβέρνηση θα κρίνεται σε κάθε βήµα της, θα κρίνεται
όµως δίκαια χωρίς ακρότητες και χωρίς υπερβολές µε το να ζυ-
γίζουµε υπεύθυνα πού υπάρχουν λανθασµένες επιλογές και πού
υπάρχουν σωστά βήµατα.

Πρόθεσή µας είναι από το χώρο της Αντιπολίτευσης να βοη-
θήσουµε τη χώρα να πάει πολιτικά µπροστά, να γυρίσει σελίδα
στον κοµµατικό ανταγωνισµό κυρίως µεταξύ των δύο µεγάλων
κοµµάτων. Και είµαι βέβαιος -γιατί σχεδόν µε όλους, πάντως σί-
γουρα µε τους πιο παλαιούς, ασχέτως σε ποια πτέρυγα ανήκει ο
καθένας, γνωριζόµαστε πολλά χρόνια- ότι καταλαβαίνετε µέσα
σας πολύ καλά τι εννοώ!

Σε κάθε περίπτωση πάντως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
επειδή όσα καταθέτει η Κυβέρνηση µε τις Προγραµµατικές της
∆ηλώσεις βρίσκονται ακόµα στα λόγια, στα χαρτιά, επειδή η έξο-
δος από την παγκόσµια οικονοµική ύφεση απαιτεί αποφάσεις
που είναι άγνωστο αν θα ληφθούν, επειδή οι χρόνιες οικονοµι-
κές αδυναµίες απαιτούν διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις που µέχρι
τώρα απουσιάζουν, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν δίνει ψήφο
εµπιστοσύνης. Θα είναι εδώ δυνατή, αποφασισµένη και υπεύ-
θυνη να υπηρετεί πάντα το εθνικό συµφέρον, αποφασισµένη να
υπηρετεί τα συµφέροντα όλων των Ελλήνων πολιτών!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η Πρόεδρος της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος
και Γενική Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος της Ελ-
λάδας κ. Αλέκα Παπαρήγα έχει το λόγο.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δυστυχώς ή ευτυχώς -
όπως το πάρει κανείς - εµείς δεν µπορούµε να δηλώσουµε στην
Κυβέρνηση ότι θα ασκήσουµε πίεση ούτως ώστε να πραγµατο-
ποιήσει τα θετικά που υπόσχεται, γιατί δεν βρίσκουµε καµµία θε-
τική ουσιαστική υπόσχεση προς το λαό ή να την πιέσουµε να
πάρει σωστές επιλογές. ∆ιαφωνούµε ριζικά σε όλη την προ-
γραµµατική κατεύθυνση της Κυβέρνησης και δεν διαφωνούµε
στενά µε τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις του Πρωθυπουργού.

Η νέα Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ δεν είναι εντελώς καινούργια
ούτε προήλθε από παρθενογένεση, αλλά είναι συνέχεια των κυ-
βερνήσεων του ΠΑΣΟΚ που γνωρίσαµε και αν θέλετε συνέχεια
και της αξιωµατικής αντιπολίτευσης που γνωρίσαµε τα προη-
γούµενα χρόνια.

Για µας οπωσδήποτε υπάρχει µία νέα σελίδα, άλλαξε η Κυ-
βέρνηση, αλλά νέα σελίδα σε αλλαγή πολιτικής δυστυχώς θα λέ-
γαµε ότι δεν υπάρχει. Από αυτήν την άποψη η κύρια κατεύθυνση
η δική µας είναι στο µέτρο των δυνατοτήτων µας –και εµείς πι-
στεύουµε ότι θα τις αυξήσουµε αυτές τις δυνατότητες- να συµ-
βάλουµε να ασκηθεί από το λαό πίεση, ούτως ώστε να µην
εφαρµοστούν οι προγραµµατικές διακηρύξεις της Κυβέρνησης
και οι πιο αναλυτικές επιλογές της που σαφώς δεν συµπεριελή-
φθησαν στις προγραµµατικές διακηρύξεις.

Η εντύπωση που τουλάχιστον µου δηµιουργήθηκε ακούγοντας
τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις του Πρωθυπουργού είναι η εξής:

Απευθύνεται επισήµως και πολύ καθαρά σ’ ένα µεγάλο µέρος
των λαϊκών στρωµάτων γνωρίζοντας δύο πράγµατα τα οποία
είναι αλήθεια:

Πρώτον, ότι ένα µεγάλο µέρος των ψηφοφόρων και του
ΠΑΣΟΚ, χώρια των ψηφοφόρων της Νέας ∆ηµοκρατίας, ψήφισε

έχοντας αναιµικές ελπίδες απέναντι στο ΠΑΣΟΚ ότι θα κάνει κάτι
καλύτερο. Και αυτό έτσι είναι, ισχύει δυστυχώς!

Απευθύνεται επίσης σ’ ένα σηµαντικό µέρος των λαϊκών στρω-
µάτων. Ξέρει πολύ καλά η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ -γιατί επικοι-
νωνεί καλά- ότι ο λαός εδώ και χρόνια έχει αποκτήσει µειωµένες
απαιτήσεις απέναντι στην εκάστοτε κυβέρνηση. Απέναντι, λοι-
πόν, σε αναιµικές ελπίδες και απέναντι σε µειωµένες απαιτήσεις
µπορεί πολύ εύκολα ένα κόµµα που ήλθε στην κυβέρνηση, αφού
ήταν κάποια χρόνια στην αξιωµατική αντιπολίτευση, να χειριστεί
δύο πράγµατα εναλλάξ, το εµπόριο φόβου και το εµπόριο ελπί-
δων. Το µεν εµπόριο ελπίδων φαίνεται να κυριαρχεί στις προ-
γραµµατικές διακηρύξεις -αναιµικών ελπίδων και ψεύτικων
ελπίδων λέµε εµείς- αλλά και το εµπόριο φόβου κοµψά υπάρχει.
Πρέπει να σας πω ότι αυτό είναι και το ανατριχιαστικό, το εµπό-
ριο φόβου και το εµπόριο ελπίδων.

Ο κύριος Πρωθυπουργός κατ’ αρχάς δεν δέχεται ότι υπάρχει
οικονοµική καπιταλιστική κρίση ή µάλλον δεν νοµίζω ότι δεν το
δέχεται. ∆εν θέλει να το παραδεχθεί γιατί αν το παραδεχθεί, τότε
αυτό σηµαίνει ότι πέφτει σαν «χάρτινος πύργος» όλη η αντιπολί-
τευση που έκανε στη Νέα ∆ηµοκρατία τόσα χρόνια ότι η Νέα ∆η-
µοκρατία είχε µία πολιτική παροχών στους «ηµέτερους». Κάθε
άλλο. Οι «ηµέτεροι» της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν ήταν τρεις-τέσ-
σερις επιχειρηµατίες όπως σκοπίµως λέγατε εσείς ή όπως σκο-
πίµως έλεγε η Νέα ∆ηµοκρατία όταν ήταν αξιωµατική
αντιπολίτευση όταν µιλούσε για τον εθνικό κατασκευαστή και τον
εθνικό προµηθευτή µε τους οποίους βεβαίως και η ίδια συνερ-
γάστηκε, όπως ήταν επόµενο. Οι «ηµέτεροι» είναι µία ολόκληρη
τάξη, είναι το σύνολο των επιχειρηµατιών, ανεξαρτήτως αν υπάρ-
χουν φιλικές ή προσωπικές διασυνδέσεις περισσότερο ή λιγό-
τερο µ’ έναν ή δύο επιχειρηµατίες.

Από τη στιγµή, λοιπόν, που θεωρείτε ότι η πολιτική της Νέας
∆ηµοκρατίας ήταν αντιδραστική –και όντως ήταν κατά τη δική
µας γνώµη- µόνο γιατί έκανε σπατάλη, κοµµατοκρατία, ρουσφε-
τολογία κ.λπ., αυτό οδηγεί στο εξής πράγµα. Όχι µόνο το πι-
στεύουµε αλλά είµαστε απολύτως βέβαιοι και άλλωστε αυτό
λέγεται στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις. Είτε λέγεται είτε κρύ-
βεται ηθεληµένα. Θα συνεχίσετε την ίδια πολιτική που όξυνε την
οικονοµική κρίση. Θα µου πείτε: «Μα, αυτή η πολιτική ακολου-
θείται σ’ όλη την Ευρώπη». Βεβαίως ακολουθείται σ’ όλη την Ευ-
ρώπη, αλλά αυτός δεν είναι λόγος να την αποδεχθούµε εµείς.
∆εν υπάρχει ούτε νεοδηµοκρατική ούτε πασοκική πρωτοτυπία.

Πάντως την οικονοµική καπιταλιστική κρίση δεν τη δέχεστε. Μ’
αυτήν την έννοια µπορείτε να κάνετε εµπόριο εύκολων ελπίδων.
Παραδείγµατος χάρη, δώσατε πολύ µεγάλο βάρος σε ορισµέ-
νους εκσυγχρονισµούς ότι τάχα αυτοί θα εξοικονοµήσουν χρή-
µατα. Και αν ακόµη εξοικονοµήσουν χρήµατα –και δεν το
απορρίπτω, η περιστολή ορισµένης κρατικής σπατάλης µπορεί
να γίνει- όµως αυτό δεν έχει καµµία σχέση µε την ικανοποίηση
των κοινωνικών αναγκών, των ανθρώπινων αναγκών.

Θα αναφέρω ορισµένα πιο συγκεκριµένα παραδείγµατα που
µπορεί να θεωρηθούν επί µέρους αλλά είναι χαρακτηριστικά.
Λέτε παραδείγµατος χάρη: «Θα ακολουθήσουµε µία πολιτική
όπου το νέο ζευγάρι θα κάνει όσα παιδιά θέλει». Πού είναι το
αντίκρισµα; Τι είπατε; Θα διπλασιάσετε τους δηµοτικούς παιδι-
κούς σταθµούς. Ξέρετε ότι για να πάει ο γονιός το παιδί του στον
παιδικό σταθµό και διπλάσιους και τριπλάσιους παιδικούς σταθ-
µούς να κάνετε, πληρώνει και 150 και 200 ευρώ, για να µην πούµε
ότι έχουµε µία φθίνουσα πορεία της ποιότητας των παρεχόµε-
νων υπηρεσιών. Με την αποκέντρωση που θα κάνετε θα γίνουν τα
πράγµατα ακόµα χειρότερα. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι για να
αποφασίσει ένα ζευγάρι να κάνει όσα παιδιά θέλει, πρέπει να έχει
σταθερή δουλειά όχι σήµερα, αλλά και αύριο και µε προοπτική.
Πρέπει να έχει υψηλούς µισθούς, πρέπει να έχει δωρεάν παιδεία
και υγεία, πρέπει µια σειρά από άλλα πράγµατα. Μα, όλα αυτά
που λέτε στο πρόγραµµά σας δεν απαντούν ούτε στον τίτλο που
βάζετε.

Θα αναφέρω και ένα άλλο παράδειγµα επειδή πολλά λέγονται
για την κοινωνική προστασία. Σε µία Σύνοδο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης αποφασίστηκε η αύξηση της άδειας µητρότητας και της
άδειας λοχείας. Στην επόµενη Σύνοδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που έγινε στις 17 και 18 Ιουνίου, αµέσως µετά τις Ευρωεκλογές,
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έφυγε ο τίτλος «άδειες µητρότητας» και έγινε «γονική άδεια». Εί-
µαστε εµείς αντίθετοι στο να υπάρχει η έννοια «γονική άδεια»;
Βεβαίως και όχι, γιατί στο µεγάλωµα των παιδιών συµµετέχουν
και οι δύο γονείς και όχι µόνο η γυναίκα.

Άλλο πράγµα, όµως, είναι η άδεια µητρότητας και λοχείας για
έξι µήνες κι ένα χρόνο µετά τη γέννα, παίρνοντας υπόψη και την
κατάσταση στην Ελλάδα, τις διαµορφωµένες καταστάσεις, αλλά
και την ιδιαίτερη συµβολή που έχουν οι µητέρες στην ανάπτυξη
του παιδιού.

Ποιο είναι το επιχείρηµα; Το επιχείρηµα δεν είναι η ισότητα
κ.λπ. και το χτύπηµα των πολιτιστικών αναχρονιστικών αντιλή-
ψεων. ∆ιότι λέει, αν την άδεια την έχει µόνο η µητέρα, θα γίνει
ασύµφορη για την εργοδοσία. Οµολογείται, δηλαδή, από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση ότι η µητρότητα ή, αν θέλετε, το δηµογραφικό
πρόβληµα που έχει όλη η Ευρώπη, εάν συνοδευτεί µε µέτρα προ-
στατευτικά, κάνει ασύµφορη τη γυναίκα για την εργοδοσία, άρα
να µοιραστεί και ο άντρας, ο οποίος τελικά και αυτός θα γίνει
ασύµφορος για την εργοδοσία όταν θα λέει, ξέρετε θα κάνω εγώ
χρήση της γονικής άδειας. Ελπίζω να µην κάνει χρήση της άδειας
λοχείας και θηλασµού, γιατί δεν µπορεί να το κάνει ο άντρας!

Αυτά δεν είναι λεπτοµέρειες και επίµέρους σε σχέση µε όλες
αυτές τις µεγαλοστοµίες που ακούµε από τις 4 Οκτώβρη και
µετά, για να µην πω τις µεγαλοστοµίες που ακούσαµε και πιο
πριν. Το κρέας βαφτίζεται κυριολεκτικά ψάρι.

Ακούµε για το δίκτυ κοινωνικής προστασίας σε δηµοτικό επί-
πεδο, το οποίο ξέρουµε ότι είναι τοπικοί και ιδιωτικοί πόροι. Εµείς
θα λέγαµε, ιδιωτικοί και ιδιωτικοί πόροι. Αυτό είναι δίκτυ κοινω-
νικής προστασίας; Αυτό είναι άνοιγµα της πόρτας σε ακόµα µε-
γαλύτερη εµπορευµατοποίηση.

Κύριε Παπανδρέου, δεν µας είπατε τίποτα για το Πρόγραµµα
Αλµούνια, δηλαδή, το Πρόγραµµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το
οποίο είναι καθαρό τι λέει. Εδώ πρέπει να πείτε, όχι, δεν το εφαρ-
µόζουµε. Η Νέα ∆ηµοκρατία είπε ότι το εφαρµόζει για τους δι-
κούς της λόγους, γιατί ήθελε να το εφαρµόσει. Και πώς να πει ότι
δεν το εφάρµοσε, αφού όλα αυτά τα χρόνια το εφάρµοζε;

Ξέρουµε πάρα πολύ καλά τι σηµαίνει Πρόγραµµα Αλµούνια.
Αφορά τις εργασιακές σχέσεις, την επέκταση της µερικής απα-
σχόλησης. Αφορά το τελικό γκρέµισµα όποιων κατακτήσεων
υπάρχουν στο σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης σε όλη την Ευ-
ρώπη σαν αποτέλεσµα των αλλαγών των εξελίξεων που έφερε η
λήξη του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου. Κι εδώ απελευθερώνονται τα
πάντα. Και τα όρια απολύσεων κ.λπ., κ.λπ..

Μιλάτε για ταπεινωτικά «STAGE» στο δηµόσιο. Με συγχωρείτε,
δεν είναι ταπεινωτικά τα «STAGE» στον ιδιωτικό τοµέα; Και να
σας πω και κάτι; Είναι ακόµα πιο ταπεινωτικά. Στο δηµόσιο είχες
τα «γαλάζια» και «πράσινα» παιδιά. Να σας πω, όµως, κάτι: Είτε
«γαλάζια» είτε «πράσινα», ήταν παιδιά που είχαν ανάγκη να δου-
λέψουν, αν και δεν είναι και της πιο φτωχολογιάς αυτά που περ-
νάνε στα «STAGE». Υπάρχουν για τη φτωχολογιά χειρότερα
stage. Υπάρχει η µαθητεία, υπάρχουν πολύ χειρότερα. Τα
«STAGE» ήταν από ένα επίπεδο και πάνω. Ήθελαν κι ένα ορι-
σµένο µορφωτικό επίπεδο. Εν πάση περιπτώσει. Αυτά τι είναι δη-
λαδή; Τι αλλαγές είναι;

Σε αυτά, λοιπόν, πρέπει να πάρετε θέση, αν, δηλαδή, τις κα-
τευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα τις εφαρµόσετε. Και µη
µου πείτε ότι θα διαπραγµατευτείτε. Αυτές είναι αδιαπραγµά-
τευτες. Ή τις εφαρµόζεις ή αρνείσαι. Μέσα στο πρόγραµµά σας,
όµως, αρνείστε.

Παραδείγµατος χάρη, υπάρχει πρόγραµµα νέων ιδιωτικοποιή-
σεων. Σαφής η Ευρωπαϊκή Ένωση, σαφείς κι εσείς όταν ήσασταν
αντιπολίτευση. ∆εν είπατε τίποτα γι’ αυτά. Επειδή λέτε, δηλαδή,
ότι θα µεριµνήσει το κράτος να υπάρχει κρατική παρέµβαση; Τι
θα γίνει, αν θέλετε, µε τις ιδιωτικοποιήσεις που είχε δροµολογή-
σει η Νέα ∆ηµοκρατία; Υπάρχουν «γαλάζιες» και «πράσινες» ιδιω-
τικοποιήσεις;

Φυσικά, κοιτάξτε να δείτε: Ελιγµοί µπορεί να γίνουν. Κι εσείς
ως κόµµα έχετε αποδείξει ότι µπορείτε να κάνετε περισσότερους
ελιγµούς στο πλαίσιο της ίδιας πολιτικής από τη Νέα ∆ηµοκρα-
τία. Εµάς, όµως, δεν µας απασχολούν οι ελιγµοί της Νέας ∆η-
µοκρατίας. Σας παρέδωσε νέες ιδιωτικοποιήσεις, τις αποδέχεστε
και θα τις συνεχίσετε.

Και, βεβαίως, µην πείτε για το τι γίνεται στο λιµάνι µε την
«COSCO» και για τη συµφωνία που πετύχατε τώρα -εκβιάσατε
τους εργαζόµενους κι άλλωστε, ελέγχετε την κατάσταση µια
χαρά και στις οµοσπονδίες- για δεκαπενθήµερη αναστολή των
κινητοποιήσεων και τάχα να αρχίσουν οι διαπραγµατεύσεις από
την αρχή.

Κατ’ αρχάς, να το ξεκαθαρίσουµε: Εµείς είµαστε αντίθετοι µε
την ιδιωτικοποίηση των λιµανιών. Και σας θυµίζω το εξής
πράγµα: Εσείς, όταν ήσασταν παλιά κυβέρνηση, τα δώδεκα λι-
µάνια στρατηγικής σηµασίας τα µετατρέψατε σε ανώνυµες εται-
ρείες και ξεκινήσατε την ιδιωτικοποίηση του Πειραιά και της
Θεσσαλονίκης. Άλλο τι προχώρησε, τι έγινε κ.λπ.. Η Νέα ∆ηµο-
κρατία, ασθµαίνως βεβαίως, έκλεισε τη συµφωνία µε την
«COSCO». Και µέσα στη συµφωνία µε την «COSCO» υπάρχει και
το εξής πράγµα, το οποίο πιστεύω ότι θα το χρησιµοποιήσετε
τώρα για να µακιγιάρετε την υπόθεση και να πείτε ότι βελτιώσατε
τη συµφωνία.

Και µέσα στη συµφωνία µε την «COSCO» υπάρχει και το εξής
πράγµα, το οποίο πιστεύω ότι θα χρησιµοποιήσετε τώρα για να
«µακιγιάρετε» την υπόθεση και να πείτε ότι βελτιώσατε τη συµ-
φωνία. Στη συµφωνία µε την «COSCO» προστίθεται να ιδρυθούν
µέσα στο λιµάνι κινεζικές βιοµηχανικές εταιρείες προστιθέµενης
αξίας. Και το «προστιθέµενης αξίας», είναι βιοµηχανικές, δεν είναι
εµπορικές.

Και ποιος µας λέει ότι κάτω από το τραπέζι δεν θα δώσετε τη
δυνατότητα στους Κινέζους να παράγουν κινέζικα προϊόντα αφο-
ρολόγητα στο λιµάνι, δεν θα δώσετε καινούργιες φοροαπαλλα-
γές και την Προβλήτα Ι και µετά θα µας πείτε ότι εξασφαλίσατε
τη δηµόσια παρέµβαση -µία δηµόσια ετικέτα θα είναι; Και αφού
δώσετε όλα αυτά στους Κινέζους, θα κρατήσουν για ένα χρόνο
τους εργαζόµενους, θα κάτσουν να υπολογίσουν πότε παίρνουν
σύνταξη, γιατί οι περισσότεροι είναι µεγάλοι στην ηλικία, και
σιγά-σιγά άντε να κάνουν πρόωρη συνταξιοδότηση. Αλλά οι ερ-
γασιακές σχέσεις που τελικά θα επικρατήσουν, θα είναι ευρω-
παϊκοκινέζικες εργασιακές σχέσεις, οι χειρότερες που υπάρχουν.

Και το κυριότερο, πέρα από τις εργασιακές σχέσεις που
σαφώς µας ενδιαφέρουν, είναι ότι µας ενδιαφέρει το ιδιοκτη-
σιακό καθεστώς στο λιµάνι. Έλεγε η Νέα ∆ηµοκρατία: «Μία συµ-
φωνία έκανα. Παραχώρησα τη χρήση του λιµανιού». Τριάντα,
σαράντα, πενήντα χρόνια οι Κινέζοι θα είναι στο λιµάνι. Θα το
παραδώσουν. Αφού θα πάρουν την τεχνογνωσία, αφού θα το
χρησιµοποιήσουν, θα το παραδώσουν. Άλλωστε, οι Κινέζοι γιατί
να µην πάρουν ένα λιµάνι για τριάντα χρόνια και σαράντα, όταν
οι ίδιοι ξεκίνησαν την ιδιωτικοποίηση, δίνοντας για ενενήντα
εννέα χρόνια λιµάνια και τα πάντα στην Κίνα; Τους πειράζουν να
τα πάρουν για τριάντα, σαράντα χρόνια; Άλλωστε, δεν θέλουν.
Για λιγότερα τα θέλουν.

∆εύτερο ζήτηµα. Ενώ λέτε, λέτε, λέτε για µία σειρά πράγµατα,
υπάρχει µία φράση στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις «εθνική ανε-
ξαρτησία», κάτι τέτοιο. Εµείς θα βάλουµε συγκεκριµένα ζητή-
µατα. Τα βάλαµε και προεκλογικά και στην κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας και σε εσάς, που προβλέπαµε ότι θα είστε Κυβέρ-
νηση.

Κατ’ αρχάς το πρόβληµα στο Αιγαίο δεν είναι ένα απλό πρό-
βληµα σήµερα. ∆εν είναι ο παραδοσιακός τουρκικός σωβινισµός,
το βαθύ κράτος τι βαθύ, τι επιφανειακό, ενιαία είναι η πολιτική
της Τουρκίας στο σύγχρονο κόσµο, αλλά εν πάση περιπτώσει.
Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι όλες αυτές οι παραβιάσεις δεν γίνο-
νται απλώς γιατί θέλει η ηγεσία της Τουρκίας να συµπεριλάβει
στα σύνορά της τις γκρίζες ζώνες. Και ούτε η Νέα ∆ηµοκρατία
έκανε κριτική σε αυτό όταν ήταν Κυβέρνηση ούτε εσείς.

Ολόκληρο Υπουργικό Συµβούλιο της Τουρκίας έχει αποφασί-
σει ότι θα κάνει έρευνα στα χωρικά ύδατα του Αιγαίου για κοιτά-
σµατα πετρελαίου που διαπιστωµένα υπάρχουν, πολύ
περισσότερα από ό,τι γνωρίζαµε ή προβλέπαµε παλαιά και έξω
από τα χωρικά της νερά. Και µάλιστα επεκτείνει την έρευνα για
τα κοιτάσµατα πετρελαίου στην Κύπρο. Εδώ έκανε ολόκληρη φα-
σαρία εναντίον της Κύπρου γιατί συµφώνησε µε τη Ρωσία για την
άντληση πετρελαίων στα κυπριακά χωρικά ύδατα και φθάνει
µέχρι την Αίγυπτο. Γι’ αυτό που έχει αποφασίσει το Υπουργικό
Συµβούλιο της Τουρκίας και όχι το βαθύ, βαθύ κράτος που δεν
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το ξέρουµε, κανένα σχόλιο. ∆εν έπρεπε αυτά να µπουν στις Προ-
γραµµατικές ∆ηλώσεις;

Και έχουµε µία πλούσια πείρα από τα γεγονότα των Ιµίων, πού
οδηγεί ο δρόµος κυβερνητικών επιλογών, στην εδραίωση και
επέκταση γκρίζων ζωνών. Εκεί έγινε νοµιµοποίηση των γκρίζων
ζωνών. Υπάρχουν αναπάντητα ερωτήµατα.

Και να σας πω κάτι; Βεβαίως προβληµατίζει γιατί βγήκε αυτό
το βιβλίο των Ιγνατίου- Έλλις και ποιο σκοπό έχει. Από τη µια
πλευρά αδειάζει την Κυβέρνηση Σηµίτη, της οποίας ήσασταν
Υπουργός. Θα µου πείτε: «Όλα όσα λένε ισχύουν;». Εγώ δεν
άκουσα κανένα σχόλιο και εδώ υπάρχουν έγγραφα επίσηµα.

Και εµείς ρωτάµε: Οι συνοµιλίες του τότε Υπουργού Εξωτερι-
κών Πάγκαλου, Γουώρεν, Κρίστοφερ εκείνη την περίοδο που
αναφέρετε, ισχύουν ή δεν ισχύουν; Μακάρι να µην ισχύουν, λέµε
εµείς. Έγινε πρόταση από την αµερικάνικη πλευρά για την απο-
στρατικοποίηση των νησιών του Αιγαίου; Τι έγινε; Εµείς θέλουµε
απάντηση.

Θα µου πείτε «ένα βιβλίο κυκλοφόρησε». Ναι, µε συγχωρείτε,
αλλά εδώ στην Ελλάδα έχουµε και µία παράδοση. Βγαίνει µία
φυλλάδα της παράγκας, γράφει στα ψιλά γράµµατα κάτι για το
ΚΚΕ ανεπιβεβαίωτο και γίνεται κύριο θέµα σε όλα τα µέσα ενη-
µέρωσης και µας καλείτε να απολογηθούµε για τα ψιλά που
έγραψε µία εφηµερίδα, µία φυλλάδα κυριολεκτικά κίτρινη τρίτης
κατηγορίας, η γνωστή εφηµερίδα της παράγκας. Και όταν βγαί-
νει ένα βιβλίο αρµοδίων, γνωστών δηµοσιογράφων, σε µεγάλα
κανάλια και παρουσιάζονται ντοκουµέντα, εκεί σιγή. Και η Νέα
∆ηµοκρατία δεν λέει κουβέντα και τα άλλα κόµµατα δεν λένε κου-
βέντα. Πού πάει το πράγµα;

∆εν µας διαφεύγει καθόλου το γεγονός ότι γίνεται προσπά-
θεια να αλλάξει το πολιτικό σκηνικό στη Βουλγαρία και στην Ιτα-
λία. Και ας µην πούµε τώρα ότι τους πείραξαν οι ιδιοµορφίες της
σεξουαλικής ζωής του Μπερλουσκόνι. Έχουν γίνει χειρότερα
στην Ιταλία, στη Γαλλία και αλλού. Εάν θέλετε, και κάποια άλλα
ζήσαµε και στην Ελλάδα. Όλα αυτά έχουν σχέση µε τη µεταφορά
φυσικού αερίου και το ποιες χώρες θα αναµειχθούν, σε ποια
εδάφη θα περάσει η τροφοδοσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εδώ
δεν ακούµε τίποτε. Όλα είναι γενικά και αφηρηµένα. Γιατί;
Μήπως αυτά θα πρέπει να είναι κρυφά από τη Βουλή;

Αναβαθµίζεται ο περιφερειακός ρόλος της Τουρκίας. Ειλι-
κρινά, δεν έχουµε καµµία ανταγωνιστική σχέση µε την Τουρκία
και πολύ περισσότερο µε τον τουρκικό λαό. Μιλάµε για συγκε-
κριµένες εκδηλώσεις, δεν µιλάµε παραδοσιακά για τις αντιθέσεις
µε την Τουρκία. Αναβαθµίζεται ο περιφερειακός ρόλος της Τουρ-
κίας. Παρεµβαίνει αυτήν τη στιγµή, ελέω ΝΑΤΟ, ελέω Ηνωµένων
Πολιτειών και ορισµένων ευρωπαϊκών χωρών, στο Παλαιστινιακό,
στο Ιράν, στην Κασπία, κάνει ανοίγµατα στη Ρωσία, στην Αρµε-
νία, στη Συρία, υπάρχουν τριβές µε το Ισραήλ. Όλα αυτά δεν
επηρεάζουν καθόλου την Ελλάδα; Το Αιγαίο θα γίνει απλώς η
«πράσινη» θάλασσα της «πράσινης» αιολικής ενέργειας; Τίποτε
άλλο δεν υπάρχει για το Αιγαίο;

∆εν µας διαφεύγει και η τοποθέτηση του κ. ∆ρούτσα, ο οποίος
είχε ρόλο στη σύνταξη του σχεδίου Ανάν στο Υπουργείο Εξωτε-
ρικών και ο οποίος, µάλιστα, διαβεβαιώνει –δεν ξέρω εάν είναι
και γνώµη του Πρωθυπουργού- στις 11 Οκτωβρίου στο
«ΕΘΝΟΣ», ότι η Κύπρος δεν δέχεται, λέει, πιέσεις από άλλες
χώρες, µόνο από την Τουρκία έχει πρόβληµα. Και προτείνει ένα
νέο οδικό χάρτη για τη διευκόλυνση ένταξης της Τουρκίας στην
Ευρωπαϊκή Ένωση.

Να το ξεκαθαρίσουµε. Εµείς είµαστε εναντίον της ένταξης της
Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για τον ίδιο λόγο που είµα-
στε εναντίον της ένταξης της Ελλάδας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
∆εν παραλείπουµε, όµως, να πούµε ότι ακόµη και η ενταξιακή
διαδικασία της Τουρκίας δεν πρόκειται να χρησιµοποιηθεί, έστω
προς όφελος της Κύπρου, και εάν χρησιµοποιηθεί, θα γίνει από
σπόντα. Τα στρατεύµατα κατοχής θα τα θυµηθούν εκείνη τη
στιγµή, όχι από θέση αρχών.

Εµείς, λοιπόν, θα πούµε αυτό που λέγαµε στη Νέα ∆ηµοκρα-
τία και αυτό που και τα άλλα Κόµµατα στη Βουλή ακούν να λέµε.
Το κοινοτικό δίκαιο και το κοινοτικό κεκτηµένο είναι –µε συγχω-
ρείτε για την έκφραση- ένα κουρελόχαρτο. Το χρησιµοποιεί κα-
θένας όπως θέλει και δεν πρόκειται να υπάρξει κατοχύρωση των

λαών. Αυτό είναι το κυριότερο ζήτηµα.
Με βάση τις προγραµµατικές δηλώσεις, πρέπει να πω ότι δεν

καταργείτε κανένα νόµο της Νέας ∆ηµοκρατίας. Και δεν µπο-
ρείτε να τους καταργήσετε. Τι λέτε; Θα αναθεωρήσω, θα ξανα-
µελετήσω, θα αναµορφώσω. Μέχρι και για το νόµο της
ενοικίασης των εργαζοµένων µιλάτε για αναµόρφωση. Ή καταρ-
γείται η ενοικίαση ή όχι. Αλλιώς, τι είναι η αναµόρφωση; Θα ανα-
µορφώσουµε τι; Την ενοικίαση;

Βεβαίως, δεν µπορείτε να καταργήσετε τους νόµους της Νέας
∆ηµοκρατίας, γιατί η Νέα ∆ηµοκρατία δεν κατήργησε τους δι-
κούς σας νόµους. Μέσα στους νόµους της Νέας ∆ηµοκρατίας
εµπεριέχονται οι δικοί σας νόµοι. Τους επαύξησε, τους έκανε χει-
ρότερους η Νέα ∆ηµοκρατία και τελείωσε.

Απορώ ειλικρινά πού η Νέα ∆ηµοκρατία προεκλογικά βρήκε
ότι κάνατε παροχολογία. Όλη η προπαγάνδα της Νέας ∆ηµο-
κρατίας προεκλογικά ήταν ότι το ΠΑΣΟΚ κάνει παροχολογία. Ξέ-
ρετε πόσους πόντους έδωσε στο ΠΑΣΟΚ αυτό; Έδωσε ένα σωρό
πόντους ή οδήγησε σε µία αποχή προς εσάς, που δεν κάνατε πα-
ροχολογία.

Πού την βρήκατε την παροχολογία; Τα 30 ευρώ που δίνει το
µήνα στην αγροτική σύνταξη; Την αύξηση 0,30 έως 0,50 λεπτών
στους µισθούς; Το επίδοµα 500 έως 1.300 ευρώ σε οικογένειες
εξαθλιωµένες και αυτό εφάπαξ; Θα µου πείτε: Ο εξαθλιωµένος
ή µία οικογένεια τεσσάρων ατόµων που έχει 11.000 ευρώ εισό-
δηµα το χρόνο, εάν πάρει 800 ή 900 ευρώ –δεν ξέρω πόσα θα
είναι, ανάλογα, γιατί θα ανακαλύψετε ότι θα µπορεί να έχουν δικό
τους σπίτι και να µην πληρώνουν νοίκι- ή 1.300 ευρώ, αυτό είναι
µία ανάσα. Τι είδους ανάσα είναι; Χρωστάει πολλά από αυτά. Πού
βρέθηκαν οι παροχές; Ειλικρινά, δεν µπορώ να καταλάβω τη Νέα
∆ηµοκρατία, τη διαφήµιση που έκανε στο ΠΑΣΟΚ, ότι έκανε πα-
ροχές το ΠΑΣΟΚ, ενώ τα ταµεία ήταν άδεια.

Θα µου πει και ένας φανατικός οπαδός του ΠΑΣΟΚ: ∆εν βλέ-
πετε ότι δίνει 1.000.000.000 στον προϋπολογισµό για την παι-
δεία; ∆εν βλέπετε ότι θα αυξήσει τις κρατικές δαπάνες στην
υγεία; Θα τα δούµε στον προϋπολογισµό. Εµείς, ως κόµµα, να
δεχθούµε ότι θα δώσει 1.000.000.000 στην παιδεία. Σε ποια παι-
δεία πάνε αυτά και για ποιο σκοπό; Εδώ και χρόνια η παιδεία –και
δυστυχώς ξεκίνησαν τα πανεπιστήµια και τώρα έχουµε πάει και
στην προσχολική αγωγή- είναι το alter ego των επιχειρηµατιών.
∆εν έχουµε µόνο το θεόρατο κτήριο της ιδιωτικής παιδείας, που
τώρα µε τα κολλέγια και την επισηµοποίησή τους θα µεγαλώσει,
αλλά είναι η διείσδυση των επιχειρηµατιών µέσα στην παιδεία,
από το περιεχόµενο των βιβλίων µέχρι τον εφοδιασµό βιβλίων
και την πιστοποίηση πτυχίων που θα αναλάβουν κ.λπ.. Έ, σε
αυτήν την παιδεία, βεβαίως, θα δώσετε χρήµατα, όπως δίνετε
χρήµατα και στους επιχειρηµατίες.

Επίσης, θα µου πει ένας φανατικός οπαδός του ΠΑΣΟΚ: ∆εν
βλέπεις τη λίστα φαρµάκων; Με συγχωρείτε. Είτε καταργείται η
λίστα είτε διαµορφώνεται νέα λίστα, δεν πρόκειται να έχουµε δω-
ρεάν φάρµακο για τους εργαζόµενους. Γιατί για µας αυτό ση-
µαίνει να αντιµετωπίσουµε το θέµα του φαρµάκου. Απλώς, τι θα
γίνει; Είτε θα κτυπηθεί ένας κύκλος µεσαζόντων και απλώς η κερ-
δοφορία θα είναι απευθείας στους επιχειρηµατίες και θα καταρ-
γηθεί ένα επίπεδο µεσαζόντων είτε θα βγουν άλλα φάρµακα που
συµφέρει τις εταιρείες. Και το κυριότερο: Ακόµη και όταν µικρύ-
νετε τη λίστα των φαρµάκων, θα υπάρχουν τα χρειαζούµενα για
τους ασθενείς φάρµακα, τα οποία θα είναι εκτός λίστας και τα
οποία θα µας οδηγούν να πηγαίνουµε να τα αγοράζουµε απέξω,
ιδιωτικά.

Εν πάση περιπτώσει, το εφάπαξ των δηµοσίων υπαλλήλων δεν
καταβάλλεται, τρία-τέσσερα χρόνια για να πάρουν και δεν ακού-
σαµε τίποτα γι’ αυτό. Εξετάσεις, φάρµακα, ακόµη και εγχειρή-
σεις έχουν φύγει από το Ταµείο των ∆ηµοσίων Υπαλλήλων, µε
βάση την απόφαση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, ότι δεν υπάρχουν
χρήµατα. ∆εν ξεκινήσατε από αυτά που, αν θέλετε, όξυνε και
προκάλεσε η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας -και αυτά θέλει
συγκεκριµένα- διότι ασχοληθήκατε παραδείγµατος χάριν µε τα
αυτοκίνητα κυβισµού -συµφωνούµε να µειωθεί ο κυβισµός- ασχο-
ληθήκατε µε µία σειρά πράγµατα τα οποία, µε συγχωρείτε, φτιά-
χνουν µόστρα, αλλά επί της ουσίας για τους πολλούς δεν
ασχοληθήκατε.
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Τέλος, αλλάξατε τα ονόµατα των Υπουργείων. Το Υπουργείο
∆ηµόσιας Τάξης έγινε Προστασίας του Πολίτη. Θα αλλάξει ο
ρόλος των ΜΑΤ; Θα αλλάξουν οι αντιτροµοκρατικοί νόµοι τάχα
που έχουµε εδώ και οι οποίοι καθορίζουν ότι η τροµοκρατία είναι
και όταν το κίνηµα κάνει απεργίες, όταν κάνει καταλήψεις και τα
λοιπά ή µήπως το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη θα αλλάξει
αυτό που έχετε ψηφίσει και το έχει συµφωνήσει και η Νέα ∆η-
µοκρατία, ότι ο στρατός εδώ έχει τη δυνατότητα να παρεµβαίνει
στα εσωτερικά πράγµατα της χώρας και σε περίοδο απεργιών;
Άλλο ότι δεν έχει ενεργοποιηθεί ή ακόµη και ο ευρωστρατός µπο-
ρεί να µπαίνει στο εσωτερικό των κρατών-µελών, πότε κινδυνεύ-
ουν επιχειρηµατικά οικονοµικά συµφέροντα από καταλήψεις, από
γενικές πολιτικές απεργίες. Επειδή το είπατε Προστασίας του
Πολίτη; Πάλι θα πείτε ότι το ξύλο και τα ΜΑΤ και το κτύπηµα των
απεργών είναι για την προστασία του πολίτη.

Και ένα τελευταίο –έκανα κατάχρηση, αφού έχουµε και αύριο
δευτερολογία- πράγµα που θέλω να πω ειλικρινά -να το πω έτσι
και λίγο προσωπικά- είναι το εξής: ∆εν ξέρω αν το βλέπω εγώ µε
µεγάλη ευαισθησία, όταν µιλάτε για πολιτισµό, κολλάει και ο του-
ρισµός και όταν µιλάτε για τουρισµό, κολλάει και ο πολιτισµός.
Και ο τουρισµός τώρα πέρασε στο Υπουργείο Πολιτισµού. Θα
µου πείτε, συγγνώµη, ο πολιτισµός έχει σχέση µε τα πάντα. Και
εµείς θα λέγαµε έχει σχέση πριν από όλα µε το να υπάρχει και
ένα ποιοτικό πολιτιστικό έργο που δεν υπάρχει, αλλά να υπάρχει
και ελεύθερος χρόνος, να τον χαίρεσαι. Όταν ο άλλος δεν έχει
ελεύθερο χρόνο και όταν είναι άνεργος, θα ταυτίσει τον πολιτι-
σµό µε την κακώς εννοούµενη ψυχαγωγία, το ξέρουµε.

Αλλά, εν πάση περιπτώσει, εµείς πολύ φοβούµαστε ότι υπο-
τάσσεται ένα σηµαντικό µέρος του πολιτισµού στην εξυπηρέ-
τηση του τουρισµού, του τουρισµού των µεγάλων εισοδηµάτων,
των ξενοδοχειακών οµίλων ή στην καλύτερη περίπτωση ολίγον
σουβλάκι, τζατζίκια και ολίγον Ακρόπολη και Μουσείο Ακρόπο-
λης. Με συγχωρείτε πάρα πολύ, είναι απαράδεκτο αυτό. ∆εν
ξέρω -γι’ αυτό δίνω κι ένα προσωπικό τόνο- δεν το έχουµε µελε-
τήσει ακόµα συλλογικά, αλλά αν είναι υπερβολικό αυτό, να µου
πείτε. Ακούστηκε να προβάλλουµε τις αρχαιότητες της Ελλάδας,
για να φέρουµε τουρίστες. Κατ’ αρχάς, υπάρχει και η σύγχρονη
Ελλάδα και µε προσπάθειες, δυστυχώς, µειοψηφικές µεν, αλλά
καλές. Εν πάση περιπτώσει, είναι και αυτό µία ικανοποίηση. Πρά-
σινη ανάπτυξη, πράσινη βιοµηχανία, δεν ενδιαφέρει η κλωστοϋ-
φαντουργία, δεν ενδιαφέρει η ένδυση, δεν ενδιαφέρει το έπιπλο,
δεν ενδιαφέρουν οι κλάδοι της µεταποίησης, δεν ενδιαφέρει τί-
ποτα άλλο παρά ο τουρισµός, η ναυτιλία και οι ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας.

Τελειώνω λέγοντας ότι διαφωνούµε µε όλο το παραγωγικό µο-
ντέλο που προβάλλεται, όχι µόνο γιατί είναι καπιταλιστικό, αλλά
και γιατί συρρικνώνει ή περιθωριοποιεί παραγωγικές δυνατότη-
τες της χώρας υπέρ ενός µοντέλου που θα κάνει την Ελλάδα
ακόµη πιο εξαρτηµένη και ακόµη πιο εκτεθειµένη στις διακυµάν-
σεις της κρίσης. Ό,τι σε αυτόν τον τόπο µπορεί να παραχθεί εδώ,
µακριά από κάθε µορφής εξάρτηση, πρέπει να παραχθεί. Αυτό
δεν είναι ούτε εθνικισµός ούτε περιθωριοποίηση ούτε εθνική
αποµόνωση. Άλλωστε, για εµάς Ελλάδα ισχυρή σηµαίνει πριν απ’
όλα ανάπτυξη όλων των δυνατοτήτων της και πάνω απ’ όλα βε-
βαίως να είναι ισχυρός ο εργαζόµενος λαός, που βεβαίως δεν
είναι ισχυρός.

Καταθέτω στα Πρακτικά συγκεκριµένες προτάσεις µε άµεσα
ζητήµατα για αγώνα, γιατί όταν µιλάς για προγραµµατικές δη-
λώσεις δεν µπορείς να καταθέτεις αναλυτικά τις προτάσεις σου.
Πρέπει να εξηγήσεις πού διαφωνείς και γιατί. Εµείς θα σας πα-
λέψουµε, όπως παλέψαµε και τη Νέα ∆ηµοκρατία. Ξέρουµε πολύ
καλά ότι η Νέα ∆ηµοκρατία θα σας πιέζει συντηρητικά. Εµείς θα
σας παλέψουµε, όσο µπορούµε, από τη δική µας αντίληψη. Ση-
µασία όµως δεν έχει αν θα σας παλέψουµε εµείς µέσα στη
Βουλή. Σηµασία έχει να βρείτε το µάστορά σας από το λαό.

(Στο σηµείο αυτό η Γενική Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Αλέκα Παπαρήγα καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τις προαναφερθείσες προτάσεις οι οποίες βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του
Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα οκτώ µαθητές και
µαθήτριες και έξι συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γενικό Λύκειο
Ανατόλια Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα)

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Λυπάµαι που συνέπεσε την ώρα που ανε-
βαίνω στο Βήµα να βγει έξω ο κύριος Πρωθυπουργός. Πιστεύω
να έλθει γρήγορα στην Αίθουσα.

Το παραµύθι που µε είχε εντυπωσιάσει όταν ήµουν παιδί, ίσως
και τους περισσότερους από εσάς, ήταν το ασχηµόπαπο που µε-
ταµορφώθηκε σε κύκνο. ∆εν ήξερα ποτέ πώς έγινε αυτό. Πενή-
ντα τόσα χρόνια µετά το ζω τώρα. Είναι η µεταµόρφωση του κ.
Παπανδρέου. ∆εν έµαθα ποτέ ποια ήταν η νεράιδα. Ξέρω όµως
ποια είναι η νεράιδα που µεταµόρφωσε τον κ. Παπανδρέου. Ο κ.
Καραµανλής. Έχει όνοµα. Και ενώ του έδωσε ο κ. Καραµανλής
την εξουσία –γιατί περί αυτού πρόκειται- του παρέδωσε την εξου-
σία, του έδωσε το timing, του έδωσε τις ευκαιρίες, του έδωσε τις
πάσες να γίνει Πρωθυπουργός, πιστεύαµε σήµερα ίσως στην τε-
λευταία του οµιλία ως Αρχηγός της Νέας ∆ηµοκρατίας, να θυ-
µηθεί κάτι από αυτό που λέγεται αντιπολίτευση. Αβάντα της
αβάντας. Η νεράιδα προστατεύει ακόµα τον κύκνο της. Ακού-
σαµε περισσότερες από είκοσι φορές «θα σας βοηθήσω, θα είµαι
µαζί σας, θα σας σιγοντάρω».

Έχω διαβάσει όλες τις οµιλίες σε προγραµµατικές δηλώσεις
Αρχηγών Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Του µεγάλου Ανδρέα Πα-
πανδρέου. Έτριζαν τα ταβάνια. Θυµάµαι τον Κώστα Μητσοτάκη
σε προγραµµατικές δηλώσεις. Απόλυτη σιωπή. ∆εν µίλαγε κα-
νείς. Κοβόταν η ανάσα. Και σήµερα τι ακούσαµε εδώ; Ζήτω ο Καί-
σαρ. Σε όλα. Κύριε Πρωθυπουργέ ή κάτι πολύ µεγάλο έχετε κάνει
του κ. Καραµανλή και δεν το ξέρουµε ή κάτι πολύ µεγάλο του
έχετε υποσχεθεί. ∆εν εξηγείται διαφορετικά. ∆εν εξηγείται δια-
φορετικά αυτό το οποίο ζήσαµε σήµερα. Η αβάντα στο πολλα-
πλάσιό της, εις τον κύβο. Βγήκα λίγο έξω και άκουσα τους
Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας απελπισµένους. Οι περισσό-
τεροι µιλούσαν για ευνουχισµό.

Κύριε Πρωθυπουργέ, εγώ δεν θα είµαι τόσο γλυκύς σαν τον κ.
Καραµανλή. Θα είµαι αυστηρός, όχι γιατί έτσι πρέπει εκ του θε-
σµικού µου ρόλου, αλλά γιατί έτσι απαιτούν οι καταστάσεις, οι
επιλογές και αυτό το οποίο έρχεται. Πιστέψατε ότι µε µία χολι-
γουντιανής εµφανίσεως Κυβέρνηση, θα εντυπωσιάσετε. Κύριε
Πρωθυπουργέ, έχω την αίσθηση ότι το µόνο αποτέλεσµα είναι
αυτό το οποίο βγαίνει σε ταινίες τύπου Γούντυ Άλεν. Πολύ φο-
βάµαι όµως ότι µ’ έναν Όρσον Ουέλες ως σκηνοθέτη της Κυ-
βέρνησης πηγαίνουµε για θρίλερ. Πηγαίνουµε για θρίλερ, κύριε
Πρωθυπουργέ!

Ποια είναι τα πρώτα σας βήµατα στις δέκα πρώτες µέρες;
Πρώτα-πρώτα, σας είδα να τρέχετε µε έναν Ισπανό αρχιτέκτονα
για την αναµόρφωση, την διάπλαση, λέει, του φαληρικού δέλτα.
Μια χαρά είναι το φαληρικό δέλτα. Τώρα που δεν έχουµε λεφτά,
τώρα που προσπαθούµε να κλείσουµε καµµιά τρύπα, τώρα θα
κάνουµε µια ανάπλαση ενός αναπλασµένου χώρου; Αυτή είναι η
προτεραιότητα; Ή όλη η φιγούρα ήταν να δείξουµε στον Ισπανό
αρχιτέκτονα; Φωνάζει, σας εγκαλεί το ΤΕΕ. Και αν θέλατε να ανα-
πλάσετε δηλαδή το Εθνικό Θέατρο, θα φέρνατε τη Μαντόνα; Μα,
είναι σοβαρά πράγµατα αυτά; Έτσι ξεκινάτε; Αυτές είναι οι πρώ-
τες εκατό ηµέρες, σ’ ένα κοµβικό, τεράστιο πρόβληµα που
έχουµε; Και ενώ σπαταλάτε ώρες να τρέχετε µε τον Ισπανό αρ-
χιτέκτονα, λες και δεν υπάρχουν Έλληνες -σας άκουσα χθες εδώ,
σ’ αυτό το κείµενο το οποίο διαβάσατε πράγµατι πολύ σωστά-
πήγα στο βίντεο. Ξέρετε, έχω µια ειδίκευση, έχω µια επαγγελ-
µατική διαστροφή. Σε σαράντα οκτώ λεπτά, σαράντα πέντε δια-
βάζατε από µέσα και τρία λεπτά κοιτάξατε την Αίθουσα, που
σηµαίνει ότι αυτό το κείµενο δεν είναι κτήµα σας, δεν είναι η
ψυχή σας, δεν είναι η καρδιά σας, δεν είναι η κατάθεσή σας. Είναι
αυτά τα οποία βεβαίως µάζεψαν και έγραψαν εκείνοι οι οποίοι
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γράφουν τους λόγους σας.
Και κάποια στιγµή, κύριε Πρόεδρε, να εφαρµοστεί ο Κανονι-

σµός της Βουλής. Σηµειώσεις να υπάρχουν και όχι γραµµένες
οµιλίες. Μπορούµε να σεβαστούµε επιτέλους και το Σύνταγµα
και τον Κανονισµό της Βουλής;

(Θόρυβος από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ)
Σας παρακαλώ. Σηµειώσεις να έχουµε, αλλά όχι να διαβάζουµε

γραµµένες οµιλίες.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριοι συνάδελφοι, σας

παρακαλώ. Ο κύριος Καρατζαφέρης έχει την ελευθερία του
λόγου. Σ’ αυτή την Αίθουσα µπορεί να πει ό,τι θέλει ή σχεδόν ό,τι
θέλει. Σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριοι συνάδελφοι, εάν κάποιος αδυνατεί,
να έλθει να µας το πει, ότι αδυνατώ και θέλω να διαβάζω τυφλο-
σούρτη. Αυτό είναι το θέµα.

Επιτέλους, µιας και µιλάµε για θέµατα Κανονισµού, κύριε Πρό-
εδρε, µιλήσατε εσείς και χάρηκα πολύ που σας άκουσα να µι-
λάτε για αναβάθµιση του Κοινοβουλίου. Αναβάθµιση δεν είναι να
ξεκινάµε σαράντα λεπτά αργότερα και να µιλάµε το διπλάσιο
χρόνο από αυτόν που ορίζει ο Κανονισµός. Να υπάρχει µια επι-
είκεια, το καταλαβαίνω.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ναι, κύριε Πρόεδρε,
αλλά θα πρέπει και οι Βουλευτές όλων των κοµµάτων και του
δικού σας κόµµατος να είναι εδώ στις 6.00’ η ώρα. Φέτος ξεκι-
νήσαµε δέκα λεπτά ενωρίτερα απ’ ό,τι την προηγούµενη φορά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Αλλά 150% περισσότερο χρόνο είναι απα-
ράδεκτο. Να σεβαστούµε λίγο και τους άλλους Βουλευτές που
θέλουν να µιλήσουν οι οποίοι έχουν επτά λεπτά. Είναι δυνατόν να
έχει πενήντα λεπτά ο Πρόεδρος της Κυβερνήσεως και επτά
λεπτά οι Βουλευτές ή τριάντα πέντε ή σαράντα λεπτά εµείς; Κα-
ταλαβαίνω µια επιείκεια πέντε λεπτών. Όχι όµως µισής ώρας.

Έρχοµαι επί της ουσίας, κύριε Πρωθυπουργέ. Αφιερώσατε
εξήντα δύο λέξεις για την Κύπρο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Προβλέπεται οι Προγραµµατι-
κές ∆ηλώσεις να είναι πάντοτε γραµµένες.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Το λέει ο Κανονισµός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): …που σηµαίνει δύο λέξεις για κάθε ένα
χρόνο κατοχής.

Πήγατε στην Τουρκία, άτυπη, είπατε, συνάντηση, ουσιαστική
βέβαια µε τον κ. Ερντογάν. Και πηγαίνετε µεθαύριο στην Κύπρο.
Πηγαίνετε, κύριε Πρωθυπουργέ. Με ποιον πάτε; Με αυτόν που
επιλέξατε ως Αναπληρωτή Υπουργό σας, ο οποίος είναι εκ των
βασικών συντακτών του σχεδίου Ανάν, ένα σχέδιο το οποίο πέ-
ταξε από πάνω της η Κύπρος µετά βδελυγµίας, ποσοστό 76%; Ο
εκ των βασικών συντακτών είναι ο συνοδός άνθρωπος στην εξω-
τερική πολιτική της χώρας.

Πηγαίνετε έχοντας Αναπληρωτή Υπουργό Εθνικής Άµυνας, τον
κ. Μπεγλίτη. Κύριε Πρωθυπουργέ, γνωρίζετε τι ακριβώς έγρα-
ψαν οι Τούρκικες εφηµερίδες στις 29 Μαΐου του 2006; Η Μιλιέτ,
η Ραντικάλ, η Βακάλ, Χαλκίν Σεσί, όλες οι µεγάλες εφηµερίδες σε
πρωτοσέλιδα θέµατα; Πανηγυρίζουν για τον κ. Μπεγλίτη ο
οποίος στη µικτή Επιτροπή Ευρωπαϊκή Ένωση-Τουρκία λέει:
«Μαστίγωσε θαρραλέα την ελληνοκυπριακή διοίκηση για την
αποµόνωση του τουρκοκυπριακού λαού». Μαστίγωσε θαρραλέα!
Για µαστίγωµα πηγαίνετε κάτω;

Ο κ. Ερντογάν το ∆εκέµβριο χρειάζεται ένα προσύµφωνο ή ένα
υποσχετικό. Για να µπορέσει να προχωρήσει στην Ευρώπη χρει-
άζεται ένα χαρτί και οι πιέσεις γι’ αυτό το χαρτί είναι τεράστιες.
Μπορώ όµως να σας διαβεβαιώσω ότι ο Πρόεδρος της Κύπρου
αντιστέκεται και αυτό το χαρτί, το οποίο του ζητάνε επιµόνως για
να πάρει το διαβατήριο η Τουρκία δεν θα το δώσει. Και καλά θα
κάνει γιατί υπάρχουν στον ελληνισµό και ηγέτες οι οποίοι έχουν
ψυχή, καρδιά και αποφασιστικότητα.

Πάµε το ∆εκέµβριο. Η έκθεση της διεύρυνσης του κυρίου Ρεν
πείτε µου ποια πρόοδο λέει για τη Χάλκη, για το Πατριαρχείο,
για την Ίµβρο και την Τένεδο, για τα ελληνικά νεκροταφεία για τα
οποία σήµερα έχω ένα άρθρο στην «ΑΞΙΑ». Να το δείτε, κύριε
Πρωθυπουργέ. Ποια πρόοδο; Καµµία πρόοδος. Περισσότερες

παραβιάσεις από κάθε άλλη χρονιά, περισσότερες προκλήσεις
και εµείς έχουµε «πάρει την Τουρκία στην πλάτη» να τη βάλουµε
στην Ευρώπη. Και δυσανασχετεί και ο Σαρκοζί και η Μέρκελ. Τα
δύο κράτη-οδηγοί της Ευρώπης µας εγκαλούν και µας λένε: «Τι
κάνετε εκεί; Εµείς θέλουµε ειδική σχέση. Εσείς τι επιµένετε;».
Εµείς επιµένουµε να µπει η Τουρκία στην Ευρώπη, να γίνει πλή-
ρες µέλος.

Για τις συνέπειες κανείς δε λέει. Ποιες θα είναι οι συνέπειες;
Ύστερα από πέντε χρόνια θα πάνε να κατοικήσουν στη Μυτιλήνη
πενήντα χιλιάδες Τούρκοι. Ποιος θα τους το απαγορεύσει; Και
άλλοι τόσοι στη Χίο. Αντιλαµβανόµαστε τι πάµε να φορτώσουµε
την ιστορία του τόπου και δεν αντιδρά κανείς; Και ο κύριος Πρω-
θυπουργός συνεχίζοντας την πολιτική του προηγούµενου «κου-
βαλάει στην πλάτη» την Τουρκία στην Ευρώπη; Γιατί δεν
στοιχιζόµεθα πίσω από το Σαρκοζί και τη Μέρκελ; Μια ειδική
σχέση. Είναι οι προτάσεις που κατέθεσα το 2004 στο Ευρωκοι-
νοβούλιο. Ακριβώς αυτό που ακολουθεί σήµερα ο Σαρκοζί και η
Μέρκελ και η Αυστρία. Εµείς να βάλουµε την Τουρκία µέσα. Πι-
στεύει κανείς ανάµεσά µας ότι αν καταστήσουµε µε αυτό τον
τρόπο ισχυρότερη την Τουρκία θα είναι καλύτερα για µας, θα
πάψει η Τουρκία να διεκδικεί γκρίζες ζώνες και όλα τα αυτά τα
οποία ξέρουµε;

Ας οµολογήσουµε επιτέλους ότι απώτερος σκοπός είναι η συ-
νεκµετάλλευση του Αιγαίου. Η Ευρώπη θέλει ενέργεια. Και βλέ-
πετε τη µάχη των αγωγών που γίνεται. Θέλει ενέργεια και η
ενέργεια είναι στα νερά τα δικά µας. Εκεί είναι όλη η υπόθεση
και δεν µιλάµε καθόλου.

Σε όλα τα θέµατα της εξωτερικής µας πολιτικής, κύριε Πρω-
θυπουργέ, αφιερώσατε ελάχιστο χρόνο.

Για την Αλβανία. Έχετε πάρει στο Υπουργείο Εξωτερικών την
εγκυκλοπαίδεια της Ακαδηµίας Επιστηµών των Τυράννων. Το επί-
σηµο όργανο µιας χώρας, η Ακαδηµία µε χρηµατοδότηση του
Αλβανικού Κράτους, της Αλβανικής Κυβερνήσεως λέει µέσα ότι
Ηγουµενίτσα, Θεσπρωτία, Πρέβεζα, Άρτα, Ιωάννινα ανήκουν
στην Αλβανία. Αυτό λέει το βιβλίο της Ακαδηµίας της γείτονος
χώρας! Και όλες οι διεκδικήσεις οι αλυτρωτικές των Τσάµιδων
περιγράφονται σαφώς µέσα. Χρηµατοδότηση της Κυβέρνησης
και όχι ενός βιβλίου ενός ακραίου εθνικιστή Αλβανού. Της Ακα-
δηµίας.

Και εµείς προχθές όλοι, εκτός ηµών βεβαίως, υπογράψαµε να
αρχίσει η προενταξιακή διαδικασία της Αλβανίας. Και είπα: Εξα-
σφαλίστε ότι αύριο το πρωί δεν θα έχουµε προβλήµατα και ότι θα
υπάρχει η ελευθερία των δικαιωµάτων του ανθρώπου στους οµο-
γενείς εκεί πάνω. Τους έχουµε εγκαταλείψει.

Τα Σκόπια. Ακούω µια κόκκινη γραµµή την οποία δεν την κα-
ταλαβαίνω καθόλου. Ποια κόκκινη γραµµή; Η κόκκινη γραµµή
είναι να έχουµε το όνοµα «Μακεδονία»; ∆ηλαδή αύριο το πρωί
έρχεται ο κ. Γκρουέφσκι κάτω από την πίεση των Αµερικανών και
λέει «Εντάξει, Βόρεια Μακεδονία». Ο στρατός µακεδονικός, η
γλώσσα µακεδονική, το έθνος µακεδονικό. Μπράβο µας! Πριν
από µας δυόµισι χιλιάδες χρόνια οι Έλληνες κράτησαν ελληνική
τη Μακεδονία και εκχωρείται τώρα επί Καραµανλή και Παπαν-
δρέου.

Και βεβαίως, θα µπω στον πειρασµό εδώ να διαβάσω ένα κεί-
µενο ενός µεγάλου πολιτικού ανδρός. «Το κράτος που λέγεται
«Μακεδονία». Αυτή είναι η σηµασία του να µην υπάρχει στα σύ-
νορά µας κράτος που να λέγεται Μακεδονία, διότι αποτελεί
απειλή εν δυνάµει. Αυτό είναι ένα από τα σενάρια για τη Βαλκα-
νική Χερσόνησο». ∆εν είναι δικό µου. Ανδρέας Παπανδρέου, οµι-
λία στη ∆ΕΘ το 1992. Γιατί, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν στεκόσαστε
λίγο µε περισσότερη προσοχή σε αυτά που είπε ο γενάρχης σας,
ο µεγάλος Ανδρέας Παπανδρέου, ο οποίος λέει «∆εν είναι δυνα-
τόν να υπάρξει κράτος µε το όνοµα «Μακεδονία». Είναι εν δυνά-
µει απειλή».

Και τώρα εσείς εύκολα: αρκεί να δεχθούν το «Βόρεια» ή το
«Άνω Μακεδονία». Αυτό κάνετε και εκχωρείτε. Υπάρχει µια πολι-
τική, η οποία µας βάζει σε προβληµατισµό.

Πρώτη σας κουβέντα, πριν ακόµα γίνετε Πρωθυπουργός, για
κάποιες αλλαγές στο Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη. Εάν χαλά-
σει –ήδη ο Πούτιν έφυγε από εδώ- από κάποιες τοποθετήσεις
λαθεµένες που έγιναν από την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρα-
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τίας για την αντιπυραυλική οµπρέλα κ.λπ., αλλά «φετινά κου-
λούρια όχι παλιά και περσινά, ξινά». Έφυγε και πήγε στην Τουρ-
κία και υπέγραψε συµφωνίες. Χάνουµε ένα πλεονέκτηµα.
Κερδίζει ο Αµερικάνος. Ωφελείται ο Αµερικάνος. Εάν ο Μπουρ-
γκάς-Αλεξανδρούπολη δεν γίνει, ο µέγας ωφεληµένος είναι ο
Αµερικάνος, ουδείς άλλος. Ο µέγας χαµένος είναι η Ελλάδα που
χάνουµε ερείσµατα.

Και το δεύτερο µεγάλο θέµα που προέκυψε αυτές τις ηµέρες
είναι το λιµάνι του Πειραιά.

Κύριε Πρωθυπουργέ, οι Κινέζοι δεν πρέπει να φύγουν από τον
Πειραιά. Οι Κινέζοι δεν πρέπει να φύγουν από την Ελλάδα. Οι Κι-
νέζοι δεν πρέπει να φύγουν από τη Μεσόγειο. Γνωρίζετε καλύ-
τερα παντός άλλου εσείς, αλλά και όλοι εδώ µέσα, ποιον
εξυπηρετεί να φύγουν οι Κινέζοι από τη Μεσόγειο. Και πρέπει,
επιτέλους, σε αυτό τον τόπο να δεχθούµε κάποιες αλήθειες, ότι
υπάρχει Κυβέρνηση που έχει ευθύνη και είστε εσείς. Άλλο η Κυ-
βέρνηση, άλλο τα συνδικάτα, άλλο ο Τύπος. Έχουµε τρεις κυ-
βερνήσεις στον τόπο. Αυτή όµως που προβλέπεται από το
Σύνταγµα είστε εσείς, κύριε Παπανδρέου. Εσείς θα αποφασί-
σετε. Και αν θέλετε να προχωρήσετε, επαναφέρετε το νόµο του
πατέρα σας, το νόµο του Ευάγγελου Γιαννόπουλου µε το άρθρο
4. ∆εν µπορεί να είναι η χώρα υποχείριο σήµερα, τέτοια εποχή
κρίσης -για µια κρίση που µιλάνε όλοι και δεν την αµφισβητεί κα-
νείς- και εκατό, εκατόν πενήντα άνθρωποι να παίζουν την οικο-
νοµική πολιτική και την εξωτερική πολιτική της χώρας. Σεβαστός
ο αγώνας τους, σεβαστή η προσπάθειά τους, αλλά από εκεί και
πέρα, σεβαστή η πατρίδα και το έθνος. Πρέπει να αντιληφθούµε
ότι βρισκόµαστε σε κίνδυνο.

Ακούω τα µέτρα σας για την οικονοµία. Μπράβο, να δώσετε
λεφτά στον κόσµο. Από πού θα τα βρείτε όµως, κύριε Πρωθυ-
πουργέ; Οι πηγές της Ελλάδος είναι τρεις: δανεισµός, Ευρω-
παϊκή Ένωση, εξαγωγές µε τουρισµό και ναυτιλία. Ο δανεισµός
είναι ο βρόγχος, είναι γκιλοτίνα. Από την Ευρώπη και η δική σας
κυβέρνηση, η προηγούµενη και της Νέας ∆ηµοκρατίας ήταν
τόσο ασυνεπής, που χάσαµε 11,6 δισεκατοµµύρια ευρώ από τα
πακέτα που είχαν εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση. ∆εν έκα-
ναν κάποιοι σωστά τη δουλειά τους. Χαµένα λεφτά. Να δώσουµε
λεφτά. Πάλι θα δανειστούµε;

Έχετε αντιληφθεί, κύριε Πρωθυπουργέ, σε τι κατάσταση εί-
µαστε; Οι εξαγωγές πέρυσι ήταν 8,7 δισεκατοµµύρια. Οι εισα-
γωγές ήταν 27.000.000.000. Έχουµε ένα άνοιγµα που µεγαλώνει
το χρέος και το έλλειµµα, 20.000.000.000 από τη διαφορά εισα-
γωγών-εξαγωγών. Είχαµε µείωση στον τουρισµό και στη ναυτι-
λία, που µέχρι τώρα βοηθούσαν. Και αντί να βοηθήσετε τον
τουρισµό και τη ναυτιλία, αντί να αναπτύξετε περισσότερο τα
Υπουργεία, καταργείτε τα Υπουργεία. ∆ηλαδή η µόνη µας ελπίδα
να βγούµε πάνω είναι από τον τουρισµό και από τη ναυτιλία κι
εσείς, αντί να βοηθήσετε τους τοµείς, τους καταργείτε και τους
εντάσσετε στο Υπουργείο Οικονοµίας, που είναι στην οικτρότερη
κατάσταση το Υπουργείο Οικονοµίας. Αυτό κάνετε. Όπως κα-
ταργήσατε και το Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης και Αιγαίου.

Και βεβαίως, σας θυµίζω ότι ήταν µέσα στις προδιαγραφές για
περαιτέρω συζήτηση, που είχε ζητήσει ο κ. Νίµιτς. ∆εν ξέρω αν
είναι η οδηγία του κ. Νίµιτς ή αν είναι δική σας κεντρική επιλογή,
αλλά καταργήσατε, χωρίς κανείς να σας το επιβάλλει, χωρίς να
έχετε µια πίεση, δυο Υπουργεία, τα οποία προσδιόριζαν, αν µη τι
άλλο, την ύπαρξη της Ελλάδος, δυνατή και στη µια ακριτική πε-
ριοχή και στην άλλη ακριτική περιοχή.

Είναι µια σειρά πραγµάτων, τα οποία δείχνουν πού το πάτε. Τι
σας πείραζε η λέξη «Εθνική» να την καταργήσετε από το Υπουρ-
γείο Εθνικής Παιδείας; Εκτός αν έχετε σκοπό να γυρίσουµε πάλι
σε Ρεπούσια κείµενα.

Την καταργήσατε και από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας. Τι
πρόβληµα υπάρχει µε αυτή τη λέξη, επιτέλους, που φοβάστε;

Πριν από το Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, είχε γίνει η Κοινωνία των
Εθνών, παγκόσµια. Μετά έγιναν τα Ηνωµένα Έθνη. Τώρα η λέξη
«έθνος» έχει καταργηθεί από τη νέα τάξη. Από τη νέα παγκόσµια
τάξη πραγµάτων απαγορεύεται η λέξη «εθνική» για εµάς. Εκείνοι
τη χρησιµοποιούν.

Τους πυραύλους που έχουν στον Υµηττό τους λένε patriot. Φα-
νταστείτε να βγάζαµε εµείς κάτι και να το λέγαµε πατριώτη. Θα

µας λέγατε εθνικιστές. Γιατί φοβόµαστε να υπερασπιστούµε το
έθνος και τις έννοιες; Είναι µια νοοτροπία που πιστεύω ότι θα
µας οδηγήσει σε βάραθρα.

Κύριε Πρωθυπουργέ, για να βγείτε επάνω στην οικονοµία χρει-
άζεστε λεφτά. Και τα λεφτά όπως είπα πριν είναι δάνεια. Άλλο
τρόπο δεν έχετε. Ή δάνεια, ή αυτό που προτείνω εγώ. Τα κρυµ-
µένα ελληνικά κεφάλαια. Τα δάνεια κοστίζουν. Ήδη η Νέα ∆η-
µοκρατία τα χρήµατα, τα οποία µάζεψε τα έδωσε κατά 60%, για
να εξοφλήσει δάνεια των δικών σας κυβερνήσεων. Κρυµµένα κε-
φάλαια. Οι Έλληνες έχουν τόσα λεφτά που µπορούν να βοηθή-
σουν τον τόπο. Καταργείστε το πόθεν έσχες. Καταργείστε τα
τεκµήρια και αφήστε να βγουν τα λεφτά από τα σεντούκια.
Καλώς ή κακώς -κακώς βέβαια- κάποια λεφτά έχουν µπει στα σε-
ντούκια. Αλλά από αυτά τα λεφτά η Ελλάδα δεν έχει ωφεληθεί τί-
ποτα. Είναι αφορολόγητα, κρύφθηκαν. Εάν όµως αυτά τα λεφτά
βγουν έξω και γίνουν ένα σπίτι, εγώ, η Ελλάδα, ωφελούµαι το
1/5, γιατί παίρνω το 19%.

Χρήµατα υπάρχουν. Μην πάτε σε πρόσθετο δανεισµό, από τη
στιγµή που δεν µπορείτε να κάνετε εξαγωγές. Έχουν κλείσει
όλες οι µονάδες. Έχω εδώ µία σειρά ποιες έκλεισαν µεταξύ του
2003 και του 2008. Η «ΑΒΕΖ», η «ΛΑΝΕΤ», τα «ΚΛΩΣΤΗΡΙΑ ΛΑ-
ΝΑΡΑ», η «ΑΛΤΕΚ», η «ΕΛΝΤΙΣΚΟ», η «ΦΑΓΕ» στα Γιάννενα, τα
«ΚΛΩΣΤΗΡΙΑ ΝΑΟΥΣΗΣ», τα «ΚΛΩΣΤΗΡΙΑ ΠΡΕΒΕΖΗΣ», η
«SIEMENS» Θεσσαλονίκης, η «ΑΘΗΝΑΙΚΗ ΧΑΡΤΟΠΟΙΙΑ», τα συ-
νεταιριστικά εργοστάσια της Ξάνθης, «ΚΕΡΑΜΟΠΟΙΙΑ ΚΑΤΣΙ-
ΚΗΣ», η «ΒΙΑΜΥΛ», η «ΙΝΤΕΑΛ ΣΤΑΝΤΑΡΤ» στη Χαλκίδα, η
Βιοµηχανία Φωσφορικών Λιπασµάτων στη Θεσσαλονίκη, η Ελ-
ληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης και τα δύο εργοστάσια.

Είναι επίσηµο έγγραφο από τα επιµελητήρια. Κάθε πέντε επι-
χειρήσεις που διαγράφονται, εγγράφονται δύο. Πέντε εργοστά-
σια φεύγουν, δύο καφετέριες γράφονται. Και επιτέλους µέχρι
πότε το ΑΕΠ µπορεί να είναι αποδοτικό, όταν βασίζεται πάνω
στην κατανάλωση; ∆εν είναι δυνατόν να αντέξει κανένα ΑΕΠ όταν
βασίζεται στην κατανάλωση κατά 80%. Θέλουµε παραγωγή και η
παραγωγή είναι δύο παράγοντες. Πατάξτε την γραφειοκρατία.
Η γραφειοκρατία δεν είναι µόνο ο κίνδυνος της καθυστέρησης,
αλλά είναι και όλοι οι µεσάζοντες που θέλουν να πάρουν την µίζα
τους.

Σας άκουσα, κύριε Πρωθυπουργέ, να λέτε τη λέξη «διαφά-
νεια», περισσότερες από δέκα φορές και µου άρεσε. Βέβαια, δια-
φάνεια εξ ορισµού σηµαίνει αόρατα. Εµείς θέλουµε χειροπιαστά
και απλά. Η επόµενη λέξη που είπατε πολλές φορές είναι η πρά-
σινη ανάπτυξη. Σας λέω, λοιπόν, να προσέξετε γιατί ήδη ετοιµά-
ζεται ραγδαίως ένας στενός φίλος του κινήµατος από τον οποίο
εσείς αποστασιοποιηθήκατε όταν συζητούσατε για την
«SIEMENS» ο κ. Τρεπεκλής. Βρίσκεται στο στενό περιβάλλον του
περιβάλλοντός σας, για ρόλους τους οποίους κάποιοι από εµάς
ξέρουν. Να µην πέσουµε πλέον σε πράσινα τρωκτικά.

Κύριε Πρωθυπουργέ, προσέξτε. Εµείς θα είµαστε εδώ. Και θα
είµαστε αµείλικτοι. ∆εν θα σας δώσουµε ούτε περίοδο χάριτος
ούτε θα σας χαριστούµε όπως ο κ. Καραµανλής, γιατί αυτός ο
τόπος χρειάζεται σαφώς Κυβέρνηση για να κυβερνηθεί, αλλά και
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Και αυτό τον ρόλο, αν και αριθµητι-
κώς εµείς δεν τον έχουµε θα τον παίξουµε για το καλό της Ελ-
λάδας και για να µπορέσετε εσείς να γίνεται καλύτερος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, οφείλω µία διευκρίνιση και µία ενηµέρωση εξαιτίας
µιας αποστροφής που έκανε κατά την οµιλία του ο Πρόεδρος
του ΛΑΟΣ ο κ. Καρατζαφέρης.

Είπε ότι επιτέλους θα πρέπει να εφαρµοστεί ο Κανονισµός, δη-
λαδή να γίνεται µόνο προφορική η ανάπτυξη των θέσεων, των
επιχειρηµάτων και συνολικά της οµιλίας.

Ακριβώς αυτό κάναµε, κύριε Καρατζαφέρη, εφαρµόσαµε τον
Κανονισµό και θα σας θυµίσω για ποιο λόγο. Μου κάνει εντύ-
πωση γιατί εσείς δεν είστε νέος Βουλευτής. Είστε παλαιός Βου-
λευτής και θα έχετε παρακολουθήσει πολλές προγραµµατικές
δηλώσεις.

Κάνω αυτή τη διευκρίνιση και διότι µεταδίδεται, όπως είναι
γνωστό, τηλεοπτικά η συζήτησή µας, αλλά υπάρχουν και δεκά-
δες νέοι Βουλευτές στην Αίθουσα που πιθανά να αναρωτήθηκαν
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αν εφαρµόζουµε ή όχι τον Κανονισµό, επειδή ανέγνωσε ο Πρω-
θυπουργός, ο κύριος Παπανδρέου τις Προγραµµατικές ∆ηλώ-
σεις.

Σας θυµίζω λοιπόν ότι χθες, όταν εκφωνούσα την ειδική ηµε-
ρήσια διάταξη, είπα ότι κατά τη συνήθη διαδικασία –όπως γίνε-
ται πάντα- ο κύριος Πρόεδρος της Κυβερνήσεως θα αναγνώσει
τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις. Το άρθρο 141 του Κανονισµού,
που περιγράφει ακριβώς πώς γίνεται η παρουσίαση των Προ-
γραµµατικών ∆ηλώσεων και την ψήφο εµπιστοσύνης που ακο-
λουθεί, λέει ρητώς και χωρίς καµία επιδεχόµενη παρερµηνεία για
ανάγνωση των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων της Κυβέρνησης.

Επίσης, το άρθρο 66 παράγραφος 3 αναφέρει ρητώς ότι είναι
γραπτές οι Προγραµµατικές ∆ηλώσεις. Αυτό γίνεται εδώ και δε-
καετίες. Από τη Μεταπολίτευση και µετά πάντα οι Προγραµµατι-
κές ∆ηλώσεις αναγιγνώσκονται. Αυτά τα λέω προς διευκρίνιση,
όπως είπα και για να µην υπάρξει καµµία αµφιβολία περί του αν
εφαρµόζουµε τον Κανονισµό ή όχι. Τον εφαρµόσαµε. Αν δεν
εφαρµοζόταν έτσι ο Κανονισµός, τότε θα υπήρχε πρόβληµα
πράγµατι περί µη εφαρµογής του Κανονισµού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ορίστε, κύριε Καρα-

τζαφέρη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Σας παραπέµπω, λοιπόν, να δείτε οµιλίες
του Ανδρέα Παπανδρέου σε προγραµµατικές δηλώσεις. Αυτό
είναι το ένα.

∆εύτερον, δεν µένω σ’ αυτό, δηλαδή αν ο κύριος Πρωθυ-
πουργός διαβάζει από µέσα. Θα δούµε την εφαρµογή του Κα-
νονισµού στις επόµενες συνεδριάσεις. Να δούµε λοιπόν ποιος
αντέχει να µιλάει «από στήθους» και ποιος δεν µπορεί, κύριε Πρό-
εδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Επιτέλους, να εφαρµοστεί ο Κανονισµός, όχι µόνο σ’ αυτό,

αλλά και σε άλλα θέµατα που σας είπα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Καρατζαφέρη,

πρέπει να σας πω ότι εγώ προσωπικά, µε πολύ περισσότερη προ-
σοχή απ’ ό,τι εσείς, παρακολουθούσα τις Προγραµµατικές ∆η-
λώσεις του αείµνηστου Ανδρέα Παπανδρέου ως Πρωθυπουργού
σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα.

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας.
Επειδή είναι –ας µου επιτραπεί η έκφραση κύριε Τσίπρα- η «παρ-
θενική» σας οµιλία, σας εύχοµαι καλή επιτυχία.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε τις Προ-
γραµµατικές ∆ηλώσεις και αν υπήρξε έστω και µια πολιτική δύ-
ναµη καθ’ όλη τη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου που
εξήντλησε την παρουσία της, προκειµένου να προσπαθήσει να
µιλήσει συγκεκριµένα, καταθέτοντας τις δικές της Προγραµµα-
τικές ∆ηλώσεις, θέτοντας το επίκεντρο των στόχων της, το πρό-
γραµµα, τις προγραµµατικές θέσεις, καταθέτοντας ένα
εναλλακτικό πρόγραµµα διαρθρωτικών αλλαγών και µεταρρυθ-
µίσεων, ήταν ο Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς.

Μιλήσαµε µε συγκεκριµένες προτάσεις, θέτοντας στο επίκε-
ντρο της οπτικής µας την κοινωνική και οικονοµική κρίση, όπως
τη βιώνουν οι εργαζόµενοι, οι πολίτες, η κοινωνία, µιλώντας,
όπως είχαµε πει για λογαριασµό της ξεχασµένης κοινωνίας.

Θέσαµε στο επίκεντρο της οπτική µας την οικονοµική κρίση,
ως µια κρίση πρωτίστως της απασχόλησης, των εργασιακών σχέ-
σεων, του εισοδήµατος, της κοινωνικής ασφάλισης και των συ-
ντάξεων, του κοινωνικού κράτους, του περιβάλλοντος.

Πρόκειται για µια βαθιά τριπλή δοµική καπιταλιστική κρίση, οι-
κονοµική, κοινωνική, οικολογική. Με τις προτάσεις µας προσπα-
θήσαµε να αντιµετωπίσουµε αυτή την κρίση, όχι µόνο ως απειλή
για την κοινωνία, αλλά και ως ευκαιρία, ως δυνατότητα για ένα
νέο προσανατολισµό για την κοινωνία και την οικονοµία, για µια
νέα ιεράρχηση των προβληµάτων µε βάση τις ανάγκες των πολ-

λών και όχι της ιδιοτέλειας των λίγων, για µια νέα κατεύθυνση
της πολιτικής.

Γι’ αυτό και µιλήσαµε για την άµεση ανάγκη να υψώσουµε µια
ασπίδα κοινωνικής προστασίας και αλληλεγγύης απέναντι στην
κρίση µε συγκεκριµένες παρεµβάσεις, για την προστασία από τις
απολύσεις και την εργασιακή ανασφάλεια, για την ανάκαµψη της
απασχόλησης µε στοχευµένες νέες θέσεις εργασίας, µε στήριξη
του εισοδήµατος για την τόνωση της ενεργούς ζήτησης της οι-
κονοµίας, για την υπεράσπιση των δηµόσιων αγαθών και την ανα-
διανοµή του πλούτου, για το δηµόσιο έλεγχο του
χρηµατοπιστωτικού συστήµατος, για τον αναγκαίο εκδηµοκρα-
τισµό που θα κατοχυρώνει την ανεξαρτησία της πολιτικής από
τα οικονοµικά συµφέροντα, για το συνολικό οικολογικό µετα-
σχηµατισµό της ελληνικής οικονοµίας.

Οι δικές µας προγραµµατικές δηλώσεις είχαν και έχουν σαν
στόχο να φέρουν στο προσκήνιο όλους εκείνους που δεν έχουν
φωνή και δεν έχουν δύναµη, όλους όσους συνήθως τα κόµµατα
εξουσίας ξεχνάνε την εποµένη των εκλογών. Και αναφέροµαι
στους µακροχρόνια άνεργους, στους εργαζόµενους µε
«STAGE», στους εργαζόµενους µε «µπλοκάκι», στους ενοικιαζό-
µενους εργαζόµενους, αλλά και στους εκατοντάδες χιλιάδες επι-
σφαλώς εργαζόµενους, τους χαµηλόµισθους, τους
χαµηλοσυνταξιούχους, τους ιδιοκτήτες µικρών επιχειρήσεων. Εξ
ονόµατος όλων αυτών των ξεχασµένων κοινωνικών οµάδων θα
προσπαθήσουµε να ασκήσουµε και κριτική στις χθεσινές κυβερ-
νητικές εξαγγελίες.

Γιατί, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, η ξεχασµένη κοινωνία για
µας δεν είναι µία επικοινωνιακού χαρακτήρα προεκλογική εφεύ-
ρεση. Η ξεχασµένη κοινωνία είναι παντού γύρω µας, είναι πα-
ρούσα είτε στην προεκλογική περίοδο είτε µετά από τις εκλογές.

Μόλις τις τελευταίες είκοσι µέρες, από την ηµέρα που συζη-
τούσαµε σε εθνικό τηλεοπτικό δίκτυο ως σήµερα, χιλιάδες ερ-
γαζόµενοι βρίσκονται «στον αέρα», περίπου δυόµισι χιλιάδες
εργαζόµενοι: εργαζόµενοι στις ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρίες
που «βάρεσαν κανόνι», στα Ναυπηγεία του Σκαραµαγκά που οι
προηγούµενες κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ είχαν δώσει «έναντι πι-
νακίου φακής» στους Γερµανούς, που σήµερα µας απειλούν. Χι-
λιάδες θέσεις εργασίας «στον αέρα»! Είναι παντού γύρω µας η
ξεχασµένη κοινωνία και, το κυριότερο, σε πείσµα των καιρών
διεκδικεί. ∆ιεκδικεί ένα καλύτερο µέλλον, ένα µέλλον µε αξιο-
πρέπεια.

Μόλις χθες συναντηθήκαµε µε το σωµατείο των εργαζοµένων
της «WIND», της εταιρίας κινητής τηλεφωνίας, που όπως και η
ανταγωνιστική της, η «VODAFONE», έχουν στήσει ένα καθεστώς
συνδικαλιστικής τροµοκρατίας και εργασιακής ανασφάλειας για
χιλιάδες νέους επιστήµονες εργαζόµενους και εκµεταλλευόµε-
νες προηγούµενους νόµους των δικών σας κυβερνήσεων για την
αύξηση του ορίου αναιτιολόγητων απολύσεων έχουν απολύσει
µόνο τη χρονιά που διανύουµε πάνω από εκατό εργαζόµενους.
Κι όµως, αυτά τα νέα παιδιά -οι περισσότεροι απ’ αυτούς συνά-
δελφοί µου επιστήµονες, απόφοιτοι πολυτεχνικών σχολών- παρά
τις απειλές και το φόβο της απόλυσης, µόλις την προηγούµενη
βδοµάδα προχωρήσανε σε µια µεγάλη απεργιακή κινητοποίηση,
εκεί όπου ο συνδικαλισµός δεν µπορούσε καν να ειπωθεί ως λέξη
-µια συγκλονιστική επιτυχία αυτής της απεργίας!- διεκδικώντας
συλλογική σύµβαση και να ανακληθούν οι απολύσεις συνδικαλι-
στών.

Η ξεχασµένη κοινωνία, λοιπόν, είναι εδώ και διεκδικεί και δεν
το βάζει κάτω. Το θέµα είναι για πόσο όσοι κυβερνούν θα προω-
θούν τις εκκλήσεις της για σταθερή εργασία, για συλλογικές συµ-
βάσεις, για αξιοπρεπείς µισθούς.

Ακούσαµε χθες µε προσοχή τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις
που παρουσίασε ο κύριος Πρωθυπουργός και ειλικρινά δεν κα-
ταφέραµε να ξεχωρίσουµε αν ακούµε µία ακόµα προεκλογική
οµιλία ή αν έχουµε περάσει στη νέα µετεκλογική περίοδο. Μια
κυβέρνηση όµως θα κριθεί, όπως γνωρίζετε πολύ καλύτερα από
µένα κύριοι συνάδελφοι, όχι από τις εξαγγελίες αλλά από το
έργο, το κυβερνητικό έργο, που θα παρουσιάσει κατά τη θητεία
της. Και εµείς, ο Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς, θα εί-
µαστε εδώ, για να ελέγχουµε το κυβερνητικό έργο από θέση αρι-
στερής προγραµµατικής αντιπολίτευσης.
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Κύριε Πρωθυπουργέ, ήρθατε στην εξουσία καταγγέλλοντας
την οικονοµική πολιτική που άσκησε η Κυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας και από την πρώτη κιόλας µέρα µετά τις εκλογές, το
κλίµα αυτό της καταγγελίας της οικονοµικής πολιτικής που ακο-
λούθησε η προηγούµενη Κυβέρνηση φαίνεται να αλλάζει. Υπήρ-
ξαν αλλεπάλληλες συζητήσεις µε τον ∆ιοικητή της Τράπεζας της
Ελλάδος, τον κ. Προβόπουλο. Ακόµη και διαρροές για συναντί-
ληψη είχαµε, διαρροές γύρω από το υπερβολικό έλλειµµα που
βρήκαµε από την προηγούµενη Κυβέρνηση, προβληµατισµό για
τον εκτροχιασµό των δηµόσιων οικονοµικών. Όλα αυτά στέλνουν
ένα µήνυµα στον κόσµο, το µήνυµα ότι πρέπει να κατεβάσει
νωρίς - νωρίς κιόλας τις προσδοκίες του, τον πήχη των προσδο-
κιών του, των προσδοκιών όµως που εσείς δηµιουργήσατε προ-
εκλογικά στους πολίτες.

∆είτε, κύριοι συνάδελφοι, σήµερα τους τίτλους µόνο, τους
όµοιους τίτλους των απογευµατινών εφηµερίδων που µιλούν για
κατάσταση έκτακτης ανάγκης. Άραγε, δεν γνωρίζαµε αυτήν την
κατάσταση πριν τις εκλογές;

Το λέω αυτό, κύριε Παπανδρέου, γιατί θέλω να σας θυµίσω τα
λόγια που εσείς σε τούτη εδώ την Αίθουσα από τη θέση του Προ-
έδρου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είχατε πει το 2004 –όταν
είχαµε πάλι κυβερνητική εναλλαγή- στο νέο τότε Πρωθυπουργό,
τον κ. Καραµανλή.

Του είχατε πει, λοιπόν –διαβάζω επί λέξει- «σας προειδοποιώ
µην έρθετε µετά την απογραφή να µας πείτε, ξέρετε, είναι άδεια
τα ταµεία και δεν µπορούµε να ολοκληρώσουµε ή να προχωρή-
σουµε τις εξαγγελίες που σας είπαµε προεκλογικά, γιατί ούτε οι
δικοί σας ψηφοφόροι δεν θα σας πιστέψουν».

Αυτό είχατε πει στον κ. Καραµανλή και είχατε δίκιο που του το
είχατε πει. Αυτά λέγατε τότε. Και τώρα είστε εσείς που µε την
ίδια µέθοδο, αλλά µ’ ένα διαφορετικό όρο, επιχειρείτε την ίδια
αναδίπλωση που έκανε τότε η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας.

Η Νέα ∆ηµοκρατία είχε µιλήσει τότε για απογραφή. Εσείς µι-
λάτε για καταγραφή. Οι πολίτες, όµως, οι νέοι άνθρωποι, όλοι
αυτοί που πιέζονται ασφυκτικά από τις σηµερινές οικονοµικές
συνθήκες, σάς ψήφισαν, όχι για να κάνετε καταγραφή, αλλά για
να αλλάξετε την εφαρµοζόµενη πολιτική, όχι για να συνεχίσετε
την πολιτική της προηγούµενης κυβέρνησης, µια πολιτική που
δηµιούργησε σοβαρότατα κοινωνικά αδιέξοδα και την οποία η
Νέα ∆ηµοκρατία πλήρωσε µε τρόπο οδυνηρό.

Έρχοµαι τώρα στο πρώτο κρούσµα υπαναχώρησης από όσα
λέγατε προεκλογικά και το οποίο ειλικρινά δεν το περιµέναµε
τόσο γρήγορα. Βρεθήκαµε και την Παρασκευή πριν τις εκλογές,
αλλά και προχθές µε Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, στο Λιµάνι του Πει-
ραιά, εκεί που παλαιότερα όταν η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας υπέγραφε και ξεπουλούσε ένα από τα νευραλγικότερα
σηµεία για την ανάπτυξη αλλά και την ασφάλεια της χώρας, τις
πύλες εισόδου και εξόδου, ήταν µαζί µας και πολλά από τα στε-
λέχη που σήµερα κάθονται στα υπουργικά έδρανα.

∆εν σας άκουσα χθες να πείτε καµµία κουβέντα γι’ αυτό το
θέµα. ∆εν σας άκουσα στις Προγραµµατικές σας ∆ηλώσεις να
µιλήσετε για το κρίσιµο θέµα των ηµερών, την παραχώρηση του
σταθµού εµπορευµατοκιβωτίων στο Λιµάνι του Πειραιά στην κι-
νέζικη πολυεθνική COSCO.

Εκπλήσσοµαι, βεβαίως, σήµερα όταν ακούω ότι ο Πρόεδρος
του ΛΑΟΣ, εκτός από οπαδός του Ανδρέα Παπανδρέου είναι και
κινεζόφιλος. Εµείς δεν είµαστε ούτε κινεζόφιλοι ούτε αµερικα-
νόφιλοι, αλλά διεκδικούµε ο δηµόσιος πλούτος της χώρας να πα-
ραµένει υπό δηµόσιο έλεγχο. Τα νευραλγικής σηµασίας σηµεία
εισόδου και εξόδου της χώρας, τα λιµάνια µας, το τρίτο µεγα-
λύτερο λιµάνι της Μεσογείου να µένει υπό δηµόσιο έλεγχο.

Είχατε πει ως Κυβέρνηση ότι προτίθεστε να επαναδιαπραγµα-
τευτείτε τη σύµβαση παραχώρησης, την οποία πολύ ορθά τότε
είχατε καταγγείλει σε υψηλότατους τόνους και για το τίµηµα και
για τους όρους εκµετάλλευσης και βεβαίως για το εργασιακό κα-
θεστώς στο λιµάνι.

Την ίδια ώρα, τώρα, ακούµε από ανώνυµους κυβερνητικούς
κύκλους –όπως συνηθίζεται σε τέτοιες περιπτώσεις- να τροφο-
δοτούν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης µε την κατηγορηµατική
θέση ότι η επαναδιαπραγµάτευση είναι αδύνατη. Τότε γιατί τη

διακηρύξατε προεκλογικά, αφού είναι αδύνατη;
Στις Προγραµµατικές σας ∆ηλώσεις δεν είπατε παρά µονάχα

ότι θα διεκδικήσετε εκ νέου την εµπιστοσύνη των διεθνών αγο-
ρών. ∆ηλαδή οι µεγάλες ευρωπαϊκές χώρες µε µεγάλα λιµάνια,
η Γαλλία, η Γερµανία, η Ιταλία, που δεν αποφασίζουν να ξεπου-
λήσουν, παραδείγµατος χάριν, το λιµάνι της Μασσαλίας ή το λι-
µάνι του Αµβούργου στους Κινέζους, τι κάνουν; ∆εν διεκδικούν
την εµπιστοσύνη των διεθνών αγορών; Μόνο εµείς πρέπει να ξε-
πουλάµε τον εθνικό µας πλούτο, για να διεκδικούµε την εµπι-
στοσύνη των διεθνών αγορών;

Και εδώ, κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε µία πρώτης τάξεως ευ-
καιρία να αποδείξετε ότι είστε ειλικρινείς όταν λέτε, όταν λέγατε,
ότι είστε διατεθειµένοι για µεγάλες ρήξεις και τοµές, προκειµέ-
νου να προασπίσετε το δηµόσιο συµφέρον. Κάντε το και θα έχετε
µαζί σας την πλειοψηφία των πολιτών και της κοινωνίας να το
υποστηρίζει και πρώτα εµείς θα το χαιρετίσουµε!

Ιδού, λοιπόν, η ευκαιρία! Θα αποδείξετε ότι το εννοείτε ή θα
ακολουθήσετε την πεπατηµένη, προεκλογικά να βγάζετε φλας
αριστερά και µετεκλογικά να στρίβετε δεξιά;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι γνωρίζουµε ότι ζούµε σή-
µερα στη δίνη µιας βαθύτατης οικονοµικής και κοινωνικής κρί-
σης και οφείλω να πω ότι ο τρόπος µε τον οποίο περιγράφηκε
αυτή η κατάσταση µέσα από τις προγραµµατικές δηλώσεις δεν
µας ικανοποίησε.

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Η πραγµατικότητα είναι ότι δε-
χόµαστε ως χώρα –και το γνωρίζετε εσείς καλύτερα από εµάς-
ισχυρότατες πιέσεις για µεταρρυθµίσεις εις βάρος των εργαζό-
µενων, εις βάρος της κοινωνίας, εις βάρος των φτωχότερων
στρωµάτων. Τι µας λένε; Ξοδεύετε υπερβολικά για συντάξεις,
ξοδεύετε υπερβολικά για υγεία, παιδεία, κοινωνικό κράτος, άρα
ξηλώστε το ασφαλιστικό, πουλήστε τον δηµόσιο τοµέα, ξηλώστε
τα εργασιακά δικαιώµατα και φτιάξτε παντού επισφαλείς θέσεις
απασχόλησης και κόψτε τις δηµόσιες δαπάνες. Αυτή είναι η
πίεση που δεχόµαστε απ’ αυτό που εσείς ονοµάζετε «διεθνείς
αγορές» και το ξέρετε καλύτερα από εµάς.

Το κρίσιµο, λοιπόν, ερώτηµα σήµερα για όσους µας παρακο-
λουθούν είναι: Θα ενδώσετε, κύριε Πρωθυπουργέ, σε αυτές τις
πιέσεις; Χθες δεν ακούσαµε µια συγκεκριµένη κουβέντα και σας
ρωτώ ευθέως: Με ποια γραµµή θα πάει τη ∆ευτέρα ο κ. Παπα-
κωνσταντίνου στις Βρυξέλλες; Είναι δείγµα νέας αντίληψης αυτή
να µην ξέρει η Βουλή τι ακριβώς πάει να διαπραγµατευτεί η Κυ-
βέρνηση;

Το θεωρούµε αυτονόητο ότι πριν καταθέσετε Πρόγραµµα Στα-
θερότητας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το Κοινοβούλιο θα βρει την
ευκαιρία να το δει, να το συζητήσει και να αποφασίσει. Εξάλλου,
φαντάζοµαι ότι στη βάση αυτού που θα διαπραγµατευτείτε θα
συνταχθεί και ο προϋπολογισµός που θα κληθεί το Σώµα να
εγκρίνει σε λίγες µέρες από σήµερα.

Μιλήσατε όµως, χθες για αυξήσεις στους µισθούς και στις συ-
ντάξεις, που θα καλύπτουν τον πληθωρισµό. Αυτό ξέρετε καλύ-
τερα από µένα ότι σηµαίνει ότι πάνε περίπατο οι υποσχέσεις για
αναδιανοµή του πλούτου. Αν οι µισθοί δεν αυξηθούν πάνω από
την παραγωγικότητα, το µερίδιό τους στο Ακαθάριστο Εγχώριο
Προϊόν δεν αυξάνεται. Αυτό το ξέρουν ακόµα και οι πρωτοετείς
φοιτητές Οικονοµικών.

∆εν έχει νόηµα, λοιπόν, να κάνετε πως δεν το καταλαβαίνετε.
Πείτε, λοιπόν, ανοιχτά: Τι αυξήσεις θα δώσετε; Σε τι ύψος; Αν θέ-
λετε να στηρίξετε τα χαµηλά εισοδήµατα, πείτε στον ελληνικό
λαό: Υπάρχει πρόγραµµα για σύγκλιση µισθών και συντάξεων µε
τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης των δεκαπέντε, γιατί η
παραγωγικότητα έχει ήδη συγκλίνει; ∆εν πρέπει κάποια στιγµή
να συγκλίνουν και οι µισθοί;

Όταν λέµε για δίκαιη κοινωνία, οφείλουµε να εξηγούµε πώς
ακριβώς την εννοούµε. Γι’ αυτό εµείς θα θέσουµε από την αρχή
µερικά βασικά ερωτήµατα.

Ερώτηµα πρώτο. Θα προστατεύσετε τις θέσεις εργασίας; Πολ-
λές επιχειρήσεις µε πρόσχηµα την κρίση και µε εκβιασµό την
απόλυση µετατρέπουν συµβάσεις αορίστου χρόνου σε συµβά-
σεις µερικής απασχόλησης. Είπατε χθες ότι θα ενισχύσετε το
Σώµα Επιθεωρητών Εργασίας. Το περιµένουµε. Αλλά αυτό για
να γίνει απαιτούνται προσλήψεις, απαιτείται να αναβαθµιστούν
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οι αρµοδιότητές τους.
Ερώτηµα δεύτερον. Πολιτική για την ανεργία. Μιλήσατε για

αύξηση του επιδόµατος. Ξέρετε όµως, αλήθεια ποιοι και εν τέλει
πόσοι δικαιούνται και λαµβάνουν σήµερα το επίδοµα ανεργίας;
Υπάρχουν µακροχρόνια άνεργοι, άνθρωποι µεγάλης ηλικίας σα-
ράντα πέντε έως εξήντα ετών, για τους οποίους είναι εξαιρετικά
δύσκολο να ενταχθούν στην αγορά εργασίας. Ξέρετε πόσοι απ’
αυτούς παίρνουν σήµερα κάτι από αυτό το επίδοµα του ΟΑΕ∆;
Σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΟΑΕ∆ περίπου οκτακόσιοι µακρο-
χρόνιοι άνεργοι ηλικίας σαράντα πέντε έως εξήντα ετών παίρ-
νουν αυτό το πενιχρό επίδοµα ανεργίας. Πιστεύετε ειλικρινά ότι
είναι µόνο οκτακόσιοι αυτοί οι άνθρωποι σε όλη την Ελλάδα, τη
στιγµή που οι επιχειρήσεις κλείνουν η µία µετά την άλλη και ει-
δικά στην επαρχία; Υποθέτω πως όχι. Αυτή, λοιπόν, είναι η ξεχα-
σµένη κοινωνία και αυτή είναι µία ξεχασµένη κοινωνική κατηγορία
των µακροχρόνια ανέργων, που ολοένα και διευρύνεται και δυ-
στυχώς, έλειπε χθες από τις προγραµµατικές προτάσεις.

Και ένα τρίτο ερώτηµα: Τράπεζες. Είπατε πολύ λίγα για το
θέµα αυτό. Θα τις ενοχλήσετε καθόλου ή θα τις αφήσετε να κερ-
δοσκοπούν ασύστολα;

Από την πλευρά µας, µιλήσαµε εδώ και καιρό για την ανάγκη
µιας δηµόσιας παρέµβασης στο τραπεζικό σύστηµα µε εργαλείο
τις δηµόσιες τράπεζες. Έτσι σπάνε τα καρτέλ και έτσι µπορούµε
να διασφαλίσουµε, έστω και ελάχιστα το δηµόσιο συµφέρον.

Όµως, για να γίνει αυτό, απαιτείται οι δηµόσιες τράπεζες, η
Εθνική, η Αγροτική, το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο, να αναπροσα-
νατολιστούν µε γνώµονα τον κοινωνικό τους ρόλο και όχι την κερ-
δοσκοπία. Και εδώ απαιτείται πολιτική βούληση και τίποτα
παραπάνω.

Γι’ αυτό το θέµα µιλήσατε στη ∆ιεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης.
Νοµίζω, όµως, ότι η χθεσινή σας οµιλία ήταν ακόµα πιο πίσω,
κύριε Πρωθυπουργέ και από την οµιλία σας στη ∆ιεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης.

Η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέει ότι η
έξοδος από την κρίση δε µπορεί να γίνει ούτε µε ευχές ούτε µε
ασαφείς διατυπώσεις. Από την πλευρά µας, ως Συνασπισµός Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς, θα επιµένουµε σ’ αυτό, αλλιώς η έξο-
δος από την κρίση θα συµβαδίζει µε δυσθεώρητη ανεργία, µε
αυτό που οι οικονοµολόγοι σε διεθνές επίπεδο έχουν αρχίσει να
ονοµάζουν «άνεργη ανάκαµψη». Τι είδους έξοδος από την κρίση
θα είναι αυτή, αν ο κόσµος δεν έχει δουλειά;

Και όταν εµείς λέµε δουλειά, δεν εννοούµε τα «STAGE», ούτε
την ανασφάλιστη εργασία ούτε τις συµβάσεις έργου ούτε τα
µπλοκάκια ούτε την ενοικιαζόµενη εργασία. Όταν εµείς λέµε δου-
λειά, εννοούµε µόνιµη και σταθερή εργασία.

∆εν ακούσαµε, όµως, τίποτα και για την υπεράσπιση των ερ-
γασιακών δικαιωµάτων. Οι νόµοι που διέλυσαν το προηγούµενο
διάστηµα την αγορά εργασίας και που πολύ εύστοχα και εσείς
ονοµάσατε «εργασιακό µεσαίωνα», ήταν νόµοι και του ΠΑΣΟΚ
και της Νέας ∆ηµοκρατίας. Το ερώτηµα είναι: Θα τους καταρ-
γήσετε αυτούς τους νόµους;

Όµως, ακόµα και αν -επιτρέψτε µου την έκφραση- διακατέχε-
στε από µια αντίληψη που λέει: «∆ε θα καταργήσουµε τους δι-
κούς µας παλιούς νόµους, αλλά τους νόµους της Νέας
∆ηµοκρατίας», πείτε µας πόσους και ποιους από αυτούς τους
αντεργατικούς και αντιλαϊκούς νόµους που καταψηφίσατε το
προηγούµενο διάστηµα, που ψήφισε η Νέα ∆ηµοκρατία, σκο-
πεύετε, είστε διατεθειµένοι να καταργήσετε. Θα καταργήσετε τα
«STAGE»;

Χθες σας ακούσαµε να λέτε ότι είναι µία ταπεινωτική λειτουρ-
γία και υποσχεθήκατε να τα καταργήσετε στο δηµόσιο. Γιατί
µόνο στο δηµόσιο; Ό,τι είναι ταπεινωτικό για το δηµόσιο τοµέα
δεν είναι ταπεινωτικό για τον ιδιωτικό; Ορίστε, λοιπόν, η ευκαιρία:
Καταργήστε τελείως αυτό το θεσµό που οδηγεί χιλιάδες νέους
ανθρώπους σε κατάσταση οµηρίας. Καταργήστε την ενοικίαση
και τις υπεργολαβίες στο δηµόσιο. Καταργήστε όλες τις σχέσεις
εργασίας που υποκρύπτουν µισθωτή σχέση εργασίας, αλλά
χωρίς τα ανάλογα δικαιώµατα. Αυτό σηµαίνει έµπρακτη στήριξη
της εργασίας.

Υπάρχει, βέβαια και το τεράστιο θέµα του κοινωνικού κράτους,
της συρρίκνωσης του κοινωνικού κράτους. Υπάρχουν χιλιάδες

κενές οργανικές θέσεις στην υγεία, στην παιδεία, στην κοινωνική
πρόνοια. Θα τις καλύψουµε; ∆ε ζητάµε µαζικούς διορισµούς στο
δηµόσιο. Ζητάµε να λειτουργήσει το δηµόσιο όσο αντικειµενικά
χρειάζεται, προκειµένου να δουλέψει σωστά.

Με τρεις χιλιάδες προσλήψεις το χρόνο που υποσχεθήκατε
χθες, κύριε Παπανδρέου, χρειάζονται σχεδόν είκοσι χρόνια για
να καλυφθούν οι κενές οργανικές θέσεις στα δηµόσια νοσοκο-
µεία.

Και θα θέσω εδώ ένα ακόµα ερώτηµα: Όταν µιλάτε για χρη-
µατοδότηση της παιδείας µε στόχο το 5% του ΑΕΠ -πόσες φορές
το ακούσαµε αυτό, και το 2004 στόχος το 5% του ΑΕΠ, τελείωσε
η κυβέρνηση το 2007, ξανά στόχος το 5% του ΑΕΠ, τώρα πάλι
στόχος το 5% του ΑΕΠ για την παιδεία- άραγε αναφέρεστε µο-
νάχα στη δηµόσια παιδεία ή συµπεριλαµβάνετε και όλα τα µα-
γαζάκια που, κατά παράβαση του Συντάγµατος, διεκδικούν
καθεστώς ιδιωτικού πανεπιστηµίου; Θα θέλαµε µία απάντηση σ’
αυτά.

Έχουµε ξεκαθαρίσει -και η πανεπιστηµιακή κοινότητα επίσης-
ότι η λειτουργία ιδιωτικών πανεπιστηµίων -ηµικρατικών, όπως
εσείς επιθυµείτε να τα λέτε- µέσα από διάφορα παραθυράκια
που ανοίγουν σκόπιµα θα υποβαθµίσει τραγικά τη δηµόσια εκ-
παίδευση.

Θα ήθελα να σεβαστώ το χρόνο. Θα ήθελα να πω δυο λόγια
για το περιβόητο Σύµφωνο Σταθερότητας που µας «έχει δέσει
από το λαιµό» και που προεκλογικά µιλούσατε για την ανάγκη
χαλάρωσής του. Το Σύµφωνο Σταθερότητας είναι ουσιαστικά
ανύπαρκτο. Οι περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες έχουν ξεφύγει
από τις νόρµες του και υπερασπίζονται τη θέση τους µπροστά
στην οικονοµική κρίση.

Λέτε ότι θα πάτε να διαπραγµατευτείτε µε τον Επίτροπο Αλ-
µούνια. Ξέρουµε από τώρα τι θα σας πει. Ξέρουµε τι θα σας ζη-
τήσει. Θα σας ζητήσει να ξηλώσετε το ασφαλιστικό, την αγορά
εργασίας και το κοινωνικό κράτος. Θα σας ζητήσει να πουλήσετε
ό,τι έχει αποµείνει από το δηµόσιο πλούτο. Τι θα κάνετε τότε;

Εµείς, λοιπόν, θα σας προτείνουµε, πριν πάτε να διαπραγµα-
τευτείτε µε τον κ. Αλµούνια, να κάνετε κάτι άλλο, να διαπραγµα-
τευτείτε µε όλες τις χώρες που αυτή τη στιγµή αντιµετωπίζουν το
Σύµφωνο Σταθερότητας ως ένα βραχνά που κρατάει τις οικονο-
µίες τους βυθισµένες µέσα στην κρίση και να δηµιουργήσετε ένα
µέτωπο στην Ευρωπαϊκή Ένωση που θα αµφισβητεί αυτό το πα-
ρωχηµένο, αναποτελεσµατικό και αντικοινωνικό εργαλείο. Αυτή
είναι η θέση του ΣΥΡΙΖΑ, αυτή είναι η θέση της Ευρωπαϊκής Αρι-
στεράς.

Κύριε Πρωθυπουργέ, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, επι-
τρέψτε µου να πω και δύο λόγια για το µεγάλο θέµα του περι-
βάλλοντος. Και στις προεκλογικές εξαγγελίες, αλλά και χθες,
χρησιµοποιήσατε ευρύτατα τον όρο «πράσινη ανάπτυξη».

Η δική µας θέση είναι ότι το περιβάλλον δεν µπορεί να προ-
στατευθεί µόνο προσελκύοντας ιδιωτικές επενδύσεις, ούτε πε-
ριµένοντας την ανάκαµψη. Χρειάζεται άµεσα προστασία.
Υπάρχουν ανοικτά µέτωπα, στα οποία η τοποθέτησή σας υπήρξε
το λιγότερο αµφίσηµη.

Χαιρετίζουµε βέβαια τη δηµιουργία Υπουργείου Περιβάλλο-
ντος. Ήταν ένα ώριµο αίτηµα το οποίο έγινε πράξη. Τώρα, όµως,
θα πρέπει να πάρετε και εσείς ξεκάθαρη θέση, χωρίς αµφιση-
µίες, σε µια σειρά από περιπτώσεις όπου όλο το προηγούµενο
διάστηµα αισθανόµασταν απελπιστικά µόνοι στο Κοινοβούλιο.
Ευτυχώς όχι στους αγώνες, γιατί εκεί είχαµε µαζί µας τους ενερ-
γούς πολίτες.

Αναφέροµαι στο θέµα του Ελαιώνα, στο θέµα της εκτροπής
του Αχελώου, στο θέµα της νέας περιφερειακής του Υµηττού και
είδα µε ενδιαφέρον την επίσκεψή σας µε τον πολεοδόµο Αθε-
µπίγιο στο Φάληρο και στο Γαλάτσι. Μιας και βρεθήκατε εκεί,
όµως, θα µπορούσατε να πεταχτείτε και µέχρι το Ελληνικό και
να δείξετε του κ. Αθεµπίγιο την αθλιότητα του παράνοµου απο-
κλεισµού του θαλάσσιου µετώπου από ιδιωτικά συµφέροντα και
από νονούς της νύχτας, όχι µόνο στο Ελληνικό, αλλά σε όλους
τους παραλιακούς δήµους. Ή αφού πήγατε στο Γαλάτσι, να πη-
γαίνατε και µέχρι το Palais που θέλουν να το κάνουν Mall. Αλή-
θεια, πόσα Mall ακόµη χρειαζόµαστε στον αστικό ιστό;

Σε αυτά τα θέµατα θα κριθούν οι διακηρύξεις σας για την πε-
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ριβαλλοντική σας ευαισθησία, όπως επίσης και στο θέµα των
νόµων που έχουν ψηφιστεί στο παρελθόν, όπως ο ν. 3208/2003
που έχει ανοίξει το δρόµο για τεράστιας κλίµακας αποχαρακτη-
ρισµούς δασικών εκτάσεων, ανοίγοντας το δρόµο σε οικοπεδο-
φάγους.

Κύριε Πρωθυπουργέ, ανοίξατε, όµως, µε δική σας πρωτοβου-
λία –και ορθά κάνατε- τα θέµατα διαφάνειας, αξιοκρατίας, θε-
σµικής λειτουργίας του κράτους για το ξεπέρασµα της πολιτικής
κρίσης, της κρίσης του πολιτικού µας συστήµατος.

Όπως γνωρίζετε, σε αυτά τα θέµατα έχουµε εδώ και πάρα
πολλά χρόνια προγραµµατικές θέσεις και φωνάζουµε και διεκδι-
κούµε και από αύριο το πρωί είµαστε στη διάθεσή σας να τις κα-
ταθέσουµε. Και ειλικρινά περιµένουµε αποφασιστικά βήµατα
προς αυτήν την κατεύθυνση.

Ενώ, όµως, ορθά εντοπίσατε αυτή την κρίση, θαρρώ πως επι-
χειρείτε να δώσετε λύσεις τεχνοκρατικής διαχείρισης σε µια
κρίση που έχει βαθιά πολιτικά αίτια. Η κρίση αναξιοπιστίας, η
αναξιοκρατία στις κρατικές δοµές, το κοµµατικό και ρουσφετο-
λογικό κράτος δεν θα θεραπευθεί εάν η Κυβέρνησή σας λει-
τουργήσει ως µη κυβερνητική οργάνωση, αλλά αν είστε
αποφασισµένοι για µεγάλες πολιτικές τοµές στους θεσµούς και
στην κρατική µηχανή.

Καταλαβαίνω απόλυτα ότι προσπαθείτε µε διάφορες µεθό-
δους να παρακάµψετε ακόµη και το ίδιο σας το κόµµα, αλλά το
πρόβληµα δεν είναι οι θέσεις Γενικών Γραµµατέων των Υπουρ-
γείων, που στο κάτω-κάτω είναι και θέσεις πολιτικής εµπιστοσύ-
νης. Εάν δηλαδή για τη θέση ενός Ειδικού Γραµµατέα στο
Υπουργείο Εξωτερικών πληροί όλες τις προϋποθέσεις ένα στέ-
λεχος του ΛΑΟΣ θα το επιλέξετε για να διαχειριστεί τις ελληνο-
τουρκικές θέσεις; Ελπίζω πως δεν θα το κάνετε.

Το ζήτηµα είναι τι θα γίνει µε όλους εκείνους τους κοµµατι-
κούς στρατούς που στελεχώνουν όλες τις διευθυντικές θέσεις
στις δηµόσιες υπηρεσίες, τα χιλιάδες στελέχη της ΠΑΣΚΕ και της
∆ΑΚΕ που εναλλάσσονται διαδοχικά, όταν έχουµε κυβερνητική
εναλλαγή, στις εφορίες, στις πολεοδοµίες, στα τελωνεία, στα
ασφαλιστικά ταµεία, στις υπηρεσίες δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης, στα διοικητικά συµβούλια των νοµικών προσώπων δηµοσίου
δικαίου, παντού στην κρατική µηχανή. Αυτό, ζητάει ο κόσµος να
αλλάξει και ας παίρνετε όποιους εσείς θέλετε για Γενικούς Γραµ-
µατείς στα Υπουργεία.

Και έρχοµαι σε ορισµένα συγκεκριµένα, προσπαθώντας να
είµαι σύντοµος. Στην προηγούµενη κυβερνητική αλλαγή το 2004,
κεντρικό ζήτηµα σ’ αυτήν την Αίθουσα ήταν η συζήτηση για τη
διαπλοκή και η συζήτηση για τη σχέση εργολάβων του δηµοσίου
και Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης.

Τι απέγινε όλη αυτή η συζήτηση; Τι απέγιναν οι λεγόµενοι «ντα-
βατζήδες»; ∆εν υπάρχει πια θέµα οικονοµικής διαπλοκής µε την
πολιτική εξουσία; Τι γίνεται µε τις περίφηµες αδειοδοτήσεις
Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης; Πόσα χρόνια θα µένουν κλειδω-
µένες στα συρτάρια; Θα µπει µία τάξη; Θα υπάρξουν κανόνες; Τι
θα γίνει µε την ΕΡΤ; Θα συνεχίσει να έχει εξαρτήσεις; Τι θα γίνει
µε το νόµο περί ευθύνης Υπουργών; Η παραγραφή των σκανδά-
λων που έγινε µε το κλείσιµο της Βουλής πριν από τις Ευρωε-
κλογές κατέστη δυνατή µ’ ένα νόµο που ήταν δικός σας. Θα τον
καταργήσετε; Κάντε το και δεν θα διστάσουµε να συµφωνή-
σουµε. Υπάρχουν και µερικά ακόµα ερωτήµατα.

∆εν ακούσαµε τίποτα στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις, κύριε
Πρωθυπουργέ, για το θέµα διαχωρισµού Κράτους-Εκκλησίας.
Εµείς πιστεύουµε ότι είναι ένα ώριµο θέµα και τώρα είναι η ώρα
να γίνουν βήµατα µπροστά.

Ήταν θετική η ενέργειά σας να φέρετε στην πρώτη συνε-
δρίαση του Υπουργικού Συµβουλίου το Συνήγορο του Πολίτη.
Έθεσε πολύ σοβαρά ζητήµατα. Όµως, ο Συνήγορος του Πολίτη
δεν είναι µονάχα ένα πρόσωπο. Έχει και ένα έργο πίσω του µε
ουσιαστικό περιεχόµενο. Έχει τοποθετηθεί για την αντισυνταγ-
µατικότητα σειράς νόµων της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Το ερώτηµα είναι το εξής: Θα τους καταργήσετε αυτούς τους
νόµους ή ό,τι έγινε, έγινε;

Ακούσαµε προχθές τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, τον
κ. Χρυσοχοΐδη, να λέει ότι θα συναντηθεί µε το Συνήγορο του
Πολίτη για να του εξηγήσει τι αντισυνταγµατικό άραγε βλέπει

στο νόµο για τις τράπεζες DNA και τις κάµερες στους δηµόσι-
ους χώρους.

∆εν χρειάζεται, κύριε Χρυσοχοΐδη. Ο Συνήγορος του Πολίτη
έχει τοποθετηθεί κατηγορηµατικά σ’ αυτά τα ζητήµατα και έχει
δώσει στη δηµοσιότητα εξαιρετικά αιτιολογηµένες αποφάσεις.

Θα ήθελα να κάνω µία τελευταία παρατήρηση για τον εκλο-
γικό νόµο.

Κύριε Πρωθυπουργέ, λέτε ότι θέλετε να χτυπήσετε το πολι-
τικό χρήµα. Επιτρέψτε µου να σας πω ότι δεν θα καταφέρετε να
το χτυπήσετε µ’ έναν εκλογικό νόµο έτσι όπως ακούµε να περι-
γράφετε, γιατί η πείρα –και είναι πρόσφατη αυτή η πείρα- λέει
ότι το «µαύρο» χρήµα δεν πάει σε υποψήφιους Βουλευτές, αλλά
πάει σε κυβερνήσεις, σε Υπουργούς και σε υποψήφιους Υπουρ-
γούς ή πάει στα ταµεία των κοµµάτων εξουσίας. Και το «µαύρο»
χρήµα ξεκινά από τη Γερµανία που έχει το γερµανικό εκλογικό
νόµο.

Εποµένως, το πρόβληµα δεν είναι έλλειµµα εκλογικού νόµου.
Το σύστηµα που επεξεργάζεστε, αν είναι αυτό που µαθαίνουµε,
θα έχει άλλα αποτελέσµατα. Θα έχει ως αποτέλεσµα τη δηµι-
ουργία ισχυρών αρχηγικών κοµµάτων, τα οποία µε την προίκα
των σαράντα ή πενήντα εδρών, θα µπορούν να σχηµατίζουν αρ-
χηγικές κυβερνήσεις.

Και θέλω να επισηµάνω ότι πάγια θέση της Αριστεράς και του
ΣΥΡΙΖΑ είναι ότι αναγκαίο βήµα για το συνολικό εκδηµοκρατισµό
του πολιτικού µας συστήµατος είναι η αλλαγή του εκλογικού συ-
στήµατος µε την καθιέρωση της απλής αναλογικής, ώστε να απο-
τυπώνεται η λαϊκή βούληση χωρίς εκβιασµούς, χωρίς πλαστά
διλήµµατα, χωρίς εκλογικά «µαγειρέµατα».

Τελειώνω εδώ, λέγοντας ότι ευχόµαστε ολόψυχα καλή δου-
λειά σε όλους. Η δική µας δουλειά, όπως είπα και στην αρχή,
είναι να σας ελέγχουµε από τη θέση της αριστερής προγραµµα-
τικής Αντιπολίτευσης, µαζί µε τους πολίτες, µαζί µε τους εργα-
ζόµενους, µαζί µε την ξεχασµένη κοινωνία και µε µοναδικό
κριτήριο την κοινωνική δικαιοσύνη και την κοινωνική αποτελε-
σµατικότητα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Συνασπισµού Ριζο-

σπαστικής Αριστεράς)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, µετά από την ολοκλήρωση των οµιλιών των Προέδρων
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων των κοµµάτων, εισερχόµαστε
τώρα στον κατάλογο των συναδέλφων Βουλευτών οµιλητών.
Όπως ενθυµείστε, είχα πει ότι θα ξεκινήσουµε µε µία πεντάδα
συναδέλφων κατά προτεραιότητα οµιλητών, ένας από κάθε
κόµµα.

Ο κ. Πέτρος Ευθυµίου εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ ανοίγει αυτόν
τον κύκλο. Θα ακολουθήσει ο κ. Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης από τη
Νέα ∆ηµοκρατία, ο κ. Γιώργος Μαρίνος από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, ο κ. Μαυρουδής Βορίδης από το ΛΑΟΣ και ο κ.
Παναγιώτης Λαφαζάνης από το ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Ευθυµίου, έχετε το λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, είναι σπάνιες οι φορές στην πολιτική διαδροµή των κοι-
νωνιών που η πολιτική συναντά την Ιστορία. ∆εν είναι κάθε φάση
µίας πολιτικής περιόδου κάθε χώρας, φάση που παίρνει ιδιαίτερο
βάρος και καταγράφεται µε ένταση στην ιστορία. Είναι λίγες οι
στιγµές που καθορίζουν την πορεία των κοινωνιών, την πορεία
των κρατών, την πορεία των εθνών.

Αυτό που τόνισε χθες ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο Πρόε-
δρος του ΠΑΣΟΚ, ο Γιώργος Παπανδρέου, είναι ότι υπάρχει η
συνείδηση στον ελληνικό λαό ότι η χώρα µπαίνει σε µία αποφα-
σιστική ιστορική περίοδο. Μία περίοδο που ισοδυναµεί µε τις µε-
γάλες στιγµές, µε τα µεγάλα σταυροδρόµια της πορείας των
κοινωνιών.

Ο Πρωθυπουργός της χώρας παρουσίασε χθες τις Προγραµ-
µατικές ∆ηλώσεις που αφορούν στην απάντηση που έδωσε ο ελ-
ληνικός λαός στο σταυροδρόµι. Σε ποια κατεύθυνση ο ελληνικός
λαός θέλει να πάει η χώρα. Και το ΠΑΣΟΚ είναι ο εντολοδόχος
του. Το ΠΑΣΟΚ έλαβε την εντολή του λαού για το πού θέλει ο
ίδιος να οδηγήσει την πορεία της κοινωνίας µας.

Κοµµάτι αυτής της σύνθετης πρόκλησης είναι, όπως τόνισε
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χθες και ο Πρωθυπουργός, η αναβάθµιση του πολιτικού συστή-
µατος, προκειµένου η Βουλή των Ελλήνων να γίνει η πραγµατική
έδρα της λαϊκής κυριαρχίας. Οι τριακόσιοι να είναι οι εκπρόσω-
ποι της λαϊκής θέλησης, να µη «µεσολαβούνται», να µην τίθενται
υπό αίρεση, εδώ µέσα, στο Κοινοβούλιο, να συµπυκνώνεται η δύ-
ναµη του ελληνικού λαού. Αλλά αυτό σηµαίνει ότι συνειδητά όλοι
µας θα επιδιώξουµε τον πολιτικό τρόπο λειτουργίας στο Κοινο-
βούλιο, που θα καθιστά τα θέµατα ουσιώδη.

Έτσι, λοιπόν, ενώ είναι σαφές ότι ο κ. Καραµανλής στην απο-
χαιρετιστήρια οµιλία του οφείλει να αντιµετωπιστεί απ’ όλους
µας µε την προσοχή που αναφέρεται σε έναν απερχόµενο ηγέτη
µιας παράταξης, δεν έκανε ένα καίριο διάβηµα, το οποίο για µας
ήταν το κεφαλαιώδες που έλυσε τον «κόµπο» ώστε να βρίσκεται
σήµερα το ΠΑΣΟΚ εδώ µε την εντολή του ελληνικού λαού.

Εµείς ξέρουµε ότι δεν κριθήκαµε ενώπιον του ελληνικού λαού
ως εγγυητές ότι δεν θα επαναλάβουµε τα λάθη της Νέας ∆ηµο-
κρατίας. Για µας το πρόκριµα δεν ήταν ότι πρέπει να κυβερνή-
σουµε καλύτερα από τη Νέα ∆ηµοκρατία. Για µας ο «κόµπος»
που λύσαµε ήταν ότι µιλήσαµε καθαρά µπρος στον ελληνικό λαό
και είπαµε ότι δεν θα επαναλάβουµε τα δικά µας λάθη. Είναι αυτό
που µας οδήγησε στην οδό της αξιοπιστίας.

Σήµερα ο κ. Καραµανλής διάλεξε τον ίδιο επικίνδυνο δρόµο.
Άφησε µία βραδυφλεγή νάρκη για το διάδοχό του, γιατί στην
πραγµατικότητα ούτε αυτοκριτική έκανε ούτε αναγνώρισε τί-
ποτα, πέραν της καλής θέλησης που επέδειξε και η οποία τον
τιµά.

∆ιότι η βραδυφλεγής νάρκη που πάει στο διάδοχό του -αν ακο-
λουθήσει αυτό το στυλ- είναι πριν απ’ όλα να µη σέβεσαι την αλή-
θεια των πραγµάτων. Για παράδειγµα, αναφέρθηκε από τον κ.
Καραµανλή ότι χθες ο Πρωθυπουργός δεν έκανε καµµία ανα-
φορά στη διεθνή κρίση, κάτι που είναι απολύτως αναληθές.
Όµως, αυτή η αναφορά, η µισή αναφορά –γιατί ως γνωστόν, η
πιο επικίνδυνη µορφή ψέµατος είναι η µισή αλήθεια- αυτό το
ψέµα του κ. Καραµανλή οφείλεται σε κάτι άλλο. Γιατί το ΠΑΣΟΚ
έχει πει και έχει αποδείξει συγκεκριµένα ότι η αιτία της κακοδαι-
µονίας της ελληνικής οικονοµίας δεν είναι απλώς η διεθνής
κρίση, αλλά είναι η διάλυση του παραγωγικού ιστού της χώρας,
ο δηµοσιονοµικός εκτροχιασµός που συνέβη και εκδηλώθηκε
πριν τη διεθνή κρίση. Άρα, αυτό είναι το θεµελιώδες, γιατί όταν
µιλάµε για πολιτικές, µιλάµε οι πολιτικές που δεν πρέπει να επα-
ναληφθούν.

Αυτή η συνειδητή παράκαµψη από τον κ. Καραµανλή µιας αλή-
θειας είναι γιατί τίποτα δεν θέλησε να αναγνωρίσει και στο δεύ-
τερο σκέλος που, επαναλαµβάνω, είναι αυτό που υπονοµεύει και
την ουσία της λειτουργίας µας στο Κοινοβούλιο. Είπε, σε κάποια
αποστροφή του, ότι «εµείς δεν θα κάνουµε αυτό που έκανε το
ΠΑΣΟΚ µε την απόλυτη απαξίωση και µικρόψυχη ισοπέδωση του
έργου µας της εξαετίας». Αυτά είπε ο κ. Καραµανλής και αµέ-
σως µετά ανέφερε το επιχείρηµα της ανεργίας, την επιτυχία τάχα
της Νέας ∆ηµοκρατίας να ρίξει την ανεργία.

Μα, εδώ, κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν τα Πρακτικά της Βου-
λής και τα βίντεο. Το 2004, στις προγραµµατικές δηλώσεις της
πρώτης κυβέρνησης Καραµανλή, από αυτό το Βήµα ο κ. Αλογο-
σκούφης ανακοίνωσε στο Κοινοβούλιο ότι σύµφωνα µε τα στοι-
χεία της Eurostat και της Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας η
ανεργία που παρέλαβε από την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ ήταν 9%.

Τι µεσολάβησε µετά; Μεσολάβησε η δράση στα «µαγειρεία»
της Πλατείας Συντάγµατος, του περίφηµου κ. Κοντοπυράκη, του
µόνου ανθρώπου που κατάφερε στην εξαετία της Νέας ∆ηµο-
κρατίας να κάνει την Ελλάδα πρωτοσέλιδο στους «NEW YORK
TIMES» -σας θυµίζω πώς εκτινάχθηκε το Ακαθάριστο Εγχώριο
Προϊόν µε το «κοντοπυράκειο» θεώρηµα. Με τα «µαγειρεία» της
Πλατείας Συντάγµατος ανακοινώθηκε λοιπόν το Σεπτέµβριο του
2004 ότι δεν ήταν 9% η ανεργία που κληρονόµησε η Κυβέρνηση
της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά 11%. Αυτός, δηλαδή, είναι ο δρό-
µος που θα ακολουθούµε;

Και ένα δεύτερο, θεµελιώδες: Επέλεξαν δύο κόµµατα –και µά-
λιστα εντελώς διαφορετικά στο φάσµα- να θέσουν έµµεσα ένα
ζήτηµα που αυτή η χώρα το έχει ξεπεράσει µε αίµα, το έχει ξε-
περάσει µε βαθιά συνείδηση και σε αυτό θεωρούµε ότι έχουµε
ένα βαθµό περηφάνιας ως παράταξη. Γιατί αυτό που κερδίσαµε

οριστικά στη Μεταπολίτευση είναι ότι η Ελλάδα ανήκει στους Έλ-
ληνες, ότι είναι κυρίαρχη, ότι ο λαός είναι κυρίαρχος, ότι δεν έχει
κηδεµόνες, δεν έχει προστάτες, δεν έχει αφεντικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Αυτή είναι µια επιτυχία εθνική, που έχει καίρια και αποφασι-

στική τη συµβολή του ΠΑΣΟΚ. ∆εν µπορεί, λοιπόν, σ’ αυτήν την
Αίθουσα να υπάρχουν πολιτικοί Αρχηγοί που να θέτουν ερωτή-
µατα είτε από δηµοσιεύµατα ξένων εφηµερίδων είτε να θίγουν
υπόγεια και υπόρητα το πιο βαθύ και πιο συνεκτικό στοιχείο, που
είναι ο πατριωτισµός, ειδικά όταν αυτή η Κυβέρνηση που κρίνε-
ται σήµερα µε αυτόν τον τρόπο και µε µέσα που δεν είναι επι-
τρεπτά ούτε στη Βουλή των Ελλήνων ούτε στη µεταξύ µας
πολιτική διαπραγµάτευση -δηµοσιεύµατα, αναφορές υπηρεσιών-
δεν µπορεί κανείς σε αυτήν την Αίθουσα να εκδίδει πιστοποιη-
τικά πατριωτισµού. Τουλάχιστον, δεν τα δέχεται το ΠΑΣΟΚ, δεν
τα δέχεται ο συγκεκριµένος Πρωθυπουργός, που είναι ο Πρω-
θυπουργός, που µαζί µε τον Κώστα Σηµίτη, µε σιδερένια απο-
φασιστικότητα έφεραν την Κύπρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Αυτές οι µοµφές, αυτές οι υπόγειες αναιρέσεις του πιο θεµε-
λιώδους κοινού στοιχείου που πρέπει να µας ενοποιεί δεν έχει
χώρο στη Βουλή των Ελλήνων, δεν έχει χώρο στην πολιτική µας,
δεν έχει χώρο στη ζωή των Ελλήνων και στην παράταξή µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης.

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κύριε Πρωθυπουργέ, νοµίζω πως όλοι µε µεγάλη χαρά ακούσαµε
χθες τη διάθεσή σας να αναβαθµίσετε το ρόλο του Κοινοβουλίου
στην πολιτική ζωή του τόπου. Θα ήθελα, όµως, να κάνω µία πα-
ρατήρηση, µε όλο το σεβασµό.

Σήµερα µίλησαν οι Αρχηγοί της Αντιπολίτευσης και ούτε τα
µισά µέλη του Υπουργικού Συµβουλίου δεν ήταν στην Αίθουσα
στη διάρκεια των τοποθετήσεών τους, για να παρακολουθήσουν
τη συζήτηση. Εγώ δεν είπα ότι πρέπει οι Υπουργοί να είναι συ-
νέχεια στη Βουλή, αλλά σίγουρα στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις
και ιδιαίτερα, µετά από τόσο χρόνο στην Αντιπολίτευση, καλό θα
ήταν να είναι εδώ, ώστε να αισθανθούν ποιος είναι ο παλµός του
Κοινοβουλίου.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Εδώ, όταν µιλούσε ο κ. Καραµανλής, έλειπε η µισή Κοινοβου-
λευτική Οµάδα σας.

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πάγκαλε, κύριε Αντιπρόε-
δρε της Κυβέρνησης, εσείς έχετε αναλάβει αυτήν τη στιγµή την
ευθύνη της διακυβέρνησης της χώρας, οι Υπουργοί σας θα είναι
υπόλογοι στο Κοινοβούλιο και εσείς ζητάτε από το Κοινοβούλιο
µεγαλύτερη συµµετοχή στη λήψη των αποφάσεων. Ελπίζω να το
σεβαστείτε στη συνέχεια.

Παρ’ όλα αυτά θα ήθελα να κάνω και ένα γενικό σχόλιο για το
σύνολο της τοποθέτησης του Πρωθυπουργού χθες. Σαφέστατα
ήταν ένα συµπαθητικό ευχολόγιο. Θέλουµε να κάνουµε πράγ-
µατα, ωραία πράγµατα, δεν διαφωνεί κανένας, ιδιαίτερα όσο
αυτό το ευχολόγιο είναι γενικόλογο. Θα έλεγα δε ότι τις πρώτες
µέρες της νέας Κυβέρνησης αυτό που είδαµε σε επίπεδο πολιτι-
κής είναι να χαϊδέψουµε τα αφτιά του πολίτη, εκεί που πραγµα-
τικά αισθάνεται την εξουσία µακριά του -οι αστυνοµικοί, τα
αυτοκίνητα- αλλά στο επίπεδο διαχείρισης πραγµατικά πολιτικών
προβληµάτων η Κυβέρνησή σας µέχρι τώρα έχει καταφέρει από
τους ανέµους που έσπειρε προεκλογικά να θερίζει θύελλες. Συµ-
βαίνει αυτό στο λιµάνι του Πειραιά.

Σπείρατε ανέµους προεκλογικά, δώσατε υποσχέσεις σε όλους,
µε ασάφεια κινηθήκατε, τα στελέχη σας πήγαιναν στον Πειραιά
και έλεγαν συγκεκριµένες δεσµεύσεις, ότι θα διώξουµε τους Κι-
νέζους, θα αλλάξουµε τη σύµβαση, ότι δεν πρόκειται να προχω-
ρήσει αυτή η συµφωνία. Οι Κινέζοι από την άλλη πλευρά σε
όλους τους τόνους, σε όλα τα µήκη και πλάτη είτε στην Κίνα
προς την Ελληνική Πρεσβεία είτε εδώ δια µέσου του Κινέζου
Πρέσβη αρνιόντουσαν οποιονδήποτε διάλογο. Και φθάσαµε σε
µία απεργία, πρώτη απεργία, η οποία όχι µόνο δηµιουργεί κακή
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εικόνα για το επενδυτικό κλίµα το οποίο θέλετε να αναβαθµίσετε,
αλλά δηµιούργησε πρόβληµα και στην ήδη λαβωµένη οικονοµία
έτσι όπως εσείς την περιγράψατε.

Πολύ φοβάµαι ότι τέτοιου είδους κρίσεις, επειδή δεν υπάρχει
σχέδιο και επειδή δεν υπάρχει τρόπος να την αντιµετωπίσετε, θα
αντιµετωπίσουµε σε δύο εβδοµάδες και τα Ναυπηγεία της Ελευ-
σίνας, όταν οι Γερµανοί οι οποίοι ανέλαβαν τη διαχείριση των
Ναυπηγείων µε σύµβαση που υπέγραψε η προηγούµενη κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ, έχουν πει ότι θα σταµατήσουν στις 30 Οκτω-
βρίου να πληρώνουν πλέον τους εργαζόµενους. Και χρειάζεται
στιβαρή πολιτική απόφαση για το πώς θα διαχειριστείτε αυτά τα
θέµατα και δεν µπορεί να γίνει µε απλά ευχολόγια.

Κύριε Πρόεδρε της Κυβέρνησης -επειδή έχετε διατηρήσει και
τον τίτλο και το ρόλο του Υπουργού των Εξωτερικών, έχουν βα-
ρύνουσα σηµασία αυτά τα οποία λέτε- σας ακούσαµε χθες να µι-
λάτε για την εξωτερική πολιτική και δεν ακούσαµε λέξη για την
πολιτική των αγωγών.

Τα τελευταία χρόνια η χώρα µας έκανε στρατηγική συµµαχία
µε τη Ρωσία συµµετέχοντας στην εκπόνηση της µελέτης, αλλά
και στη µελλοντική κατασκευή του Αγωγού South Stream και πα-
ράλληλα δεν συµµετέχει στην κατασκευή στις χώρες που έχουν
συνυπογράψει τον Αγωγό Ναµπούκο. Θα αλλάξει αυτή η πολι-
τική; Θα σταµατήσουµε να είµαστε στρατηγικοί σύµµαχοι των
Ρώσων σε ό,τι αφορά το φυσικό αέριο στην Ευρώπη;

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Το 1995 ξεκίνησε το φυσικό αέριο.

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Ο κύριος Πρωθυπουργός, κύριε
Πάγκαλε, δεν µας είπε αν θα αλλάξει κάτι. ∆εν µας είπε εάν θα
συνεχίσει µία συγκεκριµένη πολιτική. Και επειδή παραµονές των
εκλογών ακούσαµε και πολύ συγκεκριµένα πράγµατα για τον
Αγωγό Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη τα οποία φέρνανε σε κίν-
δυνο µία συµφωνία η οποία ήταν στον αέρα και υπεγράφη πολύ
πρόσφατα από την κυβέρνηση Καραµανλή και είναι µία συµφω-
νία η οποία παρακάµπτει τη στρατηγική σηµασία της Τουρκίας
για την εξαγωγή του ρωσικού πετρελαίου, αφού πλέον δεν υπάρ-
χει η ανάγκη των στενών του Βοσπόρου, θέλω να µας δώσετε
µία απάντηση. Πώς θα διαχειριστείτε αυτήν την υπόθεση; Γιατί η
αναθεώρηση του Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη µε το πρόσχηµα
του περιβάλλοντος, νοµίζω ότι είναι λαθεµένη, διότι ούτως ή αλ-
λιώς, όλο αυτό το πετρέλαιο περνάει από το Αιγαίο, αφού µετα-
φέρεται µε πλοία ρωσικών συµφερόντων δια µέσου του
Βοσπόρου στις αγορές του κόσµου. Άρα, το περιβάλλον να µην
το βάζουµε µέσα, ούτως ή αλλιώς περνάνε τα τάνκερ από το Αι-
γαίο. Θα αλλάξουµε αυτή τη συµφωνία; Θα αλλάξουµε το βάρος
το οποίο έχει δοθεί προς τη Ρωσία σε σχέση µε την ενεργειακή
αυτονοµία της χώρας µας, αλλά και τη συµµετοχή στα καινούρ-
για ενεργειακά δίκτυα; Θα υπηρετήσουµε αυτούς που θέλουν να
µας πουν ότι πρέπει να αλλάξει ο προσανατολισµός ή θα παρα-
µείνουµε σε µία πολιτική που έχει κριθεί εθνικά ωφέλιµη;

Και επειδή, επιτρέψτε µου να σας πω, διαχειρίστηκα τα θέµατα
της οικονοµικής διπλωµατίας το τελευταίο διάστηµα, παρότι
υπάρχει εξαγγελία για αναβάθµιση της οικονοµικής διπλωµατίας,
δυστυχώς δεν υπάρχει αρµόδιος Υφυπουργός, στον οποίο να
παραδώσω. ∆εν έχω ενηµερώσει κανέναν από αυτούς που ανέ-
λαβαν σήµερα το Υπουργείο των Εξωτερικών για τα θέµατα της
οικονοµικής διπλωµατίας. Και ενώ συνεχιζόταν µία προσπάθεια
για ένα εθνικό σχέδιο εξωστρέφειας, το οποίο θα χρηµατοδοτεί-
ται και από το ΕΣΠΑ µε 100.000.000 ευρώ και είναι εξαιρετικά τε-
χνικό το ζήτηµα, δεν υπάρχει διάδοχος κατάσταση στο
Υπουργείο Εξωτερικών.

Ελπίζω ότι ο Πρωθυπουργός ως Υπουργός των Εξωτερικών,
να χρησιµοποιήσει ακριβώς αυτό το ρόλο της οικονοµικής δι-
πλωµατίας και να µην τον εγκαταλείψει κάτω από το βάρος των
άλλων υποχρεώσεών του.

Θα ήθελα όµως, κλείνοντας να πω ότι η βασική αντίφαση στις
Προγραµµατικές ∆ηλώσεις ήταν µία. Ενώ παραµονές των εκλο-
γών ακούγαµε ότι υπάρχουν τα λεφτά για να χρηµατοδοτηθούν
πολιτικές, ενώ εχθές µας είπαν και µας είπε ο Πρωθυπουργός σε
ποιους θα δώσει και πότε θα δώσει, δεν µας είπε από ποιους θα
πάρει.

Και είναι πολύ βασικό σε µια οικονοµία η οποία λέει ότι έχει

χρεωθεί υπέρµετρα, ότι πάει να καταβαραθρωθεί από το χρέος,
ότι δεν αντέχει η οικονοµία µας περαιτέρω αύξηση του χρέους,
όπως ο ίδιος είπε, ότι βρίσκεται η οικονοµία σε κρίση, δεν µας
είπε και δεν ξεκαθάρισε πού θα βρεθούν τα λεφτά να χρηµατο-
δοτηθούν οι πολιτικές, τις οποίες εξήγγειλε. Και αυτή η βασική
αντίφαση νοµίζω ότι θα βρίσκεται συνέχεια στον πυλώνα της κρι-
τικής µας.

Εµείς, σε αντίθεση µε ό,τι λένε κάποιοι ή θέλουν τέλος πάντων
να κάνουν πολιτική σαν Αξιωµατική Αντιπολίτευση, είµαστε η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση και έχουµε και τη δύναµη και τη γνώση
και τους ανθρώπους να ασκήσουµε τα καθήκοντά µας. Και θα τα
ασκήσουµε και µε πληρότητα και µε δυναµισµό. Αυτό που δεν
πρόκειται να κάνουµε είναι να κάνουµε µια µηδενιστική πολιτική,
να απαξιώσουµε οποιεσδήποτε πρωτοβουλίες.

Θα βρεθούµε δίπλα στην Κυβέρνηση όταν τολµήσει να πάρει
συγκεκριµένες αποφάσεις προς όφελος του τόπου. Και θα βρε-
θούµε ενάντια όταν θα έχουµε µια κυβέρνηση που θα συνεχίζει
την πολιτική της ασάφειας, της γενικολογίας, της εύκολης ρη-
τορείας, αλλά ποτέ της ρήξης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Βουλευ-

τής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεώργιος Μαρί-
νος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Προγραµµατικές ∆ηλώσεις

της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ διέψευσαν το κλίµα ευφορίας που
καλλιεργεί ο µηχανισµός της χειραγώγησης, ο µηχανισµός των
Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, των µεγάλων οικονοµικών συµφε-
ρόντων.

Η βασική κατεύθυνση της κυβερνητικής πολιτικής είναι αυτή
που προβλέπεται στις αποφάσεις του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Υπηρετεί την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και της
κερδοφορίας του κεφαλαίου. Εµπλέκει βαθύτερα τη χώρα στα
ιµπεριαλιστικά σχέδια κατά των λαών. Οδηγεί στην εκχώρηση και
άλλων κυριαρχικών δικαιωµάτων.

Οι απαράδεκτες αυξήσεις των 30 λεπτών του ευρώ, το επί-
δοµα ελεηµοσύνης, το χαµηλότατο επίδοµα ανεργίας, το 1 ευρώ
για τις συντάξεις φτώχειας της αγροτιάς, η διατήρηση και ενί-
σχυση των ελαστικών σχέσεων απασχόλησης, αποτελούν πρό-
κληση κατά των εργατικών λαϊκών οικογενειών. Είναι στοιχεία
της αντιλαϊκής πολιτικής που ακολουθούν χρόνια οι κυβερνήσεις
της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και έχει οδηγήσει το 25%
και πάνω του πληθυσµού να ζει κάτω από το όριο της φτώχειας.

Σε λίγες µέρες κατέρρευσαν οι µύθοι. Σε λίγες µέρες αποδεί-
χθηκε η επιµονή στις ιδιωτικοποιήσεις µε το παράδειγµα του Λι-
µανιού του Πειραιά. Αποδείχθηκε η προσήλωση στην καταστολή
µε το παράδειγµα της επίθεσης στους µεταλλεργάτες της Ζώνης
και τους µετανάστες.

Σε λίγες µέρες η Κυβέρνηση εισέπραξε τα συγχαρητήρια του
Πρεσβευτή των Ηνωµένων Πολιτειών για την εξωτερική της πο-
λιτική.

Οι τεκµηριωµένες θέσεις του Κοµµουνιστικού Κόµµατος της
Ελλάδας επιβεβαιώνονται. Μέσα από την πείρα αυτών των χρό-
νων αποδεικνύεται ότι η αιτία των προβληµάτων είναι βαθύτερη.
Αφορά στον ίδιο τον καπιταλιστικό δρόµο ανάπτυξης. Αυτό δεν
αλλάζει επειδή άλλαξε ο διαχειριστής της εξουσίας στα πλαίσια
της δικοµµατικής αλλαγής. Ο καπιταλιστικός δρόµος ανάπτυξης
και η αντιλαϊκή πολιτική του δικοµµατισµού που όξυνε τα λαϊκά
προβλήµατα στις συνθήκες ανόδου της οικονοµίας, γίνεται πιο
επικίνδυνη στις συνθήκες της καπιταλιστικής κρίσης που δείχνει
τα όρια αυτού του συστήµατος.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εφιστούµε την προσοχή σε
όλους τους εργαζόµενους. Η Κυβέρνηση θα διατηρήσει το
αντεργατικό πλαίσιο στην κοινωνική ασφάλιση και θα επιχειρήσει
να επιβάλει την αύξηση των ορίων ηλικίας πρώτα απ’ όλα των γυ-
ναικών στο δηµόσιο τοµέα, σύµφωνα µε την απόφαση του ευ-
ρωδικαστηρίου. Θα επιχειρήσει την καταστροφική αποσύνδεση
–αυτό θα πρέπει να το προσέξουν οι εργαζόµενοι ιδιαίτερα- των
συντάξεων από τους µισθούς, την κατάργηση των βαρέων και
ανθυγιεινών. Θα συνεχιστεί η πολιτική της εµπορευµατοποίησης
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και της υποβάθµισης στην υγεία, την πρόνοια, την παιδεία, που
αντιµετωπίζονται ως σηµαντικό πεδίο για την κερδοφορία του κε-
φαλαίου. Η λεγόµενη αποκέντρωση στην υγεία και η υπαγωγή
στους δήµους, θα αδυνατίσει και αυτήν ακόµα την υποβαθµι-
σµένη κρατική χρηµατοδότηση και ευθύνη.

Θα ενταθούν οι περικοπές εξετάσεων και φαρµάκων και οι λαϊ-
κές οικογένειες θα επιβαρυνθούν περισσότερο. Ακόµα και να γί-
νουν οι τρεις χιλιάδες προσλήψεις το χρόνο στην υγεία, µε
δεδοµένο ότι οι ελλείψεις σε προσωπικό ξεπερνούν τους είκοσι
πέντε χιλιάδες νοσηλευτές και τους τρεις χιλιάδες γιατρούς, δι-
αιωνίζεται η άθλια κατάσταση και η πανσπερµία των εργασιακών
σχέσεων. Η ανεργία θα παραµείνει µάστιγα. Η καλλιέργεια ψεύ-
τικων προσδοκιών, µε βάση τη λεγόµενη «πράσινη οικονοµία»,
δεν πάει µακριά. Όλοι οι τρόποι διαχείρισης έχουν δοκιµαστεί
αυτά τα χρόνια. Ο µύθος της σύνδεσης των επενδύσεων µε την
αύξηση των θέσεων εργασίας έχει καταρριφθεί. Η ανάπτυξη µε
κριτήριο το κέρδος και η καπιταλιστική αναρχία γεννούν την
ανεργία. Στις συνθήκες αυτές ανεβαίνουν και οι απαιτήσεις στην
οργάνωση της εργατικής τάξης, των λαϊκών στρωµάτων και στον
ταξικό προσανατολισµό της πάλης, για να εµποδιστούν τα αντι-
λαϊκά µέτρα, να ενισχυθεί ο διεκδικητικός αγώνας για το δικαί-
ωµα στη δουλειά, ουσιαστικές αυξήσεις στους µισθούς και στις
συντάξεις, αποκλειστικά δηµόσια, δωρεάν, υγεία, παιδεία, πρό-
νοια για όλα τα δικαιώµατα, σε αντιπαράθεση µε τα εκβιαστικά δι-
λήµµατα για τα ελλείµµατα και το δηµόσιο χρέος, για τα οποία
δεν έχουν καµµία ευθύνη οι εργαζόµενοι, σε αντιπαράθεση µε
τη συναίνεση και τους κοινωνικούς διαλόγους που στήνει η Κυ-
βέρνηση µε τον εργοδοτικό κυβερνητικό συνδικαλισµό.

Το βασικό στοιχείο που θα κρίνει την πορεία των εξελίξεων
είναι η συνειδητοποίηση της αναγκαιότητας του δρόµου ανά-
πτυξης που έχει κριτήριο την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών.
Εδώ γίνεται η αναµέτρηση στο χαρακτήρα της εξουσίας και στην
ιδιοκτησία των µέσων παραγωγής. Αν, δηλαδή, η εξουσία και οι
πηγές του πλούτου θα είναι στα χέρια της εργατικής τάξης, στα
χέρια του λαού, εργαλεία της ανάπτυξης που θα χρησιµοποιη-
θούν σχεδιασµένα για να εξασφαλιστεί το δικαίωµα στην πλήρη
σταθερή αξία, για να ικανοποιηθούν οι συνολικές λαϊκές ανάγκες.
Σ’ αυτήν την κατεύθυνση παλεύει το ΚΚΕ, γι’ αυτό το πολεµούν
οι απολογητές του συστήµατος, τα Μέσα Ενηµέρωσης των µε-
γάλων συµφερόντων και δηµοσιογράφοι σε διατεταγµένη υπη-
ρεσία που µετατρέπουν τις αντιλαϊκές αντικοµµουνιστικές
επιθυµίες σε κατασκευασµένες ψευδείς ειδήσεις. Φοβούνται την
πολιτική των συµµαχιών του ΚΚΕ, η οποία στηρίζεται στη µαχη-
τική συνάντηση της εργατικής τάξης µε τη µικρή αγροτιά και
τους µικρούς αυτοαπασχολούµενους της πόλης. Φοβούνται τον
επαναστατικό χαρακτήρα του, την ενότητά του, τους ισχυρούς
δεσµούς µε τους εργαζόµενους, την ευρύτερη επιρροή των θέ-
σεών του, τη δύναµη που έχει µέσα στους χώρους δουλειάς. Τα
άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης δεν ενοχλούν το σύστηµα, δεν
διαθέτουν πολιτική και ιδεολογική γραµµή σύγκρουσης µε το µε-
γάλο κεφάλαιο και τις ιµπεριαλιστικές ενώσεις. Συµφωνούν µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση και προσβλέπουν σε κεντροαριστερές ή
κεντροδεξιές συνεργασίες διαιώνισης της κυρίαρχης πολιτικής.
Ο συνασπισµός δηµιουργεί συγχύσεις και αυταπάτες. Παίζει στο
παιχνίδι των ψεύτικων προσδοκιών και κάνει ζηµιά.

Συνεχίζουµε πιο αποφασιστικά µέσα στους εργασιακούς χώ-
ρους και κλάδους και στις λαϊκές γειτονιές, δίνοντας σκληρές
µάχες µε συνέπεια και σταθερότητα, µε κριτήριο τα συµφέροντα
των εργατικών λαϊκών οικογενειών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Βουλευ-

τής του ΛΑΟΣ κ. Μαυρουδής Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εκλογές τέλειωσαν, η Κυ-

βέρνηση ορκίστηκε, η Βουλή ορκίστηκε, τα συχαρίκια τα είπαµε,
τις ευχές για καλή επιτυχία τις είπαµε και τώρα ο καθένας θα
κάνει τη δουλειά του. Αυτό, για να συνεννοούµεθα προς κάθε κα-
τεύθυνση.

Η δουλειά της Κυβέρνησης είναι να κυβερνήσει και η δουλειά
της αντιπολίτευσης είναι να αντιπολιτεύεται. ∆εν αντιλαµβάνο-
µαι την λογική ότι επειδή δήθεν είναι νωπές οι εκλογές και είναι

νωπή η εντολή τούτο σηµαίνει ότι δεν θα µιλάει η αντιπολίτευση.
Καλά έκανε ο ελληνικός λαός, σεβαστή η γνώµη του –όχι ότι συµ-
φωνούµε κιόλας εµείς µε την άποψη του ελληνικού λαού, λάθος
έκρινε κατά την άποψή µας- αλλά από εκεί και πέρα σε τελευ-
ταία ανάλυση αυτός είναι ο θεσµικός ρόλος καθενός από εµάς,
να υποστηρίξει τις θέσεις του και µέσα από µία διαλεκτική δια-
δικασία, που είναι η διαδικασία τούτου του διαλόγου αλλά και
του διαλόγου µέσα στην κοινωνία, να υποστηρίξει τις απόψεις
και να προσπαθήσει από την πρώτη στιγµή κιόλας να µεταβάλει
την άποψη του ελληνικού λαού αλλά και κυρίως να αναδείξει τις
αντινοµίες, τις αντιφάσεις, τη διαφορά που υπάρχει ανάµεσα στις
πολιτικές. Αν καταλήξουµε εδώ να έρχεται η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση µε συχαρίκια και µε ύµνους προς την κυβερνητική πολι-
τική, είναι σαφές ότι δεν υπάρχει Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Εµείς δεν έχουµε καµµία αντίρρηση η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση να παραιτηθεί του ρόλου της, θα τον αναλάβουµε προθύ-
µως και θα κάνουµε αυτά τα οποία πρέπει να κάνουµε αλλά από
εκεί και πέρα είναι σαφές ότι δεν θα αφήσουµε την Κυβέρνηση
χωρίς να παίρνει απαντήσεις από το πρώτο κιόλας δευτερόλε-
πτο.

Στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις οι απαντήσεις που θα πάρετε
είναι προφανές ότι δεν είναι απαντήσεις επί της ασκήσεως της
πολιτικής σας επί του κυβερνητικού σας έργου, γιατί αυτό δεν
το έχουµε δει, θα πάρετε όµως απαντήσεις επί των Προγραµµα-
τικών σας ∆ηλώσεων, επί αυτών που θα προτίθεστε να πράξετε.
Και θα µας επιτρέψετε υποθέτω παρά τη νωπή σας λαϊκή εντολή
να έχουµε διαφωνίες µε αυτά τα οποία πρόκειται να πράξετε.
Άλλως δεν θα είχε και νόηµα η ψήφος που λάβαµε.

Αφού λοιπόν τα ξεκαθαρίσαµε αυτά, διότι εδώ καµία φορά δη-
µιουργούνται και συγχύσεις εξαιτίας της ήττας της Νέας ∆ηµο-
κρατίας ως προς τον αντιπολιτευτικό ρόλο του καθενός, να πάµε
στην ουσία. Επιτρέψτε µου.

Εκείνο το οποίο έχετε καταλάβει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΠΑΣΟΚ, για το πρόβληµα της µετανάστευσης είναι ότι είναι
αστυνοµοκεντρική η προσέγγισή του; Αυτό έχετε αντιληφθεί;

Εκείνο που καταλάβατε για το πρόβληµα της παράνοµης µε-
τανάστευσης σε αυτόν τον τόπο είναι ότι εκείνο που χρειαζόµα-
στε είναι όλο και όλο καλύτερες συνθήκες διαβιώσεως των
παρανόµων µεταναστών; Αυτό έχετε αντιληφθεί; Το πρόβληµα
του ελληνικού λαού που βιώνει την εγκληµατικότητα, το οποίο
ζει την εκτόξευσή της ανεργίας, το οποίο ζει την γκετοποίηση,
το πρόβληµα του ελληνικού λαού από τις ανεξέλεγκτες µετανα-
στευτικές ροές αυτό δεν το έχετε αντιληφθεί καθόλου;

Και επιτρέψτε µου -εδώ υπάρχουν και κυβερνητικά πεπραγ-
µένα- χίλιους διακόσιους ακούω ο κύριος Υπουργός του ΠΑΣΟΚ
άφησε ελεύθερους. ∆εν κατάλαβα, γιατί τους άφησε ελεύθε-
ρους; Με ποια νόµιµη πράξη κατ’ αρχήν; Αυτοί συνελήφθησαν
στο πλαίσιο µίας διαδικασίας. Πώς λοιπόν λέει «όλο κι όλο αυτό
το οποίο έπραξαν αυτοί –οι χίλιοι διακόσιοι- ήταν ότι διαβιούσαν
παρανόµως στη χώρα µας, δεν έκαναν και τίποτα κακό!». Αυτό
δεν είναι ποινικό αδίκηµα; Η παράνοµη παραµονή στη χώρα δεν
είναι ποινικό αδίκηµα; Νόµος που ψήφισε το ΠΑΣΟΚ παρεµπι-
πτόντως εν ισχύ. ∆εν το κατάλαβα λοιπόν, γιατί τους άφησαν
ελεύθερους και πώς; Είχαν τελειώσει οι δικαστικές διαδικασίες;

∆εύτερον, δεν υπάρχει νόµος –που ψηφίστηκε και δεν έχει κα-
ταργηθεί µέχρι σήµερα από το Κοινοβούλιό µας- που λέει ότι
υπάρχει ανώτατο όριο κρατήσεως διοικητικής και µάλιστα πα-
ρετάθη ακριβώς επειδή υπάρχει όλη αυτή η δυσκολία µε τη διεκ-
περαίωση των αιτήσεων του ασύλου;

Ο τρόπος µε τον οποίο θα αντιµετωπίσετε τα µεταναστατευ-
τικά ζητήµατα είναι ότι πλέον δεν θα συλλαµβάνεται κανένας, δεν
θα απελαύνεται κανένας, δεν θα επαναπροωθείται κανένας; Έτσι
πρόκειται να δηµιουργήσετε την κοινωνική συνοχή; Ένα λοιπόν
µεγάλο προγραµµατικό ζήτηµα είναι αυτό και να συνεννοούµα-
στε.

∆εύτερον, έχετε αντιληφθεί ότι παραλαµβάνετε µία χώρα που
έχει ένα τεράστιο πρόβληµα δηµόσιας ασφάλειας; Αυτό πως
ακριβώς πρόκειται να αντιµετωπιστεί; Θα αντιµετωπιστεί µόνο µε
πολιτικές εκφοβισµού των αστυνοµικών; Έτσι θα αντιµετωπίσετε
το πρόβληµα της δηµόσιας ασφάλειας; Τελειώνω µε το θέµα της
ασφάλειας µε δύο µόνο κουβέντες.
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Ακούω έπειτα διακηρύξεις. ∆ιακηρύξεις για την «πράσινη» ανά-
πτυξη, για τη διαφάνεια, για την αξιοκρατία, για την εύρυθµη λει-
τουργία του κράτους. Μπορώ να σας παραθέσω µία σειρά από
λέξεις µε θετικό πρόσηµο: η ειρήνη, η δηµοκρατία, η ανάπτυξη,
η ευηµερία και εν γένει κάθε λέξη µε θετική έννοια στην οποία
είναι προφανές ότι αν θέσετε το ερώτηµα, ποιος είναι υπέρ της
ειρήνης και ποιος είναι υπέρ του πολέµου, θα σας απαντήσουν
όλοι ότι είµαστε υπέρ της ειρήνης. Ποιος είναι υπέρ της ανά-
πτυξης και ποιος είναι υπέρ της καθυστέρησης; Θα σας απα-
ντήσουν όλοι ότι είναι υπέρ της ανάπτυξης. Ποιος είναι υπέρ της
ευηµερίας και ποιος είναι υπέρ της κακοδαιµονίας; Θα έχετε και
πάλι απόλυτη οµοφωνία. Κάτι περισσότερο µπορούµε να ακού-
σουµε γι’ αυτά; Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι αν το ερώτηµα
είναι «θέλετε να προστατεύσουµε το περιβάλλον ή δεν θέλετε να
προστατεύσουµε το περιβάλλον», το 100%, όλοι θα πουν ότι θέ-
λουν να προστατεύσουν το περιβάλλον.

Βάζουµε όµως τα ερωτήµατα λίγο πιο συγκεκριµένα; Τη ∆ΕΗ
θα την κλείσετε, αυτή µε το λιγνίτη; Αυτό το λιγνίτη που ρυπαί-
νει θα τον κλείσετε; Αυτό σηµαίνει κάτι πάρα πολύ απλό, σηµαί-
νει ότι ο ελληνικός λαός θα πληρώνει πανάκριβο ρεύµα. Άρα
λοιπόν πρέπει να λέµε συγκεκριµένα πράγµατα. Τα λατοµεία θα
τα κλείσετε; Τα λατοµεία ρυπαίνουν. Αυτό σηµαίνει ότι τα αδρανή
υλικά και άρα το κόστος οικοδοµής θα εκτοξευθεί. Έχετε λοιπόν
αποφασίσει να πάρετε τέτοια µέτρα τα οποία θα εκτινάξουν το
κόστος σε σηµεία δυσθεώρητα ώστε να µην µπορεί ουσιαστικά
να αντιµετωπιστεί;

Ακούω για «πράσινη» ανάπτυξη. Πολύ καλή ιδέα. Θα δηµιουρ-
γήσει –λέει- νέες θέσεις εργασίας. Θαυµάσια. Ερώτηµα: Αυτό το
κόστος µεταβάσεως από την α’ ενεργειακή µορφή στη β’ που ση-
µαίνει ότι θα κλείσουν θέσεις εργασίας που παράγουν σήµερα,
που σηµαίνει ότι θα αλλάξουν ενεργειακά πρότυπα και που ση-
µαίνει κατ’ αποτέλεσµα ότι αυτά τα ενεργειακά πρότυπα είναι πιο
ακριβά, ποιος ακριβώς θα τα πληρώσει; Ακούω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, σ’ ένα λεπτό ολοκληρώνω.
Σε επίπεδο αµιγώς δηµοσιονοµικό θα δώσετε χρήµατα, θα

πάτε στο 1.000.000.000 που µέχρι το τέλος του χρόνου θα δώ-
σετε στην παιδεία, θα κάνετε παροχές, θα δώσετε και σ’ αυτούς
που έχουν ανάγκη. Εξαιρετικά. Πάλι στο ερώτηµα «να δώσουµε
ή να µη δώσουµε» η απάντηση µονίµως είναι ότι όλοι βεβαίως θα
θέλαµε να δώσουµε.

Θα σας το πω πολύ απλά: Αν υπήρχε ένας µαγικός τρόπος µε
τον οποίο όλοι θα παίρναµε ένα µισθό από το ελληνικό κράτος
και θα καθόµασταν να κοιτάµε τον ουρανό, νοµίζω ότι θαυµάσια
θα ήταν η χώρα µας.

Επειδή δεν υπάρχουν όµως όλα αυτά, εκείνο που πρέπει να
απαντήσετε είναι το εξής: Το λέτε αυτό και την ίδια ώρα λέτε: Ή
το χρέος θα µας «πνίξει» –αυτό είπε ο κύριος Πρωθυπουργός- ή
εµείς θα «πνίξουµε» το χρέος. Έχετε λεφτά στα ταµεία τα οποία
δεν έχει λάβει υπ’ όψιν της η Νέα ∆ηµοκρατία; Φαντάζοµαι ότι
και αυτή θα µπορούσε να µοιράσει χρήµατα. Εάν δεν υπάρχουν
λεφτά στα ταµεία, τότε πρέπει να δανειστείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Άρα λοιπόν όταν δεν έρχεστε µε µία ολοκληρωµένη πρόταση

πάνω στο τι πρόκειται να κάνετε, θα µου επιτρέψετε να σας πω
ότι συνοψίζονται οι Προγραµµατικές σας ∆ηλώσεις σε εσφαλ-
µένες τοποθετήσεις, σε ηθικά αδικαιολόγητες τοποθετήσεις ή
απλώς σε µία αίσθηση ότι δεν ξέρετε τι πρόκειται να κάνετε και
αυτό είναι που µας ανησυχεί πάρα πολύ.

Είναι αυτονόητο ότι θα καταψηφίσουµε όσο πιο έντονα µπο-
ρούµε τις συγκεκριµένες Προγραµµατικές ∆ηλώσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Μία από τις πρώτες διακηρύξεις της Κυβέρνησης είναι ότι θα
αναβαθµίσει τη Βουλή. Βλέπω εδώ γεµάτα τα υπουργικά έδρανα
και είναι πάρα πολύ κρίσιµη και σοβαρή η συζήτηση. Ευτυχώς
βεβαίως πάρα πολλοί συνάδελφοι είναι µέσα στην Αίθουσα και
παρακολουθούν το διάλογο και τη συζήτηση.

Έχω δει όλες σχεδόν τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις από το
1974. ∆εν θα έλεγα ότι οι Προγραµµατικές ∆ηλώσεις των κυ-
βερνήσεων ήταν «µνηµεία» συγκεκριµένων δεσµεύσεων και συ-
γκεκριµένων πολιτικών, πλην ελαχίστων εξαιρέσεων. Νοµίζω ότι
υπερβήκατε το Ρουβίκωνα ως Κυβέρνηση σε αοριστία, γενικο-
λογία και ευχολόγια. Ελάχιστες είναι οι συγκεκριµένες δεσµεύ-
σεις που µπορούν να σχολιαστούν από την οµιλία του νέου
Πρωθυπουργού της χώρας. Ξέρετε, όταν υπάρχει αοριστία, όταν
υπάρχει γενικολογία, αυτό γίνεται για λόγους υπεκφυγής, για να
κρυφτεί η πραγµατικότητα.

Κι όταν θέλουµε να κρύψουµε την πραγµατικότητα, αντιλαµ-
βάνεστε πού οδηγούµαστε: Σε πολιτικές οι οποίες είναι άκρως
δυσµενείς για το κοινωνικό σύνολο. Και πολύ φοβούµαι ότι στη
βασική της κατεύθυνση αυτή θα είναι η πολιτική της Κυβέρνη-
σης Παπανδρέου.

∆ύο παραδείγµατα, γιατί ο χρόνος είναι ελάχιστος.
Μίλησε ο κύριος Πρωθυπουργός για αυξήσεις πάνω από τον

πληθωρισµό. Το ακούσαµε συµπαθητικά προεκλογικά. Αυτό πε-
ριµέναµε να ακούσουµε και τώρα; Αυτό περιµέναµε εδώ, κύριε
Υπουργέ των Εσωτερικών; Αυξήσεις πάνω από τον πληθωρισµό;
Τι πάει να πει αυτή η κουβέντα; Εδώ περιµέναµε να µας πείτε συ-
γκεκριµένα πράγµατα. Ο πληθωρισµός «τρέχει» µε 0,7%. Πόσο
θα δώσετε, δηλαδή, πάνω από τον πληθωρισµό; Θα δώσετε
0,8%, 0,9%, 1%; Όλα αυτά είναι πάνω από τον πληθωρισµό. Ξέ-
ρετε τι αντιπροσωπεύουν αυτά; Ψίχουλα, τη στιγµή που καταρ-
ρέουν οι µισθοί, τη στιγµή που οι χαµηλόµισθοι δεν µπορούν να
επιβιώσουν. Παίρνουν επίδοµα οι χαµηλόµισθοι των 500, των
600, των 700 ευρώ. Τι θα τους δώσετε; Θα τους δώσετε 0,20
λεπτά; Γιατί δεν παίρνετε συγκεκριµένη θέση επ’ αυτού του θέ-
µατος, για να ξέρουµε τι γίνεται;

Λέτε για «πράσινη» ανάπτυξη, «πράσινη» οικονοµία. Ποια οι-
κονοµία, όµως, δεν µας λέτε. Την καπιταλιστική οικονοµία προ-
φανώς. Και ποια, όµως, καπιταλιστική οικονοµία; Τον άγριο
νεοφιλελευθερισµό; Την ασυδοσία των αγορών; Την επικυριαρ-
χία των πολυεθνικών; Μα, αυτές κατέστρεψαν το περιβάλλον,
αυτές έχουν κάνει µαύρο και γκρίζο τον πλανήτη. Βάζοντας, λοι-
πόν, ένα «πράσινη» µπροστά ξεµπερδεύετε; Εδώ δεν παίρνετε
συγκεκριµένες δεσµεύσεις.

Η ∆ΕΗ υποβαθµίζεται και εξυπηρετεί ιδιωτικά συµφέροντα κι
έχει σταµατήσει τις επενδύσεις και στον ενεργειακό τοµέα, ιδι-
αίτερα στις Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας. Και σας λέω: Τι θα
κάνετε µε τη ∆.Ε.Η.; Θα της επιτρέψετε, θα της αφήσετε τη δυ-
νατότητα να παίξει πρωταγωνιστικό ρόλο στην ανάπτυξη των
ΑΠΕ;

Τι θα κάνετε µε τον ΟΣΕ, που και οι δικές σας κυβερνήσεις –
και η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας- απαξιώνει, διαλύει, ιδιω-
τικοποιεί, αποσυνθέτει και κάνει δουλεµπόριο µε τους
εργαζόµενους; Αν δεν µπορέσετε να ανασυγκροτήσετε τον ΟΣΕ
–και δεν το λέτε αυτό- να ανασυγκροτήσετε τον Οργανισµό Σι-
δηροδρόµων Ελλάδας ως δηµόσια επιχείρηση, να αναβαθµιστεί
και να παίξει ένα ρόλο στην ανάπτυξη του σιδηροδρόµου στη
χώρα µας, ο οποίος δεν υπάρχει στην ουσία, για ποια «πράσινη
οικονοµία» και ποια «πράσινη ανάπτυξη» µιλάµε; Πράσινα άλογα
θα µεταφραστούν όλα αυτά τα πράγµατα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Μπράβο Παναγιώτη! Αυτό λέ-
γεται κριτική!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Σηµαντικές παραλείψεις: Σαρά-
ντα πέντε λεπτά πρωθυπουργικής οµιλίας –και παραπάνω- και
µία κουβέντα δεν ακούσαµε για το πιο κρίσιµο θέµα που συζητάει
όλη η κοινωνία: Τα λιµάνια. Και ειδικότερα, το λιµάνι του Πειραιά.
Παράλειψη; ∆εν έπρεπε η Κυβέρνηση αυτή να µας πει τι θα κάνει
συγκεκριµένα µε το λιµάνι του Πειραιά; ∆εν έπρεπε ο κύριος
Πρωθυπουργός να αναφερθεί; Τι έλεγε προεκλογικά ο ίδιος ο κ.
Παπανδρέου αλλά και η κυβέρνηση; Έλεγε ότι έχουµε µία αποι-
κιοκρατική σύµβαση στο λιµάνι του Πειραιά µε τους Κινέζους.

Μα, αν έχουµε αποικιοκρατική σύµβαση –και σε αυτό συµφω-
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νούµε- πώς θα αναθεωρηθεί µία αποικιοκρατική σύµβαση; Μπο-
ρείτε να µας το εξηγήσετε; Πώς θα αναθεωρήσετε µία αποικιο-
κρατική σύµβαση; Κι αν θέλετε να αναθεωρήσετε, γιατί δεν µας
λέτε τους συγκεκριµένους όρους που θέλετε να αναθεωρήσετε;
Τι πάτε να κάνετε; Μήπως όλος ο στόχος είναι να παραµείνουν
οι Κινέζοι και µε αντάλλαγµα κάποια εργασιακά δικαιώµατα στην
ουσία να βάλουν χέρι και στον άλλο προβλήτα, που υποτίθεται
έπρεπε να µείνει στο δηµόσιο; Και µήπως και γι’ αυτό το λόγο
εγκαλείτε και βάζετε στο παιχνίδι και την Επιτροπή Ανταγωνισµού
για να δώσει άδεια σε µία τέτοια κοινοπρακτική εξέλιξη; Αυτό
είναι το σχέδιο; Ερωτήµατα θέτω, αλλά απαντήσεις δεν παίρ-
νουµε. Απαντήσεις δεν παίρνουµε!

Και, βεβαίως, εµείς δεν λέµε να µην έρθουν οι Κινέζοι στην Ελ-
λάδα γενικώς, γιατί κάποιοι έγιναν και λάτρεις των Κινέζων. Είναι
δυνατόν, όµως, να διώχνουµε το Ελληνικό Κράτος από τη χώρα
µας και να βάζουµε το Κινέζικο κράτος; Αυτή είναι η δοσοληψία
που πρέπει να γίνει; Αυτή είναι η επιλογή;

Ναυπηγεία Σκαραµαγκά: ∆εν µας είπατε απολύτως τίποτα.
Είναι ένα από τα πιο κρίσιµα θέµατα της περιόδου. Η ThyssenK-
rupp προεκλογικά λέει ότι φεύγει και κλείνουν τα Ναυπηγεία Σκα-
ραµαγκά. ∆ύο χιλιάδες εργαζόµενοι στο δρόµο. Έξι µήνες έχουν
να πληρωθούν πάνω από εκατόν δέκα εργαζόµενοι που δουλεύ-
ουν στο τροχαίο υλικό. Τι θα γίνει; Πάει για κλείσιµο η επιχεί-
ρηση; ∆εν έπρεπε κάτι να πει εδώ ο κύριος Πρωθυπουργός; Και
µιλάµε για µία επιχείρηση που την πουλήσατε έναντι πινακίου
φακής το 2002 και µε προίκα 1.000.000.000.000 δραχµές τότε
παραγγελίες. Και για τις µεν παραγγελίες εµείς πληρώσαµε τα
λεφτά, τα υποβρύχια όµως δεν τα έχουµε. ∆εν υπάρχουν υπο-
βρύχια. Με 2,7 δισεκατοµµύρια ευρώ πληρωµένα από το δηµό-
σιο δεν υπάρχουν υποβρύχια. Καµµία κουβέντα. Ποια είναι η
πολιτική σας; Να τελειώνουµε, να ξεµπερδεύουµε µε την παρα-
γωγική βάση της χώρας να µην τα χαλάσουµε µε την
«THYSSENKRUPP»;

Βεβαίως τα θέµατα είναι πάρα πολλά και δεν µπορούν να θι-
γούν, αλλά θα έλεγα ότι µία φράση από την πρωθυπουργική οµι-
λία τα λέει σχεδόν όλα. «Πρώτος», µας είπε ο κύριος
Πρωθυπουργός, «άµεσος, µεγάλος στόχος της Κυβέρνησης
είναι η αποκατάσταση της εµπιστοσύνης των Ευρωπαίων εταί-
ρων και των διεθνών αγορών στη χώρα µας». Επαναλαµβάνω.
«Πρώτος µεγάλος στόχος η αποκατάσταση της εµπιστοσύνης
των Ευρωπαίων εταίρων και των διεθνών αγορών». Η αποκατά-
σταση της εµπιστοσύνης των διεθνών αγορών ξέρετε τι σηµαίνει;
Υποταγή στην «COSCO», στη «THYSSENKRUPP», υποταγή στη
«DEUTSCHE TELEKOM», υποταγή στα ξένα funts που ελέγχουν
τις τράπεζες. Αυτό σηµαίνει αποκατάσταση της εµπιστοσύνης
των διεθνών αγορών -και δεν ξέρω γιατί είναι διαταραγµένη στη
χώρα µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή).

Η δε αποκατάσταση της εµπιστοσύνης των Ευρωπαίων εταί-
ρων σηµαίνει Σύµφωνο Σταθερότητας µε βάση το αποικιακό κα-
θεστώς της επιχείρησης…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώστε παρακαλώ. Έχετε πάρει πολύ περισσότερο χρόνο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: …σηµαίνει µείωση του ελλείµ-
µατος από το 12% σε τρία χρόνια –τριετές πρόγραµµα διαπραγ-
µατευόσαστε- κάτω από 3%, πράγµα που οδηγεί σε άγρια
λιτότητα και φοροεπιδροµή ή και τα δύο µαζί. Αυτές είναι οι επι-
λογές οι οποίες αβίαστα βγαίνουν µέσα από τις προγραµµατικές
σας κατευθύνσεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, κύριε Λα-
φαζάνη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ο ΣΥΡΙΖΑ θα καταψηφίσει, όπως
είπε και ο Πρόεδρός µας Αλέξης Τσίπρας, τις Προγραµµατικές
∆ηλώσεις της Κυβέρνησης. Ο ΣΥΡΙΖΑ θα είναι στη νέα περίοδο,
όπως και στην προηγούµενη, µία δύναµη δυναµικής, µαχητικής,
αποτελεσµατικής, τολµηρής αντιπολίτευσης µε όρους κοινωνι-
κών αγώνων και κινηµάτων.

Από αυτήν τη σκοπιά πιστεύουµε ότι µπορούµε να κάνουµε
πάρα πολλά για να φανούµε χρήσιµοι στον κόσµο της εργασίας
στη χώρα µας και στην πατρίδα µας. Πιστεύουµε ότι µπορούµε

από τις θέσεις της αντιπολίτευσης να θεµελιώσουµε µε νίκες, µε
κατακτήσεις, µε αποτροπή σκληρών και ανάλγητων µέτρων της
Κυβέρνησης τις δυνατότητες και τις προϋποθέσεις µίας εναλλα-
κτικής προοδευτικής και σοσιαλιστικής προοπτικής για τη χώρα
µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Συνασπισµού Ριζο-

σπαστικής Αριστεράς)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ πολύ.
Επειδή πολλές φορές ακούστηκε στην Αίθουσα ότι υπάρχει

απουσία Υπουργών, η Έδρα διαπιστώνει ότι οι Υπουργοί υπάρ-
χουν και στα κυβερνητικά έδρανα και στις θέσεις των Βουλευ-
τών, µεταξύ αυτών και ο έχων τώρα το λόγο, ο Υπουργός
Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων κ. ∆ηµήτριος Ρέππας.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και ∆ικτύων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και οι πολιτικοί Αρχηγοί µε τις οµι-
λίες τους διεκτραγώδησαν τη σηµερινή κατάσταση της χώρας.
Για τον πρώτο αυτό αποτελεί ασφαλώς µία ραφινάτη αυτοκρι-
τική. Για τους άλλους θα έπρεπε να ισοδυναµεί µε µία τουλάχι-
στον παραδοχή της δυσµενούς αφετηρίας από την οποία ξεκινά
την προσπάθεια η νέα Κυβέρνηση.

∆εν συνέβη ούτε το ένα ούτε το άλλο. Όλοι ουσιαστικώς
εστράφησαν εναντίον του ΠΑΣΟΚ για να αποδειχθεί έτσι ότι
ορθά ο ελληνικός λαός ψήφισε µε τον τρόπο που ψήφισε και ανέ-
θεσε στον καθένα που βρίσκεται σε αυτήν την Αίθουσα το ρόλο
που γνωρίζουµε.

Αυτή η απόφαση του ελληνικού λαού µάς τιµά, κυρίως, όµως,
µας γεννά αίσθηση αυξηµένου χρέους και µας επιβάλλει να αντα-
ποκριθούµε στις προσδοκίες του. Η ψήφος του λαού είναι µία
σαφής εντολή για αλλαγή, όχι για να αλλάξει Πρωθυπουργός και
Κυβέρνηση αλλά για να αλλάξει πορεία ο τόπος. Φιλοδοξούµε
να αποδείξουµε µε το έργο µας πως δεν πρόκειται για µία νέα
κυβερνητική θητεία, αλλά για µία νέα πολιτική περίοδο µε στρα-
τηγική σηµασία για τη χώρα και τον ελληνικό λαό, όχι για µία αλ-
λαγή στην κυβερνητική διαχείριση αλλά για µία άλλη πολιτική και
για µία άλλη αντίληψη για την πολιτική.

Το σύγχρονο ελληνικό κεκτηµένο που δηµιούργησαν οι Κυ-
βερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, πάντοτε όταν κυβέρνησε η συντηρητική
παράταξη το συρρίκνωσε, το αποδυνάµωσε και το αποδιάρ-
θρωσε.

Σήµερα γνωρίζουµε όλοι ότι το επίπεδο αναφοράς της χώρας
κινείται σε ιστορικά χαµηλό. Ύφεση, υψηλό δηµοσιονοµικό έλ-
λειµµα -θυµηθείτε ότι κάθε φορά που παραδίδει την Κυβέρνηση
στο ΠΑΣΟΚ η Νέα ∆ηµοκρατία παραδίδει δηµοσιονοµικό έλ-
λειµµα σε διψήφιο ποσοστό- υποχώρηση της ανταγωνιστικότη-
τας, τεράστιο δηµόσιο χρέος, υψηλή ανεργία και πάνω απ’ όλα,
κυριαρχία του γκρίζου στη δηµόσια ζωή, στις σχέσεις των πολι-
τών µε το κράτος και το πολιτικό σύστηµα.

Τώρα, λοιπόν, είναι η ώρα να περάσουµε από το –Α στο +Α.
Από το –Α της ανασφάλειας, της αδιαφάνειας, της απαισιοδο-
ξίας και της απογοήτευσης στο +Α της ανάπτυξης, της αναδια-
νοµής και της ανασυγκρότησης της χώρας. Το Υπουργείο
Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων αποτελεί κεντρικό πυλώνα
και µοχλό της κυβερνητικής πολιτικής στην προσπάθεια για µία
βιώσιµη «πράσινη» ανάπτυξη.

Ασφαλώς, κάθε Κυβέρνηση φιλοδοξεί και εργάζεται να συν-
δέσει τη λειτουργία της µε θετικό έργο σε κάθε τοµέα. Και αυτό
πρέπει, όταν το επιτυγχάνει, να το αναγνωρίζουµε και να το τι-
µούµε. Ταυτοχρόνως, όµως, οφείλουµε να αναφερόµαστε σε
αδυναµίες και προβλήµατα, που αποτελούν άλλωστε κοινή πε-
ποίθηση των πολιτών, πεποίθηση βασισµένη στην εµπειρία τους.
Γιατί αυτό, ο λόγος της αλήθειας δηλαδή, είναι ο θεµέλιος λίθος
και το θεµέλιο ήθος για την αξιοπιστία της πολιτικής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αντικειµενική αξιολόγηση και
συνεκτίµηση όλων των στοιχείων και των µεγεθών που αφορούν
τα δηµόσια έργα από το 2004 µέχρι σήµερα αποδεικνύει ότι ο
τοµέας αυτός διέρχεται µία βαθιά και όλο εντεινόµενη κρίση, που
οφείλεται σε επιλογές της απελθούσης Κυβέρνησης, ιδίως µε τη
συρρίκνωση των µεγάλων, των δραστικών περιορισµών του Προ-
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γράµµατος ∆ηµοσίων Επενδύσεων και τις µεγάλες καθυστερή-
σεις στην απορρόφηση των κοινοτικών πόρων.

Ο νόµος για τα δηµόσια έργα ουσιαστικά δηµιούργησε προ-
βληµατικές και αδιέξιοδες εξελίξεις στην κατασκευή των έργων.
Όχι µόνο εξέθρεψε τις µεγάλες εκπτώσεις, αλλά δηµιούργησε
πρόσθετες στρεβλώσεις και προβληµατικές διαχειριστικές πρα-
κτικές. ∆ηµιούργησε, τέλος, έντονες προϋποθέσεις ενίσχυσης
των ισχυρών εις βάρος των ασθενέστερων στον κλάδο των κα-
τασκευών.

Σε πολλές περιπτώσεις κάµπτονται οι κανόνες του ανταγωνι-
σµού και της χρηστής διαχείρισης του δηµοσίου και κοινοτικού
χρήµατος, δηµοπρατώντας έργα ολοκλήρωσης µε διαδικασίες
στα όρια της νοµιµότητας, διενεργώντας κατ’ εξακολούθηση
απευθείας αναθέσεις, αναθέτοντας πολλές µικρές συµπληρω-
µατικές συµβάσεις, εφευρίσκοντας µεθόδους ανάθεσης ανα-
γκαίων εργασιών που δεν ολοκληρώθηκαν ως οφείλετο στην
κύρια σύµβαση, λόγω εξάντλησης των νοµίµων ορίων υπέρβα-
σης των προϋπολογισµών. Άλλωστε, είναι χαρακτηριστικό το πα-
ράδειγµα της «ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.» µε τις τελευταίες εβδοµήντα τρεις
συµβάσεις ύψους, παρακαλώ, 5.000.000.000 ευρώ -αυτό αποτε-
λεί την καλύτερη τεκµηρίωση των όσων είπα- κάτι που ακολου-
θήθηκε συστηµατικά τα προηγούµενα χρόνια, κάτι που εξοργίζει
τον πολίτη.

Λάθη και πειραµατισµοί οδήγησαν σε µαρασµό έναν ιδιαίτερα
δυναµικό κλάδο της οικονοµίας της χώρας µε εξαιρετικής ποιό-
τητας ανθρώπινο δυναµικό στις τάξεις του, τον κλάδο των τεχνι-
κών, που είναι σηµαντικό κεφάλαιο για την ανάπτυξη της χώρας.
Τελικά, τα φθηνά, κατά τα λόγια της Νέας ∆ηµοκρατίας, έργα
αποδείχθηκαν πολύ ακριβά στην πράξη για τον ελληνικό λαό.

Οι βασικοί στόχοι διαχείρισης των κατασκευών αφορούν κατά
βάση τη µείωση του κόστους, τη σύντµηση του χρόνου και την
εξασφάλιση της ποιότητας του παραγόµενου έργου και την προ-
στασία, βεβαίως, του περιβάλλοντος. Πρέπει, επιτέλους, τα έργα
να ολοκληρώνονται στο κόστος, στο χρόνο και στην ποιότητα
που συµφωνήθηκε κατά την ανάθεση της σύµβασης.

∆εδοµένου ότι η ποιότητα, για εµάς, είναι αδιαπραγµάτευτη
επιλογή και επειδή συναρτάται µε πολλούς παράγοντες, προτεί-
νουµε ένα σύστηµα αξιολόγησης προσφορών για την ανάθεση
έργων µε κριτήριο την πλέον συµφέρουσα οικονοµική προσφορά
για την υλοποίηση ενός πλήρους έργου, σύµφωνου µε τον προ-
διαγραφόµενο προορισµό του.

Μέχρι τώρα η ευθύνη για τις υπερβάσεις των προϋπολογι-
σµών, που συµπαρέσυρε και τις αποκλίσεις όσον αφορά το
χρόνο, βάρυνε πάντα το δηµόσιο και το φορολογούµενο πολίτη.
Με το σύστηµα που προτείνουµε θα παρέχεται από τον ανάδοχο
εγγύηση κλειστού τιµήµατος, χωρίς υπερβάσεις και δέσµευση
χρόνου, χωρίς αποκλίσεις για το φυσικό αντικείµενο που κάθε
φορά δηµοπρατείται.

Ο πολυδιαφηµισµένος νόµος της Νέας ∆ηµοκρατίας για τις
µελέτες έχει πολλαπλώς αποτύχει. Το σύστηµα δηµοπράτησης
και εκπόνησης µελετών σε δύο στάδια ουδέποτε εφαρµόστηκε.
Ελάχιστοι φάκελοι έργου συγκροτήθηκαν και όλοι σχεδόν οι δια-
γωνισµοί έγιναν µε την κατ’ εξαίρεση διαδικασία. Επιπλέον, έγινε
καταχρηστική εφαρµογή του συστήµατος µελέτη-κατασκευή. Ο
κανόνας έγινε εξαίρεση και οι εξαιρέσεις έγιναν ο κανόνας.

Χρειάζεται αναµόρφωση του νόµου, ώστε να γίνει ουσιαστική
οργάνωση των µητρώων µελετητών, προσδιορίζοντας αξιόπι-
στους όρους και προϋποθέσεις εγγραφής και κατάταξης στα µη-
τρώα. Πρέπει να καθορίζονται τα αντικείµενα κάθε κατηγορίας
µελέτης και να αντιστοιχίζονται µε το γνωστικό αντικείµενο των
µελετητών, να συγκροτείται ένας αξιόπιστος φάκελος έργου µε
σαφείς απαιτήσεις για το περιεχόµενο αυτού, τις ενέργειες και τα
στοιχεία που απαιτούνται από τον κύριο του έργου για τη διεξα-
γωγή του διαγωνισµού ανάθεσης κάθε µελέτης.

Η κατασκευή των µεγάλων οδικών αξόνων µε το σύστηµα των
συµβάσεων παραχώρησης παρουσιάζει µεγάλες καθυστερήσεις.
Τα έργα παραχώρησης δηµοπρατήθηκαν ουσιαστικά χωρίς ολο-
κληρωµένες µελέτες, χωρίς απαλλοτριώσεις, χωρίς περιβαλλο-
ντικές αδειοδοτήσεις, χωρίς σχεδιασµό. Η χαοτική αυτή
κατάσταση δηµιουργεί κλίµα αναξιοπιστίας του δηµοσίου και
αποτρέπει σε µεγάλο βαθµό την ευχερή χρηµατοδότηση των

έργων µε καλούς όρους για το δηµόσιο από το τραπεζικό σύ-
στηµα. Έτσι, απαιτούνται συχνά τροποποίηση τεχνικών λύσεων,
γεγονός που γεννά αιτήµατα πρόσθετης χρηµατοδότησης υπέρ
των εργολάβων από το ελληνικό δηµόσιο. Οι πολίτες καλούνται
συχνά να πληρώσουν διόδια για έργα που δεν έχουν ακόµα εκτε-
λεστεί. Καλούνται να καταβάλλουν συνεχείς αυξήσεις σε ήδη
υφιστάµενα διόδια, ενώ διαρκώς δηµιουργούνται νέες θέσεις
διοδίων. Η Σύµβαση της υποθαλάσσιας αρτηρίας της Θεσσαλο-
νίκης έχει καταγγελθεί από το καλοκαίρι από τον παραχωρησι-
ούχο και τις τράπεζες, οι οποίες τώρα ζητούν υπέρογκες
αποζηµιώσεις. Τα προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν πρέπει να
επιλυθούν το ταχύτερο, ώστε να επιτευχθεί σηµαντική πρόοδος
των έργων και να µην επαναληφθούν τέτοια φαινόµενα στα και-
νούργια έργα.

Απαιτείται επαναπροσδιορισµός λανθασµένων συµβατικών
όρων, βελτίωση του τεχνικού σχεδιασµού των έργων, επιτάχυνση
επιτάξεων και απαλλοτριώσεων, µείωση του ποσοστού των ει-
σπράξεων διοδίων που παρακρατούνται για το δηµόσιο, ώστε να
µειωθεί η τιµή του σε εύλογο ύψος. Απαιτείται, τέλος, προδικα-
στικός έλεγχος από το Συµβούλιο της Επικρατείας των σηµαντι-
κών διοικητικών πράξεων που καθορίζουν σε µεγάλο βαθµό
συχνά την εξέλιξη των έργων.

Κυρίες και κύριοι, το µεγάλο πρόβληµα των περιφερειών µε
ευθύνη της Νέας ∆ηµοκρατίας είναι η έλλειψη ώριµων έργων
προς ένταξη µε πλήρεις µελέτες και ολοκληρωµένες προκαταρ-
κτικές διοικητικές πράξεις. ∆εν υπάρχει ωριµότητα έργων για δη-
µοπράτηση στην ελληνική περιφέρεια. Το 2008 το ΥΠΕΧΩ∆Ε
διέθεσε µόνο 7.000.000 ευρώ για µελέτες. Έτσι, το εντός εισα-
γωγικών «δώρο» της Ευρωπαϊκής Ένωσης για χρηµατοδότηση
έργων χωρίς εθνική συµµετοχή έχει τελικώς πολύ περιορισµένα
αποτελέσµατα. Λόγω της δραµατικής µείωσης του Προγράµµα-
τος ∆ηµοσίων Επενδύσεων πολλά έργα του Γ’ Κοινοτικού Πλαι-
σίου Στήριξης που ήταν ενταγµένα στο τοµεακό πρόγραµµα του
τότε ΥΠΕΧΩ∆Ε χρηµατοδοτήθηκαν τελικά µε πόρους από τα
ΠΕΠ. Χαρακτηριστικό παράδειγµα η Εγνατία Οδός. Αυτό είχε ως
αποτέλεσµα να µην υλοποιηθούν πολλά προγράµµατα των ΠΕΠ,
τα οποία ήταν τόσο αναγκαία για την τοπική και περιφερειακή
ανάπτυξη.

Το ΠΑΣΟΚ προτείνει µία εκτεταµένη αναθεώρηση του συνό-
λου των τοµεακών και κυρίως των περιφερειακών προγραµµά-
των στο πλαίσιο καθορισµού νέων ιεραρχήσεων, δράσεων και
έργων. Τη συγκρότηση µαζί µε τις περιφέρειες ενός πλέγµατος
µικρών και µεσαίων έργων που είναι αναγκαία για την ανάπτυξή
τους. Η συγκρότηση αυτού του προγράµµατος θα προκύψει
ασφαλώς µετά από διαβούλευση. Προτείνουµε τη χρηµατοδό-
τηση των αναγκαίων µελετών για την υλοποίηση του παραπάνω
προγράµµατος. Έτσι δηµιουργούµε τις προϋποθέσεις για βιώ-
σιµη «πράσινη» ανάπτυξη της ελληνικής περιφέρειας. Έτσι στη-
ρίζουµε συνολικά το κατασκευαστικό και τεχνικό δυναµικό της
χώρας που συρρικνώθηκε δραµατικά τα τελευταία χρόνια.

Ένα ευρύ δίκτυο γραµµών µετρό που θα αποτελεί τη ραχοκο-
καλιά των συγκοινωνιακών συστηµάτων της πρωτεύουσας και
της Θεσσαλονίκης, καλύπτοντας µε ικανοποιητική πυκνότητα το
σύνολο των πυκνοδοµηµένων αστικών χώρων, είναι η στρατηγική
της Κυβέρνησής µας. ∆ιασύνδεση του δικτύου του µετρό µε τα
άλλα µέσα σταθερής τροχιάς και τα µέσα µαζικής µεταφοράς.
Σύγχρονες υψηλής ποιότητας υπηρεσίες µετακίνησης. Αυτούς
τους στόχους υπηρετούµε κατά απόλυτη προτεραιότητα. Η
Εγνατία Οδός είναι το µεγαλύτερο δηµόσιο έργο της χώρας, γι’
αυτό πρέπει να είναι υπερήφανος ο ελληνικός λαός. Το ξεκίνησε
και το προχώρησε σηµαντικότατα το ΠΑΣΟΚ, αλλά το έργο αυτό
το υιοθέτησαν και το ενίσχυσαν όλα τα κόµµατα, καθένα κατά
τον τρόπο που µπορούσε. Στόχος µας είναι η ολοκλήρωση του
βασικού οριζόντιου άξονα, αλλά και η κατασκευή των κάθετων
αξόνων που θα τη συνδέουν µε τις χώρες της Νοτιανατολικής
Ευρώπης. Εξίσου σηµαντική είναι η ανάπτυξη των κόµβων και
των συνδέσεων του οριζόντιου άξονα µε τα τοπικά και τα περι-
φερειακά αναπτυξιακά κέντρα της Ηπείρου, της Θεσσαλίας, της
Μακεδονίας και της Θράκης, η σύνδεσή της µε τα αστικά κέντρα
και τις πύλες εισόδου και εξόδου της χώρας, πράγµα που θα
δώσει δυναµισµό και έντονη εξωστρέφεια στην Ελλάδα.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς σε όλους σχεδόν
τους εποπτευόµενους από το δηµόσιο οργανισµούς στον τοµέα
των µεταφορών την τελευταία πενταετία χαρακτηριστικό είναι το
ότι εκτοξεύθηκαν στα ύψη τα ελλείµµατα και τα χρέη. Μόνο στον
ΟΣΕ το έλλειµµα έφθασε τα 9.000.000.000 ευρώ, όταν εκυµαί-
νετο στα 3,2 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2004. Παράλληλα, στις επι-
κοινωνίες είναι γνωστό ότι ο «πρωταγωνιστής» της
Νοτιανατολικής Ευρώπης, ο ΟΤΕ εκποιήθηκε έναντι ευτελέστα-
του τιµήµατος.

Στο χώρο των µεταφορών στοχεύουµε στη διαµόρφωση ενός
νέου σύγχρονου πλαισίου λειτουργίας και οργάνωσης που θα
διασφαλίζουν τις επιβατικές µεταφορές ως δηµόσιο αγαθό για
όλους τους πολίτες σε όλη την επικράτεια, σε συνδυασµό µε πο-
λιτικές για την οδική ασφάλεια.

Κεντρικό σηµείο της πολιτικής µας είναι η εφαρµογή ολοκλη-
ρωµένων παρεµβάσεων στις υποδοµές, στα οχήµατα και τα µέσα
σταθερής τροχιάς, µε στόχο την ανάπτυξη της αντιρρυπαντικής
τεχνολογίας, την εκπαίδευση και τον έλεγχο της οδικής συµπε-
ριφοράς.

Προτάσσουµε και προωθούµε την παροχή ίσων και ποιοτικών
υπηρεσιών σε αποµακρυσµένες περιοχές µε την ανάθεση έργου
εθνικού συµφέροντος για τις άγονες γραµµές στην αεροπορία
και την ακτοπλοΐα µέσα από διαφανείς διαδικασίες.

Είναι επιλογή µας η διάσωση του ΟΣΕ από την κατάρρευση
και η αναγέννηση του ελληνικού σιδηροδρόµου, ώστε να στηρί-
ξει το σύγχρονο αναπτυξιακό πρότυπο της χώρας µε τη δια-
σφάλιση του δηµόσιου και κοινωνικού χαρακτήρα.

Για τις αεροµεταφορές και τα αεροδρόµια πιστεύουµε ότι πρέ-
πει να προταχθεί η επιτάχυνση της υλοποίησης νέων σύγχρονων
υποδοµών και η εφαρµογή ενός αποτελεσµατικού προγράµµα-
τος συντήρησής τους. Ένας σαφής προσδιορισµός, µετά από
µελέτη, των αναγκαίων αεροπορικών και ακτοπλοϊκών γραµµών
δηµόσιας υπηρεσίας µε αντισταθµιστική καταβολή. Τέλος προ-
ωθούµε αλλαγές στο θεσµικό πλαίσιο µε στόχο την αναβάθµιση
της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, ώστε να λειτουργεί πραγ-
µατικά ως Ανεξάρτητη Αρχή µε αυξηµένο κύρος και ευθύνη.

Η µετεξέλιξη της χώρας σε σύγχρονο κόµβο υπηρεσιών στην
ευρύτερη περιοχή της Νοτιοανατολικής Ευρώπης και της Μεσο-
γείου αποτελεί εθνικό αναπτυξιακό στόχο και µπορεί να αποβεί
συγκριτικό πλεονέκτηµα για την Ελλάδα.

Με µία τολµηρή πολιτική µετάβασης στη νέα εποχή θέλουµε η
Ελλάδα να καλύψει µε ταχύτητα την µέχρι σήµερα υστέρηση που
τη χαρακτηρίζει και να είναι µεταξύ των πρώτων χωρών στη
χρήση προηγµένων ηλεκτρονικών υπηρεσιών µέχρι το 2015. Στη
δική µας αντίληψη οι προηγµένες ηλεκτρονικές υπηρεσίες απο-
τελούν δηµόσιο αγαθό, στο οποίο πρέπει να εξασφαλίζεται πρό-
σβαση για τον καθένα παντού και κάθε στιγµή.

Προχωράµε στην επανασύσταση της Ρυθµιστικής Αρχής Θα-
λάσσιων Ενδοµεταφορών, η οποία εποπτεύει και ρυθµίζει την
αγορά, ώστε να λειτουργεί ο υγιής ανταγωνισµός προς όφελος
του πολίτη.

∆ίνουµε προτεραιότητα στην εφαρµογή πολιτικών που θα εξα-
σφαλίζουν στον πολίτη και στην ακτοπλοΐα αξιοπρεπή µετακί-
νηση µε συχνότητα, σταθερότητα και ποιοτική παροχή
υπηρεσιών, ισοδύναµο δηλαδή δικαίωµα µετακίνησης από και
προς τα νησιά, το λεγόµενο µεταφορικό ισοδύναµο, γιατί η Κυ-
βέρνησή µας θέτει ως προτεραιότητά της την εφαρµογή ειδικών
ενεργητικών νησιωτικών πολιτικών για τις ακτοπλοϊκές συγκοι-
νωνίες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ώρα δουλειάς. Ασφαλώς τα
προβλήµατα είναι µεγάλα, είναι δύσκολα, είναι σύνθετα. ∆εν είναι
ώρα όµως για απαισιόδοξες σκέψεις, αλλά για αισιόδοξες πρά-
ξεις.

Το µεγάλο «∆» της ∆ηµοκρατίας περικλείει τέσσερα µικρότερα
«δ». Το «δ» της διαφάνειας, της διαβούλευσης, της δηµιουργίας,
της δικαιοσύνης και τελικώς της πολιτικής υπέρ του δηµόσιου
συµφέροντος. Έτσι, ορίζεται ο στόχος µας και τα µέσα µε τα
οποία θα τον πετύχουµε.

Η Ελλάδα του πολίτη, η Ελλάδα των αξιών, που είµαι βέβαιος
ότι όλοι οραµατιζόµαστε, απαιτεί από τον καθένα µας να γίνει
κήρυκας, συµµέτοχος και φορέας αρχών και πολιτικών που αντα-

ποκρίνονται στα σύγχρονα εθνικά και κοινωνικά προτάγµατα. Με
γνώµονα το δηµόσιο συµφέρον, το συµφέρον του πολίτη, οφεί-
λουµε να είµαστε αποτελεσµατικοί, παράγοντας, προστιθέµενη
αξία για την καθηµερινότητά του και ταυτοχρόνως οφείλουµε να
δηµιουργήσουµε ένα σπουδαίο κεφάλαιο κοινωνικής εµπιστο-
σύνης, ως θεµέλιο συνεργασίας.

Οι εργαζόµενοι αντιλαµβάνονται την αξία του εγχειρήµατος
για τη χώρα και τη ζωή τους. Οι κοινωνικοί εταίροι, οι δυνάµεις
της παραγωγής και οι δυνάµεις της επιχειρηµατικότητας πρέπει
να αναβαθµίσουν τον ανταγωνισµό τους σε άµιλλα κοινωνικής
ευθύνης.

Οι πολιτικοί και τα κόµµατα οφείλουµε να επανακατακτήσουµε
το πρωτείο του ήθους, το πρωτείο του ρόλου και του λόγου στη
δηµόσια σφαίρα.

Η Κυβέρνησή µας οφείλει να αποδείξει πως για εµάς η ψήφος
των πολιτών δεν συνιστά δικαίωση για ό,τι προηγήθηκε, αλλά
υποχρέωση γι’ αυτό που πρέπει να ακολουθήσει. Εργαζόµαστε
για να τιµήσουµε τη δέσµευσή µας προς τον ελληνικό λαό και
αυτό γιατί είναι χρέος µας όχι απλώς πολιτικό, αλλά εθνικό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Στο σηµείο αυτό έχει
ζητήσει το λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ κ.
Ροντούλης Αστέριος.

Κύριε Ροντούλη, έχετε έξι λεπτά στη διάθεσή σας, επειδή
προηγήθηκε ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας,
όπως γνωρίζετε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, ακούσαµε
τον κ. Τσίπρα προηγουµένως να κάνει στην Αίθουσα τρεις γκά-
φες.

Γκάφα πρώτη: Ως Αρχηγός κοινοβουλευτικού κόµµατος –ίσως
δεν έχει συνηθίσει το ρόλο του, αλλά πρέπει να τον µάθει επιτέ-
λους- θα πρέπει να ξέρει τις ονοµασίες των κοµµάτων του Κοι-
νοβουλίου.

Άρα λοιπόν, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ -διότι και εγώ θα νοµιµοποιηθώ
να σας πω «ΤΣΙΡΙΖΑ» ή «ΞΥΡΙΖΑ»- πρέπει να µάθετε ότι είµαστε
ΛΑΟ’Σ (λαός), Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, και όχι ΛΑ’ΟΣ.
Να το αφήσετε αυτό το παραµύθι, διότι είναι ιδιαιτέρως ενοχλη-
τικό!

∆εύτερη γκάφα του κ. Τσίπρα. Μας εγκάλεσε δήθεν γιατί εί-
µαστε κινεζόφιλοι! Πρώτον και κύριον ο όρος δεν είναι δόκιµος,
αλλά δεύτερον και κυριότερον εµείς ούτε κινεζόφιλοι, ούτε αµε-
ρικανόφιλοι είµαστε, ούτε οτιδήποτε άλλο ξενόφερτο. Προασπί-
ζουµε µε τις τοποθετήσεις µας τα εθνικά συµφέροντα της χώρας,
τουλάχιστον όπως εµείς τα εννοούµε.

Το ερώτηµα όµως που θέλουµε να απευθύνουµε προς τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ είναι το εξής. Εσείς θέλετε η Κίνα, που ειρήσθω εν παρόδω
είναι µόνιµο κράτος-µέλος του ΟΗΕ, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται
για τα εθνικά µας συµφέροντα, θέλετε να φύγει από τη Μεσό-
γειο; Θέλετε να φύγει από την Ελλάδα; Να το πείτε ξεκάθαρα, να
το καταλάβουµε και εµείς.

Τρίτη γκάφα, άκουσον, άκουσον του κ. Τσίπρα! Είπε, απευθυ-
νόµενος στον αξιότιµο Πρωθυπουργό. Κύριε Πρωθυπουργέ, εάν
αιτηθεί κάποιο µέλος του Λαϊκού Ορθοδόξου Συναγερµού και
έχει όλα τα προσόντα, να λάβει θέση Γενικού ή Ειδικού Γραµµα-
τέα ή οτιδήποτε άλλο, θα τον προσλάβετε; Και εγώ θέλω να
απευθύνω το εξής ερώτηµα στον κ. Τσίπρα. Από πότε Πρόεδρος
Κοινοβουλευτικής Οµάδας διαχωρίζει τους Έλληνες σε σω-
στούς, καθαρούς και σε µιάσµατα;

Βεβαίως κύριε Τσίπρα, εάν κάποιος έχει τα προσόντα πρέπει
να προσληφθεί. ∆εν ξέρω τι θα κάνει το ΠΑΣΟΚ και ο κ. Παπαν-
δρέου. ∆ικαίωµά του είναι να κάνει ό,τι θέλει. Αλλά τέλος πάντων
το να διαιρούµε τους Έλληνες σε µιάσµατα και σε καθαρούς,
δήθεν προοδευτικούς µέσα σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, συνιστά
τουλάχιστον γκάφα και ατόπηµα µεγάλου µεγέθους.

Έρχοµαι τώρα σε αυτά που άκουσα από τον κ. Ευθυµίου. Ο κ.
Ευθυµίου εθίγει από τον πατριωτικό λόγο που άκουσε από τον
Πρόεδρο του Λαϊκού Ορθοδόξου Συναγερµού και δεν κατάλαβα
το λόγο.

Για να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα. Εµείς ουδέποτε, κύριε
Ευθυµίου, είπαµε ότι έχουµε το µονοπώλιο του πατριωτισµού,
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αλλά αυτό που λέµε είναι ότι τα εθνικά ζητήµατα τα θέτουµε σε
υψίστη προτεραιότητα.

Για ποιο λόγο τώρα, επιτρέψτε µου να σας εξηγήσω, γιατί δεν
κατάλαβα την αντίδρασή σας. Για δύο λόγους. Πρώτον διότι ένα
ατόπηµα στα ζητήµατα της εξωτερικής πολιτικής δεν µπορεί να
ανακληθεί και συνοδεύει τη χώρα και στις επόµενες γενιές. Αν η
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ διαπράξει ένα λάθος σ’ ένα ζήτηµα οι-
κονοµικής φύσεως, ένας άλλος ή ο ίδιος Υπουργός θα το διορ-
θώσει. Όµως τα τελελεσµένα που δηµιουργούνται στην
εξωτερική πολιτική δύσκολα αλλάζουν. Οι γκάφες στην εξωτε-
ρική πολιτική δύσκολα διορθώνονται, για να µην πω ότι διορθώ-
νονται µόνο µε αίµα.

Και δεύτερον, νοµίζω κύριε Ευθυµίου, θα συµφωνήσετε µαζί
µου στον εξής συλλογισµό. Η εξωτερική πολιτική και τα εθνικά
ζητήµατα που λέµε, έχουν µια σηµαντική οικονοµική συνιστώσα,
µια σηµαντική οικονοµική παράµετρο. Τι σηµαίνει αυτό; ∆απα-
νώνται εκατοµµύρια ευρώ για εξοπλισµούς, για την κηροζίνη των
αεροσκαφών µας προκειµένου να κάνουν τις αναχαιτίσεις στο
Αιγαίο, το οποίο οι Τούρκοι το έχουν µετατρέψει σε «σουρωτήρι».

Άρα, το να επιλυθούν κατά τρόπο επωφελή για τα εθνικά µας
συµφέροντα τα ανοικτά εθνικά ζητήµατα, να κλείσουν τα ανοι-
κτά εθνικά µέτωπα κατά τρόπον επωφελή για τη χώρα, αυτό ση-
µαίνει ότι θα έχουµε και οικονοµικό όφελος, συν τα εθνικά οφέλη
που είναι αυτονόητα.

Έρχοµαι τώρα σε κάτι που θέλω να το ακούσει και η κυρία
Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων που ήταν προη-
γουµένως εδώ, αλλά και ο αξιότιµος Πρωθυπουργός της χώρας.

Κύριε Πρωθυπουργέ, πριν από δύο ηµέρες συνέβη ένα δυ-
στύχηµα στον Θεσσαλικό κάµπο. Ένας νέος άνθρωπος σαράντα
δύο ετών σκοτώθηκε εν ώρα εργασίας στο χωράφι του. Θα µου
πείτε, είναι τόσο σηµαντικό αυτό; Είναι πάρα πολύ σηµαντικό,
διότι δεν είναι ένα µεµονωµένο γεγονός, ένα συµβάν που έγινε
και δεν θα ξαναγίνει. Εκατοντάδες αγρότες κύριε Πρωθυπουργέ,
κάθε χρόνο χάνουν τη ζωή τους και ποτίζουν µε το αίµα τους κυ-
ριολεκτικά τη γη που καλλιεργούν. Θα µου πείτε γιατί το λέτε
αυτό; Το λέω γιατί; Υπάρχει ένα πάγιο αίτηµα του αγροτικού κό-
σµου. Σας το µεταφέρω τώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, κύριε
Ροντούλη, µε το αίτηµα αυτό.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τελειώνω, αξιότιµε κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει η έννοια του εργατικού ατυχήµατος. Αν πάθει κάποιος

κάτι στη δουλειά του ή δηµόσιος υπάλληλος ή ένας εργάτης,
αποζηµιώνεται. ∆εν υπάρχει, κύριε Πρωθυπουργέ, η έννοια του
αγροτικού ατυχήµατος. Και θα πρέπει ως πρώτο βήµα να το θε-
σµοθετήσετε αυτό. Ο ΟΓΑ θα πρέπει να αποζηµιώνει τις οικογέ-
νειες των ανθρώπων που χάνουν τη ζωή τους στο χωράφι. Θα
είναι ένα µεγάλο ρηξικέλευθο βήµα. Και µια που ευαγγελίζεστε
ότι είστε Κυβέρνηση των µεταρρυθµίσεων και των αλλαγών, σας
προτρέπω να το κάνετε αυτό διότι θα αποκοµίσετε οφέλη, κάθε
είδους από τον κόσµο της υπαίθρου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής, κ. Ευρυπίδης Στυλιανίδης.

ΕΥΡΥΠΙ∆ΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
προσερχόµαστε σε αυτή τη συζήτηση των Προγραµµατικών ∆η-
λώσεων µε ευθύνη αλλά και ανοικτό πνεύµα. ∆εν διστάζουµε,
ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας να αποδεχθούµε µε σεβα-
σµό την πρόσφατη ετυµηγορία του ελληνικού λαού και να εκ-
φράσουµε τα ειλικρινή µας συγχαρητήρια στη νέα Κυβέρνηση
και τις ευχές µας για κάθε επιτυχία.

Τα κόµµατά µας είναι «οχήµατα» της δηµοκρατίας, που οφεί-
λουν να µεταφέρουν τις απόψεις της κοινωνίας, να τις µετου-
σιώνουν σε πολιτικές προτάσεις και εφαρµοσµένες πολιτικές, µε
κεντρική πάντα αποστολή της προώθηση των συµφερόντων της
πατρίδας. Για να επιτυγχάνεται όµως αυτό, είναι αναγκαίο να
αποβάλλουµε φανατισµούς και προκαταλήψεις που δίχασαν και
πλήγωσαν τον ελληνικό λαό.

Είναι αναγκαίο για µας της Αντιπολίτευσης να κάνουµε µε ει-

λικρίνεια την αυτοκριτική µας και να διορθώσουµε τα λάθη µας,
διαµορφώνοντας γρήγορα µια φρέσκια δυναµική πρόταση εναλ-
λακτική από τώρα.

Για σας της Κυβέρνησης όµως κύριοι, είναι εξίσου αναγκαίο
να εγκαταλείψετε τις µονολιθικές προσεγγίσεις του παρελθό-
ντος, που θεωρούν αρνητικό κάθε τι που έγινε από τους προη-
γούµενους και να κοιτάξετε όχι µόνο να διορθώσετε τα κακώς
κείµενα αλλά και να συνεχίσετε και να συµπληρώσετε ό,τι καλό
έκανε η κυβέρνησή µας.

Στην κρίσιµη αυτή συγκυρία για την Ελλάδα δεν χωρούν ισο-
πεδωτικές προσεγγίσεις. Σύγχρονη πολιτική δεν είναι να υβρί-
ζουµε και να συκοφαντούµε τους αντιπάλους µας για να
πάρουµε εµείς υπεραξία. Σύγχρονη πολιτική είναι να έχουµε τη
λεβεντιά να τους αναγνωρίσουµε τα θετικά αποτελέσµατα της
πολιτικής τους και να τα ξεπεράσουµε δηµιουργικά στην πράξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία αφήνει πίσω
της θετικά αποτελέσµατα στον τοµέα που είχα την ευθύνη να πα-
ρακολουθώ τους τελευταίους µήνες, στον τοµέα µεταφορών και
επικοινωνιών. Πρώτον, κερδίσαµε το στοίχηµα της Ολυµπιακής
Αεροπορίας. Ολοκληρώθηκε η µετάβαση στον ιδιωτικό τοµέα της
προβληµατικής εταιρείας που στοίχιζε 1.000.000 ευρώ την ηµέρα
στους Έλληνες πολίτες, µε οφέλη πολλών εκατοντάδων εκα-
τοµµυρίων για το ελληνικό δηµόσιο. Το κράτος από επιχειρηµα-
τίας µετεξελίσσεται σε ρυθµιστής. Θεσπίζει τους κανόνες και
εποπτεύει την εφαρµογή τους προς όφελος του καταναλωτή επι-
βάτη. Οι υπηρεσίες βελτιώνονται και η ανταγωνιστικότητα δια-
σφαλίζεται µε στόχο όχι µόνο τη διεθνή εικόνα της χώρας αλλά
και την ενίσχυση του τουρισµού µας. Το κυριότερο, κατοχυρώ-
θηκαν πλήρως και µε απόλυτη συναίνεση τέσσερις χιλιάδες πε-
ντακόσιοι εργαζόµενοι. ∆εν υπάρχει προηγούµενο, δεκαπέντε
σωµατεία διαφορετικών πολιτικών αποχρώσεων να οµονοούν µε
την ηγεσία του Υπουργείου Μεταφορών και Επικοινωνιών και να
αναγνωρίζουν οµόφωνα τη συµβολή της για την πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου που διασφάλισε απόλυτα τα δικαιώµατα των
εργαζοµένων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κερδίσαµε απόλυτα µέχρι τέ-
λους το στοίχηµα της Ολυµπιακής Αεροπορίας. Ξεκινήσαµε την
εξυγίανση του ΟΣΕ µε ολοκληρωµένο στρατηγικό σχεδιασµό και
πετύχαµε ήδη τα πρώτα οικονοµικά αποτελέσµατα. Παραλαµ-
βάνοντας την πλέον προβληµατική ∆ΕΚΟ της Ευρώπης µε
9.000.000.000 χρέη που κόστιζαν 2.000.000 λειτουργικό κόστος
στους Έλληνες πολίτες καταφέραµε να θέσουµε σε εφαρµογή
ένα σύγχρονο σχέδιο, ένα σχέδιο της «ΤΡΕΝΟΣΕ» για µια νέα
δροµολογιακή, τιµολογιακή, εµπορευµατική και εµπορική πολι-
τική επιτυγχάνοντας από τους πρώτους µήνες σηµαντική µείωση
του λειτουργικού κόστους και αύξηση των εσόδων. Αντιµετωπί-
σαµε το πρόβληµα της ρευστότητας του οργανισµού και δώσαµε
νέα ώθηση στην κατασκευή έργων υποδοµής µε 6,1 δισεκατοµ-
µύρια από το Γ’ και το ∆’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης ώστε το
2013 να έχει ολοκληρωθεί η ΠΑΘΕ, να έχει αναβαθµιστεί ο Προ-
αστιακός Σιδηρόδροµος Αθήνας-Θεσσαλονίκης και Θράκης, να
έχει εκσυγχρονιστεί κάθε περιφερειακό δίκτυο ώστε να αρθεί η
αποµόνωση της περιφέρειας και η Ελλάδα πραγµατικά να µετα-
βληθεί σε σηµαντικό εµπορευµατικό και διαµετακοµιστικό κόµβο.

Τρίτον, ξεκινήσαµε τη δηµόσια διαβούλευση και ετοιµάσαµε
ένα πλήρες επιχειρησιακό σχέδιο για την αναµόρφωση των αστι-
κών συγκοινωνιών της Αθήνας, το οποίο έχετε χρέος να ολοκλη-
ρώσετε στην πράξη.

Τέταρτον, ολοκληρώσαµε γρήγορα και µε νοµοθετική πληρό-
τητα και θέσαµε σε δηµόσια διαβούλευση ένα πρωτοποριακό
project, ένα πρόγραµµα που βγάζει την Ελλάδα στην ευρωπαϊκή
πρωτοπορία, την οπτική ίνα στο σπίτι. Μετά από χρήση των Σ∆ΙΤ
µε 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ δηµόσιο και ιδιωτικό κεφάλαιο η
χώρα µας είναι έτοιµη να εισέλθει στην ψηφιακή εποχή. Η οπτική
ίνα στο σπίτι ισοδυναµεί ουσιαστικά µε ό,τι σήµαινε ο εξηλεκτρι-
σµός στον προηγούµενο αιώνα. Σπάει την αποµόνωση της περι-
φέρειας, δηµιουργεί ισότητα ευκαιριών για όλους, ανεξαρτήτως
τόπου διαµονής ή κοινωνικής προέλευσης, δίνει ίσες ευκαιρίες,
εισάγει νέες εφαρµογές- τηλεϊατρική, τηλεργασία, τηλεδιοίκηση,

62 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τηλεκπαίδευση- αλλάζει τα δεδοµένα στην ποιότητα ζωής και
στον τοµέα των ευκαιριών. Συνοµιλεί ουσιαστικά µε τον κόσµο
που έρχεται. Έχετε το χρέος να ολοκληρώσετε στην πράξη αυτό
το πρόγραµµα που ξεκίνησε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας έδωσα συµπυκνωµένα σε
τίτλους µερικά µόνο από τα επιτεύγµατα αυτής της κυβέρνησης.
Θα ήθελα όµως να θέσω και ορισµένα ερωτήµατα προς τη νέα
Κυβέρνηση που προκύπτουν από δηλώσεις, κινήσεις ή αποφά-
σεις που γεννούν προβληµατισµό και ανησυχία.

Πρώτο ερώτηµα. Ως Υφυπουργός Εξωτερικών αγωνίστηκα
µαζί µε άλλους συναδέλφους µου για το άνοιγµα της Ελλάδος
προς Ανατολάς. Με τη συναίνεση, οφείλω να πω, της Ευρωατ-
λαντικής Συµµαχίας επιτύχαµε να αναπτύξουµε και να ενισχύ-
σουµε τις ελληνορωσικές σχέσεις δροµολογώντας ένα έργο που
στο παρελθόν µας φαινόταν ακατόρθωτο, τον πετρελαιαγωγό
Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη και µε κατάλληλες κινήσεις συ-
µπληρώσαµε αυτό το έργο µε τον ελληνοτουρκικό αγωγό. ∆ιε-
ρωτώµαι ποια είναι η σκοπιµότητα δηµόσιας αµφισβήτησης
αυτού του εθνικού έργου από τον κ. Παπανδρέου, µάλιστα στην
πιο ευαίσθητη πτυχή του που είναι η περιβαλλοντική, ποιες είναι
οι προθέσεις της νέας Κυβέρνησης.

∆εύτερο ερώτηµα. Αγωνιστήκαµε συστηµατικά και πεισµατικά
για την οικονοµική µας διπλωµατία ώστε να επιτευχθεί το άνοιγµα
στην κινέζικη αγορά. Μου κάνει εντύπωση ότι το πρώτο πρό-
βληµα που ανακύπτει σ’ αυτήν την Κυβέρνηση είναι η άρση της
σηµαντικής συµφωνίας που ενισχύει της διµερείς σχέσεις µε την
Κίνα στην υπόθεση της συνεργασίας µε την «COSCO» στον Πει-
ραιά. Είναι δυνατόν λίγοι συνδικαλιστές να ανατρέπουν αυτό το
µεγάλο στρατηγικό άνοιγµα για τη χώρα µας και να διακυβεύε-
ται για την εθνική οικονοµία αυτό το επίτευγµα της προηγούµε-
νης Κυβέρνησης;

Τρίτον. Καταργήσατε ως όρο το Υπουργείο Εθνικής Παιδείας
και Θρησκευµάτων και αφαιρέσατε τον όρο «Εθνικής» Παιδείας.
∆εν παραδέχεστε ότι υπάρχει εθνική παιδεία; ∆εν υπάρχει η
γλώσσα, ο πολιτισµός, η ιστορία, το αξιακό µας σύστηµα; Όλα τα
κράτη µπαίνουν µε µια ταυτότητα στην παγκοσµιοποιηµένη κοι-
νωνία. Εµείς αναιρούµε µόνοι µας την ταυτότητά µας;

Και τέλος ένα εύλογο ερώτηµα. Αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση
ποιος είναι ο συµβολισµός της κατάργησης του Υπουργείου Μα-
κεδονίας-Θράκης και Αιγαίου στην παρούσα εθνική και διεθνή
συγκυρία;

Εµείς οι Έλληνες, κυρίες και κύριοι, χτίσαµε την ιστορία µας
και τον πολιτισµό µας µέσα από τα σύµβολα. Αυτά µας συντή-
ρησαν. Αυτά µας τροφοδότησαν µέχρι σήµερα µε δύναµη. Αυτά
µας ανέδειξαν µέσα στην παγκόσµια κοινωνία. ∆εν είναι τόσο
ασήµαντα για να τα καταργούµε και να τα αναιρούµε µε τέτοια
ευκολία. Γι’ αυτό νιώθω την ανάγκη να θυµίσω απόψε εξ αρχής
στην πρώτη µου οµιλία σ’ αυτή την Αντιπροσωπεία αυτά που
έλεγε κάποτε ο αείµνηστος Ανδρέας Παπανδρέου: «Το όνοµά
µας είναι η ψυχή µας».

Ελπίζω να το θυµούνται όλοι σ’ αυτή την Αίθουσα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το λόγο έχει ο Αναπλη-

ρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ. ∆ρούτσας.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ∆ΡΟΥΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτε-

ρικών): Κυρία Αντιπρόεδρε, αξιότιµοι κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, είναι µεγάλη τιµή για µένα να απευθύνοµαι σήµερα στα µέλη
της Βουλής των Ελλήνων. Σας απευθύνοµαι, µε βαθύ σεβασµό
και σας διαβεβαιώ ότι αποτελεί σκοπό και όραµά µας η επι-
στροφή της Ελλάδας στην πρώτη γραµµή, η ενίσχυση της θέσης
της χώρας, η ανάδειξή της και πάλι σε ενεργό και αξιόπιστη δύ-
ναµη έτοιµη να διεκδικήσει για τα συµφέροντά της. Πιάνουµε
ξανά το νήµα µιας εξωτερικής πολιτικής που παρεµβαίνει σε όλες
τις µεγάλες διεθνείς εξελίξεις, υπερασπίζεται αποτελεσµατικά
τα εθνικά δίκαια, δίνει φωνή και διαπραγµατευτική ισχύ στην Ελ-
λάδα.

Η Ελλάδα καλείται να βρει ξανά τη δική της ταυτότητα, το δικό
της ρόλο. Για εµάς η πορεία είναι ξεκάθαρη. Η Ελλάδα κερδίζει
ως χώρα αξιών, χώρα που υπερασπίζεται αρχές, το ∆ιεθνές ∆ί-
καιο και τα Ανθρώπινα ∆ικαιώµατα µέσα από τα οποία κατοχυ-
ρώνουµε τη δική µας ακεραιότητα και ασφάλεια.

Στα θέµατα της εξωτερικής πολιτικής θα επιδιώξουµε πάντα

το διάλογο µε όλες τις πολιτικές δυνάµεις και την ευρύτερη δυ-
νατή συναίνεση. Θα επιδιώξουµε ακόµη τη διαβούλευση µε την
κοινωνία των πολιτών και την ακαδηµαϊκή κοινότητα. Θα συζη-
τάµε συχνά στη Βουλή, ακόµα και σε κλειστές θεµατικές συνε-
δριάσεις όποτε αυτό είναι αναγκαίο. Η Κυβέρνηση έχει την
πρόθεση και θα το κάνει πράξη να αλλάξει πολλά στη χώρα. Όχι
τους εθνικούς µας στόχους. Οι Έλληνες έχουµε φτάσει σε ένα
σηµείο που για τα µεγάλα, τα εθνικά θέµατα συµφωνούµε, του-
λάχιστον οι περισσότεροι. Ωστόσο θα αλλάξουµε τον τρόπο µε
τον οποίο ασκείται η εξωτερική πολιτική.

Σκοπός µας είναι η Ελλάδα να ασκήσει και πάλι δραστήρια και
πολυεπίπεδη πολιτική, να γίνει ξανά φορέας πρωτοβουλιών, να
αναζητήσει λύσεις, να παρουσιάσει προτάσεις, να διαπραγµα-
τευτεί, να πετύχει σύνθεση απόψεων και αν χρειαστεί να διαφω-
νήσει. Θέλουµε η Ελλάδα να πρωταγωνιστήσει ξανά ως δύναµη
ασφάλειας και σταθερότητας και ανάπτυξης, ως εγγυητής σε-
βασµού στο ∆ιεθνές ∆ίκαιο στα Ανθρώπινα ∆ικαιώµατα και στις
οικουµενικές αξίες.

Μπροστά µας βρίσκονται σηµαντικά ορόσηµα. Σε λιγότερο
από δύο µήνες η προσοχή όλων θα στραφεί στην Κοπεγχάγη στη
∆ιάσκεψη των Ηνωµένων Εθνών για την Κλιµατική Αλλαγή. Η κλι-
µατική αλλαγή και οι επιπτώσεις της είναι εδώ. Μας το θυµίζει το
«µαύρο» τοπίο της Αττικής και της Ηλείας. Οφείλουµε, λοιπόν,
να δράσουµε τώρα. Έχουµε ήδη στενή συνεργασία και συντονι-
σµό µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής ώστε η Ελλάδα από αµέτοχος θεατής να γίνει χρήσιµος
συνοµιλητής.

Το Υπουργείο Εξωτερικών ενσωµατώνει πλέον στις δοµές του
την «πράσινη διπλωµατία» ως οριζόντια πολιτική που θα πλαι-
σιώνει κάθε δραστηριότητα και κάθε πρωτοβουλία. Με αυτό το
πνεύµα η υπηρεσία ∆ιεθνούς Αναπτυξιακής Συνεργασίας, δηµι-
ούργηµα του Πρωθυπουργού και Υπουργού Εξωτερικών Γιώρ-
γου Παπανδρέου, είναι ισχυρό αναπτυξιακό εργαλείο για την
εµπέδωση της ελληνικής παρουσίας στον κόσµο, µε σεβασµό
πάντα στους πόρους των Ελλήνων, θα συνδεθεί στο εξής όπως
απαιτούν οι νέες συνθήκες µε τον διεθνή αγώνα αντιµετώπισης
της κλιµατικής αλλαγής.

Μαζί µε την κλιµατική αλλαγή η οικονοµική κρίση οξύνει τις µε-
ταναστευτικές πιέσεις. Κορυφαία είναι η ευθύνη µας για την αντι-
µετώπιση της λαθροµετανάστευσης. Είµαστε χώρα εισόδου,
διέλευσης και προορισµού.

Έχουµε άρα άµεσο ενδιαφέρον να πρωταγωνιστήσουµε στις
διεθνείς προσπάθειες για την αντιµετώπιση των βαθύτερων αι-
τιών του φαινοµένου. Η ∆ιάσκεψη του Παγκόσµιου Φόρουµ για
τη Μετανάστευση και την Ανάπτυξη, που θα πραγµατοποιηθεί
στην Αθήνα σε λίγες ηµέρες, αποτελεί άριστη ευκαιρία για να
πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους, να επιµερίσουµε ευθύνες
και να βρούµε απτές λύσεις που θα υιοθετηθούν σε διεθνές επί-
πεδο. Οφείλουµε να δώσουµε επιτέλους αποτελεσµατική απά-
ντηση, πάντοτε όµως µε σεβασµό στην ανθρώπινη αξιοπρέπεια.

Στο πλαίσιο της Προεδρίας της Ελλάδας στον ΟΑΣΕ, η Αθήνα
θα φιλοξενήσει στις αρχές ∆εκεµβρίου την υπουργική Σύνοδο
του οργανισµού, που θα εστιάσει στο ζήτηµα της ευρωπαϊκής
ασφάλειας και στη λεγόµενη «∆ιαδικασία της Κέρκυρας». Θα συ-
νεχίσουµε µε ακόµα µεγαλύτερη ένταση την αξιόλογη προσπά-
θεια που ξεκίνησε η προηγούµενη κυβέρνηση –και την οποία
αναγνωρίζω- ώστε να συµβάλλουµε αποφασιστικά στην εµπέ-
δωση ενός συστήµατος ασφαλείας και σταθερότητας στην πε-
ριοχή του ΟΑΣΕ, το οποίο θα προκρίνει παράλληλα την
ενδυνάµωση των δηµοκρατικών θεσµών, το σεβασµό των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων και την προστασία του περιβάλλοντος.
Ακόµα και µετά τη λήξη της θητείας µας στην Προεδρία του ορ-
γανισµού, σκοπός µας είναι η Ελλάδα να διατηρήσει ισχυρό λόγο
και πρωταγωνιστικό ρόλο σε αυτή τη συζήτηση που θα διαµορ-
φώσει το ευρωπαϊκό περιβάλλον ασφάλειας του 21ου αιώνα.

Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σκοπεύει να είναι στο
κέντρο και όχι στην περιφέρεια των εξελίξεων. Για την Ευρω-
παϊκή Ένωση στηρίζουµε την προσπάθεια για περαιτέρω εµβά-
θυνση και ολοκλήρωση της Ευρώπης προς όφελος της Ελλάδας,
αλλά και προς όφελος της παγκόσµιας σταθερότητας και ασφά-
λειας.
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Ευελπιστούµε ότι σύντοµα θα τεθεί σε ισχύ η Συνθήκη της Λι-
σαβόνας και θα δώσει τόσο τη συµβολική ώθηση όσο και τα επι-
πλέον εργαλεία για µία Ευρωπαϊκή Ένωση µε ενιαία και
υπολογίσιµη παρουσία στις διεθνείς εξελίξεις. Θα εργαστούµε,
όµως, και προκειµένου η Ευρώπη να πλησιάσει τον πολίτη, να
πάψει να είναι ένας απόµακρος θεσµός και να γίνει η οικεία κα-
θηµερινότητά του, την οποία ο ίδιος θα συνδιαµορφώνει.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα εθνικά µας θέµατα βρίσκονται
σε κρίσιµο σηµείο. ∆εν υπάρχουν, όµως, διλήµµατα. Η Ελλάδα
θα είναι ξανά δίπλα στην Κύπρο και στον κυπριακό λαό, όχι µόνο
µε λόγια αλλά µε πράξεις. Αυτό άλλωστε συµβολίζει και η πρώτη
επίσηµη επίσκεψη του Πρωθυπουργού µεθαύριο στην Κύπρο.

Το Κυπριακό πρόβληµα είναι αποτέλεσµα στρατιωτικής ει-
σβολής και κατοχής από την Τουρκία. Εµείς δεν το ξεχνάµε και
το υπενθυµίζουµε σε όλους µε κάθε ευκαιρία. Έχουµε τονίσει
επανειληµµένα στην ευρωπαϊκή οικογένεια δεν χωρούν στρα-
τεύµατα κατοχής. Επιδιώκουµε λύση δίκαιη, βιώσιµη και λει-
τουργική, που θα βασίζεται στις αποφάσεις του Συµβουλίου
Ασφαλείας του ΟΗΕ, στις αρχές, αξίες και Συνθήκες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και µε πλήρη σεβασµό στο ευρωπαϊκό κεκτη-
µένο, ώστε ο κυπριακός λαός στο σύνολό του να µπορεί να
απολαύσει τα οφέλη της συµµετοχής της Κυπριακής ∆ηµοκρα-
τίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Υποστηρίζουµε σθεναρά τις προσπάθειες του Προέδρου ∆η-
µήτρη Χριστόφια. Η Κύπρος έχει δικαίωµα σ’ ένα µέλλον χωρίς
οµηρίες και αυτόκλητους προστάτες. Γι’ αυτό και η λύση θα πρέ-
πει να είναι «κυπριακή», χωρίς ξένες παρεµβάσεις, τεχνητά χρο-
νοδιαγράµµατα, επιδιαιτησίες και απειλές για διχοτόµηση.

Η Ελλάδα ξαναγίνεται πρωταγωνιστής στα Βαλκάνια. Στέλ-
νουµε το µήνυµα προς τις χώρες της περιοχής ότι µπορούν ξανά
να υπολογίσουν στην ελληνική υποστήριξη µε όραµα την ευρω-
παϊκή ολοκλήρωση. Η ενσωµάτωση των χωρών της Νοτιανατο-
λικής Ευρώπης στους ευρωατλαντικούς θεσµούς αποτελεί
στρατηγική επιλογή για µας. Ήδη ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε
την πρωτοβουλία για ένα νέο ενταξιακό οδικό χάρτη µε στόχο
την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση των δυτικών Βαλκανίων µέχρι το
2014.

Η πρωτοβουλία αυτή αποτελεί φυσική συνέχεια της «Ατζέντας
της Θεσσαλονίκης» που υιοθετήθηκε επί Ελληνικής Προεδρίας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά και της µεγαλύτερης διεύρυνσης
που έκανε ποτέ η Ένωση και που γιορτάσαµε στην Πνύκα επί Ελ-
ληνικής Προεδρίας το 2003. Σ’ αυτή την πορεία όλες οι χώρες
οφείλουν να προετοιµαστούν αποτελεσµατικά και να εκπληρώ-
σουν τις απαραίτητες προϋποθέσεις της υιοθέτησης του κοινο-
τικού κεκτηµένου, του σεβασµού του ∆ιεθνούς ∆ικαίου και των
σχέσεων καλής γειτονίας.

Σαφής προϋπόθεση για την έναρξη ενταξιακών διαπραγµα-
τεύσεων της πρώην Γιουγκοσλαβικής ∆ηµοκρατίας της Μακε-
δονίας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση είναι η προηγούµενη επίλυση
του θέµατος της ονοµασίας. Και ξεκαθαρίζω για άλλη µια φορά.
Η έναρξη ενταξιακών διαπραγµατεύσεων είναι αποκλειστική αρ-
µοδιότητα των κρατών-µελών, άρα και της Ελλάδας. Η θέση µας
στο ζήτηµα της ονοµασίας, η εθνική «κόκκινη γραµµή», είναι ξε-
κάθαρη και γνωστή σε όλους. Μία ονοµασία µε γεωγραφικό
προσδιορισµό για κάθε χρήση. Επαναλαµβάνω, για κάθε χρήση!
Όπως σαφής και γνωστή είναι η επιθυµία µας, στο πλαίσιο της
εθνικής µας αυτής θέσης, να συµβάλουµε εποικοδοµητικά για
την εξεύρεση λύσης. Εµείς τείνουµε χείρα φιλίας στο γείτονα
λαό. Είναι στο χέρι της ηγεσίας των γειτόνων µας να επιλέξει την
ακαµψία και την εθνικιστική ρητορική που ακυρώνει την ευρω-
παϊκή πορεία της χώρας ή τον εποικοδοµητικό διάλογο που θα
απελευθερώσει το ευρωπαϊκό της µέλλον.

Η Ελλάδα υποστηρίζει µε συνέπεια µία πολιτική έναντι της
Τουρκίας για την εµπέδωση κλίµατος αµοιβαίας εµπιστοσύνης
και την ευρωπαϊκή της προοπτική. Για εµάς η υποστήριξη της ευ-
ρωπαϊκής πορείας της Τουρκίας ποτέ δεν αποτέλεσε «λευκή επι-
ταγή». Η Τουρκία οφείλει να εκπληρώσει στο ακέραιο όλες τις
υποχρεώσεις που έχει αναλάβει ως υποψήφια προς ένταξη χώρα
απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση και όλα τα κράτη-µέλη της. Με
βάση την εκπλήρωση αυτών των υποχρεώσεών της θα αξιολο-
γηθεί και στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο του ∆εκεµβρίου.

Το ∆ιεθνές ∆ίκαιο, η παύση της κατοχής της Κύπρου και η επί-
λυση του πολιτικού της προβλήµατος, ο σεβασµός των συνόρων
και της εδαφικής ακεραιότητας και οι σχέσεις καλής γειτονίας
αποτελούν θεµέλιους λίθους για την οικοδόµηση µιας στέρεης,
ειλικρινούς και διαρκούς σχέσεως καλής γειτονίας, απαραίτητης
για τη σταθερότητα στην περιοχή. Στη σχέση αυτή δεν έχουν
θέση οι απειλές χρήσης βίας, οι παραβιάσεις των κυριαρχικών
µας δικαιωµάτων, οι κάθε είδους προκλήσεις σε αέρα και θά-
λασσα. Οι λαοί µας δίδουν τη σωστή απάντηση µε τις αυξανό-
µενες οικονοµικές, πολιτιστικές αλλά και ανθρώπινες σχέσεις και
δράσεις της Κοινωνίας των Πολιτών.

Υπ’ αυτό το πρίσµα είναι σαφές ότι ο σεβασµός των δικαιω-
µάτων και η βελτίωση των συνθηκών διαβιώσεως της ελληνικής
µειονότητας της Κωνσταντινουπόλεως, Ίµβρου και Τενέδου απο-
τελεί υποχρέωση της Τουρκίας. Τονίζω και το αυτονόητο και
αδιάλειπτο ενδιαφέρον της ελληνικής πολιτείας για τον διεθνούς
ακτινοβολίας προαιώνιο θεσµό του Οικουµενικού Πατριαρχείου
και την απρόσκοπτη λειτουργία του, συµπεριλαµβανοµένης της
ακώλυτης εκπαιδεύσεως των κληρικών του µε την επαναλει-
τουργία της Ιεράς Θεολογικής Σχολής της Χάλκης, υποχρέωση
της Τουρκίας που απορρέει και από τις σχέσεις της µε την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελλάδα θα είναι σθεναρός υπο-
στηρικτής της διεθνούς συνεργασίας. Επιδιώκουµε την αναβάθ-
µιση του ρόλου του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και θεωρούµε
ότι οι µονοµερείς επεµβάσεις διαιωνίζουν τα προβλήµατα, τρο-
φοδοτούν τη βία και υπονοµεύουν την ειρηνική συνύπαρξη. Η
χώρα µας αξίζει και θα οικοδοµήσει σχέσεις αξιοπρεπείς µε όλες
τις διεθνείς δυνάµεις. Θα συνοµιλούµε ισότιµα µε τις Ηνωµένες
Πολιτείες της Αµερικής, θα εµβαθύνουµε περαιτέρω τις σχέσεις
µας µε τη Ρωσική Οµοσπονδία και θα προωθήσουµε την επικοι-
νωνία και τη συνεργασία µε τις αναδυόµενες δυνάµεις, όπως την
Κίνα, την Ινδία και τη Βραζιλία.

Ταυτόχρονα, στόχο µας θα αποτελέσει η αναβάθµιση της πα-
ρουσίας µας στη Μεσόγειο, τον Εύξεινο Πόντο και βεβαίως τη
Μέση Ανατολή, περιοχή ιδιαίτερης σηµασίας για εµάς και µε µε-
γάλη ιστορική παράδοση.

Έχουµε αποδείξει έµπρακτα το ενδιαφέρον µας για την επί-
λυση του Παλαιστινιακού και θα στηρίξουµε µε όλες τις δυνά-
µεις µας την προσπάθεια για την ειρηνική συνύπαρξη δύο
κρατών, του Ισραήλ και της Παλαιστίνης, µε αµοιβαία αναγνώ-
ριση.

Η Ελλάδα επιθυµεί να αναπτύξει σηµαντικό ρόλο στην ενερ-
γειακή ασφάλεια της Ευρώπης µέσω εναλλακτικών οδεύσεων,
αγωγών και πηγών προµηθείας πετρελαίου και φυσικού αερίου,
ειδικότερα του αγωγού Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, των αγω-
γών φυσικού αερίου TGI Interconnector και South Stream και της
διασύνδεσης του δικτύου φυσικού αερίου Ελλάδας-Βουλγαρίας.

Τα έργα που θα διέρχονται από τη χώρα µας θα υλοποιηθούν
κατά τρόπο που θα διασφαλίζει τα ελληνικά οικονοµικά συµφέ-
ροντα και θα λαµβάνει υπ’ όψιν την περιβαλλοντική διάσταση και
ευαισθησία.

Η οικονοµική διπλωµατία αποκτά κεντρικό ρόλο στο έργο του
Υπουργείου Εξωτερικών µε κύριους άξονες την προώθηση των
ελληνικών οικονοµικών συµφερόντων, την ενίσχυση της επενδυ-
τικής και επιχειρηµατικής δραστηριότητας και την προώθηση των
εξαγωγών προϊόντων και υπηρεσιών.

Υπό την καθοδήγηση του Υφυπουργού Εξωτερικών κ. Σπύρου
Κουβέλη πολύ σύντοµα θα παρουσιάσουµε λεπτοµερές σχέδιο
για τον τοµέα αυτό, στο οποίο θα περιλαµβάνονται και οι προ-
θέσεις µας για το ελληνικό σχέδιο οικονοµικής ανασυγκρότησης
των Βαλκανίων.

Ιδιαίτερη έµφαση προτίθεται να δώσει η Κυβέρνηση και στα
θέµατα πολιτιστικής διπλωµατίας. Θα εργαστούµε για την ανά-
δειξη της χώρας µας σε διεθνή δύναµη πολιτισµού και για να
αξιοποιηθεί ένα σηµαντικό πλεονέκτηµα ως δίαυλος επικοινω-
νίας, αλλά και ως πολύτιµο στήριγµα των πολιτικών και οικονο-
µικών σχέσεων.

Σε όλες µας τις προσπάθειες θεωρούµε πάντα την Οµογένεια
συγκριτικό πλεονέκτηµά µας. Οι Έλληνες της ∆ιασποράς όχι
µόνο αξίζουν της προσοχής µας, την απαιτούν. Η ελληνική πολι-
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τεία οφείλει να σταθεί δίπλα στον Απόδηµο Ελληνισµό, να βοη-
θήσει τις προσπάθειές του και να αξιοποιήσει τις δυνάµεις του.
Και θα το κάνει.

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, µε τις εξής σκέψεις. Συµβαίνει
συχνά η εξωτερική πολιτική να παρουσιάζεται αποκοµµένη από
τον πολίτη. Η δηµιουργία του Κέντρου Εξυπηρέτησης Αποδή-
µων.

Θα συνεχίσουµε τις προσπάθειές µας µε τη δηµιουργία «Ηλε-
κτρονικού Προξενείου», στο οποίο κάθε Έλληνας θα µπορεί να
βρει λύσεις όπου και αν βρίσκεται και βεβαίως µε την περαιτέρω
ενίσχυση του µηχανισµού διαχείρισης κρίσεων, ώστε οι Έλληνες
να αισθάνονται ασφαλείς σε ολόκληρο τον κόσµο.

Ο εκσυγχρονισµός του Υπουργείου Εξωτερικών και των υπη-
ρεσιών του, η συνεχής εκπαίδευση του αξιόλογου στελεχιακού
δυναµικού, διπλωµατών και άλλων κλάδων του Υπουργείου, είναι
άµεση προτεραιότητα και δέσµευση. Οδηγός µας θα είναι πάντα
η εκπροσώπηση της Ελλάδας µε αξιοπρέπεια και υπερηφάνεια,
αλλά χωρίς υπερβολές και χωρίς σπατάλες.

Το όραµά µας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το όραµα οποι-
ουδήποτε Έλληνα, δεν µπορεί να είναι µια εξωτερική πολιτική, η
οποία αρκείται απλώς στην απόκρουση των προβληµάτων. Εµείς
θα εργαστούµε για µια εξωτερική πολιτική δυναµική και σύνθετη.
Οδηγός µας θα είναι πάντα η διαµόρφωση συνθηκών που θα
συµβάλουν στην ειρήνη και τη συνεργασία, αλλά και η προά-
σπιση των ελληνικών συµφερόντων και των εθνικών κυριαρχικών
δικαιωµάτων.

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σας ευχαριστώ
για την ανοχή σας στο χρόνο και την προσοχή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φώτης Κουβέλης.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πρό-

σφατες εκλογές κατέδειξαν ότι περισσότερο από το 60% του ελ-
ληνικού λαού απέρριψε τη συντηρητική νεοφιλελεύθερη πολιτική
της Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας και εξέφρασε ταυτό-
χρονα ανάγκες και προσδοκίες για ένα διαφορετικό πλαίσιο πο-
λιτικής.

Οι Έλληνες πολίτες στη µεγάλη τους πλειοψηφία απέρριψαν
τη πολιτική που βάθυνε τις κοινωνικές ανισότητες, υποβάθµισε
την εργασία και δεν διαµόρφωσε στοιχειώδη προοπτική για βιώ-
σιµη ανάκαµψη της απασχόλησης, των εισοδηµάτων, της παρα-
γωγής και των επενδύσεων. Το ζητούµενο σήµερα είναι το
περιεχόµενο της πολιτικής που θα ασκηθεί. Οι πολίτες διεκδι-
κούν αλλαγή της συντηρητικής πολιτικής, της πολιτικής που σώ-
ρευσε τα προβλήµατα και δηµιούργησε αδιέξοδες καταστάσεις
για την κοινωνία.

Κύριε Πρωθυπουργέ, ανεξάρτητα από διακηρυγµένες προθέ-
σεις τα προγράµµατα και η πολιτική θα κριθούν στην υλοποίησή
τους, εκεί που αναδεικνύεται η ανάγκη ρήξεων και συγκρούσεων.
Η οικονοµία και η κοινωνία δεν είναι ουδέτερα µεγέθη. Υπάρχουν,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αντιθέσεις και αντιπαλότητες
οι οποίες είναι ιδιαίτερα σφοδρές, µε παρούσα την οικονοµική
κρίση και τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα να επιµένουν στη
πολιτική που τα εξυπηρετεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανεπάρκεια και η υποβαθµι-
σµένη λειτουργία των θεσµών δεν συνιστούν µόνο πρόβληµα δη-
µοκρατίας, αλλά και µεγάλο εµπόδιο για την ανάπτυξη της
χώρας. Είναι αναγκαία η ριζική µεταρρύθµιση του πολιτικού µας
συστήµατος µε νέους θεσµούς για την ενίσχυση της δηµοκρα-
τίας, της περιφερειακής συγκρότησης και της ανάπτυξης σε νέα
πεδία κοινωνικής δραστηριότητας. Χρειάζονται βαθιές µεταρ-
ρυθµιστικές τοµές για να υπάρξει αποκέντρωση των εξουσιών,
αποτελεσµατικοί κοινωνικοί έλεγχοι της πολιτικής και συµµετοχή
των πολιτών στην ασκούµενη πολιτική µέσω αντιπροσωπευτικών
θεσµών. Επιτακτική είναι η ανάγκη για την πολιτική που θα εξα-
σφαλίζει τις εγγυήσεις του κράτους δικαίου µε ουσιαστικά ανε-
ξάρτητη δικαιοσύνη και ανεξάρτητους τους λειτουργούς της, µε
προστασία των κοινωνικών δικαιωµάτων. Οι δηµοκρατικές µε-
ταρρυθµίσεις στον τοµέα των κοινωνικών δικαιωµάτων και η κα-
τάργηση νοµοθετικών ρυθµίσεων που αποσάθρωσαν τις
εργασιακές σχέσεις οφείλουν να αποτελούν αναπόσπαστα στοι-

χεία µιας ουσιαστικά προοδευτικής διακυβέρνησης, πολύ περισ-
σότερο όταν σήµερα, ως µεταπολιτευτικό δηµοκρατικό κεκτη-
µένο, αµφισβητούνται.

∆εν αρκεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναφορά στη πα-
θολογία του πολιτικού συστήµατος. Πρέπει άµεσα να προωθη-
θούν ρυθµίσεις που θα καθιερώνουν εκλογικό σύστηµα που
γνήσια και αναλογικά θα εκφράζει τους κοινωνικούς και πολιτι-
κούς συσχετισµούς. Ο ελεγκτικός ρόλος της Βουλής των Ελλή-
νων πρέπει επί της ουσίας να διευρυνθεί. Η θεσµικά
υποβαθµισµένη λειτουργία της και η παρακολουθηµατική σχέση
της προς την εκάστοτε κυβέρνηση είναι σε πλήρη αναντιστοιχία
µε τον χαρακτήρα της ως του κατ’ εξοχήν εκφραστικού οργάνου
της λαϊκής κυριαρχίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύστηµα που διέπει τις σχέ-
σεις Εκκλησίας και Κράτους δηµιουργεί διαπιστωµένες θεσµικές
συγχύσεις, οι οποίες πρέπει να αρθούν. Ανεξάρτητα από τις υπο-
χρεώσεις της µελλοντικής συνταγµατικής αναθεώρησης για το
χωρισµό Εκκλησίας και Κράτους, είναι αναγκαίο να προωθηθούν
άµεσα συνταγµατικές ρυθµίσεις, επιτρεπτές βέβαια συνταγµα-
τικά για τον κοινό νοµοθέτη, που θα διακρίνουν το ρόλο και τις
αρµοδιότητες της Εκκλησίας και θα τις χωρίζουν από εκείνες του
Κράτους.

Πρέπει να σας πω ότι τα στερεότυπα που ήθελαν την Αριστερά
να αντιστρατεύεται την Εκκλησία δεν µας αφορούν. Μας αφορά
όµως, η ουσιαστική ανεξιθρησκεία και η διάκριση των ρόλων Εκ-
κλησίας και Κράτους ως στοιχείο ενός πολιτικού συστήµατος
που πρέπει να εκσυγχρονιστεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αξίωση της κοινωνίας για δια-
φάνεια στη διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος είναι δυναµικά
παρούσα. Η διαµόρφωση θεσµών που θα θωρακίζουν τη χρηστή
διοίκηση και θα αποτρέπουν τη διαπλοκή είναι το σηµαντικό ζη-
τούµενο.

Η χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ανάγκη από µία
ενιαία, ολοκληρωµένη µεταρρύθµιση του κράτους, µε διοικητική
αποκέντρωση, µε ριζική φορολογική µεταρρύθµιση, µε ανακα-
τανοµή πόρων και εξουσιών υπέρ των αυτοδιοικητικών θεσµών.
Η αποκέντρωση του κράτους προς την αυτοδιοίκηση είναι επι-
τακτική ανάγκη για την ισόρροπη ανάπτυξη και την αντιµετώπιση
των τεράστιων ανισοτήτων που εµφανίζονται µεταξύ κέντρου και
περιφέρειας, αλλά και µεταξύ των περιφερειών. Η ισόρροπη πε-
ριφερειακή ανάπτυξη χρειάζεται ριζικά µέτρα και καινοτόµους
θεσµούς, χρειάζεται ισχυρό το θεσµό της πρωτοβάθµιας- γεω-
γραφικά και πληθυσµιακά αναπροσδιορισµένης και µε εσωτερική
αποκέντρωση- και δευτεροβάθµιας περιφερειακής αυτοδιοίκη-
σης, µε ενισχυµένο τον πολιτικό τους ρόλο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Η Ελλάδα χρειάζεται ένα συνολικό πολιτικό σχέδιο για τη δια-

φάνεια και τον εκδηµοκρατισµό των θεσµών, την αναβάθµιση των
αιρετών οργάνων της αυτοδιοίκησης και τη δηµιουργία χώρου
για µορφές άµεσης δηµοκρατίας και συµµετοχής των πολιτών
στη διαχείριση των υποθέσεων τους για την ενίσχυση του λαϊκού
και κοινωνικού ελέγχου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι βασικές µας αναφορές, οι
αναφορές του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, στο πλαί-
σιο των προγραµµατικών µας θέσεων είναι η ανατροπή του ση-
µερινού υπερσυγκεντρωτικού, γραφειοκρατικού, κοµµατικού και
πελατειακού µορφώµατος µέσα από µια αναγκαία, ενιαία και ολο-
κληρωµένη διοικητική µεταρρύθµιση του πολιτικοδιοικητικού µας
συστήµατος, µε αποκέντρωση, µε ριζική φορολογική µεταρρύθ-
µιση, χωρίς νέους φόρους στους πολίτες και ανακατανοµή
πόρων και εξουσιών υπέρ των αιρετών αυτοδιοικητικών θεσµών,
µεταρρύθµιση που θα συναρθρώνεται µε ένα εθνικό και περιφε-
ρειακό, αειφόρο, αναπτυξιακό και χωροταξικό σχεδιασµό, δια-
σφαλίζοντας πόρους βιώσιµης ανάπτυξης, στοχεύοντας στην
άµεση και στο πλησιέστερο επίπεδο προς τον πολίτη παροχή
υψηλής ποιότητας δηµόσιων αγαθών και υπηρεσιών, µε διαφανή
και αποτελεσµατική διαχείριση, διαχείριση διαφανή των δηµό-
σιων πόρων, ουσιαστική συµµετοχή των πολιτών στη λήψη των
αποφάσεων που τους αφορούν.
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Είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιβεβληµένη η βαθιά
τοµή στο χώρο του δηµόσιου τοµέα, µε ∆ηµόσια ∆ιοίκηση που θα
µετατραπεί από τροχοπέδη κάθε παραγωγικής διαδικασίας σε
αποφασιστικό συντελεστή της, µε αξιοποίηση του δυναµικού της
και την απελευθέρωσή της, προφανώς, από τους καταναγκα-
σµούς της εκάστοτε εκτελεστικής εξουσίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανανεωτική και ριζοσπαστική
Αριστερά θέλει να επηρεάζει την ασκούµενη πολιτική προς όφε-
λος της κοινωνίας. Με το περιεχόµενο των προγραµµατικών της
θέσεων και τη διεκδικητική προώθησή τους, ο τόπος και οι πολί-
τες αναζητούν αλλαγή πολιτικής. Η παρουσία του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς στη Βουλή προσδιορίζεται και οριο-
θετείται µε το πρόγραµµά του και τις πολιτικές του θέσεις.

Κύριε Πρωθυπουργέ, η αντιπολίτευσή µας θα είναι προγραµ-
µατική. Επιδιώκουµε την προώθηση θετικών ρυθµίσεων για την
κοινωνία και τη διαµόρφωση συνθηκών διεξόδου από την ασφυ-
κτική κατάσταση -για τη µεγάλη πλειονότητα ασφυκτική- του ελ-
ληνικού λαού.

Από αυτήν τη θέση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κρίνουµε
τις ρυθµίσεις που θα προωθήσει η Κυβέρνηση. Και είναι προφα-
νές, θα αποκρούσουµε µε όλη τη δύναµή µας ρυθµίσεις που θα
αναπαράγουν τη συντηρητική πολιτική που σώρευσε τα µεγάλα
προβλήµατα στην ελληνική κοινωνία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής του ΠΑΣΟΚ κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
ιδιαίτερη τιµή για µένα να µιλώ σήµερα για πρώτη φορά από το
Βήµα της Βουλής των Ελλήνων.

Με τις εκλογές της 4ης Οκτωβρίου η χώρα γύρισε σελίδα. Ο
τόπος γύρισε την πλάτη σε πολλά νοσηρά φαινόµενα και κακώς
κείµενα της συντηρητικής διακυβέρνησης της τελευταίας πε-
νταετίας. Γύρισε την πλάτη στην έλλειψη σχεδίου και ενδιαφέ-
ροντος για την ελληνική περιφέρεια.

Έχουµε πλήρη συνείδηση του γεγονότος ότι η τεράστια εµπι-
στοσύνη του ελληνικού λαού προς το νέο Πρωθυπουργό Γεώρ-
γιο Παπανδρέου και προς την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ δεν
αποτελεί «λευκή» επιταγή ούτε ισόβιο εγκλωβισµό µέσα σ’ ένα
κοµµατικό χώρο.

Αντίθετα σηµαίνει την έναρξη µιας νέας πολιτικής δράσης για
να αλλάξουµε τον τρόπο διακυβέρνησης και την ανάπτυξη του
τόπου.

Με την ολοκλήρωση του προγράµµατός µας, η χώρα θα έχει
αλλάξει κοινωνικό και πολιτικό πρόσωπο. Θα έχουµε πετύχει
ιστορικές αλλαγές για τον τόπο µας. Γνωρίζουµε ότι τα περιθώ-
ρια είναι µικρά. Η αντοχή και η υποµονή των πολιτών έχει εξα-
ντληθεί. Πρέπει να δράσουµε άµεσα και αποτελεσµατικά, για να
επαναφέρουµε την περιφέρεια και τις ανάγκες της στο επίκεντρο
της πολιτικής και των αποφάσεων.

Η εµπειρία από την πενταετή αποτυχία της Νέας ∆ηµοκρατίας
είναι διδακτική. Η αποθέωση της επικοινωνίας και οι λεκτικές
ακροβασίες για την κάλυψη της απουσίας της πολιτικής δράσης
ήταν η συνταγή της σίγουρης αποτυχίας. Χρειαζόµαστε σχέδιο,
έµπνευση και τόλµη για να κερδίσουµε το µέλλον µας. Και το
έχουµε.

Στη Θεσσαλονίκη, στην περιφέρεια του νοµού, οι πολίτες προ-
σβλέπουν στη διοικητική αλλαγή που εξαγγέλλει η Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ. Κατανοούν τη σηµασία των ισχυρών δήµων και των
αποτελεσµατικών περιφερειών µε αιρετά συµβούλια για να ενι-
σχυθεί η αποκέντρωση και να δοθεί βάρος στην ανάπτυξη των
τοπικών κοινωνιών που ένιωθαν ξεχασµένες από την προηγού-
µενη Κυβέρνηση. Επικροτούν αλλαγές στο εκλογικό σύστηµα
που χτυπούν το «µαύρο» πολιτικό χρήµα και τη διαπλοκή µε τους
ισχυρούς της οικονοµίας. Στηρίζουν τις επιλογές για την αυτο-
νοµία της πολιτικής.

Οι ίδιοι αυτοί πολίτες, όµως, αντιλαµβάνονται πως η αλλαγή
του καθιερωµένου διοικητικού προτύπου της χώρας αποτελεί πα-
ράγοντα προόδου και προϋπόθεση για την επιτυχία της πράσινης
ανάπτυξης και ζήτησαν µε τη ψήφο τους την πολιτική βούληση
για ισόρροπη και βιώσιµη ανάπτυξη σε κάθε νοµό της χώρας που

διαθέτει η νέα Κυβέρνηση, να γίνει πράξη.
Ο Νοµός Θεσσαλονίκης έχει τις προϋποθέσεις για να εφαρ-

µοστούν οι αρχές και οι κανόνες της πράσινης ανάπτυξης. Η δυ-
τική περιοχή, ως κέντρο της οργανωµένης βιοµηχανικής και
επιχειρηµατικής δραστηριότητας και µε έντονη την εταιρική κοι-
νωνική ευθύνη, αποτελεί µια περιοχή µε περιβαλλοντικό πλούτο,
ιστορικό φορτίο και πολιτισµικό ενδιαφέρον.

Είναι σηµαντικό να επισηµάνω ότι η µεταφορά της ∆ιεθνούς
Έκθεσης Θεσσαλονίκης στη Σίνδο αποτελεί µια παρακαταθήκη
για την εγκατάσταση υπερτοπικών λειτουργιών της πόλης στην
περιφέρεια του νοµού. Παράλληλα, η περιοχή αυτή µπορεί και
πρέπει, εκτός από επιχειρηµατικός και εκθεσιακός πόλος, να
γίνει η οικολογική πύλη της Θεσσαλονίκης.

Τα οφέλη από µια τέτοια εξέλιξη στην περιοχή, αλλά και για
την ίδια την πόλη της Θεσσαλονίκης, είναι µεγάλα και προφανή.
Θα δηµιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας, θα αναπλαστεί η πε-
ριοχή, καθώς θα είναι ο «καθρέπτης» της ∆ιεθνούς Έκθεσης και
της ίδιας της Θεσσαλονίκης.

Η επαρχία Λαγκαδά έχει ανεκτίµητο φυσικό πλούτο. Η ορθο-
λογική διαχείριση του νερού, η διάσωση των λιµνών, η ύπαρξη
γεωθερµικών πεδίων, η ανάπτυξη του τουρισµού στο Στρυµονικό
Κόλπο, η βιώσιµη ανάπτυξη της ορεινής περιοχής, είναι σηµα-
ντικά χαρακτηριστικά για την προώθηση της «πράσινης» ανά-
πτυξης.

Όλα αυτά οφείλουν να ενταχθούν σε ένα συνολικό σχέδιο ανά-
πτυξης της περιφέρειας και του Νοµού Θεσσαλονίκης, σχέδιο
που θα ανακουφίσει και θα αλλάξει το πρόσωπο της ίδιας της
πόλης.

Στο συνολικό αυτό συνεκτικό σχέδιο η ανατολική πλευρά του
νοµού, µε την αλµατώδη οικιστική ανάπτυξη και µε τις µεγάλες
τουριστικές δυνατότητες, πρέπει να βρει τη θέση της µε υποδο-
µές που ταιριάζουν στις ανάγκες του σήµερα, υποδοµές ήπιας
αξιοποίησης της όµορφης και εκτεταµένης παραλιακής έκτασης,
υποδοµές σύνδεσης µε τον κυρίως αστικό ιστό της πόλης, µε
άλλα λόγια υποδοµές που βάζουν στο κέντρο την κοινωνία, την
οικογένεια, τον άνθρωπο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το στοίχηµα της παρούσας Κυ-
βέρνησης, µετά την άδεια παρένθεση της διακυβέρνησης από τη
Νέα ∆ηµοκρατία, είναι να κερδίσουµε το χαµένο χρόνο.

Όπως όλοι µας ξέρουµε, οι καιροί δεν περιµένουν. Έχουµε
µπροστά µας δύσκολες επιλογές, αλλά έχουµε επιλογές. Να µην
αφήσουµε άλλο τη δύναµη της αδράνειας να παρασύρει τη
χώρα. Ας στηρίξουµε ένα νέο σχέδιο, µια νέα ελπίδα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής του ΠΑΣΟΚ κ. Κώστας Γείτονας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 4 Οκτώβρη, οι Έλληνες και

οι Ελληνίδες συµπολίτες µας έδωσαν καθαρή και ισχυρή εντολή
στον Γιώργο Παπανδρέου και στο ΠΑΣΟΚ για µία νέα πορεία. Και
θέλω να πω –δεν βλέπω εδώ τον Πρόεδρο του ΛΑΟΣ- ότι αυτή
είναι η «καλή νεράιδα» του Πρωθυπουργού, το 44% του ελληνι-
κού λαού, µε την πρόσφατη ετυµηγορία του.

Έδωσαν, λοιπόν, εντολή όχι νοµής εξουσίας –έτσι την ερµή-
νευσε ο Πρωθυπουργός και έχει απόλυτο δίκιο- αλλά εντολή ανά-
θεσης εργασίας, για να µπει ξανά η Ελλάδα σε τροχιά ανάπτυξης
και προόδου. Η χώρα όλα αυτά τα χρόνια εγκλωβίστηκε σε νο-
σηρό κλίµα ανασφάλειας, απαισιοδοξίας, χαµένης αυτοπεποί-
θησης, χαµένης ελπίδας. Βυθισµένη σε κρίση θεσµών και αξιών.
Ματωµένη από τα δηµοσιονοµικά ελλείµµατα, αλλά κυρίως –και
αυτό χρειάζεται να το τονίσουµε ιδιαίτερα- πληγωµένη από τα
παραγωγικά ελλείµµατα, τα αναπτυξιακά ελλείµµατα που δηµι-
ούργησε η πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας και που έφερε και τα
νοικοκυριά σε απόγνωση και την αγορά σε ασφυξία.

Άκουσα τον κ. Καραµανλή σήµερα να λέει ότι πρέπει να αξιο-
ποιήσουµε το «αναπτυξιακό απόθεµα». Ποιο είναι, αλήθεια, το
αναπτυξιακό απόθεµα το οποίο άφησε; Παραγωγικά ελλείµµατα
άφησαν! Είναι η δεύτερη φορά µε κυβέρνηση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας που έχουµε αρνητικούς ρυθµούς ανάπτυξης. Προηγου-
µένως ο Υπουργός Υποδοµών κ. Ρέππας αναφέρθηκε σ’ ένα
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θέµα το οποίο ίσως δεν έτυχε της προσοχής σας. ∆εν υπάρχουν
µελέτες, άρα δεν υπάρχουν ώριµα έργα για να προχωρήσουµε
στο ΕΣΠΑ και να απορροφήσουµε πόρους.

Πιστεύω ότι µε τη νίκη του ΠΑΣΟΚ και µε τις πρώτες κινήσεις
που έγιναν από τον Πρωθυπουργό, φάνηκε πραγµατικά ξανά ο
ήλιος της ελπίδας. Οι Προγραµµατικές ∆ηλώσεις της Κυβέρνη-
σης, έτσι όπως τις ακούσαµε -ουσιαστικές, µε όραµα και πρό-
γραµµα- είναι –και αυτό, κρίνεται σήµερα εδώ, προσωπικά για
µένα είναι, για µας είναι- σε αντιστοιχία µε τα προτάγµατα της
κοινωνίας και µε τις ανάγκες της χώρας.

Βασικές µας επιδιώξεις, όπως αναφέρθηκαν στις Προγραµ-
µατικές ∆ηλώσεις, είναι η εθνική ανάταση, η οικονοµική ανάταξη,
η παραγωγική ανασυγκρότηση, καθώς και η κοινωνική ευηµερία
και η κοινωνική συνοχή. Πιστεύω ότι µέσα από τις Προγραµµα-
τικές ∆ηλώσεις επιβεβαιώνεται η βασική µας θέση-δέσµευση ότι
στο επίκεντρο της πολιτικής µας είναι ο άνθρωπος. Το «πρώτα ο
πολίτης» διαπερνά όλες τις πολιτικές. Σε αυτό, στο «πρώτα ο πο-
λίτης», κατατείνουν οι προτεινόµενες αλλαγές και τοµές στο κρά-
τος που πρέπει να γίνει σ’ όλα τα επίπεδα φιλικό προς τον πολίτη.
Σε αυτό κατατείνει η αναβάθµιση του Κοινοβουλίου, του αντι-
προσωπευτικού θεσµού των πολιτών και του φορέα έκφρασης
της λαϊκής κυριαρχίας.

Σε αυτό, στο «πρώτα ο πολίτης», στοχεύει η ανασυγκρότηση
και η αναβάθµιση του κοινωνικού κράτους, που τόσο απαξίωσε
η Νέα ∆ηµοκρατία, για υψηλού επιπέδου υπηρεσίες υγείας και
παιδείας και κοινωνικής ασφάλισης. Στοχεύουµε δηλαδή και σε
κράτος δικαίου και σε κράτος αλληλεγγύης.

Ακόµα το σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότησης στοχεύει
στην ευηµερία του πολίτη για µία δυναµική και ανταγωνιστική οι-
κονοµία –γιατί αυτό είναι το ζητούµενο- µε µοχλό τη στήριξη της
υγιούς επιχειρηµατικότητας και το νέο πρότυπο της «πράσινης»
ανάπτυξης.

Και αυτό δεν είναι λόγια, όπως λένε µερικοί. Αυτό σηµαίνει συ-
γκεκριµένες προτεραιότητες. Σηµαίνει συγκεκριµένη αξιοποίηση
των σηµερινών δυνατοτήτων που έχει η χώρα, όλων εκείνων των
συντελεστών που παίζουν ρόλο, έτσι ώστε πραγµατικά να γί-
νουµε ξανά χώρα παραγωγής, χώρα πλούτου, γιατί αλλιώς θα
διανέµουµε τη µιζέρια µας. Και αυτό είναι πρώτος στόχος των
Προγραµµατικών ∆ηλώσεων, πρώτος στόχος της νέας Κυβέρ-
νησης του ΠΑΣΟΚ και του νέου Πρωθυπουργού, δηλαδή να γί-
νουµε ξανά χώρα παραγωγής.

Σε όλα αυτά τα χρόνια της Νέας ∆ηµοκρατίας τα προϊόντα
µας, οι υπηρεσίες µας έχασαν έδαφος. Συνεχώς εισάγουµε πε-
ρισσότερα και εξάγουµε λιγότερα. Τι θα γίνει; ∆είτε πού έφτασε
το έλλειµµα του ισοζυγίου πληρωµών! Σε ύψη ρεκόρ! Η ανά-
πτυξη έχει πέσει σε αρνητικούς ρυθµούς. Εάν δεν γίνουµε χώρα
παραγωγής, δεν έχουµε µέλλον. Το είπε και προχθές µε άλλα
λόγια ο Πρωθυπουργός.

Και, τέλος, στον πολίτη µε την ενίσχυση της κοινωνικής συνο-
χής στοχεύουν τα µέτρα αναδιανοµής, το δικαιότερο φορολο-
γικό σύστηµα, τα µέτρα στήριξης των ασθενεστέρων, των
δανειοληπτών και των µικροµεσαίων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έργο που έχει µπροστά της
η Κυβέρνηση δεν είναι εύκολο. Οι πληγές που υπάρχουν είναι
µεγάλες και ανοιχτές. Όπως είπε χθες ο Πρωθυπουργός, είµαστε
σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης. Η Κυβέρνηση, όµως, δεν αντι-
πολιτεύεται αλλά κυβερνά. Αναµετράται µε τα προβλήµατα, δεν
τα κρύβει ούτε επιχειρεί να τα «φορτώσει» αλλού.

Και θέλω να πω στον κ. Τσίπρα ότι η καταγραφή δεν έχει καµ-
µία σχέση µε την αλήστου µνήµης «απογραφή». Εµείς αποτυπώ-
νουµε τα προβλήµατα για να τα αντιµετωπίσουµε. ∆εν
αντιπολιτευόµαστε την Αντιπολίτευση. Ο τόπος δεν πάει µπρο-
στά µε δύο Αντιπολιτεύσεις. Το είδαµε. Η απελθούσα κυβέρνηση
ουσιαστικά τα έξι χρόνια ήταν η αντιπολίτευση της αντιπολίτευ-
σης!

Σκοπεύουµε, λοιπόν, να κυβερνήσουµε. ∆εν έχουµε ασφαλώς
ούτε µαγικό ραβδί ούτε άσους στο µανίκι. Ξέρουµε, επίσης, ότι
δεν υπάρχει καιρός για χάσιµο. Πιστεύουµε, όµως, ότι πραγµα-
τικά µπορούµε.

Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως και κάθε
κυβέρνηση, θα κρίνεται και θα κριθεί µε βάση το δηµιουργικό της

έργο και όχι µόνο µ’ αυτό, αλλά και µε την επιτυχή αντιµετώπιση
κρίσεων. Γι’ αυτό είναι απαραίτητες οι συνεχείς πρωτοβουλίες, οι
αποφάσεις και οι τοµές. Με µπούσουλα ασφαλώς και οδηγό το
τετράπτυχο που ειπώθηκε -αλλά χρειάζεται να το επαναλάβουµε-
«διαφάνεια-αξιοκρατία-αξιολόγηση-λογοδοσία».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Εκείνο όµως που χρειάζεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και
απαιτείται στις µεγάλες αλλαγές, στις µεγάλες ανατροπές είναι
η συµµετοχή της κοινωνίας. Ο καθένας µας µπορεί να κάνει τη
διαφορά και όλοι µαζί µπορούµε πραγµατικά να πραγµατοποιή-
σουµε την αλλαγή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Βέβαια, ο δρόµος της αλλαγής δεν ήταν ποτέ, όπως δεν είναι
και τώρα ανθόσπαρτος και χωρίς εµπόδια. Ο Πρωθυπουργός στο
Υπουργικό Συµβούλιο, αλλά και χθες στις Προγραµµατικές του
∆ηλώσεις, σήµανε συναγερµό για µια γόνιµη τετραετία µε δηµι-
ουργικό έργο για το λαό µας για την περήφανη και δυνατή Ελ-
λάδα.

Εποµένως καλούµαστε όλοι να αναλάβουµε τις ευθύνες µας
και να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων. Σίγουρα ως Έλλη-
νες µπορούµε καλύτερα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχουν εγγραφεί στον κατάλογο εκατόν σαράντα δύο
συνάδελφοι Βουλευτές. Όπως αντιλαµβάνεστε, το ενδιαφέρον –
και δικαιολογηµένα- είναι πάρα πολύ µεγάλο.

Προκειµένου να υπάρξει η δυνατότητα να δοθεί ο λόγος σε
όσο το δυνατόν περισσότερους συναδέλφους, επαναλαµβάνω
ότι θα ξεκινήσουµε αύριο µε εµβόλιµη συνεδρίαση στις 11.00’
και θα συνεχίσουµε τουλάχιστον µέχρι τις 17.00’…

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ: Στις 10.00’, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Στις 11.00’, κύριε συ-

νάδελφε, εάν µάλιστα έχουν αντοχές οι συνεργάτες µας, οι στε-
νογράφοι, προς τους οποίους απευθύνω και την παράκληση να
µην κάνουµε καθόλου διακοπή, προκειµένου να µπορέσουν να
µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότεροι συνάδελφοι. Εάν, όµως,
δεν αντέχουν, θα χρειαστεί να κάνουµε έστω µιας ώρας µικρή
διακοπή.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Αυτό είναι το πιο σωστό, κύριε Πρό-
εδρε! Αυτό γίνεται πρακτικά πάντοτε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Επίσης, επαναλαµβάνω
την παράκληση προς όλους τους οµιλητές να τηρούµε αυστη-
ρώς το χρόνο.

Επειδή υπήρξε αυτή η δυσκολία να καταρτιστεί ο κατάλογος
λόγω του µεγάλου αριθµού των συναδέλφων που ενεγράφησαν,
τώρα έχουµε τον οριστικό κατάλογο, τηρουµένων των κανόνων
µε τους οποίους είχαµε συµφωνήσει όλοι στην αρχή. Πιθανόν
στην αρχή να υπήρξαν εναλλαγές Βουλευτών όχι µέσα στους κα-
νόνες που είχα ανακοινώσει και για τους οποίους είχαµε συµ-
φωνήσει, αλλά επρόκειτο για ένα πρακτικό θέµα. Από εδώ και
πέρα, µπορούµε να συνεχίσουµε κανονικά.

Το λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Ευστάθιος Κου-
τµερίδης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ: Πάλι συνάδελφος του ΠΑΣΟΚ, κύριε
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αρχίζει λέω, κύριε Ιω-
αννίδη, από τη στιγµή αυτή η εφαρµογή των κύκλων των οµιλη-
τών. Όπως είδατε νωρίτερα, έδωσα το λόγο σε συναδέλφους
της Νέας ∆ηµοκρατίας µε άνεση, χωρίς να παραµένω αυστηρά
σ’ αυτήν τη δέσµευση.

Το λόγο έχει ο κ. Κουτµερίδης για επτά λεπτά.
Κύριε Κουτµερίδη, σας παρακαλώ να τηρήσετε αυστηρά το

χρόνο.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΤΜΕΡΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

κατ’ αρχάς να ευχηθώ καλή κοινοβουλευτική θητεία σε όλους.
Κάθε πολιτικός φορέας, όλα τα κόµµατα αξιολογούνται προε-

κλογικά από τους πολίτες για τις ιδεολογικές και πολιτικές τους
θέσεις, για τις προγραµµατικές τους προτάσεις, αλλά κρίνονται
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µετεκλογικά για την αξιοπιστία τους, κατά πόσο δηλαδή υλοποι-
ούν αυτές τις προγραµµατικές τους υποσχέσεις και δεσµεύσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός της χώρας
µας Γιώργος Παπανδρέου και η νέα διακυβέρνηση αλλάζει τα
πολιτικά ήθη και έθιµα, ανατρέπει τα στερεότυπα συντηρητικά
δεδοµένα, υλοποιεί τις υποσχέσεις και τις δεσµεύσεις και κατο-
χυρώνει την αξιοπρέπεια και την αξιοπιστία του πολιτικού µας
συστήµατος, δίνοντας έτσι ελπίδα και προοπτική στους Έλληνες
πολίτες και στη χώρα µας.

Για πρώτη φορά γίνεται πράξη αυτό που πολλές φορές ειπώ-
θηκε στο παρελθόν, η δέσµευση του Γιώργου Παπανδρέου για
ένα µικρό, ευέλικτο κυβερνητικό σχήµα, µε συγχωνεύσεις, επε-
κτάσεις, καταργήσεις αλλά και δηµιουργία νέων Υπουργείων.
Μικρό, ευέλικτο, παραγωγικό, αποτελεσµατικό κυβερνητικό
σχήµα, γιατί το ζήτηµα της απόδοσης και της αποτελεσµατικό-
τητας µιας κυβέρνησης δεν είναι ποσοτικό. Είναι πρωτίστως πο-
λιτικό και ποιοτικό.

Η πρώτη συνεδρίαση του Υπουργικού Συµβουλίου ήταν αυτή
που επικαιροποίησε και έκανε πράξη τη δέσµευση του Γιώργου
Παπανδρέου να υλοποιηθεί η κεντρική προεκλογική µας διακή-
ρυξη, το προεκλογικό σύνθηµα των εκλογών της 4ηςΟκτωβρίου:
«Πρώτα ο πολίτης, το υποκείµενο της πολιτικής».

Έτσι, στην πρώτη συνεδρίαση του Υπουργικού Συµβουλίου
που πραγµατοποιήθηκε µε την παρουσία του Συνηγόρου του Πο-
λίτη ενηµερώθηκαν όλα τα µέλη του Υπουργικού Συµβουλίου γι’
αυτό που αποτελεί πλέον κοινό τόπο για την ελληνική κοινωνία.

Ο Έλληνας πολίτης είναι σήµερα αµήχανος και αποστασιο-
ποιηµένος. Είναι αδύναµος και αµέτοχος από τις πολιτικές εξε-
λίξεις και τα κοινωνικά δρώµενα, γιατί πιστεύει πως τίποτα δεν
µπορεί να αλλάξει προς το καλύτερο τη µοίρα του, γιατί πιστεύει
πως τίποτα δεν µπορεί να αλλάξει προς το καλύτερο την πορεία
της χώρας µας.

Ο πολίτης δεν εµπιστεύεται το πολιτικό µας σύστηµα. ∆εν
εµπνέεται από την πολιτική. Αµφισβητεί απόλυτα τους πολιτι-
κούς. Ο πολίτης δεν συµµετέχει, γιατί πιστεύει πως ο ίδιος δεν
διαµορφώνει τη µοίρα του αλλά κάποιοι άλλοι αποφασίζουν γι’
αυτόν, χωρίς αυτόν.

Φαινόµενα αλαζονείας, διαφθοράς, συγκάλυψης, αλλά κυρίως
παραγραφής και ατιµωρησίας των πολιτικών έχουν αποδυναµώ-
σει τη σχέση εµπιστοσύνης µεταξύ πολιτών και πολιτικών και
έχουν απαξιώσει συνολικά το πολιτικό µας σύστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανένα πολιτικό κόµµα, καµµία
κυβέρνηση, καµµία αλλαγή, καµµία µεταρρύθµιση δεν µπορεί να
επιτύχει θετικά αποτελέσµατα, όταν οι ίδιοι οι πολίτες δεν συµ-
µετέχουν, όταν οι πολίτες αποστρέφονται το πολιτικό σύστηµα,
όταν οι πολίτες δεν εµπιστεύονται τις πολιτικές πρωτοβουλίες
και τις αγαθές προθέσεις των πολιτικών. Αυτή η αποδυνάµωση
της σχέσης εµπιστοσύνης µεταξύ πολιτών και πολιτικών είναι δια-
χρονικά η παθογένεια του πολιτικού µας συστήµατος.

Εδώ ακριβώς, σε αυτό το σηµείο, παρεµβαίνει ο Πρωθυπουρ-
γός της χώρας µας Γιώργος Παπανδρέου και θέτει ως πρώτη και
κορυφαία προτεραιότητα την ηθική, πολιτική και κοινωνική απο-
κατάσταση της χώρας µας: να ανορθώσουµε µέσα από ριζικές
θεσµικές αλλαγές την αξιοπρέπεια των πολιτικών, την αξιοπιστία
του πολιτικού µας συστήµατος και να αποκαταστήσουµε, επιτέ-
λους, τη σχέση εµπιστοσύνης µεταξύ πολιτών και πολιτικών.

Εδώ ακριβώς παρεµβαίνει ο Γιώργος Παπανδρέου µε πρωτο-
ποριακές και ρηξικέλευθες θεσµικές παρεµβάσεις που αναβαθ-
µίζουν το ρόλο του πολιτικού, κάνουν πιο ελκυστική την πολιτική
και δηµιουργούν κίνητρα στους πολίτες να συµµετέχουν.

Ένα µέρος των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων είναι αυτό που
αφορά την αλλαγή του εκλογικού νόµου, τον έλεγχο των προε-
κλογικών δαπανών για το χτύπηµα του «µαύρου» πολιτικού χρή-
µατος.

Η αναβάθµιση του ελέγχου, το «πόθεν έσχες» των πολιτικών
και των διοικητών και των προέδρων των οργανισµών. Ο έλεγ-
χος, η διαφάνεια και η αξιοπιστία για την ανάρτηση στο διαδί-
κτυο όλων των υπογραφών των Υπουργών και των δηµοσίων
προσώπων που διαχειρίζονται το δηµόσιο χρήµα του ελληνικού
λαού. Η αλλαγή του νόµου περί ευθύνης Υπουργών. Η αναβάθ-
µιση της λειτουργίας του Κοινοβουλίου, όσον αφορά την παρα-

γωγή ποιοτικών νοµοθετηµάτων αλλά και τον ουσιαστικό κοινο-
βουλευτικό έλεγχο. Η αναβάθµιση του ρόλου και του έργου του
Βουλευτή. Η αλλαγή του νέου διοικητικού µοντέλου της χώρας
µας και η ηλεκτρονική διακυβέρνηση. Η συµµετοχή της Βουλής
σε σηµαντικούς τοµείς όπως η τοποθέτηση της ηγεσίας της δι-
καιοσύνης, ο έλεγχος, η διαφάνεια των εξοπλιστικών προγραµ-
µάτων. Η πράσινη ανάπτυξη, η οποία θα αποτελέσει τη βάση της
αναδιάρθρωσης του νέου αναπτυξιακού παραγωγικού µοντέλου
της χώρας µας. Η νέα φορολογική πολιτική για τη δικαιότερη φο-
ρολόγηση των εισοδηµάτων και την αναδιανοµή του πλούτου.

Αυτές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µερικές από τις
πρωτοβουλίες του Πρωθυπουργού µας που παρεµβαίνουν στον
πυρήνα του προβλήµατος που ταλανίζει σήµερα το πολιτικό µας
σύστηµα. Είναι αυτές οι πρωτοβουλίες χωρίς κανένα οικονοµικό
κόστος, αλλά µε πολιτικό, ηθικό και κοινωνικό όφελος. Γιατί για
µας το θέµα της απαξίωσης του πολιτικού µας συστήµατος δεν
είναι οικονοµικό, είναι πρωτίστως ηθικό και πολιτικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µήνυµα των εκλογών της 4ης
Οκτωβρίου είναι ένα ηχηρό µήνυµα από την ελληνική κοινωνία
πως πρέπει επιτέλους να αλλάξει κάτι σε αυτή τη χώρα. Είναι ένα
µήνυµα αλλαγής, ευθύνης, ελπίδας και αισιοδοξίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µας το ΠΑΣΟΚ και την Κυ-
βέρνηση τα λόγια του αείµνηστου ηγέτη και ιδρυτή του ΠΑΣΟΚ
Ανδρέα Παπανδρέου είναι επίκαιρα όσο ποτέ άλλοτε: «∆εν
έχουµε δικαίωµα να αποτύχουµε». ∆εν έχουµε δικαίωµα να απο-
τύχουµε γιατί όραµα του Προέδρου µας και Πρωθυπουργού της
χώρας µας είναι η πίστη όλων των στελεχών του ΠΑΣΟΚ και είναι
η θέληση του ελληνικού λαού. Ναι, µαζί µπορούµε να πετύχουµε
και θα πετύχουµε!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα πρότεινα η συνεδρίασή µας σήµερα να διαρκέσει
µέχρι την πρώτη (1.00’) µεταµεσονύκτια ώρα.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: ∆εκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εκτό;
Οµοφώνως, λοιπόν, δεχόµαστε να συνεχίσουµε µέχρι τη 1.00’

για να υπάρξει δυνατότητα να τοποθετηθούν πολλοί οµιλητές.
Το λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ.

Παύλος Γερουλάνος για δεκαπέντε λεπτά.
Κύριε Γερουλάνο, και προς εσάς η υπόµνηση να περιοριστείτε

αυστηρά στο χρόνο αυτό.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανεβαίνω
σήµερα για πρώτη φορά στο Βήµα του Ελληνικού Κοινοβουλίου,
έχοντας αναλάβει από µέρους της Κυβέρνησης την ευθύνη προ-
στασίας, ανάδειξης και αξιοποίησης της πολιτιστικής µας κλη-
ρονοµιάς, της σύγχρονης δηµιουργίας, των ανεξάντλητων
δυνατοτήτων ποιοτικής φιλοξενίας που µπορεί να δώσει αυτός ο
τόπος και, τέλος, την ευθύνη των ανεξάντλητων δυνατοτήτων,
την ευθύνη επαναφοράς του ανθρώπου και των αναγκών του στο
επίκεντρο κάθε αθλητικής δράσης στη χώρα µας.

Η ένωση των Υπουργείων Πολιτισµού και Τουρισµού έρχεται
να υπηρετήσει ένα φιλόδοξο όραµα. Να αποδείξουµε σε εµάς
τους ίδιους και να αναδείξουµε σε όλον τον κόσµο µε την ποιό-
τητα που µας αξίζει το ποιοι πραγµατικά είµαστε, την ταυτότητά
µας Να αναδείξουµε τη διαφορετικότητά µας, τη µοναδικότητά
µας ως λαός και ως τόπος.

Από την ιστορική κληρονοµιά µας και τις διαχρονικές µας
αξίες, µέχρι το φυσικό µας πλούτο και τα µοναδικά χαρακτηρι-
στικά του οικιστικού µας περιβάλλοντος και από τη σύγχρονη δη-
µιουργικότητα στις τέχνες και στην επιστήµη, µέχρι το πάθος µας
για τον αθλητισµό και τις αξίες που πρεσβεύει.

Ποιος µπορεί να αρνηθεί τη συγκίνηση που νιώθουµε όταν βλέ-
πουµε τον πολιτισµό µας να θαυµάζεται και να υιοθετείται από
άλλους λαούς;

Ποιος από µας δεν νιώθει ζεστασιά στην εικόνα ενός ελληνικού
νησιού ή ενός ελληνικού γραφικού χωριού; Ποιος δεν έχει βγει
στους δρόµους να πανηγυρίσει µε υπερηφάνεια ένα αθλητικό
γεγονός τυλιγµένος µέσα σε µια ελληνική σηµαία; Κανείς και
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καµµία µας. Για έναν πολύ απλό λόγο: όλα αυτά µιλάνε κατευ-
θείαν στην καρδιά µας. Και µιλάνε κατ’ ευθείαν στην καρδιά µας
γιατί µας υπενθυµίζουν ποιοι είµαστε, τι έχουµε, τι µπορούµε να
πετύχουµε. Είναι η ταυτότητά µας. Είναι αυτά που µας ενώνουν
σε κάτι µοναδικά δικό µας ως µέρος της ιστορίας µας, των χα-
ρακτηριστικών που κληρονοµήσαµε και του τρόπου ζωής που
σήµερα µας εκφράζει. Είναι αυτά που µας ενώνουν κατά τις ίδιες
αξίες και νοοτροπίες, ενώ ταυτόχρονα µας διαφοροποιούν από
άλλους λαούς. Είναι αυτά που µπορούν να δώσουν σε καθέναν
από εµάς αξία και δυνατότητες προόδου και ανάπτυξης και, άρα,
αξία και δυνατότητες προόδου και ανάπτυξης για τη χώρα µας.
Και λέω «µπορούν να δώσουν» γιατί αυτό σήµερα δεν συµβαίνει.

Οι στιγµές περηφάνιας που µας χαρίζει η ταυτότητά µας, πα-
ραµένουν στιγµές. Όσα µας κάνουν να νιώθουµε συγκίνηση χά-
νονται µέσα στην απάνθρωπη καθηµερινότητά µας. ∆εν υπάρχει
στόχος, διάθεση, σχεδιασµός, ώστε τα συγκριτικά µας πλεονε-
κτήµατα να δηµιουργήσουν τα θεµέλια της ευηµερίας µας. Και
αυτό γιατί η συντηρητική νοοτροπία των τελευταίων ετών θέλει
την εικόνα να επιβάλλεται πάνω στην ουσία, το θόρυβο να επι-
βάλλεται πάνω στη σκέψη, την ύλη πάνω στην ποιότητα, τη γρα-
φειοκρατία πάνω στη δηµιουργία, τη συντεχνία και το ρουσφέτι
να επιβάλλονται πάνω στην τέχνη και τον αθλητισµό, τη λογική
του τσιµέντου πάνω στο περιβάλλον και τελικά το χρήµα να επι-
βάλλεται πάνω στον άνθρωπο.

Τα συγκριτικά πλεονεκτήµατά µας ισοπεδώνονται και σήµερα
βρισκόµαστε στην αρχή µιας σκληρής µάχης. Μιας µάχης δια-
τήρησης και ανάδειξης του χαρακτήρα και της ταυτότητάς µας.
Μιας µάχης επιβίωσης του ειδικού απέναντι στο γενικό, του ιδι-
αίτερου απέναντι στο ουδέτερο, του όµορφου απέναντι στην αι-
σθητική του µαζικού και των πολυεθνικών, των αξιών απέναντι
στην παντοκρατορία του χρήµατος.

Εµείς βλέπουµε αυτήν τη µάχη ως µια µοναδική ευκαιρία να
εµπνευστούµε από αυτά που έχουµε, να δηµιουργήσουµε αυτά
που µας εκφράζουν, να ακουστούµε ξανά σε όλον τον κόσµο,
διότι έχουµε πολλά να πούµε. Και ξέρουµε ότι αυτά που έχουµε
να πούµε έχουν αξία.

Ένας είναι ο βασικός µας στόχος: Η βελτίωση της ποιότητας
ζωής σε κάθε γωνιά της χώρας. Πώς θέλουµε να το πετύχουµε
αυτό; Με την ανάδειξη και αξιοποίηση όλων των συγκριτικών µας
πλεονεκτηµάτων. Ανάδειξη και αξιοποίηση της ιστορίας, των µου-
σείων, των µνηµείων. Ανάδειξη και αξιοποίηση της παράδοσής
µας από τους παραδοσιακούς οικισµούς µέχρι τα τοπικά µας
έθιµα. Ανάδειξη και αξιοποίηση της σύγχρονης ελληνικής τέχνης
και διανόησης, δίνοντας αξία στον Έλληνα δηµιουργό και διε-
θνοποιώντας το έργο του στον κινηµατογράφο, το θέατρο, τη
µουσική, το χορό, τα εικαστικά, τη λογοτεχνία. Ανάδειξη και αξιο-
ποίηση της σύγχρονης κουλτούρας µας από το σύγχρονο τρόπο
ζωής µέχρι τη µεσογειακή διατροφή. Ανάδειξη και αξιοποίηση
του φυσικού µας πλούτου µε ιδιαίτερη έµφαση σε τοµείς που δη-
µιουργούν συνεργασίες όπως ο οικοτουρισµός, ο αθλητικός του-
ρισµός και η προσέλκυση διεθνών κινηµατογραφικών
παραγωγών. Ανάδειξη και αξιοποίηση πάντα µε σεβασµό απένα-
ντι σε αυτά που έχουµε και απέναντι στις γενιές των Ελλήνων
που θα µας ακολουθήσουν.

Το κυβερνητικό µας πρόγραµµα προβλέπει συγκεκριµένες
τοµές πάνω σε δύο άξονες: Πρώτον, την αναβάθµιση της ποιό-
τητας σε καθετί που δηµιουργούν οι Έλληνες, σε κάθε υπηρε-
σία που προσφέρουν, σε καθετί ελληνικό, ώστε καθετί ελληνικό
να φέρει τη σφραγίδα της ποιότητας και της αξίας. ∆εύτερον, τη
διαφανή και αποτελεσµατική διαχείριση, ώστε κάθε ευρώ του ελ-
ληνικού λαού να πηγαίνει εκεί που πρέπει, εκεί που πιάνει τόπο.

Η έννοια-κλειδί της στρατηγικής µας σε ορίζοντα τετραετίας
είναι η ποιότητα. Η ποιότητα στο παραγόµενο προϊόν και υπηρε-
σία, ώστε να γίνουµε ανταγωνιστικότεροι.

Αλλά και ποιότητα στην καθηµερινότητά µας, ώστε να βελτιώ-
σουµε την ποιότητα ζωής κάθε πολίτη σε κάθε γωνιά της Ελλά-
δας. Γι’ αυτό και θα στηρίξουµε ενέργειες που δίνουν αξία στα
συγκριτικά µας πλεονεκτήµατα. Ενδεικτικά αναφέρω: τη συνέ-
χιση της προσπάθειας, για να ολοκληρωθεί το όραµα της Μελί-
νας Μερκούρη και τόσων άλλων Ελλήνων και ξένων πολιτών, για
την επιστροφή των µαρµάρων του Παρθενώνα. Την περαιτέρω

ανάπτυξη και σε άλλες πόλεις των προγραµµάτων ενοποίησης
αρχαιολογικών χώρων, την ανάδειξη και προστασία του µοναδι-
κού ελληνικού τοπίου µε την επαναφορά του θεσµού της από-
συρσης κτηρίων, την ανάληψη εµβληµατικών δράσεων και
πρωτοβουλιών, όπως η εικόνα της πόλης και η θέσπιση κανόνων
για τις κεραίες της τηλεόρασης, τις επιγραφές και τις διαφηµί-
σεις, η εισαγωγή της αρχιτεκτονικής στα δηµόσια έργα, η υιο-
θεσία µνηµείων από σχολεία, συλλόγους, δήµους και άλλους
φορείς.

Στο ίδιο πλαίσιο αναπτύσσουµε συγκεκριµένες στρατηγικές
προτάσεις για όλες τις µορφές εναλλακτικού τουρισµού, όπως,
για παράδειγµα, ο αγροτουρισµός, ο συνεδριακός τουρισµός, ο
θρησκευτικός, ο κινηµατογραφικός, ώστε να πετύχουµε τουρι-
στική κίνηση δώδεκα µήνες το χρόνο.

Θα στηρίξουµε τη δηµιουργικότητα, την ανάδειξη του ταλέ-
ντου σε όλους τους τοµείς και τη διεύρυνση της ελευθερίας πρό-
σβασης για τον κάθε πολίτη. Ενδεικτικά αναφέρω την άµεση
ψήφιση νόµου- πλαίσιο για τον κινηµατογράφο, το άνοιγµα των
µουσείων στις εκδηλώσεις νεανικής δηµιουργίας, την προώθηση
και προβολή πιστοποιηµένων προϊόντων, όπως αντίγραφα από
µουσεία και διατροφικά προϊόντα, σε συνεργασία µε την ιδιωτική
πρωτοβουλία και ιδιαίτερα τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και
τους γυναικείους συνεταιρισµούς, την υλοποίηση προγραµµά-
των, σε συνεργασία µε την Τοπική Αυτοδιοίκηση, τα περιφερει-
ακά ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, για τη στήριξη των
δηµιουργών σε κάθε τοπική κοινωνία, την ενίσχυση και διεύ-
ρυνση των περιφερειακών δικτύων των τεχνών, όπως τα ∆Η-
ΠΕΘΕ, οι κινηµατογραφικές λέσχες, τα ωδεία, οι βιβλιοθήκες, τα
εικαστικά εργαστήρια.

Στο ίδιο πλαίσιο ανάδειξης των ταλέντων της βελτίωσης της
ποιότητας ζωής και της διεύρυνσης των επιλογών κάθε πολίτη
στοχεύουν και οι συγκεκριµένες προτεραιότητές µας για τον
αθλητισµό, όπως η στήριξη του σχολικού αθλητισµού και η
ένταξή τους στο πρόγραµµα των νηπιαγωγείων, η σύνδεση του
σωµατειακού αθλητισµού µε το σχολείο και τους δηµοτικούς
αθλητικούς οργανισµούς, η ανάπτυξη του µαζικού αθλητισµού
µε την προώθηση της διά βίου άθλησης, το άνοιγµα των ολυ-
µπιακών εγκαταστάσεων στους πολίτες, σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Περιβάλλοντος.

Εδώ θα ήθελα να υπογραµµίσω το εξής: Η βία στα γήπεδα και
το ντόπινγκ δεν συνάδουν µε το δικό µας πολιτισµό και µε τις
δικές µας αξίες. Πρέπει να αντιµετωπιστούν ως καρκίνωµα που
πρέπει να ξερριζωθεί από τον κοινωνικό µας ιστό, γιατί ο πολιτι-
σµός µας και η ταυτότητά µας προσβάλλονται όσο οι αθλητικοί
χώροι θυµίζουν εµπόλεµη ζώνη, όσο ο γονιός φοβάται να πάει
µε το παιδί του στο γήπεδο. Ο πολιτισµός µας και η ταυτότητά
µας προσβάλλονται όσο υπάρχουν προπονητές, που θυσιάζουν
την υγεία των αθλητών στο βωµό του χρήµατος και της προσω-
πικής τους φήµης.

Με την προσθήκη των κρατικών µέσων στο Υπουργείο Πολιτι-
σµού και Τουρισµού επιδιώκουµε την ανάδειξη της ταυτότητάς
µας, όπως αυτή εκφράζεται σε κάθε δράση και δηµιουργία του
Έλληνα πολίτη. Θέλουµε µε τα κρατικά µέσα να διευρύνουµε την
πρόσβαση κάθε πολίτη στη γνώση, στην εξοικείωσή του µε τα
στοιχεία της κληρονοµιάς µας, µε τη σύγχρονη κουλτούρα µας,
τις οµορφιές της πατρίδας µας και τους θύλακες δηµιουργικό-
τητας που είναι διεσπαρµένοι σε όλη την Ελλάδα. Οι σηµερινές
τεχνολογικές δυνατότητες µας προσφέρουν µια ανεπανάληπτη
ευκαιρία να επικοινωνήσουµε µε κάθε Έλληνα, µε κάθε Έλληνα
της διασποράς, µε κάθε πολίτη του κόσµου, µε κάθε ξένο που
θέλει να µας ακούσει. Το διαδίκτυο και τα δορυφορικά κανάλια
είναι µια ευκαιρία να αναδείξουµε αυτό που µας κάνει διαφορε-
τικούς. Η παγκόσµια κοινότητα περιµένει. Το µικρόφωνο της Ελ-
λάδας παραµένει ανοικτό, αλλά για την ώρα εκπέµπει µόνο
ψιθύρους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεύτερος βασικός άξονας των
παρεµβάσεων που προγραµµατίζουµε είναι η αποτελεσµατική
και διαφανής διαχείριση των χρηµάτων του ελληνικού λαού. Ο
χώρος του πολιτισµού µαστίζεται από διοικητικά προβλήµατα
που εµποδίζουν τη συγκροτηµένη και συγχρονισµένη παρέµβασή
µας. Οι συµβασιούχοι και οι εργαζόµενοι µε καθεστώς «STAGE»
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ανέρχονται, σχεδόν, στο 50% του συνολικού προσωπικού των
υπηρεσιών. Άνθρωποι µε βαθιά γνώση της δουλειάς βρίσκονται
σε οµηρία. Η στάση µας απέναντί τους, ο τρόπος που αντιλαµ-
βανόµαστε την εργασία, αλλά και ο τρόπος µε τον οποίο διαχει-
ριζόµαστε το ανθρώπινο δυναµικό στον πολιτισµό, δεν µπορεί να
συνεχιστεί µε αυτές τις πρακτικές. Τα συστήµατα µηχανογρά-
φησης και ηλεκτρονικής εξυπηρέτησης και του προσωπικού και
του πολίτη είναι απηρχαιωµένα, όταν δεν είναι ανύπαρκτα.

Αποτέλεσµα, πολύτιµες για την πατρίδα µας και τον πολιτισµό
µας εργατοώρες σπαταλούνται. Η διαφάνεια στη διαχείριση είναι
τουλάχιστον προβληµατική.

Ανάλογα φαινόµενα παρατηρούνται και στο χώρο του τουρι-
σµού: γραφειοκρατία, αλληλοεπικαλύψεις αρµοδιοτήτων, κατα-
φανείς ελλείψεις συντονισµού και κακοδιαχείριση.

Ζωτική είναι και η ανάγκη να υπάρξει επιτέλους πλήρης δια-
φάνεια και ορθολογική κατανοµή στις επιχορηγείσες αθλητικές
οµοσπονδίες.

Οι παρεµβάσεις µας για την αποτελεσµατική και διαφανή δια-
χείριση των χρηµάτων θα είναι άµεσες:

Πρώτον, η ηλεκτρονική διακυβέρνηση. Πλήρης δηµοσιοποί-
ηση κάθε απόφασης που συνεπάγεται δαπάνη από τα χρήµατα
του Ελληνικού λαού, σαφείς και δηµοσιοποιηµένους όρους και
κανόνες στη χρηµατοδότηση έργων, προγραµµάτων, δράσεων
και φορέων, µητρώο αιτούντων φυσικών και νοµικών προσώπων
για την ανάληψη δράσεων σε όλους τους τοµείς αρµοδιότητος
του Υπουργείου.

∆εύτερον, κάλυψη οργανικών θέσεων µε προσλήψεις µέσω
του ΑΣΕΠ, ώστε να δοθεί τέρµα στην κοµµατικοποίηση των προ-
σλήψεων.

Τέλος, θεσµοθέτηση διαρκούς συνεργασίας της πολιτείας µε
τις οµοσπονδίες για τετραετή προγραµµατισµό ανά οµοσπονδία,
ώστε οι επιχορηγήσεις να είναι επαρκείς, ορθολογικές, διαφα-
νείς και αντικειµενικές.

Ο πολιτισµός, ο αθλητισµός, ο τουρισµός, η δηµιουργία σε
κάθε της µορφή και δεν µπορεί και δεν πρέπει να απορρέει από
την εξουσία. Ο πολιτικός µας ρόλος είναι να δίνουµε κατεύθυνση,
να θέτουµε προτεραιότητες και να αναδεικνύουµε συνέργειες.
Ο ρόλος µας είναι να απελευθερώνουµε και όχι να περιορίζουµε.

Έχουµε πλήρη συναίσθηση ότι η µάχη που έχουµε µπροστά
µας θα είναι σκληρή αλλά και συναρπαστική, θα είναι όµορφη.
Γιατί σε τελική ανάλυση αφορά σε όλα εκείνα που έχουν συν-
δυαστεί µε στιγµές εθνικής ανάτασης.

Όλα αυτά που µας γεµίζουν, µας ενθουσιάζουν, µας συγκι-
νούν, είναι µία µάχη που µπορούµε να κερδίσουµε γιατί θα την
δώσουµε µε τα πιο δυνατά µας όπλα, τις αξίες µας, την ελευθε-
ρία στο δηµιουργό, τη δηµοκρατία στην έκφραση, τη διαφάνεια
σε κάθε λειτουργία µας, την ισονοµία και την αξιοκρατία έναντι
όλων, το σεβασµό σε κάθε πολίτη και σε κάθε τι που συνιστά πε-
ριουσία όλων µας. Αυτές τις αξίες πρεσβεύουµε, µε αυτές τις
αξίες θα πορευτεί η Κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου και γι’
αυτές τις αξίες θα επιδιώξω τη συνδροµή όλων εκείνων που
έχουν κάτι να προσφέρουν, απ’ όπου και αν προέρχονται. Κάθε
ιδέα που τις υπηρετεί είναι για µένα όχι µόνο ευπρόσδεκτη αλλά
και απαραίτητη, είναι για µένα πλούτος. Και το λέω µε κάθε ειλι-
κρίνεια.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Γερουλάνο στην παρθε-
νική δική του οµιλία στην Αίθουσα αυτή.

Μόνο κατά δώδεκα δευτερόλεπτα υπερέβη το χρόνο. Εποµέ-
νως µπορούµε να του πούµε ότι ήταν πολύ καλός και σε σχέση
µε το χρόνο!

Ο κ. Ιωαννίδης έχει το λόγο. Στον κατάλογο θα δείτε τον κ. Κα-
λαφάτη, αλλά ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας ∆ηµοκρατίας ζήτησε να γίνει αυτή η αµοιβαία αλλαγή.

Ορίστε, κύριε Ιωαννίδη, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα κι εγώ µε τη σειρά µου να ευχηθώ κάθε επιτυχία σε

όλους τους συναδέλφους καθώς και στην Κυβέρνηση.
Εµείς από την πλευρά µας θα ασκήσουµε µε υπευθυνότητα το

ρόλο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, συµπαραστάτες εκεί που
πρέπει και επικριτές εκεί που πρέπει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να κάνω µία
αναφορά στον τοµέα του αθλητισµού, που είχα την τιµή και το
προνόµιο να προΐσταµαι τα δύο τελευταία χρόνια. Έναν τοµέα
στον οποίο βαθιά πιστεύουµε όχι µόνο ως µέσο διασφάλισης,
υγείας ψυχικής, σωµατικής και πνευµατικής, αλλά και ως φορέα
καλλιέργειας και εµπέδωσης αρχών και αξιών για τη δηµιουργία
ολοκληρωµένων προσωπικοτήτων µε επίκεντρο το ήθος.

Ο αθλητισµός διδάσκει πανανθρώπινες αξίες, τη συνεργασία,
την ανταγωνιστικότητα, την πειθαρχία, την αυτοσυγκέντρωση,
την αδικία χωρίς πόνο γιατί στη ζωή αργότερα θα πονέσεις. Είναι
το πιο αξιοκρατικό κοµµάτι της κοινωνίας. Κανένας δεν µπορεί να
χαριστεί είτε σε ατοµικό άθληµα στο οποίο µετράνε ο πήχης και
το χρονόµετρο, είτε σε οµαδικό.

Με το πνεύµα αυτό, λοιπόν, εφαρµόσαµε διάφορα προγράµ-
µατα µαζικού αθλητισµού, προγράµµατα άθλησης για όλους,
µαζί µε τους δήµους, από τα οποία επωφελήθηκαν πάνω από δια-
κόσιες πενήντα χιλιάδες συµπολίτες µας όλων των ηλικιών. Επί-
σης είχαµε τρία προγράµµατα και εννιακόσιους γυµναστές που
είχαν σύµβαση οκτώ µηνών. Κύριε Γερουλάνε, υπάρχουν ήδη εν-
νιακόσιοι γυµναστές εγκεκριµένοι από το Υπουργείο Οικονοµι-
κών, από το λογιστήριο και θα πρέπει να γίνουν οι διαδικασίες
για να προσληφθούν για να αρχίσουν τα προγράµµατα µαζικού
αθλητισµού που προαναφέρατε. Από τους εννιακόσιους αυτούς
γυµναστές οι τετρακόσιοι πενήντα είναι για το χώρο των αθλο-
χώρων, δηλαδή ανοίγουµε σχολεία το απόγευµα µε την έγκριση
του Υπουργείου Παιδείας και των δήµων, ώστε η µητέρα να πη-
γαίνει τα παιδιά στο κοντινό σχολείο και χωρίς χρήµατα ο φτω-
χός να µπορεί να παρακολουθεί προγράµµατα και να µάθει από
τους γυµναστές. Οι υπόλοιποι είναι τριακόσιοι καθηγητές Φυσι-
κής Αγωγής που ασχολούνται µε το µαζικό αθλητισµό και εκα-
τόν πενήντα καθηγητές Φυσικής Αγωγής στα προγράµµατα
αξιολόγησης ταλέντων για κάθε άθληµα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Προχωρήσαµε σε εκστρατείες ενηµέρωσης και ευαισθητοποί-
ησης της κοινωνίας για τη µάστιγα της παιδικής παχυσαρκίας µε
τη δηµιουργία και προβολή του τηλεοπτικού σποτ «Μπες κι εσύ
στο παιχνίδι». Παρ’ όλο που έχουµε µεσογειακή διατροφή, το
36% των παιδιών είναι υπέρβαρα ή λιπόσαρκα. Αυτό είναι τρο-
µερό για τη χώρα µας και γι’ αυτόν το λόγο εφαρµόσαµε µία
πρωτοβουλία για τη µέτρηση του σωµατικού βάρους, ύψους, λί-
πους καθώς και των διατροφικών συνηθειών, µε ερωτήσεις τις
οποίες έθεσε το Χαροκόπειο Πανεπιστήµιο ώστε να υπάρχει επι-
στηµονική αξιολόγηση και µετρήσαµε τις ηλικίες επτά έως οκτώ
ετών, την τετάρτη δηµοτικού σ’ όλη την Ελλάδα. Πήραµε µία
τάξη του δηµοτικού και µετρήσαµε ενενήντα χιλιάδες παιδιά.
Υπήρξαν εβδοµήντα πέντε χιλιάδες απαντήσεις σε όλες τις µε-
τρήσεις. Με τήρηση των προσωπικών δεδοµένων οι απαντήσεις
έφτασαν στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση και µέσω του σχολείου
στους γονείς και ανέφερε το κάθε γράµµα συγκεκριµένα για το
κάθε παιδί, δηλαδή «ο Γιωργάκης σου, η Ελένη µου» κ.λπ., όχι
πλέον γενικά και ανέφερε το τι πρέπει να κάνει κάθε παιδί ώστε
να µπορέσει να προχωρήσει και να µην έχει το πρόβληµα που
αντιµετωπίζει το 36% των παιδιών. Το 2008-2009 επιλέξαµε την
τρίτη και την πέµπτη δηµοτικού. Έγιναν εκατόν ογδόντα χιλιά-
δες µετρήσεις και εστάλησαν ήδη στους γονείς. Όποιος έχει
παιδί που ήταν στην τρίτη ή στην πέµπτη δηµοτικού θα λάβει ενη-
µέρωση από το Χαροκόπειο Πανεπιστήµιο για το τι πρέπει να
προσέξει το παιδί του. Σε αυτό βοήθησε το Υπουργείο Παιδείας
που έδωσε τη συναίνεση, ώστε να µπορέσουµε να κάνουµε αυτές
τις µετρήσεις. Λόγω των πρόωρων εκλογών δεν µπορέσαµε να
ολοκληρώσουµε γιατί αυτό πρέπει να γίνει από τα νήπια µέχρι
και την τρίτη γυµνασίου για να παρακολουθεί ο γονιός κάθε
χρόνο το παιδί του στις κανονικές καµπύλες, ώστε το παιδί να
µην κινδυνεύσει ποτέ. Έχω ενηµερώσει την Υπουργό Παιδείας
κ. ∆ιαµαντοπούλου και τα χρήµατα που χρειάζονται είναι 500.000
µε 600.000 ευρώ, ώστε και στις δέκα τάξεις από το νηπιαγωγείο
µέχρι και την τρίτη γυµνασίου να γίνονται οι µετρήσεις.

Θεσπίσαµε µέτρα για την καταπολέµηση του ντόπινγκ. Έχουµε
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πλέον ένα από τα πιο αυστηρά θεσµικά πλαίσια µε στόχο την
προστασία της υγείας των αθλητών και του αθλητισµού µας.

Πήραµε µέτρα για την καταπολέµηση της βίας στους αθλητι-
κούς χώρους. Μετά τις κάµερες, αυτήν τη στιγµή σε τέσσερα γή-
πεδα λειτουργεί πιλοτικά το ηλεκτρονικό εισιτήριο. Ελπίζω ότι θα
συνεχιστεί και θα µπει σε όλα τα γήπεδα.

Ταυτόχρονα, δροµολογήσαµε ένα τεράστιο πρόγραµµα κατα-
σκευής αθλητικών έργων, γιατί το µονοπώλιο των παιδιών, το
οποίο είχαν στο χρόνο και στο χώρο, τους το στερήσαµε. Εµείς
η πολιτεία στερήσαµε το χώρο, οι δε γονείς το χρόνο λόγω των
φροντιστηρίων.

Γι’ αυτόν το λόγο χρειάζεται εµείς να τους δώσουµε τις παλιές
αλάνες, τις οποίες είχαµε όταν ήµασταν µικροί. Πήγαµε σε κάθε
γειτονιά και κάναµε κυψέλες άθλησης για τη νέα γενιά, χρησι-
µοποιώντας όλα τα διαθέσιµα εργαλεία και για πρώτη φορά και
τις συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα.

Επενδύσαµε στη δύναµη του αθλητισµού, κεφαλαιοποιώντας
συνεχώς το θετικό απόηχο των Ολυµπιακών και Παραολυµπια-
κών Αγώνων του 2004.

∆ιεκδικήσαµε και κερδίσαµε µεγάλες αθλητικές διοργανώσεις
όπως τον Παγκόσµιο Τελικό Στίβου, που έγινε πρόσφατα στη
Θεσσαλονίκη, τους Μεσογειακούς Αγώνες του 2013, καθώς και
τους Παγκόσµιους Αγώνες Κωφών το 2011 και τους Παγκόσµι-
ους Αγώνες των Special Olympics.

Είµαι βέβαιος ότι η νέα ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού θα
συνεχίσει µε αµείωτους ρυθµούς την προετοιµασία των διοργα-
νώσεων αυτών, ώστε για άλλη µία φορά η Ελλάδα να ανταπο-
κριθεί στις δικαίως υψηλές προσδοκίες της διεθνούς αθλητικής
κοινότητας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-
αφήνουµε ένα σηµαντικό έργο στον τοµέα του αθλητισµού, στο
οποίο ελπίζω να «πατήσει» η νέα Κυβέρνηση, να το αξιοποιήσει,
αλλά και να το αναπτύξει περαιτέρω.

Κύριε Πρόεδρε, προσέξτε λίγο και βάλτε στον αθλητισµό άν-
θρωπο, γιατί ήδη υπάρχουν χρήµατα υπογεγραµµένα, τα οποία
πρέπει να πάνε στις οµοσπονδίες, τις ενώσεις κ.λπ.. Είναι όλα
έτοιµα και πρέπει να σταλούν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. ∆ηµήτριος Κουσελάς.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πρώτη φορά µετά από αρ-

κετά χρόνια ο ελληνικός λαός περίµενε µε πραγµατικό ενδιαφέ-
ρον να ακούσει τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις του νέου
Πρωθυπουργού, του Γιώργου Παπανδρέου. Και άκουσε όχι δη-
λώσεις, όχι έκθεση ιδεών, όπως είχαµε συνηθίσει το τελευταίο
χρονικό διάστηµα, αλλά προγραµµατικές δεσµεύσεις. ∆εσµεύ-
σεις που στο σύνολό τους συνθέτουν ένα ολοκληρωµένο σχέδιο
εξόδου από την πολυδιάστατη οικονοµική και κοινωνική κρίση
που µαστίζει τη χώρα, κρίση που η απελθούσα κυβέρνηση όχι
µόνο ευθύνεται για τη δηµιουργία της, αλλά και συγκάλυψε το
εύρος και το µέγεθός της και στον ελληνικό λαό και στην Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Σήµερα ο πολίτης διαπιστώνει ότι δεν υπάρχει καµµία από-
σταση µεταξύ αυτών που εµείς λέγαµε προεκλογικά και των προ-
γραµµατικών δεσµεύσεων της νέας Κυβέρνησης. Και όχι µόνο
δεν υπάρχει καµµία απόσταση, αλλά υπάρχει η πολιτική βούληση
αυτές οι δεσµεύσεις να γίνουν πράξη.

∆ιότι για εµάς η µεγάλη εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού στις
4 του Οκτώβρη είναι εντολή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
χτίσουµε µία νέα Ελλάδα, µία Ελλάδα των αξιών, µία δίκαιη Ελ-
λάδα, µια πατρίδα που θα µας κάνει υπερήφανους. Είναι εντολή
να σπάσουµε το φαύλο κύκλο της άνισης επιβάρυνσης, της
υπερχρέωσης των νοικοκυριών και της µεγάλης ανασφάλειας
που κυριαρχεί απ’ άκρου εις άκρον στη χώρα. Να σπάσουµε το
φαύλο κύκλο της περιθωριοποίησης της υπαίθρου, του µαρα-
σµού για τους αγρότες και τους µικροµεσαίους.

Είναι εντολή να σπάσουµε το φαύλο κύκλο της ανεργίας, της

αποµείωσης των µισθών και των συντάξεων, της υποβάθµισης
του περιβάλλοντος, της απαξίωσης της υγείας, της παιδείας, που
αποτελούν δηµόσια αγαθά.

∆ώσαµε όρκο στον ανώνυµο πολίτη, στον πολίτη που αγωνιά
για την καθηµερινότητα, για το µέλλον των παιδιών του, που αγω-
νιά για το αν θα έχει αύριο δουλειά, για το αν θα πιάσει τόπο ο
µόχθος του είτε στο χωράφι είτε στο µαγαζί.

∆εσµευτήκαµε στον πολίτη που ψάχνει το δίκιο του και δεν το
βρίσκει, που περιµένει µε τις ώρες, µε τις µέρες στις ουρές του
ΙΚΑ, του ΟΓΑ, των νοσοκοµείων, της Πολεοδοµίας.

∆εσµευτήκαµε στον πολίτη που νιώθει ανίσχυρος και ανυπε-
ράσπιστος στην εγκληµατικότητα, στη διαφθορά, στη θέληση
των οικονοµικά ισχυρών. Σε αυτόν τον απαυδισµένο πολίτη δε-
σµευτήκαµε να διαψεύσουµε την απαισιοδοξία του ότι τίποτε δεν
µπορεί να αλλάξει σ’ αυτήν τη χώρα, ότι αυτή, όπως είπε ο Πρω-
θυπουργός, είναι η µοίρα µας. ∆εσµευτήκαµε να αλλάξουµε το
κράτος, τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, χτυπώντας την αδιαφάνεια, τη
γραφειοκρατία, την ανοµία και τη διαφθορά.

Γι’ αυτό και ο νέος Πρωθυπουργός, ο Γιώργος Παπανδρέου,
αναφέρθηκε σε συγκεκριµένα και στοχευµένα µέτρα για την οι-
κονοµία, την κοινωνία, το περιβάλλον και τους θεσµούς και παρ’
όλο το µέγεθος της οικονοµικής κρίσης, έδωσε µε την τοποθέ-
τησή του το στίγµα της αναδιανοµής αλλά και της κοινωνικής πο-
λιτικής που θα ακολουθήσει το ΠΑΣΟΚ. Πολιτικής µε την
καθιέρωση κατ’ αρχάς ενός απλού και δίκαιου φορολογικού συ-
στήµατος, όπου ο καθένας θα πληρώνει µε βάση τη φοροδοτική
του ικανότητα, (γιατί έχουµε φτάσει στο σηµείο το κεφάλαιο να
πληρώνει φόρους σαν να είναι εργασία και η εργασία σαν να
είναι κεφάλαιο), µε αυξήσεις στους µισθούς και τις συντάξεις
πάνω από τον πληθωρισµό, µε το πάγωµα των τιµολογίων των
∆ΕΚΟ για όλο τον επόµενο χρόνο, µε άµεση αύξηση των κατώ-
τατων αγροτικών συντάξεων κατά 30 ευρώ το µήνα, µε άµεση
καταβολή της πρώτης δόσης του επιδόµατος αλληλεγγύης για
τις οικονοµικά ασθενέστερες τάξεις, µε 1.000.000.000 ευρώ επι-
πλέον στην παιδεία, µε τρεις χιλιάδες προσλήψεις κατ’ έτος στα
νοσοκοµεία, προκειµένου τα νοσοκοµεία, τα κέντρα υγείας, τα
αγροτικά ιατρεία να µπορούν να λειτουργούν είκοσι τέσσερις
ώρες το εικοσιτετράωρο, µε στήριξη των µικροµεσαίων επιχει-
ρήσεων και των δανειοληπτών. Αυτές είναι λίγες µόνο από τις
δεσµεύσεις τις οποίες έχουµε αναλάβει και τις οποίες, στο πλαί-
σιο ενός συγκεκριµένου χρονοδιαγράµµατος, θα κάνουµε πράξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πλαίσιο των προγραµµατι-
κών δεσµεύσεων έχει οπωσδήποτε προοπτική και µπορεί κάλλι-
στα να αντιµετωπιστεί µία σειρά από προβλήµατα που αφορούν
στην περιφέρεια αλλά και στο Νοµό Μεσσηνίας, το νοµό που έχω
την τιµή να εκπροσωπώ στο Εθνικό µας Κοινοβούλιο.

Αυτά είναι κατ’ αρχάς η σωστή αξιοποίηση του ΕΣΠΑ, του ∆’
Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης, που δυστυχώς η απορροφητικό-
τητά του µέχρι πρόσφατα ήταν µηδενική, η επίσπευση της ολο-
κλήρωσης των µεγάλων εθνικών έργων, των εθνικών δικτύων, η
αναβάθµιση του σιδηροδρόµου και του αεροδροµίου Καλαµά-
τας, η στήριξη του εισοδήµατος των παραγωγών µε τη µείωση
του καλλιεργητικού κόστους, ο έλεγχος της αγοράς, το χτύπηµα
των καρτέλ, η στήριξη των επώνυµων, των πιστοποιηµένων ποι-
οτικών προϊόντων, η χάραξη εθνικής στρατηγικής για το λάδι,
που όντως είναι εθνικό προϊόν, η στήριξη των νέων αγροτών και
η διασφάλιση βιώσιµης απασχόλησης των νέων στην ύπαιθρο και
στις πόλεις, η ανασυγκρότηση των πυρόπληκτων περιοχών του
νοµού µας κατ’ αναλογία µε το Νοµό Ηλείας, η δηµιουργία νέων
πράσινων επενδυτικών ευκαιριών µε συνδυασµένη µετάβαση σε
νέες ποιοτικές δραστηριότητες τουρισµού, πολιτισµού και αξιο-
ποίησης του περιβάλλοντος, όπως άλλωστε ανέφερε ο Υπουρ-
γός Πολιτισµού κ. Γερουλάνος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θέλω να πω ότι η
χώρα µας και ο τόπος µας µπορεί και πρέπει να πάει µπροστά. Το
οφείλουµε άλλωστε στη νέα γενιά, το µέλλον της οποίας έχει ση-
µαντικά υποθηκευτεί µέχρι σήµερα. Με όραµα, µε σχέδιο και µε
σκληρή δουλειά αλλάζουµε σελίδα. Ξεκινάµε µία νέα πορεία για
την Ελλάδα που µας αξίζει, για µία δίκαιη κοινωνία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αλέξανδρος ∆ερµεντζόπουλος.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ∆ΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θέλω να ευχηθώ σε
όλους καλή δουλειά, και στην Κυβέρνηση και στην Αντιπολί-
τευση, µε ουσιαστικά αποτελέσµατα και επ’ ωφελεία των πολι-
τών και του έθνους. Είναι δύσκολο να ασκήσει κανείς κριτική επί
των έργων σε µία Κυβέρνηση µόλις δέκα ηµερών, γιατί είναι
ακόµα ώρα ευφορίας, είναι ώρα προγραµµατισµού και λόγων.
Είναι πολύ νωρίς, λοιπόν, να ασκήσεις κριτική πάνω στην όποια
ετυµηγορία του λαού. Έτσι, για την ώρα καλούµαστε –και αυτό
κάνουµε- να ασκήσουµε την κριτική µας µόνο επί των λόγων. Έρ-
χεται, όµως, σύντοµα και η ώρα της υλοποίησης των υπεσχηµέ-
νων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε χθες και ακούµε και
σήµερα µετεκλογικά έναν στρογγυλεµένο πολιτικό λόγο, σαν να
είµαστε ακόµα σε µία προεκλογική περίοδο. Ακούσαµε ωραίες
Προγραµµατικές ∆ηλώσεις και προθέσεις, που δύσκολα στο µε-
γάλο τους µέρος µπορείς να διαφωνήσεις. Το ζητούµενο, όµως,
είναι το πώς θα υλοποιηθούν, πώς θα γίνουν πράξη.

Αυτές οι Προγραµµατικές ∆ηλώσεις, λοιπόν, που αποτελούν
ένα εξαιρετικό κείµενο ιδεών, στο µεγάλο µέρος τους ταυτίζο-
νται µε τις πολιτικές, τις θέσεις και τις πράξεις της προηγούµε-
νης κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας. Και συνοδεύτηκαν,
βέβαια, αυτές οι δηλώσεις µε ένα πλήθος από γενικόλογες και
αόριστες ευχές. Αυτό, όµως, που περιµέναµε να ακούσουµε –και
µαζί µε εµάς και ο ελληνικός λαός- είναι τι συγκεκριµένα θα γίνει.
Αντ’ αυτού, είδαµε µία προσπάθεια µηδενισµού όλων όσων η
προηγούµενη κυβέρνηση έπραξε. Σε µερικά σηµεία, µάλιστα,
υπήρξε και κάποια διαστρέβλωση, όπως ό,τι ακούσαµε για «γα-
λάζιο» κράτος διαφθοράς, αδιαφάνειας, αναξιοκρατίας. Έγινε
µία προσπάθεια να ψηλώσει αυτή η Κυβέρνηση, κονταίνοντας
αυτήν που έφυγε. Έτσι θα πορευθείτε άραγε, απαξιώνοντας το
έργο της προηγούµενης κυβέρνησης; Αυτό ζητά τελικά σήµερα
η κοινωνία;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας έκανε έργο και µάλιστα σηµαντικό σε όλους τους τοµείς.
Γι’ αυτό το έργο εµείς είµαστε περήφανοι.

Ευχήθηκα στη νέα Κυβέρνηση καλή δουλειά. ∆υστυχώς, όµως,
ο µόλις δέκα ηµερών βίος της δεν προοιωνίζεται εκπλήρωση
αυτής της ευχής.

Τι είδαµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόλις µέσα
σε δέκα µέρες; Είδαµε ανακοινώσεις περί οικονοµικής δυσπρα-
γίας. Είδαµε διατήρηση του ΕΤΑΚ αντί κατάργησης, άµεσης µά-
λιστα όπως είχε εξαγγελθεί. Είδαµε την επαναφορά του φόρου
γονικής παροχής και του φόρου κληρονοµιών, χωρίς να εξαγ-
γέλλεται κανένα αντιστάθµισµα. Είδαµε κατάργηση του Υπουρ-
γείου Μακεδονίας - Θράκης και µία ουσιαστική υποβάθµιση ενός
σηµαντικού άλλου Υπουργείου, του Υπουργείου Εµπορικής Ναυ-
τιλίας, µε τη συγχώνευσή του σε κάποιο άλλο. Είδαµε την κα-
τάργηση της ενισχυτικής διδασκαλίας στη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση. Είδαµε σήµερα την αλλαγή των όρων των διαγωνι-
σµών για την πρόσληψη των επαγγελµατιών οπλιτών, των ΕΠΟΠ,
και αυτού που ήδη έχει γίνει και του διαγωνισµού που είναι σε
εξέλιξη.

Τελικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ φοβάµαι ότι η νο-
οτροπία και ο τρόπος άσκησης εξουσίας κατά τα πρώτα έτη της
διακυβέρνησης από το ΠΑΣΟΚ της χώρας από τις προηγούµενες
δεκαετίες έχει αρχίσει να εµφανίζεται ξανά. Πέρα από τα ωραία
λόγια και τις δεσµεύσεις που χθες και σήµερα ακούσαµε και
ακούµε, η σύνδεση πια του κόµµατος µε το κράτος άρχισε να γί-
νεται σύµφωνα µε τα παλιά πρότυπα, µε τις παλιές δοκιµασµένες
συνταγές. Αυτό το κράτος–κόµµα, που ο Έλληνας πολίτης το
απεχθάνεται, που η κοινωνία το αποδοκιµάζει, η Νέα ∆ηµοκρατία,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα επιτρέψει να ξαναστηθεί.
Θα ασκήσει δυναµικά το θεσµικό της ρόλο, για να εµποδίσει την
επανασύστασή του µε όλα τα µέσα που η δηµοκρατία µας µας
παρέχει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς και ο κάθε πολίτης έχουµε
µία σειρά από ερωτήµατα που περιµένουν απαντήσεις, όπως για

παράδειγµα εάν θα επαναδιαπραγµατευθείτε την Ολυµπιακή, τον
ΟΤΕ, τον Αχελώο, τον αγωγό Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, για
τον οποίο και προεκλογικά έγινε πολλή κουβέντα. Ή µήπως όλες
οι προεκλογικές δεσµεύσεις για αλλαγές θα περιοριστούν στα
«STAGE», στον εκλογικό νόµο και στον αιρετό περιφερειάρχη;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πρώτα δείγµατα γραφής του
ΠΑΣΟΚ, όπως και ο πρότερος πολιτικός του βίος, δεν µας επι-
τρέπουν να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης σε αυτήν την Κυβέρ-
νηση. Και αυτό κάνουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Χάιδος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΪ∆ΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, οι Προγραµµατικές ∆ηλώσεις της Κυβέρ-

νησης που αναγνώστηκαν από τον Πρωθυπουργό Γεώργιο Πα-
πανδρέου και εξειδικεύονται από τους Υπουργούς για τα θέµατα
της αρµοδιότητας τους, έρχονται σε µια κρίσιµη περίοδο για την
πατρίδα, η οποία και µε ευθύνη της Νέας ∆ηµοκρατίας περιήλθε
σε µια βαθιά και πολύπλευρη κρίση.

Η οικονοµικά νεοφιλελεύθερη, λειτουργικά παλαιοδεξιά και
διαχειριστικά ανεπαρκής διακυβέρνηση της τελευταίας εξαετίας,
προκάλεσε σηµαντικά προβλήµατα σε όλους τους τοµείς. Αν σε
αυτά προστεθεί ο πολιτικός καιροσκοπισµός και ο κοινωνικός
λαϊκισµός που χαρακτήριζε τις περισσότερες επιλογές των στε-
λεχών της Νέας ∆ηµοκρατίας, τότε καταλαβαίνουµε γιατί αυτό
το εκρηκτικό µείγµα, που αποτελεί και παγκόσµια πατέντα και
εύστοχα χαρακτηρίστηκε ως πελατειακός καπιταλισµός, έφερε
τη χώρα µας σε αυτήν τη δύσκολη κατάσταση.

Και δεν τα λέω όλα αυτά για να κάνω αντιπολίτευση στις προη-
γούµενες κυβερνήσεις. Εµείς δεν προτιθέµεθα να ρίξουµε
άγκυρα στο παρελθόν. Εµείς θέλουµε, όπως διακηρύσσει και ο
Πρόεδρός µας, να εκδώσουµε κεραία για το µέλλον για ένα κα-
λύτερο αύριο για όλους τους Έλληνες. Τα υπενθυµίζω, όµως,
για να αποτελέσουν παράδειγµα προς αποφυγήν.

Εµείς δεν θα κάνουµε απογραφή, όπως έκανε η κυβέρνηση
της Νέας ∆ηµοκρατίας, για να αθετήσει τις προεκλογικές δε-
σµεύσεις, ζηµιώνοντας ανεπανόρθωτα την εθνική µας οικονοµία
και το κύρος της χώρας στο εξωτερικό. Το µέγεθος της κακής οι-
κονοµικής πραγµατικότητας καταγράφηκε ανεξίτηλα στις συνει-
δήσεις των πολιτών, που τη βιώνουν στο πετσί τους και
επιβεβαιώνεται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία σε έκθεση
της µας τοποθετεί σε σχέση µε την οικονοµία στη χειρότερη
θέση µεταξύ των είκοσι επτά χωρών της Ένωσης και προειδο-
ποιεί για τον κίνδυνο της µεσοµακροπρόθεσµης δηµοσιονοµικής
κατάρρευσης, λόγω του εκτροχιασµού όλων των µεγεθών, όπως
του ελλείµµατος, που φέτος θα ξεπεράσει κατά πολύ το 12% και
του δηµόσιου χρέους που αυξήθηκε κατά 100.000.000.000 τα τε-
λευταία έξι χρόνια.

Και βέβαια αυτή η οδυνηρή εξέλιξη των δεικτών της εθνικής οι-
κονοµίας, παρά τη µονεταριστική περιοριστική πολιτική της λι-
τότητας για τους πολλούς που εφαρµόστηκε, δικαιώνει το
ΠΑΣΟΚ στους ισχυρισµούς του ότι δεν είναι αυτό ο σωστός τρό-
πος για τη µεγέθυνση της οικονοµίας και για την ανάπτυξη της
χώρας. Τώρα που οι λογικές του άκρατου ανταγωνισµού, της
ανεξέλεγκτης αγοράς και του ασύδοτου νεοφιλελευθερισµού
χρεοκόπησαν, πρέπει να γυρίσουµε σελίδα και να ακολουθή-
σουµε άλλο δρόµο. Αυτόν τον άλλο δρόµο που εµείς προτεί-
νουµε και ανέπτυξε στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις και ο
Πρωθυπουργός αναφέρει και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην έκ-
θεσή της, ως εναλλακτική πολιτική επιλογή ενάντια στη στασι-
µότητα και την ύφεση. Αυτός, λοιπόν, ο δρόµος της προόδου
αρχίζει από την προστασία και τη στήριξη των µεγάλων θυµάτων
της πολιτικής της προηγούµενης κυβέρνησης που δεν είναι άλλοι
από την περιφέρεια, τους αγρότες και το κοινωνικό κράτος.

Με την αύξηση του Προγράµµατος ∆ηµοσίων Επενδύσεων και
την επιτάχυνση του ΕΣΠΑ που εξαγγέλλει η Κυβέρνηση, θα εξοι-
κονοµηθούν πόροι για τα έργα στην ξεχασµένη Ελλάδα, που
εγκαταλείφτηκαν ή καρκινοβατούν. Επισηµαίνω ότι στην περι-
φέρεια που εκλέγοµαι ο αυτοκινητόδροµος της κεντρικής Ελλά-
δος Ε65 ουσιαστικά ακόµα δεν άρχισε πραγµατικά. Η
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διαπλάτυνση της εθνικής οδού Τρικάλων-Φαρκαδόνας και Τρι-
κάλων-Καλαµπάκας, όπως και άλλα έργα, σταµάτησαν χωρίς να
ολοκληρωθούν.

Η αναδροµική αύξηση της βασικής αγροτικής σύνταξης από
τον Οκτώβριο, καθώς επίσης και τα µέτρα επείγουσας ενίσχυ-
σης των αγροτών, όπως η αύξηση της επιστροφής σε αυτούς
του ΦΠΑ από το 7% στο 11%, σε συνδυασµό µε άλλες παράλλη-
λες δράσεις, θα δώσουν µια πρώτη ανάσα στους δοκιµαζόµε-
νους κατοίκους της υπαίθρου. Χρειάζεται να λυθεί άµεσα και το
ζήτηµα της αδειοδότησης των σταβλικών εγκαταστάσεων που
σε πολλές περιοχές εκκρεµεί -όπως και στα Τρίκαλα- και έχει
φέρει σε απόγνωση τους κτηνοτρόφους.

Αλλά και για το κοινωνικό κράτος, το οποίο εµείς το ΠΑΣΟΚ
δεν θεωρούµε βαρίδι, όπως η νεοφιλελεύθερη αντίληψη, αλλά
αντιθέτως προϋπόθεση ανάπτυξης, οι δεσµεύσεις κινούνται προς
τη σωστή κατεύθυνση και θα συµβάλουν στην αντιµετώπιση των
µεγάλων προβληµάτων που συσσωρεύτηκαν, αλλά και στην ανα-
κούφιση των οικονοµικά αδυνάτων συµπατριωτών µας, που υπο-
φέρουν από τη φτώχεια και την ανέχεια.

Η άµεση χορήγηση ως τα Χριστούγεννα του εκτάκτου επιδό-
µατος αλληλεγγύης στους αναξιοπαθούντες, η σταδιακή αύξηση
του επιδόµατος της ανεργίας στο 70% και η τετραετής επιδό-
τηση των ασφαλιστικών εισφορών σε νέους άνεργους είναι
έµπρακτες αποδείξεις αυτής της πολιτικής κατεύθυνσης. Και η
αύξηση όµως των κονδυλίων προς το ΕΣΥ για την κάλυψη των
µεγάλων κενών που υπάρχουν σε προσωπικό, αλλά και για άλλες
δράσεις, σε συνδυασµό µε τη µείωση της σπατάλης και της δια-
φθοράς, αποτελούν σηµαντικές προτεραιότητες.

Η επαναφορά της λίστας των φαρµάκων και η συγκράτηση της
υπερτιµολόγησης του πανάκριβου ιατροτεχνολογικού εξοπλι-
σµού και των εισαγόµενων αναλώσιµων υλικών και ειδών, µέσω
της αλλαγής του τρόπου προµηθειών, είναι επίσης καίριες επι-
λογές.

Εδώ θα πρότεινα ο προσδιορισµός της τιµής αυτών των υλικών
να γίνεται µε βάση αυτών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως γινό-
ταν παλαιότερα και µε τα φάρµακα, γιατί αυτό θα ήταν µια απο-
τελεσµατική λύση. ∆εν είναι δυνατόν το ίδιο ακριβώς προϊόν να
κοστίζει στα νοσοκοµεία της Ελλάδας πολλαπλάσια απ’ ότι στην
Ευρώπη.

Με τους παραπάνω τρόπους θα βρεθούν πόροι για να λει-
τουργήσουν τα έτοιµα κρεβάτια εντατικής που ακόµα παραµέ-
νουν σε αχρηστία και να πληρωθούν οι γιατροί και οι άλλοι
εργαζόµενοι για τις υπερωρίες που τους οφείλονται.

Σας πληροφορώ ότι στα Τρίκαλα δεν λειτουργεί ακόµη η προ
πολλού εξοπλισµένη στεφανιαία µονάδα, λόγω έλλειψης προ-
σωπικού, ενώ οι γιατροί δεν πληρώθηκαν ακόµη τις εφηµερίες
από το Μάιο παρά τις επανειληµµένες υποσχέσεις που πήραν
από τους πρώην αρµόδιους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ώρες είναι κρίσιµες και οι ευ-
θύνες του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης, ιστορικές. Αυτές
τις ευθύνες ο Γιώργος Παπανδρέου και το ΠΑΣΟΚ θα τις ανα-
λάβουν, κάτι που έκανε πάντα η δηµοκρατική παράταξη και οι
ηγέτες της σε ανάλογες ιστορικές περιόδους, στο παρελθόν.

Έχουµε και όραµα και σχέδιο και γνώση και εµπειρία να δηµι-
ουργήσουµε µια ισχυρότερη Ελλάδα µε περισσότερη ανάπτυξη,
µε τη συµµετοχή και προς όφελος όλων, χωρίς αποκλεισµούς.
Θέλουµε και µπορούµε να οικοδοµήσουµε µια δίκαιη κοινωνία
όπου θα ζούµε όλοι µαζί, θα είµαστε ίσοι, αλλά και ταυτόχρονα
διαφορετικοί. Η Κυβέρνηση θα δικαιώσει την ελπίδα που ξανα-
γεννήθηκε. Όλοι οι Έλληνες προσδοκούν στην επιτυχία του
ΠΑΣΟΚ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ακόµη και σ’ αυτούς που δεν µας ψήφισαν µια µυστική πεποί-

θηση το επικυρώνει. Επικυρώνει την πίστη ότι όλοι µαζί οι Έλλη-
νες µπορούν καλύτερα. Το ΠΑΣΟΚ µε συνέπεια στις δεσµεύσεις
και µε την καθοδήγηση του Προέδρου Γεωργίου Παπανδρέου,
εγγυάται ένα καλύτερο µέλλον για µας και για τα παιδιά µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ.
Νίκος Καραθανασόπουλος, Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, οι προγραµµατικές δηλώσεις επιβεβαίωσαν την εκτίµηση
του ΚΚΕ ότι τα λαϊκά στρώµατα δεν πρέπει να επιδείξουν καµµία
ανοχή στην κυβερνητική πολιτική, αλλά άµεσα να οργανώσουν
την πάλη τους και να περάσουν στην αντεπίθεση.

Η Κυβέρνηση αξιοποιώντας την κρίση και την καµένη γη επι-
διώκει να τα µετατρέψει σε συµµετόχους-συνενόχους µιας βα-
θιάς αντιλαϊκής, αλλά και αδιέξοδης πολιτικής.

Το πρόγραµµα των εκατό ηµερών αποτελεί τη συνέχιση, αλλά
και την κλιµάκωση της αντιλαϊκής πολιτικής. Στο επίκεντρό του
βρίσκεται η λεγόµενη αναθέρµανση της οικονοµίας. Αποτελεί τη
συνέχεια του αντίστοιχου σχεδίου της Κυβέρνησης της Νέας ∆η-
µοκρατίας, γιατί το συγκεκριµένο πρόγραµµα όχι µόνο αποδέ-
χεται αλλά και εξειδικεύει το ευρωενωσιακό σχέδιο ανάκαµψης
που υλοποιεί την αντιλαϊκή στρατηγική της Λισαβόνας. ∆ηλαδή,
οι πιέσεις των διεθνών αγορών έχουν ονοµατεπώνυµο, κύριοι του
ΣΥΡΙΖΑ. Είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι τα ταξικά συµφέροντα
του µεγάλου κεφαλαίου, που µε πίστη και η σηµερινή Κυβέρνηση
εξυπηρετεί. Γι’ αυτό και το σχέδιο εξόδου από την κρίση, όπως
το ονοµάζει η Κυβέρνηση, καθορίζει τέσσερις βασικούς άξονες.
Ο πρώτος είναι της αναθέρµανσης της αγοράς και της ενίσχυσης
της οικονοµικής δραστηριότητας.

Ένα από τα πέντε πρώτα νοµοσχέδια που υπηρετούν το συ-
γκεκριµένο άξονα είναι και αυτό της ενίσχυσης της επιχειρηµα-
τικότητας. Για την εξυπηρέτηση του παραπάνω στόχου η
Κυβέρνηση προωθεί ακόµη µεγαλύτερες φοροαπαλλαγές προς
το µεγάλο κεφάλαιο, µείωση των φορολογικών συντελεστών για
τα µη διανεµόµενα κέρδη, περισσότερα κίνητρα και παροχές
µέσω της αναθεώρησης του αναπτυξιακού νόµου. Υπόσχεται ένα
νέο ακόµη µεγαλύτερο χρηµατοδοτικό πακέτο προς όφελος των
µεγάλων επιχειρήσεων, το οποίο και θα κληθούν να πληρώσουν
τα λαϊκά νοικοκυριά. Συνεχίζει δηλαδή την πολιτική των προη-
γούµενων κυβερνήσεων, στηρίζει τις ανάγκες του µεγάλου κε-
φαλαίου και ταυτόχρονα, υποκριτικά, αγωνιά για τη διοχέτευση
της ρευστότητας στις µικρές επιχειρήσεις. Τα συσσωρευµένα
όµως προβλήµατα που αυτές αντιµετωπίζουν λόγω της µείωσης
του τζίρου, του άγριου ανταγωνισµού από τους µονοπωλιακούς
οµίλους, αλλά και των κυβερνητικών επιλογών στη φορολογία,
στα ασφαλιστικό και στο ωράριο, δεν αντιµετωπίζονται µε ένα
ακόµη δάνειο.

Βασικό ζητούµενο και για τη σηµερινή Κυβέρνηση αποτελεί η
ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας, της οποίας βασικό δείκτη
αποτελεί η αγορά εργασίας και ο βαθµός ευελιξίας της. Στο στό-
χαστρο, δηλαδή, µπαίνουν τα θεωρούµενα ως εµπόδια, οι συλ-
λογικές συµβάσεις εργασίας, το κατώτατο µεροκάµατο, τα όρια
στις απολύσεις. Αυτά τα «εµπόδια» σκοπεύει να ξεπεράσει µε τις
λεγόµενες διαρθρωτικές αλλαγές για ακόµα µεγαλύτερη ευελι-
ξία στην αγορά εργασίας και κατ’ επέκταση νέες ανατροπές στο
ασφαλιστικό. Άµεσο µέτρο σε αυτή την κατεύθυνση είναι το
άνοιγµα των λεγόµενων κλειστών επαγγελµάτων. Πρόκειται, δη-
λαδή, για την εφαρµογή της ευρωενωσιακής οδηγίας για την
απελευθέρωση των υπηρεσιών, γνωστότερη και ως Οδηγία
Μπόλκενστάιν µε οδυνηρές συνέπειες αφ’ ενός στα εργασιακά
δικαιώµατα, αφού στοχεύει η συγκεκριµένη Οδηγία στην αύξηση
της εργασιακής περιπλάνησης και της κρυφής ανεργίας, δηλαδή
της απασχολησιµότητας και αφ’ ετέρου στην πλήρη αποσύνδεση
των ακαδηµαϊκών ικανοτήτων, δηλαδή των πτυχίων από τα επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα, υλοποιώντας µε αυτόν τον συγκεκριµένο
τρόπο τις αντιδραστικές αλλαγές στην παιδεία, συρρικνώνοντας
περαιτέρω την παρεχόµενη γνώση στο πλαίσιο των αποσπασµα-
τικών και αναλώσιµων δεξιοτήτων της δια βίου κατάρτισης, οδη-
γώντας µε αυτόν τον τρόπο στην αύξηση των ταξικών φραγµών,
στη µόρφωση, αλλά και στην πλήρη υποταγή της παιδείας και
της έρευνας στην ικανοποίηση των αναγκών των επιχειρήσεων
για την αύξηση της κερδοφορίας των.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Εδρα καταλαµβάνει ο ‘∆ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Η υλοποίηση των παραπάνω κυβερνητικών δεσµεύσεων θα
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έχει ως αποτέλεσµα την αύξηση του βαθµού εκµετάλλευσης των
εργαζόµενων, δηλαδή από τη µία µεριά την ακόµα µεγαλύτερη
συσσώρευση του πλούτου σε όλο και λιγότερα χέρια και από την
άλλη στη συνεχή επιδείνωση της θέσης της λαϊκής οικογένειας.
Αποτελεί δηλαδή, στην καλύτερη περίπτωση τουλάχιστον υπο-
κρισία ο δεύτερος άξονας περί προστασίας και ενίσχυσης της
απασχόλησης, γιατί στο πλαίσιο της απελευθερωµένης αγοράς
εργασίας έχουµε τη συνεχή αµφισβήτηση και συρρίκνωση των
εργασιακών και ασφαλιστικών δικαιωµάτων και αυτό στο όνοµα
της προσαρµογής τους στις ανάγκες των επιχειρήσεων.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ψευδεπίγραφος είναι και ο τρίτος
άξονας περί στήριξης του εισοδήµατος. Αυτό θα µπορούσε να
συµβεί µόνο µέσα από γενναίες αυξήσεις στους µισθούς, κάτι
όµως που έρχεται σε σύγκρουση µε την υπέρτατη ια σας αξία,
την ανταγωνιστικότητα και την κερδοφορία. Γι’ αυτό ακριβώς και
µιλάτε για κάποιες αναιµικές αυξήσεις κοροϊδίας ύψους 30 λε-
πτών. Τα όποια µέτρα προτείνατε έχουν επιδοµατικό χαρακτήρα,
όπως τα βοηθήµατα απόρων κορασίδων της µεταπολεµικής πε-
ριόδου. Απευθύνονται στα πλέον εξαθλιωµένα λαϊκά στρώµατα
και θα κληθούν να τα πληρώσουν οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά
νοικοκυριά.

Σχετικά µε τον τέταρτο άξονα, δηλαδή το νοικοκύρεµα στα δη-
µόσια οικονοµικά, µε άλλα λόγια της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας
στους κανόνες της Συνθήκης του Μάαστριχτ. Στο όνοµα λοιπόν,
του νοικοκυρέµατος των δηµόσιων οικονοµικών και του περιορι-
σµού κάποιων, δευτερευούσης σηµασίας, σπατάλων, αφήνετε
ανέγγιχτη τη σύµφυση του δηµόσιου τοµέα µε τα επιχειρηµατικά
συµφέροντα και ταυτόχρονα προετοιµάζετε το έδαφος για την
ακόµα µεγαλύτερη εµπορευµατοποίηση των κοινωνικών ανα-
γκών, της παιδείας, της υγείας, της πρόνοιας, του πολιτισµού και
του αθλητισµού, την µεγαλύτερη διευκόλυνση για την επέκταση
της δράσης του κεφαλαίου σε αυτούς τους νέους τοµείς µέχρι
και την πολιτιστική και αρχαιολογική κληρονοµιά µας. Όπως άλ-
λωστε δήλωσε χθες ο κύριος Πρωθυπουργός, αναγιγνώσκοντας
τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις, θέλετε να την αναγάγετε σε ένα
ισχυρό αναπτυξιακό πυλώνα της κερδοφορίας του κεφαλαίου,
ενώ, ταυτόχρονα, χρειάστηκαν µόνο κάτι λιγότερο από 15 µέρες
για να διαψευστούν οι, δήθεν, δεσµεύσεις περί µη φορολογικής
επιβάρυνσης του λαϊκού εισοδήµατος από τη στιγµή που προε-
τοιµάζετε το έδαφος για νέες αυξήσεις των έµµεσων φόρων,
αυτών δηλαδή που κατ’ εξοχήν πλήττουν το λαϊκό εισόδηµα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νέο αναπτυξιακό πρότυπο της
πράσινης οικονοµίας δεν είναι απλά και µόνο βαθύτατα αντι-
λαϊκό, αλλά είναι και αδιέξοδο. Η λογική της αξιοποίησης των συ-
γκριτικών πλεονεκτηµάτων της χώρας, ο τουρισµός, οι
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, η ναυτιλία, αυξάνει την ανισοµε-
τρία στην ανάπτυξη περιοχών, αλλά και κλάδων, οδηγεί στη συρ-
ρίκνωση της εγχώριας παραγωγής, καθιστώντας την ελληνική
οικονοµία ακόµα πιο ευάλωτη στις διεθνείς διακυµάνσεις των
αγορών. Ισχυροποιεί µόνο τους µονοπωλιακούς οµίλους που
έχουν συνδέσει τα συµφέροντά τους στην αξιοποίηση των ιµπε-
ριαλιστικών επιθέσεων και στο κλείσιµο των ανοικτών, όπως τα
ονοµάζετε, ζητήµατα, στην περιοχή µας προς όφελος των αµε-
ρικανονατοϊκών.

Αυτό και µόνο καθιστά ακόµα πιο ρεαλιστική αναγκαία αλλά
και ελπιδοφόρα για τα λαϊκά συµφέροντα την πρόταση του ΚΚΕ
για τη λαϊκή εξουσία και τη λαϊκή οικονοµία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ο κ. Αηδόνης έχει το
λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗ∆ΟΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα απο-
τελέσµατα των εθνικών εκλογών της 4ης Οκτωβρίου σηµατοδό-
τησαν την απαρχή της εθνικής ανάτασης. Αναµφισβήτητα το
ΠΑΣΟΚ σήµερα έχει την καθολική αποδοχή της ελληνικής κοι-
νωνίας και αυτό το γεγονός µας τιµά ιδιαίτερα, αλλά µας γεµίζει
και ευθύνες. Η αλήθεια είναι ότι η θριαµβευτική νίκη του ΠΑΣΟΚ
προκάλεσε µια βαθειά ανακούφιση και ικανοποίησε σχεδόν ολό-
κληρο τον ελληνικό λαό.

Πρώτα απ’ όλα επανέφερε το χαµόγελο, την ελπίδα, την αι-
σιοδοξία, το δικαίωµα στο όνειρο στα λαϊκά και στα µεσαία στρώ-
µατα της κοινωνίας µας, τα οποία επί πεντέµισι χρόνια ζούσαν
αποκλεισµένα στο περιθώριο. Άνοιξαν διάπλατα οι ορίζοντες

στους νέους µας και αναπτερώθηκε το ηθικό όλων των παραγω-
γικών και δηµιουργικών δυνάµεων της κοινωνίας µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πεντέµισι χρόνια διακυβέρνη-
σης της Νέας ∆ηµοκρατίας αρκούσαν για να πιάσουµε κυριολε-
κτικά πάτο και να οδηγηθούµε σε απόλυτο αδιέξοδο, εκτροπή
και διασυρµό. Μία συνοπτική αποτίµηση του όλου έργου της
Νέας ∆ηµοκρατίας αποτυπώνεται στις λέξεις, ελλείµµατα, υπέ-
ρογκο δηµόσιο χρέος, κατασπατάληση του δηµόσιου χρήµατος
και της περιουσίας του ελληνικού λαού, µαύρες τρύπες, κοµµα-
τικοποίηση, αναξιοκρατία. Ποιος φταίει αλήθεια γι’ αυτό; Ποιος
έχει την ευθύνη;

Στην αρχή της οµιλίας του κ. Καραµανλή είδαµε µια προσπά-
θεια να αποποιηθεί όλης αυτής της κατάστασης. Κράτησα µερι-
κές σηµειώσεις από το λόγο του. Ο κ. Καραµανλής µας είπε ότι
είπε την αλήθεια στον ελληνικό λαό και ότι αυτός τόλµησε να πει
ότι θα χρειαστούν δυσάρεστα µέτρα. Επίσης µας ζήτησε να χτί-
σουµε πάνω σε αυτά που έκανε. Αλήθεια πώς µπορεί κάποιος να
χτίσει πάνω σε αυτές τις πολιτικές, τις πολιτικές που έχουν οδη-
γήσει τον ελληνικό λαό στην ανέχεια, στη φτώχεια, στα αδιέξοδα,
στην ανασφάλεια, στην αβεβαιότητα; Είναι δυνατόν να αποτε-
λούν αυτά πυλώνες στήριξης µιας πολιτικής, η οποία µπορεί να
οδηγήσει τον ελληνικό λαό στο µέλλον; Σε ποιους µπορεί να
θέτει αυτά τα ερωτήµατα ο κ. Καραµανλής; Κατανοούµε την αδυ-
ναµία, κατανοούµε και το πρόβληµα, αλλά δεν είναι δυνατόν ο κ.
Καραµανλής να βάζει δύο βασικά ζητήµατα και να λέει ότι ήταν
εκείνος ο οποίος πάλεψε για την αξιοκρατία.

Πρέπει να θυµίσουµε ότι σε µία µόλις νύχτα χρειάστηκε ένα
απλό βούλευµα για να φύγουν εκατοντάδες στελέχη της διοίκη-
σης από την εκπαίδευση, µε µία απλή υπογραφή. Εκατοντάδες
καρατοµήθηκαν. Ποια ήταν η αξιοκρατία εκείνη τη στιγµή που
υπερασπιζόταν ο κ. Καραµανλής;

Τον άκουσα επίσης να τολµά να λέει ότι µε την πολιτική του
µειώθηκε η ανεργία. Θα ήθελα να σας θυµίσω, αγαπητοί συνά-
δελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, ότι µειώσατε την ανεργία, αλλά
τη µειώσατε µε τρόπο έξυπνο και απλό. Σας ρωτώ: Ένας εργα-
ζόµενος που δουλεύει µία ηµέρα το µήνα, είναι άνεργος ή εργα-
ζόµενος; Είναι δυνατόν η κυβέρνησή σας µε αυτό το στοιχείο να
εξαπατά τον ελληνικό λαό και να λέει ότι έχει µειώσει µε αυτόν
τον τρόπο το µέγεθος της ανεργίας; Είναι δυνατόν να πιστεύ-
ουµε ότι ένας άνθρωπος που κάνει ένα µεροκάµατο το µήνα, θε-
ωρείται εργαζόµενος;

Θα σας θυµίσω ότι η «κακή» κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, η οποία
έχασε τις εκλογές, τα δικά της λάθη, ήταν εκείνη που θεωρούσε
άνεργο ακόµα και αυτόν που έκανε δώδεκα ηµεροµίσθια. Το λέω
αυτό για να καταλάβει ο ελληνικός λαός και να κάνει τις συγκρί-
σεις.

Και βέβαια προκλήθηκα βάναυσα από τον κ. Στυλιανίδη -αλλά
τώρα δεν είναι στην Αίθουσα- ο οποίος υπερασπίστηκε το θεά-
ρεστο έργο του. Έγινε στην περιοχή µας προαστιακός σιδηρό-
δροµος µε δική του απόφαση. Αυτό σήµερα επιβαρύνει τον ΟΣΕ
µε εκατοντάδες εκατοµµύρια. Ξέρετε πόσοι είναι οι επιβάτες
στον προαστιακό της Θράκης σε κάθε δροµολόγιο; Ο µέσος
όρος είναι τέσσερις επιβάτες. Αυτή ήταν η πολιτική σας και αυτή
η πολιτική οδήγησε σε αυτά τα αποτελέσµατα.

Σήµερα, λοιπόν, είµαστε µπροστά στο να σας πούµε µην εξα-
πατάσθε ότι δεν έχει αντιληφθεί ο ελληνικός λαός τι ακριβώς έχει
γίνει γύρω του.

Και µην πιστεύετε ότι όταν προσπαθείτε να τον πείσετε πως η
διεθνής κρίση φταίει για όλα αυτά, ότι µπορείτε να τον πείσετε.
Για να µπορέσετε να σηκώσετε πραγµατικά το ανάστηµά σας στο
µέλλον, που είναι χρήσιµο για τη δηµοκρατία, πρέπει, πραγµα-
τικά, να µπείτε µέσα στην υπόθεση του εαυτού σας και να ανα-
καλύψετε τα µεγάλα λάθη που κάνατε. Το κάναµε εµείς γενναία
και µπορέσαµε σήµερα να τολµήσουµε και να ζητήσουµε την
εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού. Και µας την έδωσε, µας την
έδωσε απλόχερα. Γιατί, πραγµατικά, κοιτάξαµε µέσα µας και εί-
δαµε ότι εκείνο που κάναµε στο παρελθόν, τα όποια λάθη κά-
ναµε, ήταν λάθη τα οποία µας οδήγησαν σήµερα να γίνουµε πιο
δυνατοί. Το ίδιο πρέπει να κάνετε και εσείς γιατί είσαστε ένα
κόµµα που είναι χρήσιµο για τη δηµοκρατία. Και δεν µπορείτε µ’
αυτές τις λογικές να υπεκφεύγετε των προβληµάτων. Είναι τε-
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ράστιο λάθος. Και είναι τεράστιο λάθος του απελθόντος Πρω-
θυπουργού, ο οποίος όλοι ξέρουµε ότι έφυγε για να µην µπει
µπροστά στις ευθύνες του, γιατί τα στελέχη της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας λένε ότι έφυγε γιατί δεν είχε να πληρώσει. ∆εν είχε να πλη-
ρώσει τους µισθούς. Αυτός ήταν ο λόγος που τον οδήγησε,
λοιπόν, σ’ αυτή την άτακτη φυγή. Και γι’ αυτό φθάσαµε εδώ σή-
µερα.

Θα µπορούσα να µιλάω πάρα πολλές ώρες για όλα αυτά, αλλά
νοµίζω τον ελληνικό λαό δεν τον ενδιαφέρουν αυτά. Γιατί είναι
αλήθεια ότι, όπως είπε ο κ. Καραµανλής και µας κάλεσε να µην
ασχοληθούµε µε το παρελθόν -δεν θα ασχοληθούµε µε το πα-
ρελθόν- θα ασχοληθούµε µόνο µε το µέλλον γιατί αυτό µας πε-
ριµένει. Αλλά δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι το αύριο θα αποτελέσει
και αυτό παρελθόν. Αυτό πρέπει να το θυµόµαστε, γιατί µέσα
εκεί γίνονται πάντα οι συγκρίσεις. Στο σήµερα, λοιπόν, γίνονται
οι συγκρίσεις. Και εκείνο που προσπαθούµε να αποδείξουµε
αυτή τη στιγµή είναι ότι πραγµατικά, είµαστε ένα κόµµα που εν-
διαφέρεται να παράξει πολιτικές για το λαό. Και αυτό υπερασπι-
ζόµαστε. Γι’ αυτό είναι διαφορετική η αντίληψή µας, γι’ αυτό
πιστεύουµε σε άλλα πράγµατα, γι’ αυτό λέµε ότι χρειάζεται να
πάµε σε µια πολιτική που θα στηρίξει το λαό, θα στηρίξει τις ανά-
γκες του. Και για να το κάνεις αυτό, πρέπει να το πιστεύεις. Και
σήµερα, λοιπόν, υπάρχει ένας νέος ηγέτης ο οποίος τολµάει και
βάζει µια σειρά από ζητήµατα. Και λέει, λοιπόν, στον ελληνικό
λαό ότι αυτά που έχω υποσχεθεί θα τα κάνω πράξεις. Και εκεί θα
αναµετρηθούµε και εµείς αύριο, γιατί έχουµε πραγµατικά µια τε-
ράστια ευθύνη και έναν υψηλό πήχη. Γιατί σήµερα η κρίση του
λαού, δυστυχώς για µας, θα είναι πάρα πολύ αυστηρή. Περιµέ-
νει από µας να δει πράγµατα και δεν περιµένει να δει τίποτα, το
οποίο δυστυχώς θα µας γυρίσει πίσω. Γι’ αυτό δεσµευόµαστε
λοιπόν. Γι’ αυτό έχει δεσµευτεί και ο Γιώργος Παπανδρέου. Γι’
αυτό έχει δεσµευτεί ο Πρωθυπουργός και λέει ότι τώρα, εδώ,
όλα αυτά θα γίνουν πράξη. Και τολµούµε, λοιπόν, να πούµε ότι
αυτά τα οποία υποσχεθήκαµε στην προεκλογική περίοδο, αυτά
θα αποτελέσουν και γενναίες πολιτικές. Πολιτικές οι οποίες θα
αναµετρηθούν πραγµατικά µε το µέλλον και θα µας κρίνουν.

Όταν λοιπόν λέµε ότι πρέπει να υπερασπίσουµε τα µικρά και
µεσαία στρώµατα, το κάνουµε γιατί πρέπει πραγµατικά οι αδύ-
ναµοι της κοινωνίας να µπορέσουν να κοιτάξουν τον ήλιο ξανά.
Γιατί µόνο εάν και εφόσον στηριχτούν αυτοί οι άνθρωποι, υπάρ-
χει προοπτική σ’αυτόν τον τόπο. ∆εν µπορούµε να ζούµε µε ένα
καθεστώς κοινωνικών αποκλεισµένων ανθρώπων. Και σήµερα η
πλειοψηφία, τα 2/3 του ελληνικού λαού ήταν αποκλεισµένοι. ∆εν
υπήρχε κανείς πραγµατικά που να µην ένιωσε αυτή την πολιτική,
η οποία ήταν βάναυση, πάνω του.

Πρέπει, λοιπόν, να υπερασπίσουµε τα δικαιώµατα των ανθρώ-
πων. Πέρα από το δικαίωµα να τους βγάλουµε έξω από την οι-
κονοµική ανέχεια, πρέπει να υπερασπίζουµε και τα δικαιώµατά
τους. Είναι πολύ βασικό.

Αυτές οι πολιτικές, λοιπόν, είναι εκείνες οι οποίες υπερασπι-
ζόµαστε και αυτές οι πολιτικές είναι εκείνες τις οποίες θα υπε-
ρασπίσουµε στο µέλλον µε τον καλύτερο τρόπο.

Και είναι αλήθεια, αγαπητοί συνάδελφοι –και θα κλείσω για να
µην καταχραστώ το χρόνο- θα ήθελα να πω ότι το µέλλον µας
περιµένει. Είναι µπροστά µας και είµαστε βέβαιοι ότι θα ανταπο-
κριθούµε. Γιατί εκείνο που ξέρουµε πολύ καλά είναι ότι έχουµε
µάθει από τα λάθη µας γι’ αυτό φθάσαµε εδώ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Αηδόνη και για τον πρόσθετο λόγο ότι ήσαστε εντός του χρόνου.

Καλείται η Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
κυρία Κατερίνα Μπατζελή να λάβει το λόγο για δεκαπέντε λεπτά.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΠΑΤΖΕΛΗ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίκων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Αντιπρόε-
δρε της Βουλής, πριν από οτιδήποτε άλλο, θέλω κατ’ αρχάς να
ευχαριστήσω όλους που µε τίµησαν µε την εµπιστοσύνη τους να
βρίσκοµαι εδώ σήµερα µαζί σας και µάλιστα να έχω την τιµή να
µιλώ από το Βήµα αυτό. Και να ευχηθώ σε όλους καλή δύναµη
για το έργο που µας εµπιστεύτηκαν οι Έλληνες πολίτες.

Κύριοι συνάδελφοι, η πραγµατικότητα της αγροτικής οικονο-

µίας είναι συγκεκριµένη και δεδοµένη. Και είναι βέβαιο ότι αν στη
θέση µου σήµερα ήταν οποιοσδήποτε πολίτης που ενδιαφέρεται
για τον αγροτικό τοµέα, θα περιέγραφε την πραγµατικότητα που
όλοι ζούµε και την αλήθεια που όλοι ξέρουµε. Από τον αγρότη
µέχρι τον τεχνοκράτη, από την κατάσταση στο χωράφι µέχρι την
τοποθέτηση στο ράφι, τα αίτια είναι γνωστά. Οι πτωτικοί αριθµοί
στην απασχόληση, στο αγροτικό εισόδηµα, στο εµπορικό ισοζύ-
γιο, στην αξία της αγροτικής παραγωγής, συνδέονται µε σηµα-
ντικά πολιτικά ζητήµατα και πολιτικές επιλογές.

Γιατί είναι µείζον πολιτικό ζήτηµα, κύριοι συνάδελφοι, το γε-
γονός ότι οι εθνικοί και κοινοτικοί πόροι, όπως αυτοί που διανε-
µήθηκαν τα τελευταία χρόνια, δεν υποστήριξαν τη δηµιουργία
υποδοµών, δοµών και θεσµών για τη διασφάλιση του υγιούς
ανταγωνισµού και της ποιοτικής γεωργίας. ∆εν διασφάλισαν ούτε
την ενίσχυση του αγροτικού εισοδήµατος από την αγορά στη
βάση µιας δίκαιης αναλογίας ποιότητας και τιµής του προϊόντος.
Ενίσχυσαν την αθέµιτη συµπεριφορά της αγοράς και την πα-
ρουσία, πλέον, των καρτέλ στην καθηµερινότητά µας. Κάθε έν-
νοια συµβολαιακής γεωργίας έχει υποβιβαστεί και έχει
αντικατασταθεί µε συµβόλαια ανοικτών τιµών. Μετά τη παρά-
δοση των προϊόντων από τους παραγωγούς στους εµπόρους γί-
νονται συµβόλαια µηδενικών τιµών. Τα αγροτικά προϊόντα πλέον
δεν πουλιούνται αλλά ξεπουλιούνται.

Επίσης, ενώ τα δικαιώµατα θα µπορούσαν να έχουν αναπτυ-
ξιακό χαρακτήρα, έχουν µετατραπεί από δηµόσιο αγαθό σε
προϊόν εµπορικής διαπραγµάτευσης εν γνώσει µάλιστα των δη-
µόσιων αρχών. Ακυρώθηκε έτσι οποιαδήποτε προσπάθεια ενί-
σχυσης της παραγωγής και µάλιστα εκείνης της ποιοτικής.

Ένας αγρότης, αγαπητοί συνάδελφοι, που δεν αντιµετωπίζεται
ως αγρότης επαγγελµατίας, που δεν του εξασφαλίζονται από το
κράτος οι απαραίτητες εγγυήσεις ώστε να µπορεί να παρακο-
λουθεί τις εξελίξεις, ώστε να µπορεί να δουλεύει, επισηµαίνει ότι
επιτρέπουµε µια τεράστια αιµορραγία της χώρας που νεκρώνει
την περιφέρεια και την ύπαιθρο. Ένας αγρότης που δεν αντιµε-
τωπίζεται ως εργαζόµενος, που η δουλειά του εντάσσεται σε ένα
ευρύτερο κοινωνικό σχεδιασµό τελικά σηµαίνει ότι αφήνουµε
τους πολίτες ανοχύρωτους απέναντι στις ακραίες στρεβλώσεις
της αγοράς και του αθέµιτου ανταγωνισµού.

Πέραν των διαπιστώσεων αυτών που είναι γνωστές σε όλους
εντός και εκτός Αιθούσης, σήµερα καλούµαστε να εγγυηθούµε
το µέλλον της υπαίθρου, των αγροτών και κυρίως των νέων αγρο-
τών. Καλούµαστε, αγαπητοί συνάδελφοι, να προχωρήσουµε σε
µία αγροτική µεταρρύθµιση. Καλούµαστε να αναµορφώσουµε τη
σχέση κράτος-αγρότη-συνεταιρισµών-καταναλωτών-αγοράς. Κα-
λούµαστε να αναδιανείµουµε τον οικονοµικό πλούτο της υπαί-
θρου στους πολίτες της. Προχωράµε προς ένα νέο µοντέλο
αγροτικής ανάπτυξης που έχει στον πυρήνα της φιλοσοφίας του
την πράσινη ανάπτυξη, ένα µοντέλο το οποίο φέρει τη σφραγίδα
ενός κράτους-πρόνοιας, ένα µοντέλο που θα επικυρωθεί από ένα
κοινωνικό συµβόλαιο µεταξύ αγροτών και πολιτείας, ένα συµβό-
λαιο που θα εγγυάται το παρόν των αγροτών και θα διασφαλίζει
το όραµα και την ελπίδα της νέας γενιάς των αγροτών, ένα συµ-
βόλαιο που θα θέσει τέλος στην αγωνία του σηµερινού αγρότη
και στα ερωτήµατα που θέτει «τι να παράγω;», «τι θα γίνει µετά
το 2013;», ερωτήµατα που σήµερα εντείνουν την ανασφάλεια και
γεννούν φοβικά, κοινωνικά σύνδροµα.

Σήµερα ναι, τολµάµε να αλλάξουµε το συσχετισµό δυνάµεων.
Οι αγρότες, οι αλιείς θα µπορούν επιτέλους να συµβαδίζουν και
να συµµετέχουν ουσιαστικά και ενεργά στην πορεία ανάπτυξης
αυτής της χώρας.

Περνώντας σε µία παρουσίαση του τρόπου ανάπτυξης της
υπαίθρου θα ήθελα να επισηµάνω ότι η ταχύτητα ολοκλήρωσης
του µοντέλου αυτού θα εξαρτηθεί σε µεγάλο βαθµό και από τις
δηµοσιονοµικές δυνατότητες που σήµερα δυστυχώς είναι εξαι-
ρετικά περιορισµένες. Από την άλλη πλευρά η Κοινή Αγροτική
Πολιτική θα είναι ένα σηµαντικό µέρος της εθνικής αυτής στρα-
τηγικής.

Να επισηµανθεί ότι διαπραγµατεύσεις σταδιακά θα αρχίσουν
τους επόµενους µήνες για να προσδιοριστεί η νέα αγροτική πο-
λιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που θα εφαρµοστεί µετά το
2013. Πάντως η στήριξη της ΚΑΠ θα συνεχιστεί και οι συζητή-
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σεις πλέον επικεντρώνονται σε ένα και µόνο προβληµατισµό, το
πώς και σε ποιους θα δίνονται. Για το λόγο αυτό σε εθνικό επί-
πεδο πρέπει να έχουν διαµορφωθεί από πολύ νωρίς µε διαφά-
νεια οι νέοι όροι και οι συνθήκες ώστε οι παραγωγοί να έχουν
την καλύτερη στήριξη.

Το εισόδηµα, η απασχόληση, οι περιβαλλοντικές πρακτικές,
καθώς και η ορθολογική διαχείριση του νερού και της γης φαί-
νεται ότι έχουν προσδιοριστεί ως πρωτεργάτες αυτής της νέας
διαβούλευσης. ∆εν ισχύουν πλέον λογικές «όλα τα κιλά, όλα τα
λεφτά».

Η σηµερινή Κυβέρνηση διαφέρει και το έχει αποδείξει και στο
παρελθόν στον τρόπο µε τον οποίο διαπραγµατεύεται µε την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, γιατί εκτιµάµε ότι οι εθνικές ιδιαιτερότητες και
προτεραιότητες αποτελούν και την ουσία των πολιτικών µας δια-
πραγµατεύσεων και στόχων.

Τη ∆ευτέρα και την Τρίτη, αγαπητοί συνάδελφοι, στο Συµβού-
λιο Υπουργών Γεωργίας θα γίνουν σηµαντικές διαπραγµατεύ-
σεις, όπως για την κτηνοτροφία. Θα διεκδικήσουµε για πρώτη
φορά ένα σηµαντικό ποσοστό από τους επιπλέον κοινοτικούς πό-
ρους που θα διατεθούν. Μέχρι τώρα αυτοί οι πόροι θα δίνονταν
για την κτηνοτροφία ευρωπαϊκού τύπου, που κανένας δεν είχε
διεκδικήσει για την κτηνοτροφία εθνικού και ελληνικού τύπου και
χαρακτηριστικών.

Με αυτούς τους πόρους θα επιδιώξουµε να ενισχύσουµε την
κτηνοτροφία µας, η οποία αυτή τη στιγµή βρίσκεται στην πιο κρί-
σιµη φάση της. Επίσης, θα υπάρξουν συζητήσεις για την εξα-
σφάλιση του συνόλου των πόρων. Όλοι είµαστε µάρτυρες αυτού
του µεγάλου προβλήµατος, το οποίο έχουµε και οφείλουµε όχι
να το ζήσουµε, αλλά να το επιλύσουµε.

Τέλος, προτίθεµαι να καταθέσω ένα αίτηµα προς την επιτροπή
να εξετάσει άµεσα την αγορά σιτηρών. Οι τιµές στα δηµητριακά,
στο αραβόσιτο είναι άθλιες. Η ευρωπαϊκή επιτροπή δεν µπορεί
να αντιµετωπίζει τον διεθνή αθέµιτο ανταγωνισµό µε αποσπα-
σµατικές και µεµονωµένες πολιτικές. Απαιτείται µία συγκροτη-
µένη πρόταση παρεµβατικού χαρακτήρα ακόµα και σε
ευρωπαϊκό επίπεδο.

Είναι ένα ζήτηµα το οποίο, µετά την επίλυση του ζητήµατος
της κτηνοτροφίας και της επίλυσης µε κοινοτικούς πόρους, θα
τεθεί στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων, δηλαδή το θέµα των
σιτηρών, διότι η Κοινότητα οφείλει να στηρίξει τους Ευρωπαίους
και Έλληνες σιτοπαραγωγούς και να µην απευθυνόµαστε µόνο
στον εθνικό προϋπολογισµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάπτυξη της υπαίθρου, µε
την ανάδειξη και αξιοποίηση όλων των οικονοµικών κοινωνικών,
πολιτισµικών και περιβαλλοντικών πλεονεκτηµάτων της, είναι κοι-
νός τόπος κάθε προοδευτικής κυβέρνησης. Σήµερα εµείς το κά-
νουµε πλέον πράξη, µε στοχευµένα µέτρα που προέκυψαν και
από το διάλογο και από τη συνεργασία µε τους εκπροσώπους
του αγροτικού κόσµου, καθώς και µε τα συναρµόδια Υπουργεία,
αναλύοντας µία-µία τις κατευθύνσεις που δικαιούται να ξέρει ο
κάθε πολίτης, η κάθε αγρότισσα και ο κάθε αγρότης.

Χθες ο Πρωθυπουργός ανέφερε το πλαίσιο στο οποίο θα κι-
νηθεί αυτό το κυβερνητικό πρόγραµµα, το οποίο και ως αρµόδια
Υπουργός οφείλω σήµερα να σας παρουσιάσω και να το εξειδι-
κεύσω. Άλλωστε, όπως ξέρετε, έχουµε κατοχυρώσει από την
πρώτη µέρα την κοινωνική λογοδοσία που αποτελεί και τη κε-
ντρική θέση της αντίληψής µας για τη διακυβέρνηση.

Πρώτον, ξεκινάω από την αντιµετώπιση της σηµερινής οικο-
νοµικής κρίσης που πλήττει τον παραγωγικό ιστό της χώρας και
κυρίως τους αγρότες. Βασική προτεραιότητα είναι η στήριξη του
αγροτικού εισοδήµατος µε ένα πακέτο πολλαπλών παρεµβάσεων
που θα εξελιχθούν σταδιακά.

Στα µέτρα αυτά περιλαµβάνονται: Πρώτον, η αύξηση στο 11%
του συντελεστή επιστροφής του ΦΠΑ στους αγρότες για όλα τα
προϊόντα φυτικής και ζωικής παραγωγής. Θα εξεταστεί από κοι-
νού η δυνατότητα για κλιµάκωση του ποσοστού, εφόσον είναι
εφικτό από την εθνική και κοινοτική νοµοθεσία.

∆εύτερον, η επανεξέταση της επιστροφής του Ειδικού Φόρου
Κατανάλωσης Πετρελαίου, ώστε να είναι αντικειµενικός και να
λαµβάνονται υπ’ όψιν οι ιδιαιτερότητες των µεγάλων τοµέων πα-
ραγωγής.

Τρίτον, η στήριξη των αγροτών, στο πλαίσιο της γενικής ενί-
σχυσης των πολιτών µε χαµηλά εισοδήµατα, µε την καταβολή
του Επιδόµατος Αλληλεγγύης. Ήδη έχει ανακοινωθεί, χθες από
τον Πρωθυπουργό.

∆εύτερο πακέτο: Σ’ ό,τι αφορά την ενίσχυση της κοινωνικής
ασφάλισης του αγρότη και της αγρότισσας ξεκινάµε µε δύο κοµ-
βικές παρεµβάσεις. Πρώτον, αύξηση της βασικής σύνταξης του
αγρότη και της αγρότισσας ώστε να διαµορφωθεί σταδιακά στα
550 ευρώ για τον ένα και 950 ευρώ για το ζευγάρι αγροτών.

Άµεσα προχωράµε στην αύξηση της σύνταξης του ΟΓΑ κατά
30 ευρώ από την 1η Οκτώβρη του 2009, ένα µέτρο που ήδη ανα-
κοινώθηκε από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό.

∆εύτερον, αναπροσαρµογή του κοινωνικού ασφαλιστικού συ-
στήµατος ΟΓΑ στο πλαίσιο της γενικότερης µεταρρύθµισης των
ασφαλιστικών ταµείων. Και εδώ θέλω να πω ότι ήταν πολύ εύ-
στοχη και καλοδεχούµενη η πρόταση του Βουλευτή κ. Ροντούλη
για το αγροτικό ατύχηµα του κ. Χαϊδούλη, ενός αγωνιστή της γης
και ενός αγωνιστή της πληροφόρησης.

Ιδιαίτερη βαρύτητα, αγαπητοί συνάδελφοι, έχουν οι µεταρ-
ρυθµίσεις σε επίπεδο θεσµών, οι θεσµικές παρεµβάσεις οι οποίες
αποτελούν την πιο κρίσιµη παράµετρο προκειµένου να δουλέψει
η µεγάλη αγροτική µεταρρύθµιση.

Συγκεκριµένα θα εξεταστούν και θα υπάρξει διαβούλευση µε
τις αρµόδιες κοινοτικές αρχές για τα παρακάτω µέτρα:

Πρώτον, αναµόρφωση και επαναδιαπραγµάτευση του προ-
γράµµατος «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ» ώστε να καλυφθούν
πλήρως οι δεσµεύσεις µας προς τους νέους αγρότες, τα σχέδια
βελτίωσης, τα περιβαλλοντικά µέτρα και τα µέτρα για τον καπνό,
µία συµφωνία την οποία οφείλουµε να τηρήσουµε απέναντι
στους καπνοπαραγωγούς.

∆εύτερον, προσαρµογή του ΕΛΓΑ στις νέες συνθήκες παρα-
γωγής και κλιµατικών αλλαγών. Η ασφάλιση της αγροτικής πα-
ραγωγής και ο τρόπος διαχείρισής της πρέπει να ανταποκρίνεται
στις κοινοτικές και εθνικές προδιαγραφές ενός υγιούς ασφαλι-
στικού συστήµατος, καθώς και της διαφάνειας της ανταποδοτι-
κότητάς του.

Τρίτον, χρηµατοδοτική στήριξη των αγροτών στις επενδυτικές
τους δραστηριότητες αλλά και στις τρέχουσες συναλλαγές. Η
συµβολή της ΑΤΕ είναι σηµαντική και πρέπει να επαναπροσδιο-
ριστεί ο τρόπος συνεργασίας, ώστε να µην αντίκειται στο κοινο-
τικό δίκαιο και να αποφευχθεί η οποιαδήποτε επιβάρυνση του
Κρατικού Προϋπολογισµού.

Τέταρτον, εγγύηση του αντικειµενικού και ορθολογικού τρό-
που λειτουργίας του Οργανισµού Πληρωµών του ΟΠΕΚΕΠΕ.
Μετά την ολοκλήρωση του έργου της ψηφιοποίησης θα υπάρχει
πλέον ένα Αγροτικό Κτηµατολόγιο για πρώτη φορά. Θα χρησι-
µοποιηθεί αποτελεσµατικά, ώστε να µπορούν να εφαρµοστούν
µε ακρίβεια οι διαρθρωτικές πολιτικές, όπως κυρίως αυτές της
διαχείρισης της αγροτικής γης, των υδάτινων πόρων, της ασφά-
λισης της παραγωγής, αλλά και της διαχείρισης περιβαλλοντι-
κών µέτρων.

Πέµπτον, ολοκλήρωση του επιχειρησιακού σχεδιασµού της
λειτουργίας του ΕΦΕΤ, ο οποίος πρέπει να παρέχει εχέγγυα για
την ασφάλεια των τροφίµων από το χωράφι στο ράφι.

Τέλος, συγκρότηση συλλογικών παρεµβάσεων για τη διακί-
νηση των εισροών στην αγροτική παραγωγή αλλά και στη συλ-
λογική διάθεση των προϊόντων, γεωργικών, κτηνοτροφικών και
αλιευτικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Μπορώ να έχω, κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό ως καινούργια;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ναι, κυρία Υπουργέ. Συ-

νεχίστε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΠΑΤΖΕΛΗ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κλείνοντας, για τον τέταρτο κύκλο παρεµβάσεων θα ήθελα να

πω ότι αφορά στις προβλέψεις για τη λειτουργία της αγοράς. Το
ζήτηµα της ρύθµισης και εποπτείας της αγοράς δεν αποτελεί
αυτό καθ’ εαυτό αρµοδιότητα του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων. Εντούτοις επηρεάζει σε µεγάλο βαθµό τη
συµπεριφορά του παραγωγού, την εµπορική τιµή, τη διακίνηση
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των αγροτικών προϊόντων, την τιµή του καταναλωτή και την εξα-
σφάλιση διατροφικής επάρκειας.

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ήδη προωθεί οριζόντια νοµοθεσία για
την αντιµετώπιση του ζητήµατος των τιµών καταναλωτή και πα-
ραγωγού µε πολύ συγκεκριµένες προτάσεις, οι οποίες θα µπο-
ρούν να ενισχύσουν τις εθνικές παρεµβάσεις στην αγορά.

Τέλος, κλείνω µε την κατοχύρωση του αγροτικού επαγγέλµα-
τος, µια πολιτική επαγγελµατικής εκπαίδευσης, µια διαφοροποί-
ηση των µέτρων στήριξης µεταξύ εκείνων που ασχολούνται
πλήρως στην αγροτική οικονοµία και εκείνων της µερικής απα-
σχόλησης, καθώς και της αναδιάρθρωσης των αγροτικών συνε-
ταιριστικών οργανώσεων και ενώσεων, µε στόχο την εξυγίανση,
τον εκσυγχρονισµό τους και την ενδυνάµωσή τους στην περιφέ-
ρεια. Κάθε προσπάθεια προς αυτή την κατεύθυνση οφείλει το
δηµόσιο να τη διευκολύνει.

Είναι ξεκάθαρο, κύριοι συνάδελφοι, ότι αποτελεί κοµβική αλ-
λαγή ότι το κράτος αντιλαµβάνεται πλέον το ρόλο του µε τελείως
διαφορετικό τρόπο, ως πραγµατικός εγγυητής των κανόνων του
θεµιτού ανταγωνισµού, ως αποτελεσµατικός µηχανισµός για την
παραγωγή, την καινοτοµία, τη γνώση και την εκπαίδευση, ως
αξιόπιστος διαχειριστής του συνόλου των δηµοσίων πόρων.

Κύριοι συνάδελφοι, σ’ αυτή την Αίθουσα είναι προφανές ότι
έχουµε διαφορές στην πολιτική που πιστεύουµε. Όµως, είµαι σί-
γουρη πως σ’ ένα πράγµα όλοι µας συµφωνούµε, ότι τα αγροτικά
προβλήµατα έχουν διογκωθεί και χρειάζονται ριζικές παρεµβά-
σεις. Οι σηµερινές συνθήκες το κάνουν σαφές. ∆εν υπάρχει
άλλος χρόνος, παρά µόνο για να κάνουµε τις αναγκαίες τοµές.

Σ’ αυτό το εθνικό, τελικά, στοίχηµα καµµία ιδέα, καµµία πρό-
ταση δεν περισσεύει. Αρκεί να προσανατολίζεται στην κατεύ-
θυνση που υπηρετούνται τα συµφέροντα της υπαίθρου, της
περιφέρειας και του αγροτικού κόσµου και να αντιστέκεται από
την άλλη πλευρά στις εύκολες λογικές που θέλουν τους αγρότες
σε µόνιµη οµηρία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κυρία
Υπουργέ.

Καλείται ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σταύρος Κα-
λογιάννης να λάβει το λόγο.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Άλλα λέει ο κατάλογος, κύριε Πρό-
εδρε και άλλα εκφωνείτε εσείς. Εκτός αν εγώ έχω άλλο κατά-
λογο. Το θέµα είναι να µην αλλάζει η σειρά και πάµε
–παραδείγµατος χάριν- από το 49 στο 59. Οι εσωτερικές αλλαγές
δεν µας ενδιαφέρουν.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να αναφερθώ κατ’ αρχάς στο πολύ σηµαντικό έργο

που έγινε στο πρώην ΥΠΕΧΩ∆Ε τόσο σε θέµατα περιβάλλοντος
όσο και σε θέµατα δηµοσίων έργων, διότι –επιτρέψτε µου να πω,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι- ακούστηκαν πάρα πολλές και
µεγάλες ανακρίβειες σ’ αυτή την Αίθουσα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Το 2004 υπενθυµίζω ότι βρήκαµε µόνο αποσπασµατικές ρυθ-
µίσεις για τα περιβαλλοντικά ζητήµατα της χώρας. ∆εν υπήρχε
δηλαδή µια συγκροτηµένη, µια ενιαία περιβαλλοντική πολιτική.

Υπενθυµίζω, κυρίες και κύριοι, ότι η Ελλάδα µπήκε στον 21ο
αιώνα χωρίς εθνικό χωροταξικό σχέδιο, χωρίς κτηµατολόγιο, µε
τρεις χιλιάδες χώρους ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριµµάτων,
µε σηµαντικότατες ελλείψεις στον περιβαλλοντικό σχεδιασµό και
τις υποδοµές.

Εµείς ενσωµατώσαµε την περιβαλλοντική διάσταση σε όλες
τις τοµεακές πολιτικές, διότι πιστεύουµε πραγµατικά ότι η προ-
στασία του περιβάλλοντος πρέπει να διατρέχει οριζόντια τη λει-
τουργία του κράτους.

Ειδικότερα, πρώτον, το Μάρτιο του 2004 παραλάβαµε πενή-
ντα οκτώ καταγγελίες από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Τις µειώ-
σαµε στο ήµισυ και βρισκόµαστε σε πολύ καλύτερη κατάσταση
από πολλές µεγάλες ευρωπαϊκές χώρες του νότου.

Κλείσαµε οριστικά περιβαλλοντικές πληγές, όπως η χωµατερή
του Κουρουπητού, για την οποία η χώρα είχε καταδικαστεί σε
πολύ υψηλά πρόστιµα, η υπόθεση Καρέτα-Καρέτα. ∆εν υπάρχει

επί των ηµερών µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καµµία κα-
ταδίκη µε καταβολή προστίµου.

∆εύτερον, εναρµονίσαµε πλήρως την κοινοτική περιβαλλο-
ντική νοµοθεσία µε την εθνική µας νοµοθεσία ενσωµατώνοντας
τριάντα επτά κοινοτικές οδηγίες. ∆εν υπάρχουν σήµερα εκκρε-
µείς κοινοτικές οδηγίες που να αφορούν στο περιβάλλον.

Τρίτον, ενισχύσαµε ουσιαστικά τις περιοχές του δικτύου
«ΦΥΣΗ 2000». Θεσµοθετήσαµε ή οριοθετήσαµε είκοσι µία νέες
προστατευόµενες περιοχές έναντι των πέντε περιοχών που εί-
χαµε παραλάβει. Αντιµετωπίσαµε παράλληλα θεσµικά και οικο-
νοµικά θέµατα των φορέων διαχείρισης των περιοχών αυτών και
εξασφαλίσαµε πιστώσεις 225.000.000 ευρώ µέχρι το 2014 για
όλους τους φορείς της χώρας.

Τέταρτον, εκπονήσαµε για πρώτη φορά στη χώρα µας εθνική
στρατηγική για τη βιοποικιλότητα µε χρονικό ορίζοντα εφαρµο-
γής τη δεκαπενταετία 2009-2023.

Πέµπτον, υπερτετραπλασιάσαµε την ανακύκλωση και σήµερα
µπορούν να ανακυκλωθούν τα πάντα.

Έκτον, καταρτίσαµε και εφαρµόσαµε το πρώτο εθνικό πλαίσιο
µε πολύ συγκεκριµένα µέτρα για τη διαχείριση των επικινδύνων
αποβλήτων της χώρας.

Έβδοµο, ολοκληρώσαµε το θεσµικό πλαίσιο για τη διαχείριση
των υδάτινων πόρων. Συστήσαµε κεντρική Υπηρεσία Υδάτων στο
ΥΠΕΧΩ∆Ε και ∆ιευθύνσεις Υδάτων ανά περιφέρεια. Εκπονήσαµε
το πρώτο Εθνικό Πρόγραµµα ∆ιαχείρισης Υδατικών Πόρων και
ολοκληρώσαµε τα εθνικά σχέδια διαχείρισης των υδατικών δια-
µερισµάτων της Ελλάδος. Σήµερα ελέγχονται συστηµατικά όλα
τα επιφανειακά και υπόγεια νερά της χώρας.

Όγδοο, έγιναν για πρώτη φορά στη χώρα µας αυστηρότατοι
και συστηµατικοί έλεγχοι στον τοµέα του περιβάλλοντος. Οι επι-
θεωρητές περιβάλλοντος του ΥΠΕΧΩ∆Ε έχουν πραγµατοποιή-
σει περισσότερους από χίλιους διακόσιους ελέγχους και έχουν
επιβάλλει πρόστιµα 24.000.000 ευρώ στους παραβάτες.

Ένατο, λύσαµε το πολύ σηµαντικό περιβαλλοντικό ζήτηµα της
διαχείρισης της λυµατολάσπης στην Ψυτάλλεια µε την κατα-
σκευή του µεγαλύτερου εργοστασίου ξήρανσης στην Ευρώπη.

∆έκατο, ολοκληρώθηκε µε απόλυτη επιτυχία το επιχειρησιακό
πρόγραµµα «ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ» για τη περίοδο 2000-2006.

Σε ό,τι αφορά την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής
έχουµε εφαρµόσει µία ολοκληρωµένη πολιτική και είχαµε ενεργό
παρουσία σε όλα τα σχετικά διεθνή fora. Ειδικότερα εφαρµόσαµε
επιτυχώς το πρώτο Εθνικό Σχέδιο µείωσης εκποµπών των αερίων
του θερµοκηπίου για την περίοδο 2005-2007. Ήδη εφαρµόζεται
το δεύτερο Εθνικό Σχέδιο µέχρι το 2012 µε το οποίο εκατόν σα-
ράντα βιοµηχανίες της χώρας υποχρεούνται σε µείωση των εκ-
ποµπών τους κατά 17%. Εφαρµόζεται από το 2006 πρόγραµµα
µε το οποίο υποχρεώνονται τριακόσιες εβδοµήντα βιοµηχανίες
στη χώρα να εφαρµόσουν τις βέλτιστες διαθέσιµες τεχνικές,
ακριβώς για να προωθήσουµε την πράσινη ανάπτυξη. Παράλ-
ληλα προωθούνται τα δηµόσια µέσα σταθερής τροχιάς. ∆ιπλα-
σιάζεται το µήκος του µετρό της Αθήνας, κατασκευάζεται νέο
δίκτυο µετρό στη Θεσσαλονίκη.

Η Ελλάδα πρωταγωνιστεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην
αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής µολονότι συµµετέχουµε
στο φαινόµενο σε ποσοστό µόλις 2‰. Σύµφωνα µε τον Ευρω-
παϊκό Οργανισµό Περιβάλλοντος, η Ελλάδα βρίσκεται ήδη µέσα
στον στόχο που έχει θέσει το Πρωτόκολλο του Κιότο µε τα µέτρα
που εφαρµόζει, χωρίς να χρειάζεται να λάβει πρόσθετα ή έκτα-
κτα µέτρα. Έχουµε, δηλαδή, ετοιµάσει τη χώρα ώστε να παρου-
σιαστεί απολύτως έτοιµη στην Κοπεγχάγη τον προσεχή
∆εκέµβριο.

Ανέφερε χθες ο κύριος Πρωθυπουργός ότι θέτει τον πήχη
ψηλά ώστε το 2020 το 20% της παραγόµενης ενέργειας να προ-
έρχεται από ανανεώσιµες πηγές. Μα, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, αυτό αποτελεί ευρωπαϊκό στόχο τον οποίο, επιτρέψτε
µου να πω, εµείς έχουµε συνδιαµορφώσει στα Συµβούλια Περι-
βάλλοντος τα προηγούµενα χρόνια µε την ενεργό συµµετοχή
µας. Εκτιµούµε, δε, ότι µε την πιστή εφαρµογή του χωροταξικού
πλαισίου για τις ανανεώσιµες πηγές ο στόχος αυτός µπορεί να
επιτευχθεί αρκετά νωρίτερα.

Σε ό,τι αφορά τη χωροταξία θεσµοθετήσαµε για πρώτη φορά
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στη χώρα ένα ολοκληρωµένο εθνικό χωροταξικό σχεδιασµό που
αποτελεί καθοριστικό παράγοντα για την αειφόρο ανάπτυξη της
ελληνικής επικράτειας. Θεσµοθετήθηκαν το γενικό χωροταξικό
πλαίσιο, τα ειδικά χωροταξικά πλαίσια για τις ανανεώσιµες
πηγές, τη βιοµηχανία, τον τουρισµό και είναι σε διαβούλευση το
αντίστοιχο για τον παράκτιο και νησιωτικό χώρο. Η κατάρτιση
εθνικού χωροταξικού σχεδιασµού συνιστά πραγµατικά µία σπου-
δαία µεταρρύθµιση που συµβάλλει καθοριστικά στην ισόρροπη
και πολυκεντρική ανάπτυξη της χώρας.

Το χωροταξικό για τον τουρισµό, για τον οποίο πολλά έχουν
ακουστεί, αποτελεί ένα πολύ καλό πόνηµα, µε σεβασµό στο πε-
ριβάλλον και δεν έχει καµµία σχέση µε το αντίστοιχο της Ισπα-
νίας. Βεβαίως, θίγει συµφέροντα.

Για το Κτηµατολόγιο, µε ειδικό νόµο θέσαµε όλες εκείνες τις
προϋποθέσεις, ώστε η χώρα µας να αποκτήσει επιτέλους Εθνικό
Κτηµατολόγιο. Για την Προγραµµατική Περίοδο 2007-2013 ανα-
δείξαµε την προστασία του περιβάλλοντος και την αντιµετώπιση
της κλιµατικής αλλαγής σε έναν από τους κεντρικούς άξονες του
Εθνικού Στρατηγικού Πλαισίου Αναφοράς. Η συνολική δέσµευση
αφορά ποσό ύψους 4.300.000.000 ευρώ, ποσό εξαιρετικά υψηλό.

Επιτρέψτε µου να κάνω και µια πολύ σύντοµη αναφορά στα
δηµόσια έργα. Υπενθυµίζω ότι επί ΠΑΣΟΚ είχαν ψηφιστεί δυο
νόµοι για την εκτέλεση δηµοσίων έργων οι οποίοι δεν ήταν απο-
δεκτοί ούτε από τον τεχνικό κόσµο της χώρας ούτε από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή και αυτό, διότι οι νόµοι αυτοί ήταν διαβλητοί.
Γι’ αυτό δε γίνονταν αποδεκτοί.

Ο νόµος ο οποίος ψηφίστηκε επί των ηµερών µας είναι αδιά-
βλητος και εφαρµόζεται µε επιτυχία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό ανοχή παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ
πολύ.

Σε ό,τι αφορά την Εγνατία Οδό ανέφερε ο αρµόδιος Υπουργός
ότι το ΠΑΣΟΚ προχώρησε πολύ το έργο και το υπόλοιπο κοµµάτι
το έφτιαξαν τα υπόλοιπα κόµµατα.

Έλεος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! Λυπάµαι που το λέω
αυτό! Κυβερνούσαν τα υπόλοιπα κόµµατα; Η αλήθεια είναι ότι
στα πεντέµισι χρόνια της διακυβέρνησης της χώρας από τη Νέα
∆ηµοκρατία έγινε το 53% της Εγνατίας Οδού και των καθέτων
αξόνων, ενώ το προηγούµενο 47% είχε γίνει από τις κυβερνήσεις
των είκοσι προηγούµενων ετών.

Για τις συµβάσεις παραχώρησης ανέφερε ο κύριος Υπουργός
ότι παρουσιάζουν µεγάλες καθυστερήσεις, διότι δεν είχαν µελέ-
τες και περιβαλλοντική αδειοδότηση.

Μα, πώς είναι δυνατόν να λέγονται αυτά τα πράγµατα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι; Χωρίς µελέτες και χωρίς περιβαλλοντική
αδειοδότηση δε θα µπορούσαν να υπογραφούν συµβάσεις πα-
ραχώρησης, οι οποίες υπενθυµίζω ότι ήρθαν στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο, κυρώθηκαν και µε τη θετική ψήφο του ΠΑΣΟΚ.

Εµείς -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- χτίσαµε πραγµατικά πάνω
σε ό,τι καλό βρήκαµε από την προηγούµενη κυβέρνηση.

Σας καλώ, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να αφήσετε τους
λαϊκισµούς και τις µεγάλες ανακρίβειες και να κάνετε το ίδιο.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σταύρο Καλογιάννη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Αριάδνη (Άρια) Αγάτσα για την παρθε-
νική της οµιλία.

Έχετε ακριβώς επτά λεπτά, κυρία Αγάτσα. Ξεκινήστε.
ΑΡΙΑ∆ΝΗ (ΑΡΙΑ) ΑΓΑΤΣΑ: Κύριε Αντιπρόεδρε, αγαπητές και

αγαπητοί συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός στις 4 του Οκτώβρη
έδωσε απλόχερα στο ΠΑΣΟΚ την εµπιστοσύνη του µε την ψήφο
του και µας ανέθεσε ένα ιστορικό καθήκον, να οδηγήσουµε τη
χώρα προς τον 21ο αιώνα, αναλαµβάνοντας την ευθύνη να προ-
χωρήσουµε σε µεγάλες αλλαγές και τοµές.

Πέρα από την όποια µιζέρια, οι πολίτες αυτής της όµορφης
χώρας, της Ελλάδας δικαιούνται µια καλύτερη ζωή γι’ αυτούς και
τα παιδιά τους. Γι’ αυτούς, λοιπόν, τους πολίτες έχουµε χρέος να
δουλέψουµε σκληρά, να συγκρουστούµε µε παγιωµένες πρακτι-
κές και αδιαφανείς διαδικασίες και να γίνουµε ο κινητήριος µο-

χλός της αλλαγής.
Το προεκλογικό µας σύνθηµα «Πρώτα ο πολίτης» δεν αποτε-

λεί απλή θεωρία, αλλά καθηµερινή πρακτική διακυβέρνησης, µε
τη συµµετοχή, τη συναπόφαση, τη δηµοκρατική έκφραση της
φωνής όλων.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, πολλά έχουµε µπροστά
µας, πολλά είναι αυτά που σήµερα αποτελούν πρόκριση και πρό-
κριµα για το µέλλον της χώρας και την προκοπή της ελληνικής οι-
κογένειας. Προβλήµατα που ζει ο κάθε πολίτης, η οικονοµική
δυσπραγία που βιώνουν τα νοικοκυριά, ο µαρασµός που απειλεί
τις µικρές και τις µεσαίες επιχειρήσεις, η ανεργία, οι χαµηλοί µι-
σθοί και οι συντάξεις, ο αγρότης µε τις χαµηλές τιµές και τα
υψηλά κόστη και βέβαια, η προοπτική του, η καταπάτηση των ερ-
γασιακών δικαιωµάτων, η υποβάθµιση του περιβάλλοντος, όλα
αυτά για την περιφέρεια της Βοιωτίας όπου εκλέγοµαι αποτε-
λούν ζητήµατα πρωταρχικής σηµασίας. Και όχι µόνο αυτά, βέ-
βαια. Είναι ακόµα η αδιαφάνεια, το αναπτυξιακό αδιέξοδο της
χώρας, η έλλειψη ανταγωνιστικότητας, η έλλειψη αξιοκρατίας
και κανόνων, η λεηλάτηση του δηµοσίου πλούτου από την κυ-
βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Ο ελληνικός λαός γνωρίζει πολύ καλά ότι η χώρα µας σήµερα
βρίσκεται σε οριακό σηµείο. Η κατάσταση στο κράτος, στη δη-
µόσια διοίκηση και στους δηµοκρατικούς µας θεσµούς είναι απο-
καρδιωτική. Η κατάσταση της οικονοµίας είναι εκρηκτική. Η
ελληνική οικογένεια δυσκολεύεται να τα βγάλει πέρα. Ο αρνητι-
κός ρυθµός ανάπτυξης υπάρχει σήµερα, µετά από πάρα πολλά
χρόνια. Τεράστια η αύξηση της ανεργίας, µε έναν προϋπολογι-
σµό που έχει πέσει έξω όσο ποτέ άλλοτε.

Είναι η δυσκολότερη στιγµή για την οικονοµία από το 1993,
όταν πάλι µια κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας είχε παραδώσει
την οικονοµία σε ύφεση και τα δηµόσια οικονοµικά µε τεράστιο
έλλειµµα και χρέος. Το τεράστιο έλλειµµα που πιθανόν να προ-
σεγγίσει στο τέλος του 2009 το 12%, που άφησε πίσω της η
προηγούµενη κυβέρνηση, δεν είναι ανεξήγητο. ∆υστυχώς, τα
χρήµατα αυτά δεν πήγαν ούτε στην περιφερειακή ανάπτυξη,
ούτε στην παιδεία, ούτε στην υγεία, ούτε στη στήριξη των µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων. Το έλλειµµα εκτινάχθηκε από τις πε-
λατειακές πρακτικές διακυβέρνησης, τις σπατάλες, την απουσία
ελέγχου και διαφάνειας. Τα είδαµε αυτά πολύ καθαρά και στην
πατρίδα µου, τη Βοιωτία.

Το περιβάλλον, όµως, είναι για µας ένα τεράστιο αναπτυξιακό
απόθεµα για τη χώρα. Η πράσινη ανάπτυξη είναι το πέρασµα σε
µια νέα εποχή νέων τεχνολογιών, µε χιλιάδες νέες πράσινες δου-
λειές, µε αξιοπρεπείς µισθούς. Θα το αξιοποιήσουµε.

Πιστεύω, αγαπητοί συνάδελφοι, να µας δοθεί και η ευκαιρία
στο µέλλον να συζητήσουµε εκτενέστερα στη Βουλή το θέµα της
πράσινης ανάπτυξης και τις αλλαγές που αυτή θα φέρει στις κοι-
νωνίες σε παγκόσµιο επίπεδο.

Αλλάζουµε πλήρως το ενεργειακό τοπίο µε στροφή στις Ανα-
νεώσιµες Πηγές Ενέργειας και την εξοικονόµηση ενέργειας. Ο
Πρωθυπουργός µας δεσµεύθηκε και έβαλε τον πήχη ψηλά. Το
20% της παραγωγής ενέργειας στην Ελλάδα θα είναι από Ανα-
νεώσιµες Πηγές Ενέργειας το 2020. Σχεδιάζουµε τη δηµιουργία
ελληνικής παραγωγικής βάσης που θα φέρει επενδύσεις, δου-
λειές, εξαγωγές και θα µειώσει την ενεργειακή και τεχνολογική
εξάρτηση της χώρας µας. Η πράσινη ανάπτυξη είναι η κατεύ-
θυνση για την ανάπτυξη της υπαίθρου και τη γεωργία. Ως προ-
ερχόµενη από την αγροτική και συνάµα βιοµηχανική Βοιωτία,
πιστεύω ότι αυτό αποτελεί δυναµικό σχεδιασµό.

Ξέρουµε βέβαια ότι για να κάνουµε τις µεγάλες τοµές χρειά-
ζεται να διασφαλίσουµε πρώτα απ’ όλα και τις άµεσες ανάγκες
της οικονοµίας µας, να ξεφύγουµε από την ύφεση, να ανασάνει
ο πολίτης. Έχουµε δεσµευτεί και παίρνουµε τις πρώτες αποφά-
σεις µας, µε στήριξη στα χαµηλά και τα µεσαία εισοδήµατα.

Ο Πρόεδρός µας και Πρωθυπουργός µας ανακοίνωσε από
αυτό το Βήµα της Βουλής των Ελλήνων, κάνοντας πράξη αυτά
που δεσµευτήκαµε προεκλογικά, για άµεση προτεραιότητα στα
πολύ χαµηλά εισοδήµατα µε έκτακτο επίδοµα αλληλεγγύης, για
να πάρουν ανάσα τα ασθενέστερα στρώµατα που πλήττονται
από την κρίση, για να ξαναλειτουργήσει η αγορά η οποία αφέ-
θηκε στην τύχη της.
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Στους συνταξιούχους του ΟΓΑ θα δοθεί αναδροµική αύξηση
30 ευρώ από την 1η Οκτωβρίου του 2009. Με την εισοδηµατική
πολιτική του 2010 θα δοθούν αυξήσεις πάνω από τον πληθωρι-
σµό σε µισθούς και συντάξεις. Καµµία αύξηση στα τιµολόγια των
∆ΕΚΟ για τον επόµενο χρόνο.

Προχωράµε σε αλλαγή λειτουργίας του «ΤΕΙΡΕΣΙΑ» για να
άρουµε τις σηµερινές αδικίες. Αλλάζουµε τη λειτουργία του ΤΕ-
ΜΠΜΕ για να ενισχυθεί η ρευστότητα στις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις και να στηρίζονται αυτές που το έχουν πραγµατικά
ανάγκη.

Βασικό εργαλείο χρηµατοδότησης θα αποτελέσει το Εθνικό
Στρατηγικό Πλαίσιο Αναφοράς 2007-2013, που θα αναθεωρηθεί
για να υποστηρίξει την πράσινη ανάπτυξη, όπως και ο αναπτυ-
ξιακός νόµος για να στηρίξει πιο αποτελεσµατικά την αποκέ-
ντρωση των επενδύσεων και τη δηµιουργία θέσεων
απασχόλησης. Τοµείς όπως η υγεία, η παιδεία, η έρευνα, η τε-
χνολογία, η καινοτοµία και η διά βίου εκπαίδευση είναι στον πυ-
ρήνα της αλλαγής αυτού του αναπτυξιακού µοντέλου, αλλά είναι
και στον πυρήνα για την ποιότητα της δηµόσιας διοίκησης,
ακόµα και της δηµοκρατίας µας.

Το σχέδιό µας απαιτεί βέβαια ένα συνολικό, τολµηρό, ποιοτικό
άλµα στο εκπαιδευτικό σύστηµα της χώρας, τη συνεχή αύξηση
της χρηµατοδότησης για την παιδεία, ώστε να επιτευχθεί ο στό-
χος του 5% του ΑΕΠ. Παρά την εξαιρετικά δυσµενή συγκυρία κά-
νουµε πράξη τη δέσµευσή µας για επιπλέον 1.000.000.000 ευρώ
από τον πρώτο προϋπολογισµό. Τα περιφερειακά ΤΕΙ και ΑΕΙ,
όπως αυτά στη Λειβαδιά και στη Θήβα, έχουν αφεθεί µέχρι τώρα
στην τύχη τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει σχέδιο και όραµα για τον πολιτισµό, τον αθλητισµό

και τον τουρισµό.
Κύριε Πρόεδρε, ήρθαµε να αναδείξουµε και να επιλύσουµε τα

προβλήµατα και όχι να τα κρύψουµε σύµφωνα µε την προσφιλέ-
στατη τακτική των κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας. Οι Έλ-
ληνες πολίτες µας δέσµευσαν να γυρίσουµε σελίδα και αυτό θα
κάνουµε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την ευκαιρία αυτής της πρώ-
της µου οµιλίας στη Βουλή των Ελλήνων, θα ήθελα να ευχαρι-
στήσω τους πολίτες της Βοιωτίας που εµπιστεύθηκαν το ΠΑΣΟΚ
και εµένα προσωπικά και µου έδωσαν το δικαίωµα να τους εκ-
προσωπήσω στην ελληνική Βουλή και να τους καλέσω να δου-
λέψουµε µαζί και να αναδείξουµε και να δώσουµε λύσεις στα
προβλήµατα που χρόνια περιµένουν λύσεις.

Ένα είναι σίγουρο. Θα αλλάξουµε και δεν θα βουλιάξουµε.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τη συνάδελφο κυρία Αγάτσα.
Κυρία Αγάτσα, ως άρια του Μπελκάντο µας είπατε πολύ ωραία

πράγµατα και τα είπατε και µε πολύ ωραίο τρόπο.
ΑΡΙΑ∆ΝΗ (ΑΡΙΑ) ΑΓΑΤΣΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Η συνάδελφος Επικρατείας από τη Νέα ∆ηµοκρατία κ. Τσου-

µάνη Ευγενία έχει το λόγο για επτά λεπτά.
Καλώς ήρθατε, κυρία συνάδελφε και καλή αρχή.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε και

εµείς.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Αγαπητοί συνάδελφοι, µε

πολλή τιµή απευθύνοµαι σήµερα για πρώτη φορά στα µέλη του
Εθνικού Κοινοβουλίου.

Θα ήθελα να αναφερθώ σε µία πολιτική την οποία είχα την τιµή
να υπηρετήσω πεντέµισι χρόνια στο Υπουργείο Εσωτερικών και
αφορά την ισότητα των φύλων, µία πολιτική που φαίνεται να
απουσιάζει από τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις της Κυβέρνησης,
χωρίς βεβαίως να θέλω µ’ αυτήν την παρατήρηση να µηδενίσω το
όποιο έργο έκαναν οι προηγούµενες κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ.

Ωστόσο, τα πράγµατα τρέχουν, τα πράγµατα αλλάζουν, οι πο-
λιτικές στοχεύσεις διαφοροποιούνται. Η πολιτική ισότητας των
φύλων είναι πια µία πολιτική που κατά κύριο λόγο αποτελεί µοχλό
οικονοµικής ανάπτυξης και κοινωνικής συνοχής. Σύµφωνα µε τη
στρατηγική της Λισαβόνας, ένας από τους βασικότερους στό-
χους είναι µία οικονοµία µε υψηλό επίπεδο απασχόλησης και για
τα δύο φύλα. Η απασχόληση των γυναικών αποτελεί κινητήρια
δύναµη της αγοράς εργασίας στη γενική πρόκληση για ανεύρεση
αποτελεσµατικών και βιώσιµων λύσεων, στην οικονοµική επι-
βράδυνση, αφού έχει ήδη αποδειχθεί ότι αυτές οι πολιτικές συµ-
βάλλουν στην οικονοµική µεγέθυνση.

Αυτό, λοιπόν, αποτέλεσε µέχρι σήµερα έναν βασικό στόχο της
κυβερνητικής πολιτικής της Νέας ∆ηµοκρατίας και ιδιαίτερα του
Υπουργείου Εσωτερικών, σε σχέση µάλιστα και µε την τρέχουσα
κρίση. Στο πλαίσιο αρµοδιοτήτων του πρώτου τη τάξει Υπουρ-
γείου προωθήθηκαν ουσιαστικές θεσµικές αλλαγές, αλλά και
αποτελεσµατικά προγράµµατα για την τόνωση της γυναικείας
επιχειρηµατικότητας και της απασχόλησης, από τα οποία ωφε-
λήθηκαν χιλιάδες γυναίκες.

Η κυβερνητική πολιτική της τελευταίας πενταετίας αντιµετώ-
πισε την ισότητα ως ένα ζήτηµα που αφορά ολόκληρη την κοι-
νωνία και µε κύρια προτεραιότητα τις δηµόσιες πολιτικές.
Συµβάλαµε ουσιαστικά στην ένταξη για πρώτη φορά στο Εθνικό
Πρόγραµµα Μεταρρυθµίσεων ποιοτικών και ποσοτικών στόχων
για την απασχόληση των γυναικών, σύµφωνα πάντα µε τη στρα-
τηγική της Λισαβόνας. Έτσι, λοιπόν, αναπτύχθηκαν ολοκληρω-
µένες παρεµβάσεις για την ενίσχυση της θέσης των γυναικών σε
τοµεακό, περιφερειακό και τοπικό επίπεδο, ιδιαίτερα συνδεδε-
µένες µε τις ανάγκες των παραγωγικών συστηµάτων των περιο-
χών.

Μέσω του δικτύου περιφερειακών επιτροπών ισότητας, της
επέκτασης των αρµοδιοτήτων των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης σε όλη τη χώρα και µε την προετοιµασία διευρυµένου
ρόλου των ΚΕΠ στην παροχή υπηρεσιών σ’ αυτόν τον τοµέα, δια-
φαίνεται η σηµασία που αποδόθηκε στον αποκεντρωµένο χαρα-
κτήρα των πολιτικών ισότητας, ο οποίος πρέπει όχι µόνο να
διατηρηθεί, αλλά και να ενισχυθεί περαιτέρω.

Όλο το προηγούµενο διάστηµα, µε βάση τις εθνικές προτε-
ραιότητες πολιτικής και δράσης για την ισότητα των φύλων –ένα
πρόγραµµα πολύ συγκεκριµένο που υιοθετήθηκε από την κυ-
βερνητική επιτροπή το 2004- τα θέµατα της ισότητας συνδέθη-
καν µε τις εθνικές προτεραιότητες της χώρας, την απασχόληση,
την ανάπτυξη, την εκπαίδευση, την κοινωνική συνοχή και δόθηκε
ιδιαίτερη έµφαση στην οικονοµική και αναπτυξιακή τους διά-
σταση.

Οι πολιτικές µας επικεντρώθηκαν στα θέµατα της απασχόλη-
σης, στην καταπολέµηση των στερεοτύπων αντιλήψεων µέσα
από την εκπαιδευτική διαδικασία, στην πρόληψη και καταπολέ-
µηση της βίας σε βάρος των γυναικών, στην ενίσχυση της συµ-
µετοχής των γυναικών στα κέντρα λήψης αποφάσεων.

Μ’ ένα θεµελιώδες νοµοθετικό έργο, µε τη δηµιουργία νέων
µηχανισµών, όπως ο νέος κύκλος ισότητας στο Συνήγορο του
Πολίτη, µε τη θεσµοθέτηση για πρώτη φορά δεσµευτικών εται-
ρικών σχέσεων µε τους κοινωνικούς εταίρους, µε την ενεργο-
ποίηση των ιδιωτικών επιχειρήσεων, µε ουσιαστικές
µεταρρυθµίσεις στις γονικές άδειες, µε συγκεκριµένα µέτρα για
την πάταξη όλων των µορφών βίας σε βάρος των γυναικών για
πρώτη φορά στην Ελλάδα, µε παρεµβάσεις στην εκπαίδευση και
ειδικά µέτρα για τις ευπαθείς οµάδες γυναικών, διαµορφώθηκε
µία νέα δυναµική.

Και αυτό είχε σαν αποτέλεσµα, κύριοι συνάδελφοι, την κατά-
ταξη της χώρας µας πριν από τρία χρόνια επί φινλανδικής Προ-
εδρίας στη δεύτερη και τρίτη θέση αντίστοιχα µεταξύ των είκοσι
επτά χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο αφορά την πρόοδο
θεσµών και µηχανισµών.

Ένα νέο κεφάλαιο ανοίξαµε στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ µε περισ-
σότερες ευκαιρίες και προοπτικές στην οικονοµική και κοινωνική
ανάπτυξη και ενεργοποίηση των γυναικών δίνοντας ιδιαίτερο
βάρος στη δηµόσια ζωή.

∆εσµεύσαµε πόρους σε όλα τα επιχειρησιακά -τόσο τα τοµε-
ακά όσο και τα περιφερειακά- επιχειρισιακά προγράµµατα και
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ιδιαίτερο βάρος δώσαµε στο πλαίσιο του επιχειρησιακού προ-
γράµµατος «∆ιοικητική Μεταρρύθµιση» µε την πρόβλεψη ειδικού
άξονα και τη δέσµευση 65.000.000 ευρώ.

Μέσα από αυτόν τον άξονα στο πλαίσιο της διοικητικής µε-
ταρρύθµισης προσπαθούµε να ενισχύσουµε ακόµα περισσότερο
τη συµµετοχή των γυναικών στο δηµόσιο βίο, στα κέντρα λήψης
πολιτικών και οικονοµικών αποφάσεων.

Επίσης κινητοποιούµε τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης µε τη δηµιουργία υπηρεσιών υποστήριξης ευπαθών οµά-
δων γυναικών, ένα έργο προϋπολογισµού 17.000.000 ευρώ που
είναι έτοιµο για υλοποίηση και αναµένουµε άµεσα από τη νέα Κυ-
βέρνηση την προώθησή του.

∆ηµιουργήσαµε µία ειδική υπηρεσία εφαρµογής προγραµµά-
των του ΕΣΠΑ για τη συστηµατική και αποτελεσµατική υλοποί-
ηση και την απορρόφηση των κοινοτικών χρηµατοδοτήσεων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, όπως επισήµανα, δεν υπήρξε καµµία
σχετική αναφορά στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις της Κυβέρνη-
σης. Αντίθετα, παρατηρούµε ότι η µόνη αναφορά αφορά τη µε-
τακίνηση των υπηρεσιών της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας από
το Υπουργείο Εσωτερικών –ένα Υπουργείο µε πολύ διευρυµένο
αντικείµενο στις δηµόσιες πολιτικές- στο Υπουργείο ∆ικαιοσύ-
νης.

Αυτή η κίνηση σηµατοδοτεί άµεσα τον εγκλωβισµό του θέµα-
τος αυτού στον τοµέα των ανθρωπίνων δικαιωµάτων αποτελώ-
ντας ένα τεράστιο εµπόδιο στη συνέχιση ενός τόσο διευρυµένου
και οριζόντιου πολιτικού στόχου. Και, βεβαίως, οδηγεί και στην
κατάργηση της αναπτυξιακής του διάστασης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σ’ ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εκτός των άλλων, θα δηµιουργηθεί και διαχειριστικό πρόβληµα

µε συνέπεια την κατάργηση –δεν θα ήθελα να το πιστέψω- ή
έστω την καθυστέρηση υλοποίησης έργων, έργων όπως οι κρα-
τικοί προϋπολογισµοί µε βάση το φύλο, ο έλεγχος των επιπτώ-
σεων των δηµόσιων πολιτικών στο φύλο.

Η πολιτική ισότητας δεν πρέπει να περιορίζεται µόνο σε θε-
σµικές παρεµβάσεις που ούτως ή άλλως έχουν ολοκληρωθεί
ούτε µε τα ανθρώπινα δικαιώµατα, ένα θέµα το οποίο έχει λυθεί
από τις παγκόσµιες διασκέψεις του ΟΗΕ εδώ και δεκαπέντε χρό-
νια.

Ελπίζω και πιστεύω πως η Κυβέρνηση θα γνωρίζει πως εν όψει
της αναθεώρησης της Στρατηγικής της Λισαβόνας το Ευρωπαϊκό
Συµβούλιο της 5ης Οκτωβρίου έλαβε την πρωτοβουλία να προ-
ωθήσει την ισότητα των φύλων ως µέσο ενίσχυσης της ανάπτυ-
ξης και της απασχόλησης. Αυτό, λοιπόν, πιστεύω ότι δεν πρέπει
να διαφεύγει της προσοχής µας.

∆εν είµαι βέβαιη ότι η Κυβέρνηση θα το λάβει σοβαρά υπ’ όψιν
και παρακαλώ και εγώ προσωπικά για µία δεύτερη σκέψη πάνω
στο πού θα πρέπει να υπάγεται η Γενική Γραµµατεία Ισότητας,
προκειµένου να υλοποιήσει ένα πολυδιάστατο έργο για τη συµ-
βολή της στην ανάπτυξη της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Τσουµάνη. Συνώνυµη η ευγένεια του λόγου σας και θα
έλεγα ενδιαφέρουσα η θηλύτητα της θεµατολογίας σας!

Το λόγο έχει ένας συµπατριώτης µου από την Κεφαλλονιά, ο
Βουλευτής ΠΑΣΟΚ κ. Μοσχόπουλος Σπυρίδων.

Κύριε Μοσχόπουλε, έχετε το λόγο από του Βήµατος για επτά
λεπτά.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Αντιπρόεδρε κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, µε τιµή, σεβασµό και ευθύνη στέκοµαι σή-
µερα για πρώτη φορά σε αυτό το Βήµα. Βρίσκοµαι σήµερα εδώ
µε την ψήφο του κεφαλλονίτικου και θιακού λαού, ενός λαού ευ-
αίσθητου, έξυπνου και δηµιουργικού, µε πλούσια ιστορία, από
τους εθνικοαπελευθερωτικούς αγώνες των ριζοσπαστών µέχρι
σήµερα. Ενός λαού που στην πρόσφατη κοινοβουλευτική ιστορία
έχει αναδείξει άξιους εκπροσώπους και Υπουργούς, όπως τον
Αντώνη Τρίτση, τον Γεράσιµο Αρσένη και τον Αλέκο Καλαφάτη.
Νιώθω, λοιπόν, µεγάλη τιµή, αλλά και µεγάλη ευθύνη να είµαι σή-
µερα εδώ, για να συνεχίσω το έργο τους. Θα προσπαθήσω µε

όλες µου τις δυνάµεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ζούµε µια κρίση, που

δυστυχώς δεν είναι µόνο οικονοµική. Αν την κοινωνία µας βά-
ραινε µόνο αυτή η κρίση, τα πράγµατα δεν θα ήταν τόσο άσχηµα.
∆υστυχώς, η κρίση αυτή διαπερνά τα πάντα. Είναι καθολική. Είναι
κρίση θεσµών, είναι κρίση αξιών, είναι κρίση κοινωνική.

Αν κάποιος παρατηρήσει τα σύνθετα κοινωνικά φαινόµενα εν-
συνείδητα, θα προσέξει πράγµατα που συνταράσσουν. Οι θεσµοί
µας χαλαρώνουν και χωλαίνουν στη λειτουργία τους. Η απαισιο-
δοξία κατακυριεύει τους πάντες και πιο πολύ τους νέους. Τα ιδα-
νικά δεν προσανατολίζουν το άτοµο και το σύνολο. Ιδέες δεν
συγκινούν πια. Το ατοµικό επιβάλλεται στο γενικό. Η φιλία, η αλ-
ληλεγγύη, ο σεβασµός, η πίστη, η τιµή είναι απόµακρες έννοιες.
Χάνουν συνεχώς τη σηµασία τους. Η διαφθορά κατατρώει τις
σάρκες της κοινωνίας µας. Έχει πάρει ανεξέλεγκτες διαστάσεις.
Έχει φθάσει παντού. Μπαίνει παντού. ∆εν υπάρχει φραγµός. Η
διαφθορά δεν είναι πια κάποιος ιός που χτυπάει κάποιες πόρτες.
Είναι πανδηµία, είναι βαριά κοινωνική ασθένεια.

Η κρίση είναι, λοιπόν, γενική. ∆εν είναι µόνο οικονοµική. Προ-
σβάλλει τις δοµές της κοινωνίας µας. Είναι δοµική. ∆εν ξεπερ-
νιέται εύκολα. Η νεολαία ίσως να µην µπορεί να αναλύσει τέτοια
φαινόµενα σε βάθος. Ίσως να της λείπει η εµπειρία και η γνώση.
Όµως, η νεολαία έχει την ικανότητα της διαίσθησης. ∆ιαισθάνε-
ται πως το περιβάλλον µέσα στο οποίο µεγαλώνει δεν είναι το
καλύτερο. Νιώθει από παντού µια ανυπόφορη πίεση. Βλέπει ακα-
τανόητα πράγµατα που την εξοργίζουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειάζεται µια ριζικά νέα πολι-
τική φιλοσοφία που θα ανατρέπει το κλίµα της στασιµότητας και
σήψης, που έχει διαποτίσει τα τελευταία χρόνια την ελληνική κοι-
νωνία. Χρειάζεται µια πολιτική µε αρχές και πολιτικούς που θα
επαναφέρουν γρήγορα τη χαµένη αξιοπιστία, που θα βάλουν τα
θεµέλια, για να αποκτήσουν ξανά οι πολίτες εµπιστοσύνη και ελ-
πίδα. Πολιτικούς που θα δηµιουργήσουν κλίµα θετικό και θα επα-
ναφέρουν στην κοινωνία µας την αισιοδοξία.

∆εν πρόκειται να βγούµε από την κρίση, αν δεν φυσήξει άνε-
µος ανανέωσης, που θα συµπαρασύρει αποτυχηµένα εκλογικά
συστήµατα, διαβρωµένους πολιτικούς, πελατειακές σχέσεις, µη-
χανισµούς νοµής της εξουσίας, παλαιοκοµµατικές αντιλήψεις.
Αυτός ο άνεµος άρχισε να πνέει στις 4 Οκτωβρίου.

Θα πρέπει, αγαπητοί συνάδελφοι, να είµαστε γνώστες των
προβληµάτων του τόπου µας, να είµαστε ειλικρινείς, φιλολαϊκοί
και όχι λαϊκιστές. ∆εν αρκεί µόνο θέληση. Πρέπει να είµαστε και
αποτελεσµατικοί. Να είµαστε αξιόπιστοι. Να έχουµε όραµα που
να µη σταµατά στις γραφίδες, αλλά µε ασταµάτητη δουλειά και
συνεργασία να προσπαθούµε να το πραγµατώσουµε. ∆εν αρκεί
να προσπαθείς µόνο για την επίλυση προσωπικών προβληµάτων,
ιδιαίτερα, όταν θα έπρεπε να είναι αυτονόητες κρατικές παρο-
χές για τις οποίες ο Έλληνας πολίτης φορολογείται.

Για παράδειγµα –και αναφέροµαι στο νοµό µου, αλλά το ίδιο
φαντάζοµαι ότι συµβαίνει και σε άλλες περιοχές- δεν µπορεί το
Νοµαρχιακό Νοσοκοµείο Αργοστολίου και Ληξουρίου να µένει
χωρίς γιατρούς, χωρίς νοσηλευτικό προσωπικό.

∆εν µπορεί η Ιθάκη, η Ιθάκη του Οµήρου, του Οδυσσέα, του
Καβάφη, του «νόστου» και της «αναζήτησης», που είναι ταυτό-
χρονα ιδανικό και στόχος, που αποτελεί από µόνη της ως οντό-
τητα ένα από τα πιο σηµαντικά κεφάλαια της χώρας, αλλά και
του κόσµου όλου, να µην έχει για έναν και πλέον χρόνο τώρα παι-
δίατρο στο κέντρο υγείας και έτσι να αναγκάζονται τριακόσιες
και πλέον οικογένειες να µεταβούν στο Αργοστόλι ή ακόµη και
στην Πάτρα, για να προσφέρουν την ιατρική περίθαλψη στα παι-
διά τους.

∆εν µπορεί οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, ο επιχειρηµατίας, ο
επιχειρηµατίας στον τουρισµό να ταλαιπωρείται µε µια αβάστα-
χτη γραφειοκρατία και µε µια απαράδεκτη αντιµετώπιση του τρα-
πεζικού συστήµατος. ∆εν µπορεί ο κτηνοτρόφος και ο αγρότης
να µην παίρνει την επιδότηση που δικαιούται το χρόνο που πρέ-
πει. ∆εν µπορεί ακόµη και η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση πολλές φορές να
αυτoµαστιγώνεται από τη γραφειοκρατία. ∆εν µπορεί για ένα
µικρό έργο των 10.000 ή 15.000 ευρώ που αφορά βελτίωση
υπάρχοντος οδοστρώµατος να χρειάζονται πέντε εγκρίσεις και
τουλάχιστον έξι µήνες για να τις πάρεις αυτές. ∆εν µπορεί διευ-

80 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



θύνσεις περιβάλλοντος νοµαρχιών άριστα στελεχωµένες και πι-
στοποιηµένες να µην είναι ικανές να εγκρίνουν µελέτες περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων και να είναι ικανές οι διευθύνσεις τις
περιφέρειας µε υπαλλήλους ηµιαπασχολούµενους ή µε
«STAGE».

Εδώ χρειάζεται ο δικός µας αποτελεσµατικός παρεµβατικός
ρόλος, το νοµοθετικό µας έργο και η προσπάθεια, η οποία συ-
ντονισµένα και συντεταγµένα να προωθεί και να λύνει τέτοιου εί-
δους προβλήµατα. ∆εν χρειάζονται, πράγµατι, όπως είπε χθες ο
Πρόεδρος της Βουλής, πολλοί νόµοι. Χρειάζονται καλοί και σω-
στοί νόµοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαν χώρα πορευόµαστε µέσα σ’
ένα λαβύρινθο καλπάζουσας ανεργίας και διαφθοράς. Σ’ ένα λα-
βύρινθο γεµάτο χρέη, ελλείµµατα, ακάλυπτες επιταγές και επι-
χειρήσεις που κλείνουν. ∆εν µπορούµε, λοιπόν, µέσα σ’ αυτό το
κλίµα αντί να δίνουµε χρήµατα στην αγορά για να µπορέσει να κι-
νηθεί, να δίνουµε χρήµατα σε άτοµα και επιχειρήσεις που δεν τα
έχουν ανάγκη και τα οποία αυτά τα χρήµατα να καταλήγουν πάλι
στις τράπεζες. Αυτό έκανε η πολιτική που ακολούθησε η Νέα ∆η-
µοκρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να ξαναφτιάξουµε µια
κοινωνία µε ελπίδα, µια κοινωνία αλληλεγγύης, που το «εµείς» να
πρωτοστατεί και να αφήσει πίσω τις φιλοδοξίες του εγώ. Πρέπει
να εξασφαλίσουµε στους πολίτες ένα περιβάλλον ασφάλειας,
ηρεµίας και βεβαιότητας για να δηµιουργήσουν, να προοδεύ-
σουν για να τολµήσουν, για να επενδύσουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Πρέπει να ξαναβρούµε το δυναµισµό µας, την προοπτική µας.
Πρέπει να πιστέψουµε ότι µπορούµε να πετύχουµε κάθε µικρό ή
µεγαλεπίβολο στόχο. Πρέπει να ξανά αποκτήσουµε εµπιστοσύνη
στις δυνάµεις µας. Πρέπει να ξανά αποκτήσουµε υπερηφάνεια,
αισιοδοξία και πίστη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια δύσκολη και κρίσιµη
στιγµή για τη χώρα µας, ο Γιώργος Παπανδρέου και το ΠΑΣΟΚ
πήρε σαφή λαϊκή εντολή και ανέλαβε να ανατρέψει την κρίση,
την κακοµοιριά, την κατήφεια, την απαισιοδοξία των τελευταίων
χρόνων και να επαναφέρει στους πολίτες το χαµόγελο, την αι-
σιοδοξία και την πίστη. Είναι δύσκολη προσπάθεια. Πιστεύω πως
όλοι το αναγνωρίζουµε. ∆ύσκολη προσπάθεια που απαιτεί συλ-
λογική δουλειά και συστράτευση. ∆ιδαχτήκαµε από τα λάθη µας.
Μπορούµε µε αυτοπεποίθηση, µε νέα δύναµη, µε όραµα να πάµε
τα πράγµατα καλύτερα, να πάµε τα πράγµατα πιο µπροστά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο λαός µας εψήφισε. Ο Γιώργος Παπανδρέου και η Κυβέρ-
νησή µας το εγγυάται. Οι Προγραµµατικές ∆ηλώσεις που ανέ-
λυσε ο Πρωθυπουργός χθες και εξειδικεύονται ανά Υπουργείο,
το αποδεικνύουν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαι σίγουρος, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ότι θα πετύχουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε το

συνάδελφο κ. Μοσχόπουλο Σπυρίδωνα από την Κεφαλλονιά. Η
νότα της ποίησης που βάλατε σας έδωσε το διαφορετικό που
χρειάζεται η Αίθουσα αυτή.

(Χειροκροτήµατα)
Ακολουθεί ο Νοµός Ευβοίας, η Νέα ∆ηµοκρατία στο πρόσωπο

του κ. Σίµου Κεδίκογλου.
Ορίστε, έχετε το λόγο για επτά λεπτά.
ΣΙΜΟΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ειλικρινά, όπως κάθε Έλληνας πολίτης, εύχοµαι η Κυβέρνηση

να µπορέσει να αντιµετωπίσει αποτελεσµατικά τα προβλήµατα
γιατί τα επόµενα δύο χρόνια είναι κρίσιµα. Φοβάµαι, όµως, ότι τα
πρώτα δείγµατα γραφής είναι ήδη αρνητικά. Ήδη διαπιστώνεται
µια επιζήµια αντίφαση µεταξύ προεκλογικού λόγου και κυβερνη-
τικού καθήκοντος.

Τα όσα συµβαίνουν στο λιµάνι του Πειραιά είναι εξαιρετικά επι-

ζήµια για την οικονοµία µας και για τη διεθνή εικόνα της χώρας
µας. Αυτό, βέβαια, συµβαίνει όταν στέλνεις µηνύµατα του τύπου
«θα πάρουµε το λιµάνι πίσω από τους Κινέζους», λες και είχαµε
κινεζική εισβολή και κατοχή στο λιµάνι του Πειραιά. Αυτό συµ-
βαίνει όταν ενθαρρύνεις µια εξωφρενική λόγω χρονικής συγκυ-
ρίας, απεργία τις παραµονές εθνικών εκλογών. ∆εν έχει
ξαναγίνει. Και τώρα τα εύκολα τα λόγια τα προεκλογικά έρχονται
να σας κατατρέξουν προκαλώντας τεράστια ζηµιά σε εκατοντά-
δες επιχειρήσεις τη χειρότερη δυνατή στιγµή.

Τώρα λέτε ότι θέλετε να επαναδιαπραγµατευθείτε τη συµφω-
νία µε την «COSCO». Είναι µία συµφωνία καλή. Το γνωρίζω γιατί
ήµουν εισηγητής του σχετικού νοµοσχεδίου. Όµως, ας δεχθούµε
για την οικονοµία της συζήτησης ότι υπάρχουν περιθώρια επί µέ-
ρους βελτιώσεων. Είναι απαράδεκτο µία Κυβέρνηση µε τόσο
νωπή και ισχυρή εντολή να µην µπορεί να τερµατίσει τις απερ-
γιακές κινητοποιήσεις ενόσω προχωρεί στην όποια επαναδια-
πραγµάτευση. Ακόµα και αν επιτεύχθηκε η συµφωνία σήµερα,
χάθηκαν πολύτιµες µέρες, χάθηκαν πολλά. Το κόστος που προ-
κλήθηκε επαναλαµβάνω είναι τεράστιο. Και δεν µιλάω µόνο για
τις επιχειρήσεις που ζηµιώθηκαν βαρύτατα. Η συµφωνία για το
λιµάνι του Πειραιά η οποία σηµειωτέον είναι σύµβαση παραχώ-
ρησης και όχι εκχώρησης -εκχώρηση θα είχαµε εάν είχαν προ-
χωρήσει τα σενάρια περί πώλησης µετοχών του ΟΛΠ, όπως είχε
επιχειρηθεί πριν από τη διακυβέρνησή µας- είναι εξαιρετικά ση-
µαντική. Θα έπρεπε µάλιστα να είχε γίνει νωρίτερα για να µην
είχε κατρακυλήσει ο Πειραιάς στον πίνακα ανταγωνιστικότητας
των λιµένων. Και κάθε επιπλέον καθυστέρηση στην υλοποίηση
της συµφωνίας, ασχέτως του τι έγινε σήµερα, είναι πολλαπλά
επιζήµια!

Είναι σηµαντική η συµφωνία για το ίδιο το λιµάνι, γιατί συ-
µπράττοντας µε έναν από τους µεγαλύτερους παγκόσµιους δια-
χειριστές εµπορευµατοκιβωτίων αποκτά τα µέσα για να
αντεπεξέλθει στο διαρκώς κλιµακούµενο ανταγωνισµό των
άλλων µεσογειακών λιµένων. Είναι σηµαντική για τη ναυτιλία µας,
γιατί ο Πειραιάς γίνεται κόµβος του πλέον υποσχόµενου τοµέα
των θαλάσσιων µεταφορών από τη Νοτιοανατολική Ασία στην
Ανατολική Μεσόγειο και τη Μαύρη Θάλασσα. Είναι σηµαντική για
την τοπική οικονοµία, γιατί θα πολλαπλασιαστούν οι παραλιµα-
νικές δραστηριότητες.

Σε µία περίοδο που οι επενδύσεις σπανίζουν και οι θέσεις ερ-
γασίας χάνονται, εξασφαλίζουµε µία υψηλότατη επένδυση στις
υποδοµές µας µε πολύ µεγάλο και εξασφαλισµένο αντάλλαγµα,
ενώ δηµιουργούνται και χιλιάδες θέσεις εργασίας. Και όµως όλα
αυτά τα διακυβεύετε, για να χαϊδέψετε µερικές εκατοντάδες ερ-
γαζοµένων µεν, προνοµιούχων δε. Εργαζοµένων, που δεν δέ-
χτηκαν να περιορίσουν τις παχυλές υπερωρίες τους,
αποτρέποντας νέες προσλήψεις, αποτρέποντας να βρουν άνερ-
γοι δουλειά. Τέτοια συνδικαλιστική συνείδηση! Πάνω απ’ όλα
όµως διακυβεύεται µία στρατηγική συµµαχία µε την ταχύτερα
αναπτυσσόµενη οικονοµική δύναµη στον κόσµο, την Κίνα, τη
χώρα που όλοι οι αναλυτές συµφωνούν ότι θα είναι η ατµοµη-
χανή για να βγει η παγκόσµια οικονοµία από την κρίση.

Αντιλαµβάνεστε τις συνέπειες για τα 17.000.000.000 ευρώ συ-
νάλλαγµα της ελληνικής ναυτιλίας από τις µεταφορές πρώτων
υλών στην Κίνα; Αυτό ήταν το έσοδο της χώρας την περασµένη
χρονιά. Αντιλαµβάνεστε τις συνέπειες για τη δανειοληπτική ικα-
νότητα της χώρας Τι θα γίνει µε τα spreads, όταν είµαστε τόσο
αναξιόπιστοι σε κρατικές συµφωνίες επενδύσεων; ∆ιακυβεύετε
τη στρατηγική αυτή συµµαχία µε αβάστακτη ελαφρότητα και
πολλαπλασιάζονται οι ανησυχίες µου. Πολλαπλασιάζονται οι ανη-
συχίες µου γιατί όσα σχόλια και επικρίσεις και αν υπήρξαν για τη
διακυβέρνησή µας, υπάρχουν δύο αδιαµφισβήτητα επιτεύγµατα
που επικροτήθηκαν από τη συντριπτική πλειονότητα των Ελλή-
νων.

Ο Κώστας Καραµανλής έθεσε τέρµα στο µονοµερή υπερατ-
λαντικό προσανατολισµό της εξωτερικής µας πολιτικής, θεµε-
λιώνοντας δύο νέους πυλώνες. Ο πρώτος µε την Κίνα, τη
σηµασία του οποίου προανέφερα. Ο δεύτερος, πιστεύω ακόµα
σηµαντικότερος, µε τη Ρωσία.

Οι ενεργειακές συµφωνίες αναβάθµισαν την Ελλάδα στη γεω-
στρατηγική σκακιέρα και άνοιξαν ένα ευρύ πεδίο οικονοµικής συ-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Ε’ - 17 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2009 81



νεργασίας. Ανησυχώ, λοιπόν, που δεν άκουσα να λέει τίποτα ο
Πρωθυπουργός στις Προγραµµατικές του ∆ηλώσεις για τις ενερ-
γειακές συµφωνίες µε τη Ρωσία. Ποια είναι τα σχέδιά του για τη
στρατηγική αυτή συµµαχία; Μίλησε, βέβαια, για λίγο µόνο ο αρ-
µόδιος Υπουργός και πάλι αναφερόµενος αποκλειστικά στην πε-
ριβαλλοντική πλευρά του θέµατος. Μένει µία αίσθηση
υποβάθµισης.

Για τον αγωγό Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη θέλω να υπενθυ-
µίσω ότι η πατρότητα της ιδέας ανήκει στον Ανδρέα Παπανδρέου
του οποίου ο στόχος δεν ήταν οικονοµικός, ήταν εθνικός στόχος.
Με τον αγωγό Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη εξουδετερώνεται
ένα ισχυρότατο γεωπολιτικό όπλο της Άγκυρας, τα ∆αρδανέλια.
Ο Κώστας Καραµανλής υλοποίησε την ιδέα του Ανδρέα Παπαν-
δρέου. Ο Γιώργος Παπανδρέου θα συνεχίσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κράτος πρέπει να έχει συνέ-
χεια και όχι µόνο στα εθνικά θέµατα. Στα πεντέµισι χρόνια που
ήµασταν κυβέρνηση έγιναν ορισµένα λάθη, όµως έγιναν και
πολλά σωστά και πρέπει να συνεχιστούν.

Ήταν πολύ σηµαντικό ότι φέραµε την περιφέρεια της Ελλά-
δας στο επίκεντρο, ότι έχουµε δεσµεύσει το 80% της επόµενης
προγραµµατικής περιόδου για έργα υποδοµών στην περιφέρεια.

Στην ιδιαίτερη πατρίδα µου την Εύβοια έχουν δροµολογηθεί,
µελετώνται και εκτελούνται όλα τα έργα υποδοµών που χρειά-
ζονται για να µπει σε τροχιά σταθερής ανάπτυξης µε πρώτο και
κύριο το διαµήκη οδικό άξονα. Στο ζήτηµα αυτό δεν πρόκειται
να αλλάξω στάση. Όπως τα προηγούµενα πεντέµισι χρόνια πίεζα
τους Υπουργούς της κυβέρνησής µου για να επισπευσθεί η υλο-
ποίηση των έργων, έτσι θα συνεχίζω να πιέζω και τους σηµερι-
νούς Υπουργούς, γιατί δεν υπάρχουν πράσινα και γαλάζια έργα
υποδοµών. Τα έργα ανήκουν στον τόπο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, εµείς θα
ανταποκριθούµε στο θεσµικό µας ρόλο, ασκώντας καλόπιστη και
υπεύθυνη αντιπολίτευση στις σωστές πρωτοβουλίες. Ιδιαίτερα
σε ό,τι αφορά τη µεταρρύθµιση θα µας βρείτε συµπαραστάτες.
Στις λανθασµένες θα προσπαθήσουµε να σας δείξουµε το
σωστό.

Θα ήθελα πάντως να σας υπενθυµίσω: Μη βιάζεστε να πανη-
γυρίσετε. ∆εν σας δικαίωσε ο λαός, σας έδωσε την ευκαιρία να
δοκιµαστείτε. Στο τέλος της θητείας αυτής θα κριθείτε βάσει του
βαθµού υλοποίησης των πλούσιων προεκλογικών δεσµεύσεών
σας. Αν δεν τα καταφέρετε, τότε θα έχει δικαιωθεί ο Κώστας Κα-
ραµανλής που έχει κερδίσει το σεβασµό όλων µας µε την πολι-
τική ευθύτητά του. Και επειδή πιστεύω ότι τα εύκολα, τα
προεκλογικά τα λόγια τα µεγάλα δεν µπορούν να γίνουν πραγ-
µατικότητα, δεν µπορώ να παράσχω ψήφο εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
το συνάδελφο κ. Κεδίκογλου.

Μετά τις δώδεκα τα µεσάνυχτα µπορώ να λέω ότι αν τα έλεγε
και ο Τζώρτζ Κλούνεϊ έτσι καλά, θα γινόταν Βουλευτής στην Ελ-
λάδα.

Νοµίζω ότι είναι η ώρα της Καρδίτσας, του ΠΑΣΟΚ, µίας και-
νούργιας συναδέλφου.

Η κ. Μαρία Θεοχάρη έχει το λόγο για επτά λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι νέα Βουλευτής, είναι µε-

γάλη τιµή για µένα να µιλώ από αυτό το Βήµα και ευχαριστώ τους
πολίτες της Καρδίτσας που µε τίµησαν µε την ψήφο τους και µε
εµπιστεύτηκαν να τους εκπροσωπήσω στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο.

Στις 4 του Οκτώβρη ο ελληνικός λαός µε την ψήφο του έκανε
τη µεγάλη ανατροπή. Εµπιστεύτηκε το ΠΑΣΟΚ, δίνοντάς του
ισχυρή κοινοβουλευτική Πλειοψηφία και ανέδειξε τον Γιώργο Πα-
πανδρέου Πρωθυπουργό για να διαχειριστεί τα τεράστια προ-
βλήµατα που συσσώρευσε τα τελευταία χρόνια η κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας. Σε αυτήν την πρόσκληση και συνάµα πρό-
κληση δεν έχουµε δικαίωµα να αποτύχουµε.

Ο Πρωθυπουργός στη χθεσινή του οµιλία για τις Προγραµµα-
τικές ∆ηλώσεις της Κυβέρνησης περιέγραψε µε τον πλέον ανά-

γλυφο τρόπο την τραγική κατάσταση στην οποία βρίσκεται σή-
µερα η χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βιώνουµε όλοι τα τελευταία
χρόνια µια παρατεταµένη κρίση, κρίση πολιτική, κρίση θεσµών
και αξιών, κρίση οικονοµική. Ιδιαίτερα η τελευταία είναι αυτή που
βιώνουν καθηµερινά χιλιάδες νοικοκυριά και που βεβαίως δεν
είναι µόνο αποτέλεσµα της διεθνούς κρίσης, αλλά και απόρροια
των κυβερνητικών επιλογών της Νέας ∆ηµοκρατίας. Οι µικρές
και µεσαίες επιχειρήσεις βρίσκονται σε µαρασµό, η ανεργία είναι
στα ύψη, ιδιαίτερα στους νέους, οι συντάξεις και οι µισθοί καθη-
λωµένοι, ενώ η ακρίβεια συνθλίβει το εισόδηµα των χαµηλοτέ-
ρων στρωµάτων. Οι αγρότες ζουν στον απόλυτο χειµώνα
εξαιτίας του υψηλού κόστους παραγωγής σε σχέση µε τις χα-
µηλές τιµές, διότι τα καρτέλ και οι µεσάζοντες λυµαίνονται το ει-
σόδηµά τους χωρίς κρατική προστασία.

Η ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας κατρακύλησε τριάντα
τέσσερις θέσεις και βρίσκεται σήµερα στην ίδια θέση µε το Κα-
ζακστάν και τη Μποτσουάνα. Η χώρα έχει αρνητική ανάπτυξη,
διότι το Π∆Ε συνολικά περικόπτεται τα τελευταία πεντέµισι χρό-
νια κατά 15,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το τεράστιο δηµόσιο χρέος
και το δηµοσιονοµικό έλλειµµα είναι σε δυσθεώρητα ύψη. Η κα-
ταπάτηση των εργασιακών σχέσεων, η υποβάθµιση του περι-
βάλλοντος, η αδιαφάνεια και η αναξιοκρατία, η λεηλασία του
δηµόσιου πλούτου, η έλλειψη αξιοπιστίας του πολιτικού συστή-
µατος είναι αυτά που έφεραν τη χώρα στο χείλος του γκρεµού.
Και όλα αυτά, γιατί δεν υπήρχε ένα ευνοµούµενο κράτος δίπλα
στους πολίτες που να στηρίζει όλες τις υγιείς, δηµιουργικές και
παραγωγικές προσπάθειες, που να εγγυάται την προστασία των
δικαιωµάτων και την προάσπιση του δηµόσιου συµφέροντος.

Όλο αυτό το νοσηρό κλίµα καλούµαστε ως Κυβέρνηση να το
αλλάξουµε, να κατοχυρώσουµε και να εµπεδώσουµε την εµπι-
στοσύνη των πολιτών προς τους θεσµούς, να προχωρήσουµε
στην ανασυγκρότηση του κράτους, στην αποκατάσταση της
αξιοπιστίας του πολιτικού συστήµατος, να αντιµετωπίσουµε τις
µεγάλες προκλήσεις που έχουµε µπροστά µας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, προέρχοµαι από ένα νοµό µε κατ’ εξο-
χήν αγροτική οικονοµία, ένα νοµό µε πρωτογενή τοµέα και τε-
ράστια ανεργία που ξεπερνά το 25%. Οι αγρότες και οι
κτηνοτρόφοι τα τελευταία χρόνια δοκιµάζονται σκληρά. Έµειναν
στο έλεος του Θεού, έρµαια των καρτέλ και των µεσαζόντων που
συνθλίβουν το εισόδηµά τους.

Η εικόνα που παρατηρείται στην ύπαιθρο είναι αποκαρδιωτική
έως τραγική. Μεγάλα κεφαλοχώρια κινδυνεύουν να γίνουν έρηµα
χωριά. Παιδιά δεν υπάρχουν και τα σχολεία κλείνουν το ένα µετά
το άλλο. Υπάρχουν οικογένειες που ζουν µε τις συντάξεις των
γερόντων αγροτών και δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις στοι-
χειώδεις καθηµερινές τους υποχρεώσεις. Η κραυγή αγωνίας και
απελπισίας των αγροτών πρέπει να ακουστεί και να φτάσει στην
κεντρική εξουσία. Έχουµε υποχρέωση να σκύψουµε και να ανα-
δείξουµε όλα τα προβλήµατα των αγροτών, γιατί αποτελούν τη
ραχοκοκαλιά της οικονοµίας. Να ανακουφίσουµε αυτήν τη µε-
γάλη κοινωνική οµάδα που δοκιµάζεται, γιατί προσφέρει µεγάλο
ποσοστό ως ΑΕΠ στην εθνική οικονοµία. Να πατάξουµε τα καρ-
τέλ και τους µεσάζοντες µειώνοντας έτσι την τεράστια ψαλίδα
που υπάρχει από το χωράφι ως το ράφι. Να τους κατευθύνουµε
να παράγουν προϊόντα ταυτισµένα µε την ποιότητα και την αξία
µέσα από ένα εθνικό σχέδιο αναδιάρθρωσης των καλλιεργειών.
Να στηρίξουµε τους νέους αγρότες, να εκσυγχρονίσουµε τον
ΕΛΓΑ και τον ΟΠΕΚΕΠΕ, να υπάρχει διαφάνεια στα δικαιώµατα,
να τηρήσουµε τη δέσµευσή µας για σταδιακή αύξηση της σύ-
νταξης στα 950 ευρώ το ζευγάρι και 550 ευρώ το κάθε άτοµο.
Να αλλάξει το καθεστώς συνταξιοδότησης των αγροτών από τα
εξήντα πέντε στα εξήντα και µε τριάντα επτά χρόνια υπηρεσίας
όπως όλοι οι εργαζόµενοι, γιατί ο αγρότης είναι ένας σκληρά ερ-
γαζόµενος κάτω από πολύ δύσκολες και αντίξοες συνθήκες και
πολλές φορές δεν προλαβαίνει να πάρει ούτε τη σύνταξη την
αγροτική.

Οι µικρές και οι µεσαίες επιχειρήσεις στο Νοµό Καρδίτσας φυ-
τοζωούν διότι είναι άµεσα εξαρτηµένες από το αγροτικό εισό-
δηµα. Η ανεργία είναι σε υψηλά επίπεδα, διότι δεν υπάρχουν οι
προϋποθέσεις δηµιουργίας θέσεων εργασίας. Ο Νοµός Καρδί-
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τσας διαθέτει συγκριτικά πλεονεκτήµατα όµως, που αν αναδει-
χτούν θα δηµιουργήσουν προϋποθέσεις ανάπτυξης ιδιαίτερα
µέσα από το µοντέλο της «πράσινης ανάπτυξης».

∆ιαθέτουµε τρεις λίµνες: τη λίµνη Πλαστήρα, του Σµοκόβου,
της Σταφανιάδας. Υπάρχει φυσική οµορφιά τόσο στον ορεινό
όσο και στον πεδινό όγκο. Υπάρχει πολιτιστική κληρονοµία.
Υπάρχουν προϋποθέσεις ανάπτυξης εναλλακτικών µορφών του-
ρισµού, όπως αγροτουρισµού, εκκλησιαστικού τουρισµού, χει-
µερινού τουρισµού. Όλα αυτά µπορούν να επιτευχθούν αν
ολοκληρωθούν έργα υποδοµής, όπως το οδικό δίκτυο, η Ε65, η
κατασκευή χιονοδροµικού κέντρου και η σύνδεση µε τους όµο-
ρους νοµούς, γιατί δυστυχώς ακόµα υπάρχει αποµόνωση ιδιαί-
τερα στον ορεινό όγκο. Μόνο έτσι θα πάψει η Καρδίτσα να είναι
ο φτωχός συγγενής της Θεσσαλίας, γιατί δυστυχώς είναι ο τε-
λευταίος νοµός της Θεσσαλίας σε ανάπτυξη. Ακόµα και στο µε-
γάλο εγχείρηµα που είναι οι Μεσογειακοί Αγώνες κι εκεί η
Καρδίτσα δεν αποκόµισε τίποτα. Είναι ένας νοµός που είναι στο
κέντρο της Ελλάδας, άρα µπορεί να αποτελέσει σταθµό επιχει-
ρηµατικής και αναπτυξιακής δραστηριότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να τηρήσουµε και να τιµή-
σουµε την ψήφο και την εµπιστοσύνη που απλόχερα µας έδωσε
ο ελληνικός λαός πρέπει να δουλέψουµε όλοι µαζί, να δώσουµε
τον καλύτερό µας εαυτό. ∆εν υπάρχει πίστωση χρόνου, δεν
υπάρχουν λευκές επιταγές και αυτό το γνωρίζουµε καλά. Βε-
βαίως, δεν είναι εύκολος ο δρόµος, όλοι µαζί όµως µπορούµε να
αλλάξουµε την πορεία της Ελλάδας, γιατί το έχει ανάγκη και γιατί
το αξίζει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ο συνάδελφος κ. Νι-
κόλαος Λέγκας από τη Νέα ∆ηµοκρατία έχει το λόγο για επτά
λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’
αρχάς θα ήθελα να ευχηθώ καλή επιτυχία στη νέα Κυβέρνηση
και στους καλούς συναδέλφους που καλούνται να υλοποιήσουν
όλες τις απαραίτητες πολιτικές µε σκοπό την όσο το δυνατόν τα-
χύτερη έξοδο της χώρας από την κρίση και να υλοποιήσουν επί-
σης πολιτικές –και αυτό είναι το σηµαντικό- µε στόχο την
ανακούφιση των οικονοµικά ασθενέστερων συµπολιτών µας.

Επισηµαίνουµε ότι σε αντίθεση µε ό,τι έκανε η σηµερινή Κυ-
βέρνηση µέχρι χθες, εµείς δεν θα διστάσουµε να πούµε το «ναι»
εκεί που χρειάζεται. Η αρνητική θέση της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης που είχε αποκτήσει θεσµικά χαρακτηριστικά σε όλα ανε-
ξαρτήτως τα θέµατα δεν θα µας οδηγήσει σε αντίστοιχες
πρακτικές. Αυτήν την κρίσιµη περίοδο που περνά η χώρα απαι-
τείται περίσσευµα ευθύνης. Επισηµαίνουµε ότι θα είµαστε κοντά
στις όποιες θετικές πρωτοβουλίες, αλλά και απέναντι σ’ αυτές
που θα κινούνται στην τροχιά του λαϊκισµού, απέναντι σε εκείνες
που λόγω έλλειψης ουσίας και αποτελέσµατος θα εξαντλούν τη
δυναµική τους στην εικόνα και την επικοινωνία.

Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ σ’ ένα πρόσφατο ατυχές, θα
έλεγα, παράδειγµα που ελπίζω ωστόσο να συµµαζευτεί στις σω-
στές διαστάσεις. Μιλάω για την επιχείρηση «κρατικά αυτοκί-
νητα». Ο µαξιµαλισµός, η επικοινωνιακή διαχείριση, η
προχειρότητα της εξαγγελίας σ’ όλο τους το µέγεθος, µα κυρίως
ο κίνδυνος να διαψευστούν άµεσα και από την πράξη οι υψηλές
προσδοκίες της εξαγγελίας και αυτό για τέσσερις λόγους, πρώ-
τον γιατί δεν πρόκειται για πενήντα επτά χιλιάδες κρατικά αυτο-
κίνητα, δεύτερον γιατί δεν πρόκειται για εξοικονόµηση
350.000.000 ευρώ, όπως αφήσατε να διαρρεύσει, τρίτον γιατί πα-
ραβιάζετε ανοιχτές θύρες. Πριν από τρεις µήνες η Νέα ∆ηµο-
κρατία έφερε σχετική διάταξη για το leasing στα κρατικά
αυτοκίνητα που ψηφίστηκε στη Βουλή. Το τέταρτο και πιο ση-
µαντικό; Μα το ΠΑΣΟΚ είχε άλλη θέση όταν συζητείτο το νοµο-
σχέδιο στη Βουλή. ∆ιαβάζω τα λόγια του εισηγητή του ΠΑΣΟΚ
στα Πρακτικά. Τι έλεγε; «Η ρύθµιση της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν
πρέπει να εφαρµόζεται σε όλο το δηµόσιο τοµέα και για κάθε µη-
χανολογικό εξοπλισµό για αυτοκίνητα ή για οτιδήποτε άλλο χρει-
άζεται ο δηµόσιος τοµέας γιατί έτσι υπάρχει ο κίνδυνος

υπερχρέωσης του ελληνικού δηµοσίου». Συνέχιζε: «Πρέπει να
προσέξουµε και να µην πιστέψουµε ότι επειδή έχουµε leasing
σήµερα και πληρώνουµε λίγα χρήµατα, δεν θα έλθει στη συνέ-
χεια το χρέος στους επόµενους προϋπολογισµούς». Πρακτικά
Βουλής, Τετάρτη 8 Ιουλίου 2009, τρεις µήνες πριν εδώ, σ’ αυτήν
την Αίθουσα από τον εισηγητή του ΠΑΣΟΚ.

Επειδή σε τρεις µήνες από σήµερα προφανώς, αγαπητοί συ-
νάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, θα λέτε άλλα, θα σας συµβουλεύαµε να
κατεβάσετε τους τόνους και τις υπερβολές, γιατί δυστυχώς οι
µεγάλες προσδοκίες, πέραν του ότι δεν αφήνουν να γίνουν σω-
στοί σχεδιασµοί, δηµιουργούν και µεγάλες απογοητεύσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αµείλικτος χρόνος των επτά
λεπτών δεν µου επιτρέπει να αναφερθώ σε βασικές πρωτοβου-
λίες που πήραµε για τον εξορθολογισµό των δαπανών. Επι-
γραµµατικά µόνο θα αναφέρω την οριζόντια περικοπή κατά 10%
των λειτουργικών δαπανών, τη µείωση των καταναλωτικών δα-
πανών στο µισό περίπου τα τελευταία χρόνια, την υλοποίηση της
µεταρρύθµισης του προϋπολογισµού και των προγραµµάτων µε
σκοπό όχι µόνο να ξέρουµε πόσα ξοδεύουµε, αλλά αν αυτά που
ξοδεύουµε –ή µάλλον επενδύουµε- «πιάνουν τόπο» και τέλος την
ενιαία αρχή για την καταβολή των µισθών του δηµοσίου όπου
από τις πρώτες προσεγγίσεις που έγιναν βγήκαν θετικά αποτε-
λέσµατα στον περιορισµό για πρώτη φορά αυτών που µέχρι σή-
µερα ονοµατίζαµε «ανελαστικές δαπάνες».

Θα καλούσα τους συναδέλφους του οικονοµικού επιτελείου
να προχωρήσουν και να εµµείνουν στις πρωτοβουλίες που πή-
ραµε αντί να αναλώνουν δυνάµεις και χρόνους για να φτάσουν το
έλλειµµα όσο το δυνατόν πιο ψηλά. Γνωρίζουµε ότι διαθέτουν
τέτοιες δεξιότητες. Είδαµε το 2004 πώς πήραν το έλλειµµα 8%
και το έκαναν 1%. Φανταζόµαστε ότι µε την ίδια ευκολία θα επι-
χειρήσουν κάτι αντίστοιχο. Οι λόγοι προφανείς, αλλά και επικίν-
δυνες οι συνέπειες. Ένα «φουσκωµένο» 2009 µπορεί να δίνει
µεγαλύτερα περιθώρια για µείωση το 2010, όµως µπορεί εξίσου
να δηµιουργήσει πρόβληµα στο πρόγραµµα δανεισµού µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται. Μπορεί επιπλέον –και αυτό θα ήταν ασυγχώ-
ρητο για τον ελληνικό λαό- να αναστείλει τις δεσµεύσεις της Κυ-
βέρνησης υπό το πρόσχηµα λήψης πρόσθετων µέτρων.

Εδώ θα θέλαµε να ρωτήσουµε το εξής: Αν, όπως λέτε ή αφή-
νετε να διαρρεύσει, το έλλειµµα θα φτάσει στο 10%, 12% ή 14%,
πόσο ακόµη σκέφτεστε να το ανεβάσετε µε την υλοποίηση των
µέτρων που υποσχεθήκατε προεκλογικά στον ελληνικό λαό;

Κι αν όντως, όπως υποστηρίζετε, η οικονοµία µας βρίσκεται
σε εκτροχιασµό, πώς έρχεστε και υπόσχεστε όλα αυτά που ακού-
σαµε;

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ο κ. Προβόπουλος τα είπε. ∆εν είναι
µέλος της Κυβέρνησης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Για να εκτροχιαστεί παραπάνω; ∆ιότι
µόνο η αύξηση των δαπανών για την παιδεία και την έρευνα στο
7% του ΑΕΠ, απαιτεί ισοδύναµα φορολογικά έσοδα –µόνιµου µά-
λιστα χαρακτήρα- 10.000.000.000 ευρώ. Η αύξηση του Προ-
γράµµατος ∆ηµοσίων Επενδύσεων στο 5% του ΑΕΠ θέλει άλλα
5.000.000.000 ευρώ. Το Επίδοµα Κοινωνικής Αλληλεγγύης απαι-
τεί 2.000.000.000 ευρώ. Η αύξηση των συντάξεων του ΟΓΑ θέλει
3.000.000.000 ευρώ. Και αλήθεια, µε αυτούς τους ρυθµούς, τις
εξαγγελίες σας, θα φτάσετε να δώσετε τα 550 ευρώ, που υπο-
σχεθήκατε, σε επτά χρόνια. Άλλα πίστευαν και πιστεύουν οι συ-
νταξιούχοι.

Άλλα 3.000.000.000 ευρώ, επίσης, χρειάζεται για να αυξηθεί
το επίδοµα ανεργίας στο 70% του µισθού. Άλλα 2,5 δισεκατοµ-
µύρια χρειάζονται για την πρόσθετη χρηµατοδότηση του Συστή-
µατος Υγείας, ενώ άλλο 1.000.000.000 ευρώ θα χρειαστεί για την
εισοδηµατική πολιτική της επόµενης τριετίας.

∆εν θα προσθέσω και τις υπόλοιπες δαπάνες που περιλαµβά-
νουν οι εξαγγελίες σας για αναπλάσεις, για την ευρυζωνικότητα,
για τα σχέδια διάσωσης. Θα πω ότι όλα αυτά µας κάνουν
26.000.000.000 ευρώ ευρώ. Κι αν όλα αυτά την ώρα που η Κυ-
βέρνηση φαίνεται να ισχυρίζεται ότι χρειάζεται άλλα
22.000.000.000 ευρώ για να κατεβάσει το έλλειµµα στην καλύ-
τερη περίπτωση σε βάθος τριετίας κάτω από το 3%, χρειαζόµα-
στε 48.000.000.000 ευρώ, τα οποία θα πρέπει να
αντιπροσωπεύουν ισοδύναµα φορολογικά έσοδα στο τέλος της
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τριετίας.
Μια εκτροχιασµένη οικονοµία, όπως ισχυρίζεστε, αντέχει τέ-

τοιες υπερβάσεις;
Λογική εξήγηση: Ή η οικονοµία δεν είναι αυτή που περιγρά-

φετε και αντέχει ή δεν θα κάνετε αυτά που έχετε υποσχεθεί και
δεσµευτεί στον ελληνικό λαό.

Κι ένα άλλο κρίσιµο ερώτηµα: Από πού θα βρεθούν αυτά τα
48.000.000.000 ευρώ ευρώ, µε µέτρα, µάλιστα, µόνιµου χαρα-
κτήρα; Θα είναι νέοι φόροι και ποιοι; Σε ποιους θα επιβληθούν;
Σε αυτό θα πρέπει να απαντήσετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να επιση-
µάνω ότι όσο καλή κι ευχάριστη είναι µία γενική συζήτηση για τις
επιθυµίες µας, για τις καλές ιδέες µας και για τα οράµατά µας,
στο τέλος είµαστε υποχρεωµένοι να τραβήξουµε γραµµή, να κά-
νουµε το άθροισµα. Απαιτεί, όµως, να κάνουµε και κάτι άλλο,
µιας και οι πολίτες δεν συγκινούνται –και ορθώς δεν συγκινού-
νται- ούτε από τις ανούσιες αντιπαραθέσεις ούτε από τις καλές
προθέσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Απαιτούν προτάσεις, απαιτούν συγκεκριµένες λύσεις, απαι-
τούν ξεκάθαρες δεσµεύσεις, γιατί απλά γνωρίζουν την αλήθεια
καλύτερα από εµάς, γνωρίζουν τις δυσκολίες, ξεχωρίζουν τις µε-
γαλοστοµίες, όταν µάλιστα δεν συνοδεύονται από συγκεκριµένα
µέτρα.

Εν κατακλείδι, στις δηµαγωγικές και ανεδαφικές προτάσεις –
και µε αυτό κλείνω, κύριε Πρόεδρε- που εξαντλούνται στο να διε-
γείρουν το λαϊκό αίσθηµα, εµείς θα είµαστε απέναντι, ενώ στις
θετικές προτάσεις και πρωτοβουλίες θα είµαστε µαζί.

Υπενθυµίζω, ωστόσο, ότι αυτήν τη γενναιότητα δεν την είχατε
όταν ήσασταν αντιπολίτευση.

Καλή σας επιτυχία, αγαπητοί συνάδελφοι, ελπίζοντας να κά-
νετε το καλύτερο για τον τόπο και το λαό που υπηρετούµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Λέγκα.
Το λόγο έχει ο κ. Σπυροπάνος Μαργέλης από το ΠΑΣΟΚ για

επτά λεπτά.
ΣΠΥΡΟΣ ΜΑΡΓΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νιώθω

εξαιρετική τιµή που βρίσκοµαι ανάµεσά σας. Ευχαριστώ τους συ-
µπατριώτες µου, τους Λευκαδίτες και τις Λευκαδίτισσες, που µε
την εµπιστοσύνη τους µου έδωσαν αυτήν τη δυνατότητα κι ευ-
χαριστώ κι εσάς για την υποµονή σας να ακούσετε και τους τε-
λευταίους οµιλητές.

Η Κυβέρνηση µε τις Προγραµµατικές της ∆ηλώσεις έδειξε πως
είναι έτοιµη για την επόµενη µέρα. Έδειξε πως αυτό που µας νοι-
άζει είναι το αύριο του τόπου µας, το µέλλον της πατρίδας µας.

Γυρίσαµε σελίδα. Αφήνουµε πίσω την παρακµή, την υποχώ-
ρηση των αξιών, την υποβάθµιση των θεσµών, την έλλειψη αυ-
τοπεποίθησης και εµπιστοσύνης στις δυνάµεις µας και είµαστε
έτοιµοι, αποφασισµένοι να επαναφέρουµε την πολιτική στο προ-
σκήνιο, την πολιτική που υπηρετεί αξίες, την πολιτική που συν-
δέεται µε οράµατα, την πολιτική που νοιάζεται για τα
προβλήµατα του τόπου µας, που βάζει µεγάλους εθνικούς στό-
χους, τους υπηρετεί, τους πετυχαίνει και τους κερδίζει.

Κυρίες και κύριοι, χαίροµαι που µίλησε µε τις Προγραµµατι-
κές ∆ηλώσεις η Κυβέρνησή µας για νέες αξίες, που µίλησε για
την ανάγκη να πιστέψουµε στις δυνατότητές µας, που µίλησε για
το «µπορεί η Ελλάδα», που µίλησε για την Ελλάδα των αξιών και
την Ελλάδα που της αξίζει ένα καλύτερο αύριο. Χαίροµαι που µι-
λήσαµε για συγκριτικά πλεονεκτήµατα, που µιλήσαµε για δυνα-
τότητες, που µιλήσαµε για ευκαιρίες. Είµαστε αποφασισµένοι και
έτοιµοι µε σχέδιο και πρόγραµµα να αντιµετωπίσουµε την οικο-
νοµική κρίση που µαστίζει τη χώρα µας, να δώσουµε ένα και-
νούργιο προσανατολισµό και µία καινούργια πορεία για τη χώρα
µας και για τους συµπολίτες µας.

Είµαστε έτοιµοι να αξιοποιήσουµε το ΕΣΠΑ και τις δυνατότη-
τες που µας δίνει, να κάνουµε τη στροφή στην «πράσινη» ανά-
πτυξη, να δούµε την ποιότητα στις κατασκευές µας, να δούµε
την περιβαλλοντική διάσταση στο σχεδιασµό των έργων µας, να

δούµε ακόµη τη διάσταση του κόστους-οφέλους στα έργα µας,
τις κατασκευές µας και τις επενδύσεις µας.

Είναι χρέος µας και έχουµε δεσµευτεί για να µπορέσουµε να
ανταποκριθούµε στις ανάγκες απέναντι στους αδύναµους συ-
µπολίτες µας, για να µπορέσουµε να ενισχύσουµε τα χαµηλά ει-
σοδήµατα, τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, να ενισχύσουµε την
επιχειρηµατικότητα, να απελευθερώσουµε και να ενισχύσουµε
όλες τις δηµιουργικές και παραγωγικές δυνάµεις του τόπου µας,
µε λίγα λόγια να ενισχύσουµε και να δυναµώσουµε την παραγω-
γική βάση της χώρας µας.

Και για να το κάνουµε αυτό, θα πρέπει να καλέσουµε όλες τις
επιχειρηµατικές δυνάµεις, όλες τις παραγωγικές δυνάµεις να δώ-
σουν τον καλύτερο εαυτό τους, εµείς σαν κράτος να βάλουµε τις
στρατηγικές, τις κατευθύνσεις, να ζητήσουµε πού θέλουµε τις
επενδύσεις, προς τα πού θα πάει η ανάπτυξη και να δώσουµε κί-
νητρα, πέρα από φορολογικά, πέρα από οικονοµικά, όπως είναι
ηθικά, να ξαναθυµηθούµε τους µεγάλους εθνικούς ευεργέτες.

Οφείλουµε ακόµη τις διακηρύξεις µας να τις συνοδεύσουµε –
και είµαι σίγουρος ότι θα το κάνουµε- µε συγκεκριµένα επιχει-
ρησιακά σχέδια για την κάθε πολιτική µας, επιχειρησιακά σχέδια
που θα συνοδεύονται µε τα εργαλεία που θα πραγµατοποιή-
σουµε τις πολιτικές µας, µε τους πόρους που θα χρειαστεί να
απορροφήσουµε, µε µία ισχυρή Αυτοδιοίκηση, µε ένα αποκε-
ντρωµένο πραγµατικά κράτος, που θα συνοδεύονται µε συγκε-
κριµένο χρονοδιάγραµµα και αποτέλεσµα.

Σε αυτό το πλαίσιο και σε αυτές τις δυνατότητες τις καινούρ-
γιες και τις ευκαιρίες που βρίσκονται µπροστά µας, θέλω να πι-
στεύω ότι ο νοµός µου, ο Νοµός της Λευκάδας, θα έχει τη δική
του συµµετοχή. Θέλω να πιστεύω ότι θα έχουµε τη δυνατότητα
–και γι’ αυτό θα δώσω τον καλύτερο εαυτό µου- για να αξιοποι-
ήσουµε όλα τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα που έχει ο τόπος µας,
η Λευκάδα. Η γεωγραφική της θέση, οι µεγάλοι οδικοί άξονες
που γίνονται στην ευρύτερη περιοχή, οι θαλάσσιοι δρόµοι που
οδηγούν στη Λευκάδα, το φυσικό και το πολιτιστικό της περι-
βάλλον, και πάνω από όλα οι ανήσυχοι και δηµιουργικοί συµπα-
τριώτες µας πιστεύω ότι όλα αυτά αποτελούν το µεγάλο µας
συγκριτικό πλεονέκτηµα, που θα µπορέσουµε µέσα στο γενικό-
τερο πλαίσιο να αξιοποιήσουµε προς όφελος του τόπου µας και
των συµπολιτών µας.

Πιστεύω ότι έχουµε χρέος να ενισχύσουµε τις υποδοµές µας
και να διαχειριστούµε την ανάπτυξη που έρχεται από όλους αυ-
τούς τους λόγους που ανέφερα νωρίτερα και για τη Λευκάδα.
Και αυτό οφείλουµε να το κάνουµε µε ευαισθησία απέναντι στους
συµπολίτες µας, χωρίς διακρίσεις, µε προσοχή στην προστασία
του περιβάλλοντος, που σηµαίνει ότι θα πρέπει να εφαρµόσουµε
συγκεκριµένες πολιτικές, να καθορίσουµε χρήσεις γης, να δούµε
πολιτικές που θα δίνουν ταυτότητα σ’ αυτό που θα παράγουµε
ως δοµηµένο περιβάλλον µε προδιαγραφές και µε όρους που θα
έχουν σχέση µε την αισθητική των κατασκευών µας, µε την αρ-
χιτεκτονική των κατασκευών µας, µε συγκεκριµένους όρους και
προϋποθέσεις που θα έχουν σχέση µε την ανάπλαση των πόλεών
µας, µε τη βελτίωση της λειτουργικότητας των πόλεών µας, να
κάνουµε δηλαδή πιο ανθρώπινες τις συνθήκες ζωής.

Και εδώ θέλω να αναφέρω τις µεγάλες ανάγκες που έχει ο
τόπος µας, που αναφέρονται στην κατασκευή του αυτοκινητό-
δροµου από την Αµβρακία στο Άκτιο, στην καινούργια υποθα-
λάσσια ζεύξη της Λευκάδος µε την απέναντι ηπειρωτική ακτή και
το καινούργιο Νοσοκοµείο της Λευκάδας.

Τελειώνοντας, θέλω να παρακαλέσω την Κυβέρνηση, την
Υπουργό Παιδείας και κάθε αρµόδιο, όλους µας τελικά, να πά-
ρουµε όλες εκείνες τις πρωτοβουλίες, να µιλήσουµε µε τους
νέους ανθρώπους, να βρούµε κανάλια, διαύλους επικοινωνίας,
να τους φέρουµε στο προσκήνιο, να τους πείσουµε ότι το µέλλον
του τόπου µας είναι δική τους υπόθεση, τελικά να τους κάνουµε
πρωταγωνιστές σε αυτήν την µεγάλη καινούργια προσπάθεια
που ξεκινάµε, σε αυτήν την ανάταση, σε αυτήν την καινούρια
εθνική αναγέννηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει ο τελευταίος οµιλητής της σηµερινής πολύωρης
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συνεδρίασης, ο κ. Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιάδης.
Κύριε Γεωργιάδη, έχετε το λόγο για επτά λεπτά.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Θέλω και εγώ να καλωσορίσω τον προηγούµενο συνάδελφο,

µε τον οποίο συµµεριζόµαστε την κοινή καταγωγή από τον Άγιο
Πέτρο Λευκάδος.

Κύριε Πρόεδρε, µπαίνω πάρα πολύ γρήγορα στη συζήτηση,
µια και είµαι ο τελευταίος οµιλητής και είµαστε όλοι πάρα πολύ
κουρασµένοι. Θα προσπαθήσω να είµαι, όσο µπορώ, πιο συγκε-
κριµένος, γιατί πολύ ωραία µας τα είπε χθες ο αξιότιµος κύριος
Πρωθυπουργός, ήταν µια πάρα πολύ ωραία οµιλία, εκπληκτική
οµιλία, δεν µπορεί κανείς να διαφωνήσει σχεδόν σε τίποτα από
ό,τι είπε, µόνο που δεν είπε και τίποτα. ∆ιότι όλα όσα είπε είναι
τα αυτονόητα.

Επειδή, λοιπόν, εµένα δεν µου αρέσουν καθόλου οι γενικολο-
γίες, θέλω να µιλήσω για συγκεκριµένα πράγµατα από όσα
άκουσα και ευελπιστώ, µια και ο νέος Πρόεδρος της Βουλής, ο
κ. Πετσάλνικος, δεσµεύτηκε για την αναβάθµιση του ρόλου του
Κοινοβουλίου, στα ερωτήµατα που θα θέσω και που θα είναι συ-
γκεκριµένα, να λάβω συγκεκριµένες απαντήσεις, ει δυνατόν, από
τους αρµοδίους Υπουργούς.

Θέµα πρώτο και µείζον. Ο κύριος Πρωθυπουργός υιοθέτησε
χθες την κατηγορία ότι η Ελληνική Αστυνοµία ξυλοκόπησε µέχρι
θανάτου έναν Πακιστανό. Ποια είναι η αλήθεια της ιστορίας; Στις
26 Σεπτεµβρίου συνελήφθη ένας Πακιστανός, κατόπιν κάποιας
καταγγελίας από οµοεθνείς του, και στις 27 Σεπτεµβρίου αφέθη
ελεύθερος µε υπογραφή από τον αδερφό του και από τον ίδιο ότι
είναι όλα καλά. Στις 9 Οκτωβρίου ο άνθρωπος πέθανε και οι οµο-
εθνείς του έκαναν καταγγελία ότι πέθανε, κατόπιν βίαιων πρά-
ξεων της Ελληνικής Αστυνοµίας, µια καταγγελία που
υιοθετήθηκε από γνωστά ανθελληνικά κέντρα, Ελληνικό Παρα-
τηρητήριο Συµφωνιών του Ελσίνκι, το site των αναρχικών, το In-
dymedia. Είναι οι ίδιοι που λένε ότι καταπιέζουµε τους
Μακεδόνες στην Ελλάδα και άλλα τέτοια. Αυτοί, λοιπόν, είπαν
στο site τους ότι ναι, η Ελληνική Αστυνοµία σκότωσε τον Πακι-
στανό και µετά από µια ηµέρα είπαν ότι µάλιστα του έβαζαν ηλε-
κτρόδια στα γόνατα και διάφορα άλλα τα οποία βλέπουµε στις
ταινίες.

Εγώ θέλω να κάνω το εξής ερώτηµα: Από πότε ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας υιοθετεί ακρίτως και χωρίς δικαστική από-
φαση κατηγορίες κάποιων ανθρώπων εναντίον όχι µόνο της
Ελληνικής Αστυνοµίας, αλλά του οποιουδήποτε; Θα ήθελα µια
απάντηση και από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης. Εάν αυτό δεν είναι
ωµή παρέµβαση στη λειτουργία της δικαιοσύνης, τότε δεν ξέρω
ποιο είναι. Πώς θα δικάσει αύριο δικαστήριο, όταν ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις της Κυβερ-
νήσεως έλαβε αυτήν τη θέση; Τι είναι ο Πρωθυπουργός;
∆ικαστής και γνωρίζει ότι αυτά τα γεγονότα είναι πραγµατικά πε-
ριστατικά; Θα ήθελα, λοιπόν, να λάβω συγκεκριµένη απάντηση,
κύριοι της Κυβερνήσεως, από τον αρµόδιο Υπουργό. Έχει ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός δικαστικές αρµοδιότητες; Εξελέγη δικα-
στής ή Πρωθυπουργός; Εν πάση περιπτώσει, την Ελληνική
Αστυνοµία θα την υπερασπιστεί κανένας ή όποιος υβρίζει την Ελ-
ληνική Αστυνοµία και επί ΠΑΣΟΚ, όπως και επί της παρελθούσης
κυβερνήσεως, θα γίνεται ο ήρωας των ελληνικών Μέσων Μαζικής
Επικοινωνίας; Επρόκειτο περί ενός αίσχους, ενός µεγάλου
φάουλ του αξιότιµου κυρίου Πρωθυπουργού στην πρώτη του
οµιλία. Ουδείς έχει δικαίωµα να υιοθετεί κατηγορίες εναντίον ου-
δενός, χωρίς να υπάρχει δικαστική απόφαση. Ονοµάζεται τεκ-
µήριο αθωότητας και παραβιάστηκε από τον Πρωθυπουργό της
χώρας χθες εδώ. Και ντρέποµαι πολύ γι’ αυτό.

∆εύτερο θέµα. Πάµε στην υπόθεση «COSCO». Κυρίες και κύ-
ριοι, πρέπει να πούµε αλήθειες. Εάν δεν πούµε αλήθειες σε
αυτήν τη χώρα, δεν θα βγούµε ποτέ από το βούρκο. Θέλω να
κάνω συγκεκριµένο ερώτηµα, για να ακούσει ο ελληνικός λαός,
και να καταλάβω και ελπίζω να πάρω απάντηση. ∆ιαβάζοντας
χθες το site troktiko, είδα ότι ανέφεραν και παρουσίασαν λίστες
από τις αµοιβές των λιµενεργατών, αυτών που κρατούν όµηρο
τη χώρα, όπου ο λιγότερο αµειβόµενος παίρνει 100.000 ευρώ.
Είναι στο troktiko χθες. Σήµερα, στην εφηµερίδα ΑΞΙΑ, την οποία

θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής των Ελλήνων, αναφέρε-
ται ότι ο µέσος όρος αµοιβής ετησίως του κάθε λιµενεργάτου
είναι 97.000 ευρώ. Μάλιστα, το αναφέρει ο αξιότιµος κ. Γιάννης
Λοβέρδος. Καταθέτω το δηµοσίευµα για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα ,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ερωτώ: Είναι αληθινές αυτές οι αµοιβές; Γιατί, εάν είναι αλη-
θινές, κύριοι του ΚΚΕ, αυτές οι αµοιβές και εκατό άνθρωποι -που
ο καθένας παίρνει το χρόνο από 100.000 έως 150.000 ευρώ- κρα-
τούν όµηρο τη χώρα -οι οποίοι µάλιστα, από ό,τι έµαθα, είναι και
συνδικαλιστές του ΠΑΣΟΚ οι περισσότεροι- τότε υπάρχει µεγάλο
θέµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και της Νέας ∆ηµοκρατίας.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Εγώ θέλω να το κατα-

λάβω, κύριοι της κυβερνήσεως. Αυτήν τη στιγµή όλη η Ελλάδα
περιµένει, εάν θα καµφθούν τα δικαιώµατα ανθρώπων που ο λι-
γότερα αµειβόµενος παίρνει 97.000 ευρώ το χρόνο; Τότε γιατί
κατηγορούν εµάς τους Βουλευτές ότι παίρνουµε πολλά λεφτά;
Τα µισά από αυτούς παίρνουµε. Θέλω, λοιπόν, µια απάντηση να
µάθω µέχρι αύριο το βράδυ, εάν αυτοί οι µισθοί που γράφονται
στο «troktiko», στην «ΑΞΙΑ» και αλλού, είναι αληθινοί ή είναι ψευ-
δείς και κακώς κατηγορούµε αυτούς τους αγνούς βιοπαλαιστές,
οι οποίοι για τρεις και εξήντα δουλεύουν στο λιµάνι. Να µάθουµε
ποια είναι επιτέλους η αλήθεια.

Πάω στο τρίτο. «Πράσινη» ανάπτυξη. Ωραία, θα λέµε «πρά-
σινη» ανάπτυξη. ∆εν θα µπω τώρα στην ουσία, γιατί δεν έχω το
χρόνο. Πάω πάντως στο συγκεκριµένο στην εφηµερίδα «ΤΑ
ΝΕΑ». O κ. Παπανδρέου έχει δηλώσει πολλές φορές πόσο φίλος
του Οµπάµα είναι και πόσο θαυµάζει το µοντέλο Οµπάµα και όλα
αυτά. Ο κ. Οµπάµα, λοιπόν, βρήκε έναν Έλληνα –σηµερινά
«ΝΕΑ»- τον κ. Γιώργο Αποστολάκη καθηγητή στο MIT, τον οποίο
και όρισε Πρόεδρο της Επιτροπής Πυρηνικής Εποπτείας των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής και ο οποίος µας λέει –θα κα-
ταθέσω για τα Πρακτικά της Βουλής των Ελλήνων σχετικό δη-
µοσίευµα- ότι η περισσότερο «πράσινη» ενέργεια σήµερα είναι η
πυρηνική ενέργεια.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Άδωνις Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ποια θα είναι η θέση της πράσινης και ως ΠΑΣΟΚ και ως οι-
κολογίας Κυβερνήσεως; Θα συζητήσουµε και στην Ελλάδα το
θέµα της παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από πυρηνικά εργο-
στάσια, όπως προτείνει ο κ. Οµπάµα µέσω του Έλληνα καθηγη-
τού ή λόγω της Αριστεράς που φοβάται και τον ίσκιο της δεν
µπορούµε να κάνουµε απολύτως τίποτα; Είναι ένα καλό ερώτηµα
να µάθουµε τι συµβαίνει τελικά σ’ αυτήν τη χώρα. Να µη µιλάµε
γενικά, θα έχουµε «πράσινη» ανάπτυξη, να µιλάµε ειδικά, τι εν-
νοούµε όταν λέµε µε «πράσινη» ανάπτυξη, γιατί αλλιώς θα είναι
πράσινα άλογα.

Πάω στο τελευταίο. Ο κύριος Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ –εννοώ
πριν γίνει Πρωθυπουργός– είχε µοιράσει σε όλους τους Βου-
λευτές του ΠΑΣΟΚ απ’ ό,τι λένε οι εφηµερίδες από ένα κινητό
Blackberry. Μια και µας µίλησε χθες για τη µεγάλη ανάγκη να
προωθήσουµε την Ελλάδα και να µπούµε στο νέο αιώνα κ.λπ.,
θα σας διαβάσω από τη σηµερινή εφηµερίδα «PRESS TIME» µια
πολύ ωραία ιστορία. Του κ. Μάικ Λαζαρίδη -τον οποίο προσκά-
λεσαν οι Τούρκοι- επειδή ο πατέρας του έχει γεννηθεί στην Κων-
σταντινούπολη, του παρέχει η τουρκική κυβέρνηση, τουρκική
υπηκοότητα και κάθε διευκόλυνση, προκειµένου να δηµιουργή-
σει στην Τουρκία µια βάση έρευνας και ανάπτυξης για τις νέες τε-
χνολογίες. Μάικ Λαζαρίδης, τον ξέρει κανείς στην Ελλάδα; Που
να τον ξέρετε εσείς, κυβερνήσατε; Αµφιβάλλω. Βεβαίως κανείς
δεν τον ξέρει. Ο κ. Μάικ Λαζαρίδης που είχα την τύχη να µάθω
περί αυτού, είναι ο Έλληνας που έφτιαξε τα Blackberry. Τα Black-
berry που θαυµάζει ο αξιότιµος Πρωθυπουργός τα έχει φτιάξει
ένας Έλληνας. Και ξέρετε κύριοι της Κυβερνήσεως την ιστορία
αυτού του Έλληνα; Είχε έρθει στην Ελλάδα τη δεκαετία του ’90,
κύριε Ευθυµίου, και τον παραµύθιαζαν διάφοροι εδώ ότι θα τον

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Ε’ - 17 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2009 85



86 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

βοηθήσουν να προχωρήσει τα Blackberry.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυβέρνηση Μητσοτάκη……
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ναι, κυβέρνηση Μητσο-

τάκη, αληθές.
Αφού τον παραµύθιαζαν δύο τρία χρόνια κατάλαβε ότι πρό-

κειται περί απατεώνων και βρήκε από αλλού τα χρήµατα και το
έφτιαξε στον Καναδά. Και έγινε δισεκατοµµυριούχος. Τον πλη-
σιάζει η ελληνική παροικία του Τορόντο και όταν ακούει ελληνικό
κράτος, φτύνει τον κόρφο του τρεις τέσσερις φορές, κάνει δύο
τρεις στροφές γύρω από τον εαυτό του και εξαφανίζεται. Να,
λοιπόν, πεδίον δόξης λαµπρόν και µια ωραία πρωτοβουλία. Να
βρείτε τον κ. Μάικ Λαζαρίδη -και θα το καταθέσω στα Πρακτικά
της Βουλής των Ελλήνων- να του πείτε ό,τι έγινε- έγινε, νερό και
αλάτι, έλα να φτιάξεις εδώ το κέντρο, να µπορεί να µπει και η Ελ-
λάδα στη νέα τεχνολογία, να κάνουµε ένα βήµα εµπρός και να
αφήσουµε την γκρίνια.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Άδωνις Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά είναι συγκεκριµένα µέτρα που αν γίνουν θα φέρουν κάτι
συν στην Ελλάδα. Γιατί το να µιλάµε, κυρίες και κύριοι, όλοι συ-
νεχώς και γενικά, δεν λέει απολύτως τίποτα.

Φυσικά δεν θα δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση

του ΠΑΣΟΚ, γιατί εµείς δεν έχουµε τη µεγαθυµία του κ. Καρα-
µανλή να δηλώνουµε επτά οχτώ φορές πόσο πολύ θέλουµε να
υποστηρίξουµε αυτήν την Κυβέρνηση. Λυπήθηκα τον κ. Καρα-
µανλή ειλικρινά, διότι στο τέλος, όταν είπε ότι δεν θα δώσει ψήφο
εµπιστοσύνης στο ΠΑΣΟΚ παραλίγο να τον πάρουν τα κλάµατα.
∆εν χρειάζεται να κλαίει ο κ. Καραµανλής, Αντιπολίτευση θα είναι
ο ΛΑΟΣ.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε τον κ.

Γεωργιάδη τελευταίο οµιλητή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση της δεύτερης ηµέρας των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων
της Κυβέρνησης.

Στο σηµείο αυτό δέχεστε να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 01.10’, λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Κυριακή 18 Οκτωβρίου 2009 και ώρα 11.00’:
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος συνέχιση της συζήτησης
επί των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων της Κυβέρνησης και ψηφο-
φορία για την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής προς
την Κυβέρνηση, σύµφωνα µε τη ειδική ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


